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6    AKTUALITY
Každý čtvrtý nový autobus je už na plyn, Ve Finsku zača-
li stavět novou jadernou elektrárnu, Veletrh o  energetice, 
Evropská strategie pro vytápění a chlazení, Energiewende 
je drahá, Novela horního zákona, RWE posiluje v Maďarsku, 
Ekologizace energetických provozů, Společnost GE expan-
duje, MOL má v Česku velké plány, Projekt pro Fukušimu, 
Blackout a další rizika, Podpora ekologickým vozidlům, Vý-
robní kapacita jaderných elektráren vzrostla, Čína více vyu-
žívá vítr a slunce, méně uhlí, Zprávy, které by vám neměly 
uniknout, Anketa.

14    KLIMATICKO -ENERGETICKÉ 
CÍLE EU BYCHOM MĚLI BÝT 
SCHOPNI PLNIT, 
ŘÍKÁ NÁMĚSTKYNĚ MINISTRA 
LENKA KOVAČOVSKÁ

Vít Smrčka

Podílela se na  přípravě všech strategických materiálů 
v oblasti energetiky za poslední roky, které Ministerstvo 
průmyslu a obchodu připravilo. V  této souvislosti uvádí, 
že například Státní energetická koncepce a na ni navazu-
jící akční plány (pro rozvoj jaderné energetiky, chytré sí-
tě, obnovitelné zdroje nebo nyní dokončovanou energe-
tickou účinnost) jsou kvalitní a vyvážené materiály, které 
se snaží efektivním způsobem naplnit očekávané potřeby 
českého hospodářství. Nejen o těchto dokumentech jsme 
hovořili s Lenkou Kovačovskou, která od konce minulého 
roku má na Ministerstvu průmyslu a obchodu na staros-
ti energetiku.

18    ALTERNATIVNÍ ŘEŠENÍ ČESKÉ 
ENERGETICKÉ SITUACE

Milan K. Jermář, nezávislý expert v oborech vodní 

hospodářství, ekologie a obnovitelné energie

Efektivitou energetické politiky a  úsporností se konkuren-
ceschopnost České republiky vrátí na úroveň vyspělých stá-
tů. Budoucnost energetiky vyžaduje neubývající obnovitel-
né zdroje, redukci plýtvání a úsporné technologie.

24    NOVÉ TARIFY: PŘEDSTAVY 
A SKUTEČNOST

Milena Geussová

Spravedlivý systém tarifů, který lépe refl ektuje požadavky 
sítí a zároveň jeho nastavení tak, aby to nikoho nebo sko-
ro nikoho nebolelo, připomíná přání vytvořit kulatý čtverec. 
Nová podoba regulovaných cen elektřiny bude nejspíš pla-
tit až od roku 2019.

26    DISPEČEŘI ČEPS ZVLÁDLI LONI 
I MIMOŘÁDNÉ UDÁLOSTI

Milena Geussová

Vývoz elektřiny z  ČR loni poklesl, ČEPS se však musel 
vyrovnat s  rekordními neplánovanými přetoky elektrické 
energie z Německa. Českou přenosovou soustavou prošlo 
o 40 procent elektrické energie víc, než v roce 2014.

28    ŠÍŘENÍ PORUCH V PŘENOSOVÉ 
SOUSTAVĚ NEZNÁ HRANIC

O možnostech, které má ČEPS při řešení problémů v přeno-
sových sítích, hovoříme s ředitelem sekce Dispečerské říze-
ní Miroslavem Šulou.

30    REGIONÁLNÍ SPOLUPRÁCE V RÁMCI 
INICIATIVY PROVOZOVATELŮ 
PŘENOSOVÝCH SOUSTAV TSC

Petr Svoboda, Unicorn Systems

Pouze dobrá informovanost o očekávané situaci v přenoso-
vé síti je zárukou úspěšného zvládnutí možných problémů. 
Vývoj v energetice proto vede ke stále užší spolupráci mezi 
provozovateli těchto sítí.

2

O B S A H

2

P L Y N Á R E N S T V Í

T E P L O
T E P L Á R E N S T V Í

32    E.ON DISTRIBUCE INVESTUJE 
ROČNĚ 3,5 MILIARDY KČ

Milena Geussová

Distributoři se připravují na změnu stávající tarifní struktu-
ry. Její zavedení bylo sice odloženo, ale regulátor má za úkol 
na nových tarifech nadále pracovat.

34    REAKTOR BN-800: POHLED 
NA TECHNOLOGIE ZÍTŘKA

Vladislav Větrovec, Atominfo

Novou etapu ve vývoji jaderné energetiky otevírá tzv. rychlý 
reaktor, který je nyní uváděn do běžného provozu v Bělojar-
ské elektrárně. Na jeho vzniku se podílely také české fi rmy.

38    PLYN DO EVROPY – 
KOLIK, OD KOHO, KUDY?

Oldřich Petržilka, OTE

Je na čase přehodnotit starší velmi optimistické výhledy 
o spotřebě zemního plynu. Ve světě má sice spotřeba 
plynu růst, ale v Evropě asi ne.

44    ELEKTŘINU SPOLEČNĚ S TEPLEM SI 
BUDEME VYRÁBĚT DOMA POMOCÍ 
PALIVOVÝCH ČLÁNKŮ

Martin Tkáč, Centrum výzkumu Řež

Mikrokogenerace na  bázi palivových článků využívajících 
zemní plyn a vodík může brzy změnit podobu energetiky. 
Japonci již mají těchto strojů přes sto tisíc.

48    EVROPSKÁ KOMISE PŘEDSTAVILA 
STRATEGII PRO VYTÁPĚNÍ 
A CHLAZENÍ

Martin Hájek, Teplárenské sdružení ČR

Teplo a chlad tvoří polovinu konečné spotřeby energie v EU, 
přesto se teplárenství nacházelo dlouho na  okraji zájmu 
Evropské komise. Nyní se situace mění.
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60    ZMĚNY KLIMATU SE BLÍŽÍ, 
PŘIPRAVME SE

Eva Vítková

Společnost Šance pro budovy zpracovala studii, jak by se 
naše budovy měly upravit, aby dokázaly zmírnit nepříjemné 
dopady klimatických změn.

62    NOVÁ ROLE STÁTNÍ ENERGETICKÉ 
INSPEKCE

Marcela Juračková, Státní energetická inspekce

Dozor nad zvyšováním energetické účinnosti a energetický-
mi úsporami se nyní stává hlavní náplní činnosti SEI. Prů-
kazy energetické náročnosti už nejsou plošně vyžadovány. 
Kontrolu nad dodržováním zákona o podporovaných zdro-
jích energie od SEI převzal Energetický regulační úřad.

64    TĚŽBA NEROSTNÝCH SUROVIN 
V ČESKU TRVALE KLESÁ

Alena Adámková

Co nového přináší vládou schválená surovinová politika 
a horní zákon? Počítá se mj. i s principy evropské strategie 
v těžbě surovin. Podle schváleného návrhu zůstává priori-
tou číslo jedna bezpečnost dodávek. Dalším strategickým 
cílem je ekonomická přijatelnost ceny nebo přednostní vy-
užívání surovin z domácích zdrojů, pokud je to ekonomicky 
a ekologicky možné.

66    ČESKÁ RAFINÉRSKÁ MĚLA DVACÁTÉ 
VÝROČÍ

Aleš Soukup, Ivan Souček

Česká rafi nérská je první mezinárodní společný podnik 
v  energetickém podnikání v  ČR. Na  konci loňského roku 
uplynulo dvacet let od jejího vzniku. Počátky České rafi nér-
ské jsou spojeny se vstupem renomovaných zahraničních 
investorů do této fi rmy.

70    JAKÁ JE BUDOUCNOST BIOPALIV?
Alena Adámková

Pokud tuzemští petrolejáři nedodají na  trh dostatečné 
množství biopaliv, hrozí jim sankce ze strany Evropské unie. 
Přitom vysokoprocentní biopaliva, jako je čistý řepkový olej, 
bionafta B30 nebo lihobenzinové palivo E85, jsou od leto-
ška kvůli nižší státní podpoře spotřební daně a nízké ceně 
konkurenčních fosilních paliv výrazně dražší. Tedy praktic-
ky neprodejná.

72    UHLÍ JAKO SUROVINA PRO VÝROBU 
CHEMIKÁLIÍ

Jaromír Lederer, výzkumné centrum UniCRE

Relativně vysoké zásoby uhlí v České republice vedou k za-
myšlení, zda by bylo vhodné tyto vlastní zdroje uhlíkové 
suroviny využívat do  budoucna jako suroviny pro výrobu 
chemikálií. Uhlí je podobně jako ropa koncentrovaný zdroj 
uhlíku.

74    MAPOVÁNÍ POD VODNÍ HLADINOU 
V NÁDRŽI DLOUHÉ STRÁNĚ

Marcel Janoš, MDP GEO

Přečerpávací elektrárna Dlouhé stráně se zanáší sedimenty. 
V loňském roce se zde proto i za pomoci speciálních přístro-
jů a také potápěčů uskutečnila neobvyklá měření. Provozo-
vatel vodního díla, společnost ČEZ, rozhodl o provedení de-
tailního průzkumu stavu dna vodní nádrže.

76    NETUŠENÝ PŮVOD BĚŽNĚ 
POUŽÍVANÝCH SYMBOLŮ

Jiří Kohutka

Některé novodobé celosvětově užívané symboly se staly 
základem jazyka srozumitelného na celé planetě. Jejich po-
čet se neustále rozšiřuje a dnešní globální svět tento „jazyk“ 
využívá stále více. Mnozí z nás se tak ve své běžné praxi se-
tkávají se symboly s celosvětovou srozumitelností.

77    ČESKO MUSÍ V ENERGETICE 
PROSAZOVAT SVÉ ZÁJMY

O tom, co ohrožuje energetickou bezpečnost České republi-
ky, diskutovali v únoru odborníci na Žofínském fóru v Praze. 
Komplexní přehled o situaci ve všech hlavních oborech ener-
getiky podal ve svém vystoupení ministr průmyslu a obcho-
du Jan Mládek.

78    ZÁVĚRY JARNÍ KONFERENCE 
AEM 2016

Hynek Beran

Závěry Pařížské konference, současný stav energetiky v ČR 
v kontextu světové energetiky a  její další vývoj byly před-
mětem přednášek a diskusí již dvacátého ročníku konferen-
ce Asociace energetických manažerů.

80    DŘEVOSTAVBY, MODERNÍ 
VYTÁPĚNÍ, KRBY A KAMNA

Brány pražského Holešovického výstaviště se ve  čtvrtek 
4.  února  2016 otevřely pro souběh veletrhů energeticky 
úsporného bydlení – Dřevostavby, Moderní vytápění. Před-
stavilo se zde 356 subjektů na  celkové ploše výstavních 
hal 12 900 m2. 

E K O L O G I E
H O S P O D Á R N O S T

52    TEMELÍN BY MOHL VYTÁPĚT 
PRAHU, INVESTOR BY TAK ZÍSKAL 
MILIARDY

Pavel Liedermann, Michal Macenauer, Oldřich Muselík, 

Zdeněk Nuzík, Jan Toufar, EGÚ Brno

Horkovod z Temelína až do Prahy, případně do Plzně a dal-
ších měst, nebo z Dukovan do Brna. Takové jsou zatím ne-
využité možnosti jaderných elektráren v České republice. Je 
to také jedna z cest, jak efektivně snížit emise oxidu uhliči-
tého v Česku.

56   CO PŘINESLA PAŘÍŽSKÁ DOHODA
Pavel Zámyslický, odbor energetiky a ochrany klimatu 

MŽP

Pařížská konference představuje historický milník v ochra-
ně klimatu. Téměř dvě stě států zde nalezlo shodu, že svět 
je třeba začít rychleji zbavovat emisí. Bez ohledu na eko-
nomickou sílu se zapojují do řešení příčin a důsledků změ-
ny klimatu.

59    ÚŘADY MOŽNÁ DOSTANOU PRÁVO 
KONTROLOVAT KOTLE

Úředníci budou asi kontrolovat, čím lidé topí doma v kotlích. 
Novela zákona o ochraně ovzduší prošla na počátku břez-
na prvním čtením ve sněmovně. Vedle přímé kontroly kot-
lů v domácnostech přináší i ukládání pokut. Platná by měla 
být již od června letošního roku.
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Jsou události, které se stávají dějinami a dokonce historickými mezníky. Do této skupiny událostí se patrně zařadí také klimatická konferen-
ce v Paříži z konce minulého roku. V běžném životě, při diskusích a nejrůznějších jednáních se zapomene uvádět konkrétní datum rok 2015 
a bude se říkat „to bylo před Paříží“ nebo zase „to bylo po Paříži.“ Čas teprve ukáže, zda je to událost, kterou lze považovat za skutečný 
historický mezník, že stojí za to, abychom si tuto konferenci zapamatovali. Samozřejmě ofi ciální zprávy z tohoto setkání představitelů států 
už nyní tvrdí, že je to předěl, že se zde dohodly důležité otázky, které se dosud v ochraně klimatu neřešily. Dohodly se přitom ve shodě za 
jednacím stolem, kde byly největší státy světa USA, Čína, Rusko, Indie, ale také nejmenší a nejslabší, rozložené na ostrovech v oceánech, 
které jsou ohroženy v první řadě. Nechci uvádět na tomto místě čísla, kolik států se účastnilo konference v Paříži, co vše bylo podepsáno 
a další podrobnosti, protože obsažně o tom píše v tomto čísle Pavel Zámyslický z Ministerstva životního prostředí. Byl přímým účastníkem 
této konference a členem české delegace v Paříži. K této konferenci se navíc určitě budeme v dalších vydáních našeho magazínu ještě vracet, 
protože dosažená dohoda a z ní vyplývající závazky by měly výrazně ovlivnit také českou energetiku. A o to právě jde. Dohoda a podepsaný 
papír totiž nestačí.

Podstatné pro to, aby dohoda z Paříže se stala skutečnou událostí s historickými parametry, je potřeba, aby vstoupila do běžného živo-
ta. Teprve pak se realizuje. Je potřeba nejen, aby se stala součástí české legislativy, podobně jako v jiných státech, ale především abychom 
začali podle ní také uvažovat a jednat. Nejen na úřadech státní správy a samosprávy, ale také ve fi rmách a domácnostech. První týdny od 
doby, co se delegáti rozjeli z Paříže do svých domovů, tomu ale nenasvědčují, alespoň v naší české kotlině. Stále se například přetřásají i na 
počátku tohoto roku staré názory o nutnosti prolomit limity v severních Čechách, nezbytnosti uhelné energetiky a potřebnosti uhlí pro elek-
trárny a teplárny atd. Skutečnost, že jsou také nové technologie, které dokáží produkovat teplo s mnohem větší efektivitou a s nulovými 
nebo minimálními emisemi, jako by nebyla pravda. Nemusíme se přitom dívat na západ od našich hranic, ale dnes už také na východ, přesněji 
na jihovýchod. Docela překvapující informace přišla nedávno z Maďarska, které se rozhodlo vyvíjet malý jaderný reaktor společně s Iránem. 
To znamená, že možná za několik let budou mít Maďaři vlastní malý jaderný zdroj, který jim bude čistě, bez emisí vyrábět elektřinu a vytápět 
města. V Česku asi dále v té době budeme topit uhlím pod elektrárenskými a teplárenskými kotly, ale také pod domácími kotlíky. Na to napří-
klad upozorňuje v redakční anketě předseda Klastru Česká peleta Vladimír Stupavský. Jak je zřejmé, nové technologie u nás stále nenahrazují 
ty staré, někdy přímo zastaralé. Dokonce je tomu někdy i naopak. Moderní plynové kotle, tepelná čerpadla, nebo kotle na peletky nenahrazují 
v potřebné míře čmoudící domácí uhelné kotle. Nastoupil opačný trend. V posledních letech přibývá ve městech i v plynofi kovaných obcích 
komínů, z nichž se opět kouří, protože se zde spaluje levné uhlí nebo všelijaký odpad. Platí to i pro některé velké teplárenské nebo fi remní 
komíny. Podobně v dopravě. Ještě nedávno u nás jezdilo asi 200 tisíc aut na LPG, tedy čisté a dokonce levné motorové palivo. Místo aby 
těchto auto přibývalo, začínají ubývat a nahrazují je především vozidla s motory na benzín nebo naftu. Na tuzemském trhu chybí totiž nabídka 
nových, moderních aut s pohonem na LPG. Ani další ekologické palivo stlačený zemní plyn (CNG) na tom není o moc lépe. Ještě donedávna 
do Česka dovážené značky s pohonem na CNG se vytratily, jako konkrétně oblíbený plynový VW Passat. Tak opět se v tomto případě vracíme 
od nového ke starému, od modernějšího CNG k benzínu a naftě.

Novým trendem a špičkovou technologickou novinkou je ve vyspělých státech mikrokogenerace, tedy souběžná vyroba elektřiny a tepla 
s využitím palivových článků na zemní plyn, resp. vodík. Jak píše v tomto PRO-ENERGY magazínu Vladimír Tkáč z Centra výzkumu v Řeži, 
v Japonsku je těchto zařízení už přes 100 tisíc, instalují je u nových domků a do 15 let chtějí mít pět milionů těchto mikrokogeneračních 
jednotek. Podobný vývoj začíná v Německu. Firma, která v Německu tyto jednotky vyrábí, ale na nedávném veletrhu o vytápění v Praze 
neukázala ani jeden palivový článek. Zájemce o tuto nejmodernější technologii pro vytápění a výrobu proudu by u ní nepochodil. Místo toho 
zde česká pobočka fi rmy vystavovala kotle s technologií starou asi dvacet let. S technologickým skanzenem ale klimatických cílů z Paříže 
nedosáhneme. 

Nové za staré? 
U nás to někdy bývá 

"staré za nové" CON 2016
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Chytrá řešení nás baví

  Dejte dohromady dvě jednoduché věci. Pokud to uděláte chy tře, možná přijdete na něco geniální ho. Třeba Edison dal takhle 

dohromady uhlí kové vlákno a vakuum. Vynalezl žárovku.

Ve světě Unicornu rádi věci nejdř íve zjednodušujeme. I  ten nejsložitější problém nejdř íve rozložíme na jednodušší, z vládnutelné část i.  Ty pak 

skládáme do úplně nov ých, co nejchy třejších řešení. Ří káme tomu Integrace. Proto i nejsložitější a největší projek t má pak pro nás č t yři základní 

a v zásadě velice jednoduché aspekty: kvalitu, kvantitu, termín a rozpočet. Všechny je důsledně hlídáme. Proto dokážeme rozplést i to nejsložitější 

zadání nebo problém, se kterým za námi můžete přijít. A dostanete od nás chytré řešení. Navíc včas a s výjimečným poměrem cena/výkon. 

To je ovš em jenom je dna z mnoha vě c í,  k teré z a posle dníc h 20 le t udělaly z Unicor nu renomovanou spole č nos t ,  k ter á posk y tuje t y největ š í 

informační systémy v bankovnictví, pojišťovnictví, teleko munikacích, energetice, průmyslu, obchodu i veřejném sektoru po celé Evropě.

www.un i co r n . e u

M A G A Z Í N

Konference se uskuteční 
3. – 4. 11. 2016

v Kurdějově u Hustopečí

PRO ENERGY magazín Vás zve na šestý ročník odborné konference, 
kde formou panelových diskusí i neformálních rozhovorů můžete diskutovat 

s renomovanými odborníky ze všech oblastí energetiky.

Podrobnosti a průběžné informace získáte na http://pro-energy.cz/?page_id=9

Poznamenejte si do kalendáře!

CON 2016CON 2016



KAŽDÝ ČTVRTÝ NOVÝ AUTOBUS 
JE UŽ NA PLYN

Na  českých silnicích loni přibylo více než 

čtyři tisíce vozidel na  stlačený zemní plyn 

(CNG), což byl dosavadní největší meziroč-

ní přírůstek CNG vozidel. Z nich bylo 1 900 

aut značky Škoda. V současnosti jezdí v Čes-

ku asi 13 tisíc CNG vozidel. Z toho je zhruba 

880 autobusů městské hromadné dopravy ve 

45 městech. Každý čtvrtý nový autobus, re-

gistrovaný v roce 2015 v ČR, byl už na CNG.

Prodej stlačeného zemního plynu (CNG) 

pro dopravu dosáhl loni v Česku rekordních 

43,59 mil. m3. Meziroční nárůst předsta-

vuje 45,7 procent, o dalších 10 procent více 

než v předešlém roce. Jedním z důvodů růs-

tu spotřeby CNG byla podpora Ministerstva 

životního prostředí na  pořízení CNG auto-

busů ve  třech krajích. Největším prodejcem 

CNG v ČR se stala společnost Bonett Gas In-

vestment (6,4 mil. m3), která poprvé v  his-

torii předstihla tradičně největšího prodejce 

RWE Energo (5,1 mil. m3). Roční výtoč šes-

ti společností s největším počtem CNG sta-

nic činila téměř polovinu prodeje CNG v ČR, 

téměř 20,8 mil. m3 CNG. Za  posledních 

10 let se spotřeba CNG v ČR zvýšila více než 

12 krát (3,584 mil. m3 v roce 2006).

Veřejných plnicích CNG stanic je 110 

(14 z nich v Praze), stojany jsou již na čerpa-

cích stanicích společností Benzina, Shell, To-

tal, Texaco, MOL a dalších. Téměř každý tý-

den přibývá jedno další místo v  ČR, kde se 

dá CNG natankovat. Vlastní čerpací stanice 

mají i soukromé společnosti (dopravní pod-

niky MHD, výrobní společnosti atd.) a malé, 

pomaluplnicí domácí plničky, vlastní i drob-

ní živnostníci a  majitelé rodinných domků. 

V EU je v Evropě pak 4500 CNG stanic.
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Komarov, během ceremonie sdělil, že jader-

ná elektrárna Hanhikivi bude mít dlouho-

dobý pozitivní vliv na  hospodářství severní 

části Finska nejen v podobě stabilních dodá-

vek elektřiny pro průmysl a domácnosti, ale 

i  v podobě daní odvedených během výstav-

by a  provozu. Dodal, že navíc podle zkuše-

ností Rosatomu připadá na  jedno pracovní 

místo na  jaderné elektrárně průměrně 7 až 

8 pracovních míst v  souvisejících oblastech. 

Ze strany Rosatomu již bylo do projektu vlo-

ženo přes 900 milionů eur. „Uvědomujeme 

si, jak je tento projekt významný pro Finsko – 

zhruba 20 % elektřiny spotřebované ve Fin-

sku je dováženo ze zahraničí. Díky jaderné 

elektrárně Hanhikivi klesne tento podíl na 

10 %,“ objasnil Komarov. Ředitelka projektu 

JE Hanhikivi, Minna Forsström, ocenila, že 

projekt probíhá podle plánu,“ dodala.

V současnosti je do realizace projektu za-

pojeno přes sto fi nských dodavatelských fi -

rem. Celkový objem zakázek, který mohou 

získat fi nské fi rmy během výstavby JE Han-

hikivi, přesahuje 2,7 miliard eur.

asociace Jan Prokš. Hlavními tématy 

letošního ročníku budou Energetická unie 

a  její výzvy, Dekarbonizace a  Budoucnost 

české energetiky. Generálními partnery 

veletrhu i  konference jsou společnosti ČEZ 

a ÚJV Řež.

EVROPSKÁ STRATEGIE 
PRO VYTÁPĚNÍ A CHLAZENÍ

Jde o historicky první strategii Evropské ko-

mise pro tento obor, který představuje po-

lovinu konečné spotřeby energie v  EU, ale 

z hlediska evropských orgánů stál spíše v po-

zadí. Sektor vytápění a chlazení přitom před-

stavuje 50  % roční spotřeby energie v  EU 

a  současně 59  % spotřeby zemního plynu, 

což odpovídá 68  % jeho dovozu. Evropská 

komise poprvé předložila ucelenou vizi, jak 

by se měl tento sektor postupně transformo-

vat, aby bylo možné dosáhnout cílů Energe-

tické unie a  klimaticko -energetických cílů 

do roku 2030.

Strategie se zaměřuje na snížení energetic-

ké náročnosti budov, maximalizaci účinnos-

ti a udržitelnosti systémů vytápění a  chlaze-

ní, podporu účinnosti v  průmyslu a  využití 

výhod propojení vytápění a  chlazení s  elek-

trizační soustavou. Synergie mezi proce-

sy energetického využití odpadu a dálkovým 

vytápěním by mohly poskytnout bezpečnou, 

obnovitelnou a  v  některých případech také 

cenově přijatelnější energii nahrazující fosil-

ní paliva. Strategie nezapomíná ani na spotře-

bitele tepla, kteří by měli profi tovat z účinněj-

ších systémů zásobování teplem a získat více 

informací o své spotřebě tepla a nákladech.

Evropská komise bude letos v rámci pří-

pravy revizí směrnic vytvářejících právní rá-

mec Energetické unie analyzovat, jak pomoci 

budovám a průmyslu v přechodu na efektiv-

ní nízkouhlíkové energetické systémy zalo-

žené na obnovitelných zdrojích energie a vy-

užití odpadního tepla a  navrhne konkrétní 

legislativní opatření. Tyto analýzy budou za-

hrnovat dálkové vytápění a chlazení a elekt-

rifi kaci vytápění pomocí tepelných čerpadel.

„Jsem mile překvapen, že v Bruselu začí-

nají být brány vážně možnosti využití dálko-

vého vytápění s  akumulací tepla získaného 

z přebytků elektřiny z obnovitelných zdrojů 

A K T U A L I T Y

Prodejci CNG 
s největším počtem stanic

Počet veřejných 
CNG stanic v ČR Výtoč CNG 2015 (mil. m3)

Bonett Gas Investment 18 6,419
RWE Energo 13 5,141
E.ON Energie 14 2,674
Pražská plynárenská 5 2,248
Vítkovice Machinery Group 17 2,245
VEMEX 15 2,039
Celkem 20,766

VE FINSKU ZAČALI STAVĚT NOVOU 
JADERNOU ELEKTRÁRNU

Slavnostní ceremonií při zahájení výkopo-

vých prací začala 19.  ledna  2016 ve  Finsku 

výstavba jaderné elektrárny Hanhikivi. V té-

to lokalitě bude postaven jeden blok s reakto-

rem VVER-1200 fi nancovaný sdružením bu-

doucích odběratelů. 

Smlouva o  výstavbě elektrárny byla po-

depsána v roce 2013 se společností Rusatom 

Overseas, která se na projektu fi nančně po-

dílí třetinou investičních nákladů. Náměs-

tek generálního ředitele Rosatomu, Kirill 

VELETRH O ENERGETICE
Mezinárodní veletrh o  výrobě, rozvodu 

a  užití energie FOR ENERGO se uskuteč-

ní od 10. do 13. května v PVA EXPO v Pra-

ze Letňanech. Jedná se už o pátý ročník to-

hoto veletrhu. Vystavovatelé zde předvedou 

pestrou nabídku produktů a  technologií 

z oblasti energetiky. V rámci doprovodného 

programu se hned první den veletrhu usku-

teční mezinárodní konference ENERGO 

SUMMIT, která se koná vždy jednou za dva 

roky. Předsedou programové rady summitu 

je ředitel Českomoravské elektrotechnické 
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ke stabilizaci elektrizační soustavy nebo po-

tenciál odpadního tepla z průmyslu pro vy-

tápění budov,“ řekl předseda výkonné rady 

Teplárenského sdružení ČR Mirek Topolá-

nek a dodal: „O tom mluvíme roky, ale do-

nedávna to v Bruselu na úrodnou půdu zrov-

na nepadalo.“

 (Další informace na str. 46)

ENERGIEWENDE JE DRAHÁ
Náklady na regulaci výkyvů v elektrické roz-

vodné síti a  odvrácení hrozby blackoutu lo-

ni dosáhly v  Německu historického maxi-

ma kolem jedné miliardy eur. Problémem je 

především to, že výstavba rozvodných sítí je 

mnohem pomalejší než stavba nových větr-

ných či slunečních elektráren. Vyrovnává-

ní toků v  rozvodných sítích stálo největšího 

provozovatele přenosových soustav Tennet-

-Deutschland přibližně 700 milionů eur – 

z  toho starty a odstávky elektráren 225 mili-

onů (v roce 2014 to bylo 74 milionů), využití 

síťové rezervy 152 milionů (2014 - 92 milio-

nů) a  nouzové odstávky větrných elektráren 

329 milionů (2014 – 128 milionů). Druhý nej-

větší provozovatel 50 Hertz oznámil výdaje 

na stabilizaci sítí kolem 300 milionů eur. Ty-

to náklady se negativně promítnou i  do  vy-

účtování elektřiny koncovým odběratelům. 

Poplatek za provoz sítí se má u standardních 

domácností zvednout v  průměru asi o  6  %, 

v některých regionech ale i podstatně více.

Zatímco větrné farmy v Severním a Balt-

ském moři v loňském roce díky počasí trhaly 

rekordy ve výrobě elektřiny, z původně plá-

novaných 1 876 km nových vedení vysokého 

napětí (zákon o rozšíření sítí EnLAG, 2009) 

bylo podle údajů Spolkové agentury pro sí-

tě v roce 2015 dokončeno pouhých 558 km.

Zlepšení situace se nedá očekávat ani 

v nejbližších letech. Distribuci větrné elektři-

ny ze severu a východu na jih Německa ma-

jí zajišťovat tři hlavní trasy v  celkové délce 

2 800 km. Pro odpor jednotlivých spolkových 

zemí bude nutné, aby na 80 % těchto sítí bylo 

vedeno podzemními kabely, což se prodraží. 

Dalších 2 900 km německého vysokonapěťo-

vého vedení čeká na optimalizaci. Nový ter-

mín dokončení projektu je čtyři roky, nákla-

dy se zvýší odhadem o tři až osm miliard eur.

NOVELA HORNÍHO ZÁKONA
Od roku 2017 se zvýší příjmy státu i obcí z vy-

dobytých nerostů. Umožní to vládní novela 

horního zákona, která úspěšně prošla Posla-

neckou sněmovnou a kterou potvrdil i Senát. 

Státní rozpočet získá o 427 milionů korun ví-

ce díky změnám ve  výpočtu úhrad z  vydo-

bytých nerostů obsaženým v novele horního 

zákona, která nyní míří k podpisu preziden-

tu republiky. Díky změně sazeb úhrad z do-

bývacího prostoru si polepší rovněž příjmy 

obcí. Zde bude novela představovat zvýšení 

ze současných zhruba 14 milionů korun na 

100 milionů korun. V  současnosti už neby-

ly tyto příjmy odpovídající. Ministr průmy-

slu a obchodu Jan Mládek by si podle svých 

slov uměl představit i větší zvýšení, ale nale-

zené řešení, které znamená prakticky zdvoj-

násobení úhrad z klíčových dobývaných ne-

rostů, pokládá za  kompromis, nad nímž se 

podařilo najít shodu.

Novela horního zákona konkrétně mě-

ní sazby úhrady z  dobývacího prostoru 

na 1 000 Kč za hektar plochy v případě, že je 

v  něm povolena hornická činnost a  300 Kč 

ve  zbývajících případech. Dále pak novela 

zdvojnásobuje úhrady z vydobytých nerostů 

s výjimkou černého uhlí, hnědého uhlí dobý-

vaného hlubinně, radioaktivních nerostů, ro-

py a hořlavého zemního plynu.

Výše úhrady z vydobytého nerostu se vy-

počítá jako součin množství vytěženého ne-

rostu a  sazby pro jednotlivé druhy nerostů. 

Součástí novely je též úprava, že sazby úhrad 

za  jednotlivé druhy vydobytých nerostů ne-

budou stanoveny zákonem, jak je tomu do-

posud, ale vládním nařízením, což státu 

umožní pružně reagovat na ekonomický vý-

voj.

 (Další informace na str. 64)

RWE POSILUJE V MAĎARSKU
Společnost RWE pokrývá v  Maďarsku celý 

řetězec v podnikání s elektřinou, a to od vý-

roby přes provoz distribuční soustavy až 

po  dodávky zákazníkům. RWE hodlá být 

také aktivním hráčem na  maďarském trhu 

s plynem.

V  současnosti RWE přebírá fi remní 

a  průmyslové zákazníky italské energetické 

skupiny Eni na  maďarském trhu. Mohla by 

tak zvýšit svůj podíl na  tamním trhu s  ply-

nem na  přibližně deset procent. Prostřed-

nictví své dcery ELMÜ -ÉMÁSZ chce začít 

dodávat plyn novým zákazníkům od 1. dub-

na 2016. Předtím však musí transakci schválit 

ještě maďarský úřad pro hospodářskou sou-

těž GVH (Gazdasági Versenyhivatal). Rov-

něž je třeba, aby s tím souhlasili jednotliví zá-

kazníci.

„Dalších dva tisíce šest set fi rem a průmy-

slových odběratelů a přibližně čtyři tisíce od-

běrných míst v celém Maďarsku pro nás zna-

mená velký posun směrem k dosažení našeho 

cíle získat 10 až 15 procent podílu na maďar-

ském trhu s plynem v tomto segmentu v ně-

kolika příštích letech,“ řekl Martin Herr-

mann, ředitel RWE East.

EKOLOGIZACE ENERGETICKÝCH 
PROVOZŮ

Skupina Veolia Energie v  České republice 

investovala v  loňském roce přes 900 milio-

nů korun do další modernizace svých ener-

getických zařízení. Významná část těchto 

prostředků byla využita s  cílem pokračovat 

v ekologizaci provozů, která přispěje ke zlep-

šení ovzduší na Ostravsku a Karvinsku. Prů-

běžně byly rovněž obnovovány rozvodné sítě 

a předávací stanice a budovány domovní sta-

nice. Podle slov generálního ředitele Veolie 
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Energie ČR v  minulých letech investovali 

do ekologizačních opatření 4,5 miliardy ko-

run a další asi dvě miliardy přibydou v násle-

dujících letech. Chtějí hlavně zlepšít ovzduší 

v Moravskoslezském kraji, kde provozují vý-

znamné zdroje energie a tepla. Množství vy-

pouštěných emisí oxidů dusíku se ročně sníží 

minimálně o 633 tun a oxidů síry minimál-

ně o 599 tun.

Významná část investovaných prostředků 

byla v uplynulém roce použita na ekologizaci 

kotlů velkých energetických zdrojů. V Elek-

trárně Třebovice a  Teplárně Karviná v  ro-

ce 2015 úspěšně provedli rekonstrukci kot-

lů za  účelem snížení produkce emisí oxidů 

dusíku. V Elektrárně Třebovice to byly práce 

na jednotce odsíření a odprášení spalin, kte-

rá bude uvedena do provozu v průběhu ro-

ku 2016. Další dvě jednotky odsíření a  de-

nitrifi kace byly koncem roku 2015 uvedeny 

do provozu v Teplárně ČSM Sever.

Nejvýznamnější z akcí v ostatních regio-

nech je ukončení IV. etapy výměny vratné-

ho potrubí horkovodu v  Olomouci a  regu-

lace rozvodů tepelné energie a modernizace 

nového parního výměníku (přechod z  páry 

na horkou vodu) na lokalitě Darkov.

SPOLEČNOST GE EXPANDUJE
Loňskou akvizicí společnosti Alstom rozšíři-

la GE svou energetickou divizi a do portfolia 

získala nejen některé největší vodní a větrné 

elektrárny světa, ale třeba i parní turbíny po-

jmenované příznačně „Ultra -super -critical“. 

GE nyní navíc disponuje jednou z největších 

základen pro výrobu energie z obnovitelných 

zdrojů. Propojení obou těchto společnos-

tí s kořeny sahajícími hluboko do minulého 

století bylo pro společnost GE nejen největ-

ším obchodem v její historii, ale učinilo z ní 

také jednoho z největších hráčů na poli ener-

getiky.

Akvizice Alstomu umožnila GE rozšíře-

ní jejího výsadního postavení nejen na pev-

nině, ale i dále na mořské větrné elektrárny. 

Příkladem mohou být větrné turbíny Hali-

ade, které budou pohánět první americkou 

pobřežní větrnou farmu u Block Island u vý-

chodního pobřeží USA. Rotor této obří turbí-

ny dosahuje rozměrů téměř jeden a půl délky 

fotbalového hřiště (150 metrů) a každá gene-

ruje 6 MW energie.

MOL MÁ V ČESKU VELKÉ PLÁNY
Vstup společnosti MOL Česká republika 

do  roku 2016 potvrzuje její ambici stát se 

první volbou zákazníka v  ČR, a  to zejména 

díky zákaznickému servisu a  inovované na-

bídce. Společnost MOL nabízí na všech svých 

čerpacích stanicích v České republice jenom 

aditivovaná paliva, lze dokonce čerpat paliva 

s dvojnásobkem těchto aditiv.

Společnost MOL, která provozuje v  ČR 

315 čerpacích stanic, zároveň úspěšně pokra-

čuje v  rebrandingu svých prodejních míst. 

Ke konci ledna nese barvy MOL již 81 čerpa-

cích stanic a do konce roku by jich mělo být 

nejméně 180.

Pro vyšší komfort zákazníků hodlá spo-

lečnost letos rozšířit nabídku kávy v  rám-

ci takzvaných Fresh Cornerů. Do  konce le-

tošního roku jich mají být v provozu desítky, 

a  to různých úrovní a  rozsahu sortimentu, 

a  to podle velikosti, typu a  lokality čerpací 

stanice.

PROJEKT 
PRO FUKUŠIMU

Japonská společnost Mitsubishi Heavy In-

dustries a  německá společnost NUKEM 

Technologies (dceřiná společnost Atom-

strojexportu, která patří do  ruské Státní 

korporace pro atomovou energii Rosatom) 

uzavřely koncem ledna smlouvu na  přípra-

vu čtyř technicko -ekonomických studií pro 

projekt likvidace poškozených bloků jader-

né elektrárny Fukušima Dajiči. Společnos-

ti NUKEM Technologies se tak otevřou dve-

ře k dalším aktivitám v poškozené japonské 

jaderné elektrárně. Studie jsou součástí vý-

zkumného projektu japonské vlády, jehož 

cílem je příprava technologií vhodných pro 

demontáž poškozených reaktorů v  jaderné 

elektrárně Fukušima Dajiči.

NUKEM Technologies vypracuje studii 

postupu mapování polohy trosek uvnitř pri-

mární nádoby fukušimských reaktorů a vyjí-

mání a přepravy těchto cizích předmětů. Dal-

ší studie se bude týkat dálkově ovládaných 

nástrojů pro rozřezání biologického stíně-

ní obklopujícího reaktory a  i  ve  zbývajících 

dvou studiích budou využity dálkově ovlá-

dané technologie. Půjde o přepravu ochran-

ných obalů s poškozeným jaderným palivem. 

Nejenže tento systém samotný bude dálkově 

řízen, ale dokonce bude dálkově provedena 

i montáž jeho kolejnic.

A K T U A L I T Y
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BLACKOUT A DALŠÍ RIZIKA
Kritická infrastruktura má pro společnost 

v České republice velký význam, neboť zajiš-

ťuje bezpečný chod státu, fungování ekono-

miky a veřejné správy a základní životní po-

třeby obyvatelstva. Její poškození by mělo 

dopady hospodářské, politické, sociální, psy-

chologické a také dopady na životní prostře-

dí. Problematika bezpečnosti KI byla několi-

krát projednávána bezpečnostní radou státu 

a vládou.

PODPORA EKOLOGICKÝM VOZIDLŮM
Ministerstvo pro místní rozvoj vyhlásilo další 

výzvu v  Integrovaném regionálním operač-

ním programu s názvem „Nízkoemisní a be-

zemisní vozidla“. Celkem bude možné čer-

pat více než 1,3 miliardy korun. Žádosti lze 

podávat do konce července 2016. Další výzvy 

na  dotace z  evropských fondů pro podpo-

ru vozidel s pohonem na zemní plyn, vodík 

nebo elektřinu by měly přijít také z  Minis-

terstva průmyslu a obchodu i z Ministerstva 

dopravy. Z  národních programů připravu-

je Ministerstvo životního prostředí podpo-

řit nákup aut pro státní správu, ale také měs-

ta a obce. V další etapě by dotaci mohl získat 

každý, kdo si koupí auto s čistým pohonem. 

MŽP chce, aby se do  tohoto podpůrného 

programu ekologické dopravy zapojily také 

automobilky nebo plynárenské fi rmy.

Z  ekologických vozidel přibývá nejvíce 

aut s pohonem na stlačený zemní plyn. Podle 

dat Sdružení automobilového průmyslu (Au-

toSAP) je v ČR celkově registrováno 7,07 mi-

lionu vozidel. Podíl těch s pohonem na CNG 

tak tvoří necelé dvě desetiny procenta. V roce 

2015 bylo v ČR registrováno podle Sdružení 

dovozců automobilů (SDA) celkem 230 857 

nových osobních automobilů, z  nichž 3 242 

bylo nových osobních a  dodávkových vozů 

s pohonem na CNG. V roce 2014 to bylo po-

dle SDA 1 703 nových osobních a dodávko-

vých CNG vozidel. Lídrem trhu nových CNG 

registrací v  roce 2015 byl koncern Volks-

wagen: Škoda (1 909 vozů), Volkswagen 

(489 vozů), Audi (122 vozů), Seat (98 vozů). 

Následují Fiat (460 vozů), Mercedes -Benz 

(68 vozů), Iveco (55 vozů), Opel (39 vozů) 

a Piaggio (2 vozy).

v Německu byla po 33 letech provozu odsta-

vena jaderná elektrárna v  bavorském Gra-

fenrheinfeldu. Ta v plném provozu dodáva-

la do sítě 1,27 GW. Švédsko upustilo z eko-

nomických důvodů od  dokončení moder-

nizace odstaveného reaktoru Oskarshamn 2 

a  obnovení provozu se zatím neplánuje. Ja-

ponsko v loňském roce po čtyřech letech za-

hájilo proces opětovného spouštění svých 

jaderných elektráren. Jako první obnovily 

výrobu dva bloky elektrárny Sendai. Naopak 

pět menších japonských reaktorů bylo na-

trvalo vyřazeno z provozu. V současnosti je 

ve výstavbě dalších 64 bloků s celkovým in-

stalovaným výkonem 67 GW. Z toho na Ev-

ropu (nepočítáme -li Rusko) ale připadá jen 

šest reaktorů: ve Francii, Finsku, v Bělorusku 

a na Slovensku.

V Lešetíně u Zlína se v lednu konalo Bez-

pečnostní fórum Zlínského kraje. Byla to 

první taková akce v krajích, další budou ná-

sledovat. Byl zde představen projekt Bezpeč-

né Česko a  prezentován byl pilotní projekt 

Bezpečný kraj. Na  programu byla také me-

todika plánování kontinuity činnosti kritic-

ké infrastruktury pro potřeby veřejné správy.

Jednotlivé prvky kritické infrastruktury 

jsou v  současné době členěny do  devíti ob-

lastí a  třiceti sedmi produktů a  služeb, jako 

je například energetika, vodní hospodářství, 

potravinářství a zemědělství, zdravotní péče, 

doprava, komunikační a informační systém, 

bankovní a  fi nanční sektor, nouzové služby 

(HZS, policie, armáda  apod.). Bezpečnostní 

strategie České republiky z roku 2015 defi nu-

je celkem 11 rizik.

Konference navazuje na  parlament-

ní konferenci Bezpečnost budoucnosti, vlá-

dou schválenou Bezpečnostní strategii ČR, 

Národní strategii kybernetické bezpečnos-

ti ČR na  období let 2015 až 2020 a  Evrop-

ský program pro bezpečnost na období 2015 

až 2020, schválený Evropskou komisí a další 

dokumenty. Cílem je diskutovat o aktuálních 

bezpečnostních hrozbách, zejména v případě 

rozsáhlého výpadku elektrické energie, kte-

rý by měl za následek selhání všech ostatních 

infrastrukturních sítí s  důsledkem ohrožení 

života, zdraví a majetku obyvatel kraje.

VÝROBNÍ KAPACITA JADERNÝCH 
ELEKTRÁREN VZROSTLA

Celková kapacita výroby jaderné energie se 

loni opět mírně zvýšila. K  rozvoji jaderné 

energetiky přispěla především Čína, která 

v loňském roce uvedla do provozu 8 nových 

reaktorů. Celkově je tak v současnosti ve svě-

tě 440 provozuschopných reaktorů o  celko-

vém výkonu 382,7 GW. To proti předchozí-

mu roku znamená nárůst o dva bloky a více 

než pět GW. Jediné nové bloky, které byly 

v roce 2015 spuštěny mimo území Číny, byl 

jihokorejský Shin Wolsong 2 a ruský reaktor 

na rychlých neutronech Bělojarsk 4. Naopak 

ČÍNA VÍCE VYUŽÍVÁ VÍTR A SLUNCE, 
MÉNĚ UHLÍ

Obnovitelné zdroje energie zaznamená-

vají v  Číně stále větší využití. V  roce 2015 

padly další rekordy v podpoře „zelené“ ener-

gie: země za jediný rok zvýšila kapacitu větr-

ných elektráren o 30,5 gigawattu a solárních 

elektráren o 16,5 gigawattu. Spotřeba uhlí lo-

ni naopak klesala. Čína je aktuálně lídrem 

v  oblasti investic do  čistých zdrojů energie. 

Loni investovala do OZE 110 miliard dolarů. 

Za rok 2015 se globálně zvýšila kapacita ob-

novitelných zdrojů o 117 gigawattů. Celkový 

instalovaný výkon větrných elektráren v ze-

mi dosáhl koncem roku 2015 kolem 145 giga-

wattů. To je téměř dvojnásobek oproti USA, 

které hlásí 75 gigawattů, a více než trojnáso-

bek oproti Německu (43 gigawattů, 3. místo 

ve  světovém měřítku), či pětinásobek opro-

ti Indii (26 gigawattů, 4. místo). Uhlí naopak 

mírně ustupuje do pozadí. Současně s růstem 

obnovitelných zdrojů čínská spotřeba uh-

lí klesla o zhruba čtyři až pět procent. Podle 

expertů údaje z  čínské energetiky potvrzují, 

že globální trhy s elektřinou se transformují 

mnohem rychleji, než kdokoli očekával.
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POLITIKA A LEGISLATIVA

Jak (ne)vyplatit miliardy
Dějství I: Poté, co se Energetický regu-

lační úřad (ERÚ) rozhodl nevypsat podporu 

obnovitelným zdrojům energie (OZE) uve-

deným do provozu v letech 2006 – 2012 v cel-

kové výši 42 miliard korun, schválila Vláda 

začátkem prosince usnesení o podpoře zdro-

jů uvedených do provozu před rokem 2013.

V  něm argumentuje, že podporu může 

přerušit pouze nařízení Komise a ERÚ má te-

dy povinnost podporu vypsat. Právě přijetím 

obdobného usnesení podmínila vyplacení 

podpory předsedkyně ERÚ Alena Vitásková. 

Později však předsedkyně prohlásila, že toto 

rozhodnutí Vlády situaci neřeší a ERÚ na zá-

kladě tohoto podporu nevypsal a  dále pod-

miňuje vyplacení podpory notifi kací Evrop-

skou Komisí. 

Dějství II: ERÚ reagovalo, že pro schvá-

lení podpory OZE Komisí chybí materiály, 

protože úřad předal Evropské komisi pouze 

část požadovaných materiálů. Důvodem byl 

prý fakt, že od výrobců energie z OZE nemá 

k dispozici účetní doklady, které obsahují in-

formace o jejich nákladech na výrobu elektři-

ny v letech 2005 až 2011. Navíc úřad prohlá-

sil, že nařízení vlády je protiústavní a pokud 

by ke  schválení nařízení došlo, obrátí na 

Evropskou komisi se žádostí o  výklad, zda 

je v souladu s evropskou legislativou. Vláda 

nakonec nařízení o  podpoře OZE schválila 

21.12. Když nařízení vyšlo ve Sbírce zákonů, 

ERÚ potvrdilo, že podporu obnovitelným 

zdrojům přizná. Místo předsedkyně Aleny 

Vitáskové, která byla na dlouhodobé dovole-

né v zahraničí, ji ale podepsal místopředseda 

ERÚ Jan Nehoda. ERÚ nejen, že toto naříze-

ní Vlády později v lednu označilo za neplatné 

s odůvodněním, že žádný dotčený zdroj po-

dle Evropské komise nepatří pod režim exis-

tující podpory, ale také v polovině ledna od-

volal místopředsedu Nehodu, který koncem 

roku podporu vypsal.

Dějství III: Na ERÚ nastalo po Novém ro-

ce bezvládí kvůli (ne)chtěnému nesouladu 

mezi zákony. Úřad již dříve varoval, že po-

kud jeho vedení přejde pod služební zákon, 

nastane bezvládí, protože tento stav neumož-

ňuje energetický zákon. Služební zákon totiž 

nepracuje s  výjimkou pro pozici předsedy 

ERÚ do doby, než vznikne rada ERÚ, z čehož 

prý podle úřadu vyplývá, že jeho předsedky-

ně pod něj patří. Vláda tedy bude muset roz-

hodnout, zda předsedkyni ERÚ zprostí vý-

konu funkce kvůli jejímu trestnímu stíhání 

– a následnému nepravomocnému odsouzení 

– v  kauze dvou solárních elektráren. Vyžadu-

je to zákon o státní službě, pod nějž kvůli chy-

bě při loňském schvalování novely energetic-

kého zákona vedení ERÚ od 1. ledna, podle 

Vlády, spadá. Fakt, že kvůli chybě poslanců 

spadl ERÚ pod účinnost služebního zákona, 

Vitásková považuje za záměr. Sami poslanci 

chtějí ještě novelu energetického zákona, kte-

rá zpřesňuje ustanovení ohledně vedení ERÚ, 

upravit, proto ji 20. ledna vrátili ze závěrečné-

ho schvalování do druhého čtení. 

Dějství IV: Vláda neví, kam předsedkyni 

ERÚ zařadit. Ještě 21. ledna náměstek minis-

tra vnitra pro státní službu Josef Postránecký 

tvrdil, že je možné předsedkyni ERÚ postavit 

mimo službu s tím, že spadá pod služební zá-

kon. O měsíc později, 25. února, se legislativ-

ní rada Vlády jednomyslně shodla na tom, že 

služební zákon se na Alenu Vitáskovou ne-

vztahuje. Vitásková tedy podle šéfa rady Ji-

řího Dienstbiera nebude muset k  1. březnu 

funkci opustit. V  opačném případě by mu-

sela složit slib, což v  současnosti není mož-

né, protože byla nepravomocně odsouzena 

za  zneužití pravomoci v  kauze dvou solár-

ních elektráren.

K celému sporu se také vyjádřil prezident 

Zeman, který Vitáskovou ve sporu s Vládou 

podpořil a  nevyloučil, že celý spor skončí 

u soudu. A aby toho kolem podpory OZE ne-

bylo málo, tak opoziční strana Úsvit podala 

v polovině února trestní oznámení kvůli vý-

platě podpory provozovatelům (OZE). Podle 

předsedy strany byla první – lednová výpla-

ta podpory v tomto roce nezákonná. Trestní 

oznámení míří na neznámého pachatele pro 

podezření z podvodu a ze zneužití pravomo-

ci úřední osoby. 

Odsouhlaseno, schváleno
Vláda schválila rozšíření vratky spotřeb-

ní daně na pohonné hmoty, takzvanou zele-

nou naft u, i pro živočišnou výrobu. Na odpo-

čet má být nárok v tomto roce. Ministerstvo 

fi nancí by mělo nyní vypracovat ve spoluprá-

ci s ministerstvem zemědělství novelu záko-

na, kterou by se změna měla zavést.

Senát v  prosinci odhlasoval prodlouže-

ní daňových úlev biopaliv. Novela zákona 

o spotřebních daních zavádí u některých vy-

sokoprocentních biopaliv spotřební daň a za-

chovává jejich podporu. Současně s tím zpřís-

ňuje podmínky pro přimíchávání biosložek 

do  běžných pohonných hmot. Nově budou 

muset být v určité míře v každém litru. Stát 

tak od  roku 2009 do  loňského pololetí pod-

pořil biopaliva snížením daně celkem o 8,53 

miliardy korun. Zákon v  polovině prosin-

ce podepsal také prezident. Ministerstvo pro 

místní rozvoj (MMR) má na  podporu ener-

getických úspor v  bytových domech připra-

veno 4,5 miliardy korun. V  rámci Integro-

vaného regionálního operačního programu 

Zprávy, které by vám neměly uniknout
Tým portálu energy-hub.cz přináší stručný přehled nejzajímavějších zpráv 
z období prosinec 2015 až únor 2016. 

A K T U A L I T Y
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v  prosinci vyhlásilo jednu výzvu. Evropská 

unie fi nancuje 30 %, zbytek připadá na národ-

ní spolufi nancování. Zájemci mohou žádosti 

o podporu podávat do listopadu tohoto roku.

Sněmovna v  lednu defi nitivně schválila 

novelu horního zákona. Stát by díky ní z uhlí 

vydělal víc na úkor obcí. Zákon zvyšuje podíl 

státu z poplatků za povrchovou těžbu hnědé-

ho uhlí. Mění způsob výpočtu úhrady za ne-

rosty, které se vytěží. 

Vláda dále v  lednu schválila Aktualizaci 

Národního akčního plánu pro obnovitelné 

zdroje energie. 

Od prvního února platí nová právní úpra-

va pro řešení spotřebitelských sporů. Kro-

mě České obchodní inspekce pomohou také 

Český telekomunikační úřad, Energetický re-

gulační úřad a Finanční arbitr.

Jak řešit těžkosti v OKD?
NWR v  prosinci ohlásila, že Důl Paskov 

zavře už tento rok. Původní plán však počí-

tal s uzavřením dolu až na konci roku 2017. 

Situace v  těžební společnosti OKD je vážná 

a zdaleka nejde jen o osud ztrátového Dolu 

Paskov. Hrozí propouštění a  v  krajním pří-

padě i vyhlášení konkurzu. Prioritou kabine-

tu je podle ministra Mládka chránit horníky, 

zachovat sociální smír a  pomoci horníkům, 

pokud budou propuštěni, nikoliv pomá-

hat soukromé společnosti. Těžařská fi rma 

po  Vládě koncem roku požadovala fi nanč-

ní podporu ve výši čtyř miliard korun a také 

aby s odbory dojednala snížení mezd. Minis-

terstvo průmyslu, Vláda i odbory toto odmít-

ly. Vláda bude požadovat čerpání peněz z ev-

ropského globalizačního fondu. Tento zdroj 

je určený pro případy, kdy v krátké době při-

jde o práci více než pět set lidí. Stát by z něho 

podpořil přímo propuštěné horníky.

Oproti tomu Moravskoslezská tripartita 

požadovala, aby stát podpořil podpořit po-

kračování těžby v OKD. Podle hejtmana kra-

je by to bylo efektivnější, než dávat miliardy 

na sociální programy pro propuštěné. 

Konkrétní pomoc horníkům schválila 

Sněmovna v  prvním čtení v  polovině ledna 

v  podobně vládní novely týkající se odcho-

du horníků z hlubinných dolů do penze o pět 

let dříve, tedy v  58 letech. Stejně tak Vláda 

v polovině února rozhodla, že nebude jednat 

s manažery OKD o možnostech restruktura-

lizace těžební fi rmy, která je na pokraji kra-

chu. Pracovní skupina, na které se v polovině 

ledna dohodli ministři s  akcionáři společ-

nosti NWR a zástupci OKD, vůbec nevznik-

ne. Stát bude řešit výhradně dopady propou-

štění, kterým jsou ohroženy tisíce lidí hlavně 

z Karvinska.

Na  pozadí krize kolem OKD je nut-

né zmínit, že koncem loňského roku došlo 

k  uzavření posledního hlubinného hnědo-

uhelného dolu v ČR – dolu Centrum. Těžba 

se uzavře do konce prvního čtvrtletí 2016 po-

té, co ji schválí kompetentní orgány.

V polovině ledna dorazil do Evropy první 

tanker s americkou ropou, vypravený krátce 

po prosincovém zrušení zákazu vývozu ropy 

ze Spojených států. Američtí producenti za-

čali s exportem ropy i v situaci těžkého pro-

padu jejich cen. Stejný záměr má také Írán, 

kterému export ropy do EU umožnilo zruše-

ní mezinárodních sankcí.

Koupě Vattenfallu se může zkomplikovat. 

Němci nechtějí dát záruky na provoz elektrá-

ren alespoň do roku 2035. Záruky pro provoz 

hnědouhelných elektráren dát nemůžeme, 

říká vysoký německý úředník. Hnědouhel-

né doly a elektrárny prodává švédská společ-

nost Vattenfall. Zájem mají tři české společ-

nosti ČEZ, EPH a Czech Coal. Aby se koupě 

vyplatila, musí být elektrárny v provozu nej-

méně do roku 2035.

V polovině února se Rusko, Saúdská Ará-

bie, Venezuela a Katar se shodly na zmraze-

ní produkce ropy. Klíčoví producenti se sešli 

po  více než osmnáctiměsíčním poklesu cen 

ropy, které poprvé za desetiletí klesly pod 30 

dolarů za barel. Saúdská Arábie, Rusko, Ka-

tar a Venezuela se rozhodly podpořit růst cen 

a stabilizovat trh. 

ČEZ v  druhé polovině ledna potvrdil, že 

uvažuje o  převzetí polských aktivit skupi-

ny EDF. EDF má v zemi pět tepláren a jednu 

elektrárnu. Česká fi rma ale ještě nerozhodla, 

o kterou část majetku má zájem. 

ENERGY-HUB je moderní platforma 

pro sdílení informací a rozvoj 

energetického sektoru slučující 

akademický, vědní, technický i soukromý 

sektor. Nabízíme poradenství, školící 

a vzdělávací programy, poskytujeme 

prostor pro veřejnou a otevřenou diskusi 

na aktuální témata z oblasti energetiky.

Kontakt: offi  ce@energy-hub.cz

nebyla dlouhodobě rentabilní a  byla udržo-

vána s ohledem na zachování cenného know-

-how pro budoucí těžbu v  bočních svazích 

lomu ČSA. Rozhodnutí vlády o zachování tě-

žebních limitů však neumožňuje další rozvoj 

lomu ČSA ani dolu Centrum.

TRHY

Korejci chtějí s českými fi rmami stavět ja-

derné elektrárny, budovat by se mohly v Pol-

sku a na Slovensku. Jihokorejská prezident-

ka Pak Kun-hje přijela na přelomu listopadu 

a  prosince do  Prahy lobbovat za  to, aby se 

na případném rozšíření jaderných elektráren 

v ČR podílely korejské fi rmy.

V polovině prosince doplula do polského 

Svinoústí první dodávka zkapalněného zem-

ního plynu (LNG) z Kataru. Nejen pro pol-

skou energetiku to byl přelomový okamžik. 

Dodávky zkapalněného plynu mají zemi po-

stupně zbavit skoro stoprocentní závislosti 

na ruských zdrojích. 

Lidé mění dodavatele elektřiny a  plynu 

stále méně, dopředu jdou velcí dodavatelé. 

Dodavatele elektřiny změnilo nejméně lidí 

od roku 2010. Velcí hráči jako ČEZ a RWE se 

naučili bojovat o zákazníky a výrazně zpoma-

lili jejich odchod. S  úbytkem zákazníků na-

opak musí nově bojovat i největší alternativní 

dodavatelé – Bohemia Energy a Centropol.

Prvním “chytrým” městem v Česku se sta-

ne Písek. Firma Schneider Electric bude ří-

dit dopravu i  vytápění. Součástí „chytrého“ 

Písku má být lepší řízení dopravy, centrál-

ní ovládání semaforů, sbírání dat o  hustotě 

místního provozu, chytré energetické sítě či 

řízení vytápění v městských budovách.

Evropská energetická burza European 

Energy Exchange (EEX) koupí dvě třetiny ak-

cií středoevropské energetické burzy Power 

Exchange Central Europe (PXE) a stane se je-

jím novým majoritním vlastníkem. Obě bur-

zy o tom informovaly s tím, že transakci EEX 

zaplatila z účetní hotovosti. Předpokládá se, že 



především ti tradičně uvažující, příliš neslyší. 

V očích mnoha z nich existuje jediný způsob 

vytápění, a to je tradiční kotel na uhlí. Situace 

se však přece jen mění k lepšímu. Mladší lidé, 

ale také starší, kteří již nemají síly a chuť ta-

hat těžké uhláky, a také všichni, kteří si u nás 

staví nové rodinné domy, uvažují naštěstí ji-

nak a  pořizují si technologie pro nové způ-

soby vytápění. Město se snaží takovým lidem 

pomoci a již třetím rokem poskytuje zájem-

cům z řad obyvatel dotaci do výše 40 tisíc ko-

run na pořízení ekologičtějších zdrojů. Ač 

je o  tyto příspěv-

ky z  řad našich 

občanů poně-

kud menší zájem, 

než jsme očeká-

vali, přece jen už 

mnoho z nich na-

bídku města vy-

užilo a  výsledky 

jsou zřetelné. Vě-

řím, že to je jeden 

z  kroků správným směrem. Povědomí lidí 

o  prospěšnosti obnovitelných zdrojů se po-

malu ale jistě zlepšuje, a to je pro budoucnost 

dobrá zpráva. Naopak za negativní považu-

ji skutečnost, že stát z  tzv.  kotlíkové dotace 

podporuje i nadále uhelné zdroje. 

PAVEL HUBENÝ
ředitel Správy Národního parku 
Šumava

Já bydlím v domě, který patří Správě NP 

Šumava, kde v  přízemí je informační stře-

disko a  v  podkroví je byt a  inspekční po-

koj. Celý objekt je vytápěný dřevem pomo-

cí splynovacího kotle. Topení dřevem je na 

Šumavě sice tradiční, ale v dnešní době není 

z ekologického hlediska úplně ideální, zvlášť 

v chráněném území. Přál bych si, aby ideál-

ně všechny objekty Správy NP Šumava měly 

ekologičtější systém vytápění, ale je to otázka 

peněz. Přesto Správa Národního parku Šu-

mava je v jistém smyslu průkopníkem a pro-

pagátorem čistějšího vytápění díky svým dvě-

ma Návštěvnickým centrům v Srní a Kvildě. 

Postavili jsme zde energeticky „pasivní“ ob-

jekty, jejichž provoz je velmi ekologický a vě-

říme, že i ekonomický, což ale ukáže čas. Jen 

vstupní investice nebyla zanedbatelná, více 

než 10 milionů korun. Já ale věřím, že v blíz-

ké budoucnosti 

se právě tyto ty-

py budov a  vytá-

pění stanou do-

stupnějšími i  pro 

běžné obyvatele 

a Šumava se bude 

moci pyšnit ještě 

čistějším ovzdu-

ším, než je tomu 

dosud.
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RUT BÍZKOVÁ
ředitelka Technologické agentury 
České republiky

U nás v Makotřasech se dýchá docela dob-

ře, a  to přesto, že silnice R7 ze Slaného do 

Prahy je na dohled. Už 20 let je obec plyno-

fi kována, a  tak jsme obec tichá, čistá a klid-

ná. Občas jeden, dva sousedé zatopí uhlím. 

To začnu vzpomínat na mládí, když se v zi-

mě každý den odpoledne valil žlutavý kouř ze 

všech komínů – z našeho i u všech sousedů. 

Všichni ve stejnou dobu přišli z práce a zato-

pili. Vzpomínka na mládí je milá, ale na ten 

štiplavý kouř určitě ne. 

Na znečištění z komína se podílí v dnešní 

době zhruba 20 % českých domácností, které 

spalují tuhá paliva v malých spalovacích zaří-

zeních. Problém spočívá nejen ve kvalitě pa-

liva, ale také ve způsobu topení a v tom, jak se 

o topná zařízení a komín staráme. Všeobecně 

platí, že kouř je známkou nekvalitního spa-

lování, které je způsobeno především nízkou 

teplotou spalování, což je právě případ ma-

lých spalovacích zařízení. Při nedostatečném 

přívodu vzduchu dochází k  nedokonalému 

spalování, které 

je provázeno nad-

měrnou tvorbou 

oxidu uhelnaté-

ho, polyaroma-

tických uhlovo-

díků a  sazí. Lépe 

je proto přiklá-

dat častěji men-

ší dávku paliva 

a nechat je rozho-

řet a až poté omezovat přívod vzduchu. Stej-

ně důležité je i čištění komína, neboť se tím 

zlepšuje výměna tepla a zajistí optimální tah 

z komína. Pravidelné odstranění popela z oh-

niště také snižuje množství uvolněných škod-

livin. Nekvalitní energetické uhlí do kotlů ne-

patří, stejně jako uhelný prach nebo uhelný 

kal. V případě dřeva roste účinnost spalování 

s dobou proschnutí, doporučuje se používat 

dřevo staré dva roky a více, v každém přípa-

dě musí být suché. Zvýšení povědomí obyva-

tel o těchto platných zákonitostech tedy mů-

že snížit i výskyt kouře v našem okolí, tak jak 

jej všichni pravidelně zaznamenáváme.

O celkovém znečištění ovzduší v ČR vy-

dává ČHMÚ od listopadu  2014 zprávy 

Čím topíte, kouří se 
u vás ještě z komína? 
A co vaše okolí? 

hodnotící znečištění za předchozí měsíc, 

které vycházejí především z  naměřených 

koncentrací suspendovaných částic PM10, 

představující jeden z hlavních problémů kva-

lity ovzduší společně s výskytem oxidu siři-

čitého, dusičitého, uhelnatého a přízemního 

ozonu. Suspendované částice PM10 jsou tvo-

řeny směsí pevných a kapalných částic o ae-

rodynamickém průměru menším než 10 μm. 

Jejich vliv na zdraví se odvíjí od jejich che-

mického složení, nejvíce nebezpečné jsou 

karcinogeny jako benzo(a)pyren a  některé 

těžké kovy.

Českou novinkou ve sledování škodlivin 

v  ovzduší je senzorická síť projektu Traffi  c-

sensnet. Vyvinuli ji vědci z Fakulty dopravní 

Českého vysokého učení technického v Pra-

ze a dva komerční subjekty za podpory z pro-

jektu ALFA TAČR – TA02031405 – Senzo-

rické sítě v dopravě. Prostřednictvím této sítě 

uvidí občané různě zabarvené „mraky“, kte-

ré se budou pohybovat nad mapou sledova-

né lokality, kde barva určí druh znečišťující 

látky a sytost barvy pak míru znečištění v da-

ném místě.

Doufejme, že komínů, ze kterých se kouří, 

bude čím dále, tím méně. A na mládí budeme 

vzpomínat kvůli něčemu jinému, než je štip-

lavý kouř ze spalovaného uhlí.

VLADIMÍR BUŘT
starosta Horního Jiřetína 

Nejdříve tedy čím topím já. Přibližně od 

poloviny 90. let jsem topil dřevem ve zplyňo-

vacím kotli. Poslední dvě zimy topím dřevě-

nými peletkami, k čemuž mi slouží kotel na 

dřevo s dodatečně nainstalovaným hořákem. 

Vzhledem k tomu, že žiju v historické, jakko-

liv nezateplené budově s kamenným zdivem, 

tak mě asi vytápění peletkami vyjde o  něco 

dráž, než kdybych topil dřevem nebo uhlím. 

Žádnou statistiku si nevedu, ale myslím, že fi -

nanční rozdíl není příliš významný. Důležité 

je, že ve všech ostatních parametrech přiná-

šejí peletky jen pozitiva. Jde především o od-

pady. Za celou topnou sezónu likviduju dva 

či tři kbelíky jemného popela, nic více a z ko-

mína se nekouří – vůbec.

Co se našeho města týká, bohužel se stá-

le ještě z řady komínů valí hustý uhelný kouř. 

V Horním Jiřetíně není rozvod zemního ply-

nu a na využívání alternativních zdrojů lidé, 



VLADIMÍR STUPAVSKÝ 
předseda Klastru Česká peleta

Již třetím rokem používám automatický 

kotel na dřevní pelety. Ve dvougeneračním 

RD jsme si prošli nejdříve vytápěním uhlím, 

což bych už nerad víc opakoval z  důvodu 

prachu, emisí a špíny. Poté jsme několik let 

vytápěli plynovým kotlem, ale když se roční 

náklady vyšplhaly na 70 tisíc, byl čas ke změ-

ně. Nechtěl jsem již slevovat z navyklého po-

hodlí automatiky a  stát se opět kotelníkem, 

proto jsem zvolil automatizaci v podobě pelet 

s celosezónním zásobníkem, který mi jednou 

za rok přiveze a nafouká cisterna. Náklady za 

palivo se poté sra-

zily na polovinu, 

kotel je jednak 

daleko účinnější 

a protopím kolem 

5 tun pelet ročně, 

pelety kupuji v lé-

tě, kdy je cena vý-

hodnější, za 5 tis. 

Kč/t.

Bydlím v  zá-

stavbě rodinných 

domů a  jsme celkem „ekologický“ blok do-

mů. Máme zde zástupce dřevozplynovacích 

kotlů, peletových automatů, tepelných čer-

padel i plynových kotlů. Bohužel o něco dále 

bydlí klasický vesnický spalovač všemožného 

odpadu a levného uhlí a ten svým jednáním 

dokáže zamořit ovzduší nad několika bloky 

Napojeno je ví-

ce než 90 % trvale 

žijících obyvatel 

Kněžic a  18 re-

kreačních chalup. 

Od spuště-

ní projektu v  ro-

ce 2006 jsou 

kouřící komíny 

v  obci spíše vý-

jimkou. Náš pro-

jekt v tomto rozsahu není opakovatelný pře-

devším pro to, že jsou změněny legislativní 

podmínky a nové OZE jsou podporovány ji-

nou formou. Je však možné použít někte-

ré naše zkušenosti a vytvořit menší projekt. 

Nejvíce záleží na spolupráci obyvatel, samo-

správy i podnikatelů, pokud se najde společ-

ná řeč, jde téměř vše.

Co se týká vytápění v ČR, já osobně jsem 

pro obnovitelné zdroje, ale vždy záleží na 

možnostech daného regionu. Přiznám se, že 

mi je líto, když projíždím nějakou obcí na ko-

le a cítím zápach ze spalování odpadů a přede-

vším plastů, je to opravdu nedýchatelné.

Přínos našeho projektu: Zaměstnáváme 

5 obyvatel obce, fi nanční toky zůstaly v regi-

onu a je to od roku 2006 více než 20 milionů 

Kč za prodej tepla. Zařízení produkuje kapal-

né organické hnojivo (digestát), které využí-

vají zemědělci. Zároveň zadržuje vodu v pří-

rodě, protože navrací cca 23 000 m3 vody do 

krajiny. 

M A G A Z Í N
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současně. Z  toho pohledu je nastávající po-

vinná kontrola kotlů a jejich využívání v do-

mácnostech bohužel nezbytná.

Zajímavé je sledovat vývoj v kotlíkových 

dotacích. Stát se na jednu stranu zavazuje 

snížit potřebu používání uhlí o 50 %, na stra-

ně druhé dotuje uhelné kotle, které v množí-

cích se případech nedosahují předepsaných 

parametrů ekodesignu. Vystavuje se tím 

hrozbě vracení miliardových prostředků Ev-

ropské komisi, majitelé kotlů vracení celé do-

tace a v podstatě i obvinění z dotačního pod-

vodu. Není překvapením, že první objevené 

podvodné kotle jsou určeny právě na spa-

lování uhlí. V  programu kotlíkových dotací 

přitom Evropská komise žádné zdroje na fo-

silní paliva dotovat nezamýšlela - jde to přes-

ně proti trendu, jakým se vydává celá Evropa.

MILAN KAZDA
starosta obce Kněžice

Naše obec Kněžice se stala energeticky so-

běstačnou. Projekt zahrnující především ko-

telnu na biomasu, bioplynovou stanici a tep-

lovody vznikl za účelem centrálního vytápění 

obce, výroby elektřiny, náhrady kanalizace 

a  ČOV. Funguje rovněž jako projekt zpra-

covávající různé biologicky rozložitelné od-

pady. Zároveň skýtá možnost vybudová-

ní lokální distribuční soustavy na rozvody 

elektrické energie, abychom mohli prodá-

vat elektřinu přímo našim obyvatelům, stej-

ně jako teplo. Obec je centrálně vytápěna. 
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R O Z H O V O R

To tu ještě nebylo, aby žena řídila z pozice 

náměstkyně ministra českou energetiku, 

je to přeci jenom převážně mužský 

obor. Nemohu se nezeptat, jak jste se 

k energetice dostala?

Nedomnívám se, že je moje postavení ně-

čím výjimečné. V Evropě zastává obdobnou 

pozici několik velmi respektovaných žen, ať 

již je to Virginie Schwarz ve  Francii, Nan-

cy Mahieu v  Belgii nebo Andrea Leadso-

me ve Velké Británii. Také v České republi-

ce zastávají ženy významné pozice v sektoru, 

vždyť dvě klíčové „regulátorky“ jsou ženy – 

Dana Drábová a Alena Vitásková. 

K  energetice jsem se dostala menší okli-

kou již na  vysoké škole, kdy jsem se hodně 

zabývala energetickou bezpečností a  ke  kla-

sické energetice jsem se pak dostala reálně 

v rámci práce v ČEPS, který také mimocho-

dem v minulosti vedla nesmírně talentovaná 

manažerka a odbornice na energetiku, Lud-

mila Petráňová. 

Čím si Vás tento obor získal?

Již na  škole mě lákala na  energetickém 

sektoru jeho multioborovost a komplexnost 

a to, že v něm lze uplatnit vedle čistě technic-

kých znalostí hodně ekonomii, ale také mezi-

národní vztahy. Celý sektor je nesmírně dy-

namický, a pokud v něm chce člověk uspět, 

nesmí ani na chvílí přestat na sobě pracovat 

a dále se zdokonalovat a učit novým věcem. 

Pokud se tedy práci v tomto sektoru oddáte, 

dá vám toho hodně zpátky. Většinou se jedná 

o lásku na celý život. A vybudoval se v něm 

úžasný kolektiv lidí.

Jaké priority vidíte ve své práci?

Musíme realizovat to zadání, které nám 

vláda dala v rámci schválených strategických 

dokumentů. Vytvořit strategický materiál 

a dosáhnout jeho schválení je ten snazší úkol, 

byť se nám to při procesu přípravy a  letité-

ho projednávání Státní energetické koncepce 

tak nezdálo. Nyní před námi stojí mnohem 

náročnější úkol – uvést je do  praxe – a  to 

v období obrovské nejistoty ohledně budou-

cího vývoje sektoru a energetických trhů. 

Nejedná se jen o výstavbu nových jader-

ných bloků, ale také o realizaci priorit v oblas-

ti energetické účinnosti a úpravy elektrizační 

soustavy – hardwaru i  soft waru – na rozvoj 

decentrální energetiky. A  bezprostředně je 

to hlavně úspěšné dokončení procesu no-

tifi kace zákona o  podporovaných zdrojích 

a následné zapracování případných „kondi-

cionalit“ ze strany Evropské komise do naší 

legislativy. Toto je zcela nutný krok pro sta-

bilizaci celého sektoru a pro další smysluplný 

rozvoj obnovitelných zdrojů v ČR. 

A neméně aktivní budeme v rámci Evrop-

ské unie v rámci hájení zájmů ČR při různých 

aspektech vytváření Energetické unie. Legis-

lativní i nelegislativní smršť, která se na nás 

z  Bruselu valí, nás bude všechny zaměstná-

vat řadu následujících měsíců a bude mít zá-

sadní vliv na to, jakým způsobem a v jakých 

podmínkách pak budeme naši energetickou 

politiku naplňovat.

Je po klimatické konferenci v Paříži. Jak 

ovlivní její závěry českou energetiku? 

Klimatický summit v Paříži byl bezesporu 

velmi důležitým krokem k adaptaci na změ-

nu klimatu, byť jeho skutečný význam bude 

poměřován až na  základě navazujících kro-

ků a  implementačních opatření. Co se sa-

motné České republiky týče, aniž bych chtě-

la být negativistická, dovoluji si konstatovat, 

že pro českou energetiku výsledky summitu 

bezprostředně žádnou výzvu nepředstavují. 

Data Eurostatu z listopadu 2015 ke snižo-

vání emisí skleníkových plynů v zemích EU 

od  roku 1990 potvrdila, že jsme na  správné 

cestě. Česká republika snížila emise razant-

něji než kupříkladu Německo a  Rakousko. 

Z pohledu energetické politiky jsou v nejbliž-

ší budoucnosti pro nás důležité především 

klimaticko-energetické cíle přijaté na úrovni 

EU do roku 2020 a roku 2030, se kterými EU 

jako celek na summitu vystupovala. Tyto cí-

le bychom měli být, pokud se podaří naplňo-

vat schválenou Státní energetickou koncepci, 

schopni plnit, jelikož jsme je při její přípravě 

průběžně do dokumentu zapracovávali. 

Nemělo se v minulém roce s přijetím těch 

zásadních dokumentů, jako je aktualizace 

Státní energetická koncepce, nebo Národní 

akční plán jaderné energetiky počkat, až co 

přinese tato konference? Jednalo by se jen 

o několik měsíců zdržení. 

EU vystupovala na konferenci jako jeden 

celek za  všechny členské státy s  mandátem, 

který byl předem schválen a refl ektován v cí-

lech klimaticko-energetické politiky do roku 

2030, a ten již je v obou Vámi zmiňovaných 

dokumentech refl ektován. Tudíž k tomu ne-

byl důvod. 

Na obou dokumentech jste se podílela. 

Přepsala byste dnes po klimatické 

konferenci už něco na nich?

Ne, nevidím k tomu důvod. Nicméně je-

jich realizace nebude snadná, zvláště při sou-

časné situaci na trhu.

Česká republika se hlásí k dekarbonizaci 

energetiky, víte na ministerstvu,  jak to 

budeme realizovat?

Základ dekarbonizace energetiky bude 

probíhat do jisté míry samovolně, tak jak se 

bude postupně snižovat těžba a  využití tu-

zemského uhlí. Bude však důležité, čím bu-

dou podobné zdroje nahrazovány. Naším 

hlavním úkolem je tak vytvořit podmínky, 

Klimaticko-energetické cíle EU 
bychom měli být schopni plnit, 
 říká náměstkyně ministra Lenka Kovačovská
Podílela se na přípravě všech strategických materiálů v oblasti energetiky za poslední roky, 
které Ministerstvo průmyslu a obchodu připravilo. V této souvislosti uvádí, že například 
Státní energetická koncepce a na ni navazující akční plány (pro rozvoj jaderné energetiky, 
chytré sítě, obnovitelné zdroje nebo nyní dokončovanou energetickou účinnost) jsou kvalitní 
a vyvážené materiály, které se snaží efektivním způsobem naplnit očekávané potřeby českého 
hospodářství. Nejen o těchto dokumentech jsme hovořili s Lenkou Kovačovskou, která 
od konce minulého roku má na Ministerstvu průmyslu a obchodu na starosti energetiku.  
Vít Smrčka
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aby se investorům vyplatilo sáhnout po nízko 

emisním zdroji, nebo bezemisním zdroji. Ta-

to podpora musí začínat již výzkumem a vý-

vojem a  pokračovat dále přes odbourávání 

různých administrativních bariér a  případ-

ně k  přímé, nebo nepřímé fi nanční podpo-

ře. Dále se pak jedná také o řešení na straně 

spotřeby, kde je potřeba podporovat opatře-

ní, která při stejném komfortu vedou k men-

ší spotřebě energie. 

I  přes to, že Státní energetická koncepce 

není zaměřena pouze na  udržitelnost ener-

getiky, ale také na  její fi nanční dostupnost 

a bezpečnost, jednalo se samozřejmě o jedno 

z velkých témat a Státní energetická koncepce 

obsahuje řadu realizačních nástrojů, jak de-

karbonizační trend v energetice dále rozvíjet. 

Dekarbonizaci energetiky také řešíme 

v úzkém kontaktu s kolegy z Ministerstva ži-

votního prostředí, kteří připravují strategické 

dokumenty i s přesahem do tohoto sektoru.

Hovoří se o přijetí antifosilního zákona. 

Co by mělo být jeho obsahem?

Antifosilní zákon není dílem Minister-

stva průmyslu a obchodu. Je to návrh resor-

tu životního prostředí, který vychází z  Pro-

gramového prohlášení vlády. Materiál, který 

byl do vlády předložen, zatím ale moc neo-

světluje, co by mělo být obsahem samotného 

antifosilního zákona. Náš rezort se domnívá, 

že forma, v jaké je doposud zpracován, nepo-

skytuje vládě dostatečné podklady pro roz-

hodnutí, protože mimo jiné postrádá Pro-

gramovým prohlášením vlády požadovanou 

analýzu dopadů na konkurenceschopnost.

Proti tomuto zákonu je ale průmysl 

i odbory. Myslíte, že v dohledné době 

vstoupí v platnost?

To Vám nyní nemohu říct. Nejsme gesto-

rem zákona, nevíme, kdy bude schválen vlá-

dou a v jaké podobě, logicky by měl být nej-

dříve schválen věcný záměr zákona, teprve 

pak zpracován samotný návrh zákona, který 

následně musí projít komplexním legislativ-

ním procesem. 

Vedle dekarbonizace energetiky, jaké další 

Ing. LENKA KOVAČOVSKÁ, Ph.D. je 

absolventkou Vysoké školy ekonomické 

v Praze. V letech 2007-2013 působila 

ve společnosti ČEPS, a.s., v útvaru 

zabývajícím se strategií. Od roku 2013 

pracuje na Ministerstvu průmyslu 

a obchodu, kde měla na starosti 

energetickou strategii a mezinárodní 

spolupráci v oblasti energetiky. Vedle 

toho přednášela problematiku trhů 

energetických komodit na VŠE v Praze. 

Náměstkyní pro řízení sekce energetika 

byla jmenována v prosinci 2015. 

CO NÁS V ROZHOVORU NEJVÍCE ZAUJALO
„Do roku 2030 by také mohla začít ve větší míře vznikat chytrá města, 

případně celé chytré regiony, kde bude energetika aktivním prvkem života 
jednotlivých lidí.“

„Je zcela pokřivený trh s elektrickou energií řadou provozních podpor 
pro obnovitelné zdroje, jejich přednostním přístupem do sítě a navíc tím, 

že na rozdíl od ostatních zdrojů nemají odpovědnost za odchylku.“

A v neposlední řadě odpověď na otázku: 
Sama byste si koupila elektromobil nebo auto na plyn?

Ano, dovedu si to představit. 
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trendy vidíte v jejím vývoji, kam směřuje?

Kromě postupné dekarbonizace a  zvy-

šování energetické účinnosti je jasně patrný 

trend k  decentrálním řešením a  větší dyna-

mice v rámci elektrizační soustavy. Spotřebi-

telé budou čím dál aktivnější, jednak v rámci 

řízení vlastní spotřeby dle tržních podmínek 

a jednak si budou někteří z nich sami vyrábět 

část spotřeby elektřiny. Tento trend je ostatně 

patrný již nyní, kdy řada velkých společnos-

tí poskytuje stále více spíše obchodní balíčky 

služeb, než „starou dobrou dodávku energie“.  

To jednoznačně ukazuje na nově nastupující 

trend aktivního spotřebitele energie. 

 Jak by tedy měla vypadat česká energetika 

v roce 2030, což je datum, ke kterému se 

začínají upínat směrnice EU?

Jsou zde dvě různé otázky: „Jak by měla 

vypadat energetika v roce 2030?“ a „Jak prav-

děpodobně bude vypadat v roce 2030?“ Nic-

méně s ohledem na to, jak výrazně se promě-

nil sektor energetiky za  posledních několik 

let, je velmi ambiciózní předpovídat budouc-

nost tohoto sektoru v horizontu cca patnác-

ti let. Svým způsobem je to trochu věštění 

z  křišťálové  koule, nelze jednoznačně před-

povědět, co vše bude vývoj energetiky v ná-

sledujících letech ovlivňovat.

Proto tedy musíme vycházet ze stávající 

situace a  využívat pouze opatření, která jsou 

nám dostupná. Jak by mohla vypadat energe-

tika v roce 2030, jsme se snažili relativně kom-

plexně nastínit ve schválené Státní energetic-

ké koncepci. Společná trajektorie Evropy je 

poměrně jasná a odráží se právě v klimaticko-

-energetických cílech do roku 2030. Jedná se 

tedy o vizi energetiky emisně čistší, účinnější 

a v podílu obnovitelných zdrojů zelenější. Ty-

to trendy budou pokračovat také v české ener-

getice, ale podle mého názoru se bude jednat 

spíše o evoluční vývoj, než o revoluční vývoj. 

ČR má v tomto ohledu stále relativně velkou 

výhodu v zázemí v oblasti uhlí, které je možné 

postupně s  jeho úbytkem nahrazovat jinými 

zdroji. Sektor energetiky v roce 2030 bude te-

dy dle mého názoru méně závislý na fosilních 

palivech, více postaven na  decentrální výro-

bě s větším podílem menších výrobců a stíra-

jící se hranicí mezi výrobcem a spotřebitelem, 

větším podílem obnovitelných zdrojů a  vět-

ším rozvojem takzvané čisté mobility. Do ro-

ku 2030 by také mohla začít ve větší míře vzni-

kat chytrá města, případně celé chytré regiony, 

kde bude energetika aktivním prvkem života 

jednotlivých lidí. V tomto ohledu také očeká-

vám, že bude Evropa v oblasti energetiky ješ-

tě propojenější, a to jak už na úrovni fyzické 

infrastruktury, tak na úrovni obchodní a také 

v oblasti energetické bezpečnosti, i přesto, že 

i v roce 2030 budou dále převládat jednotlivé 

národní energetiky.

Bude se naše energetika v té době lišit 

od evropské?

Nedomnívám se, že ani v  roce 2030 by 

existovala nějaká evropská energetika, budou 

existovat jednotlivé národní energetiky. Ty 

sice budou v  souladu s  evropskou klimatic-

ko-energetickou politikou, ale budou i nadá-

le založeny na národních komparativních vý-

hodách, společensko-politických prioritách 

jednotlivých zemí a energetických potřebách 

národních hospodářství. 

Nevadí, že Česko zaostává za směrnicemi 

EU v rozvoji OZE nebo v energetických 

úsporách? 

Nezaostává, závazky ze směrnice o  pod-

porovaných zdrojích jsme naplnili již v roce 

2014 a  aktualizovaná verze Národního akč-

ního plánu pro rozvoj OZE ukazuje, že své 

závazky dokonce překročíme, aniž bychom 

museli zavádět dodatečná opatření na  stra-

ně podpory obnovitelných zdrojů. Docela 

velkou roli v  tomto procesu hraje také fakt, 

že dochází k  menšímu nárůstu spotřeby 

elektrické energie, než se původně plánovalo. 

A  právě na  naplňování aktualizovaného 

Národního akčního plánu pro energetickou 

účinnost (NAP EE) se hodlám intenzivně 

soustředit. Jedná se o strategický dokument, 

který stanovuje rámec strategie ČR ve zvyšo-

vání energetické účinnosti. Nejedná se tedy 

pouze o rozbor článku 7 směrnice o energe-

tické účinnosti, tj. systému povinného zvy-

šování energetické účinnosti, který je často 

zmiňovaný a spojovaný s tématem povinné-

ho schématu, jehož zavedení by mělo údajně 

zapříčinit zvyšování cen energie. 

Zároveň jsme pro implementaci NAP EE 

jako ministerstvo zřídili koordinační výbor, 

jehož členy jsou představitelé vybraných do-

tčených státních institucí a  profesních or-

ganizací, které mají vztah ke  snižování 

energetické náročnosti a  fi nancování opat-

ření vedoucích ke  snižování energetické 

náročnosti v  České republice. Tito členové 

jsou často přímo správci programů nebo čle-

nové pracovních skupin při nastavování vý-

zev a pravidel operačních programů. 

Z  konkrétních praktických opatření se 

jedná například o zavádění povinnosti zpra-

covávat energetický audit. Ten představuje 

klíčový nástroj k dosažení úspor energie tím, 

že identifi kuje celou řadu možností úspor 

energie, navrhne konkrétní úsporná opatře-

ní a stanoví případně jejich priority a pořadí. 

Řeší tak nedostatek informací, který předsta-

vuje z  hlediska energetické účinnosti jednu 

z hlavních překážek. 

Dalším významným tématem v  NAP EE 

je energetická účinnost budov, a to jak v sou-

kromém sektoru, tak v sektoru státním. Pro 

období v letech 2016 až 2020 se plánuje vyna-

ložit na rekonstrukce budov ve státním sek-

toru více než 0,9 mld. Kč. Pro renovace bu-

dov ústředních vládních institucí by měla 

být vyhlášena výzva z Nové zelené úsporám 

R O Z H O V O R
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(schváleno vládou ČR). Celkově za  období 

2014 - 2020 je plánováno vynaložení inves-

tičních prostředků ve výši přes 1,25 mld. Kč.

Zároveň jako prioritu vnímáme přípravu 

vhodných podmínek pro významnější využí-

vání energetických služeb se zárukou, obecně 

známých pod zkratkou EPC (Energy Perfor-

mance Contracting), a to i ve státním sektoru.

Česko se hlásí k rozvoji jaderné energetiky. 

Proč nestavíme už nyní, kdy ceny energie 

spadly stejně jako ostatních komodit 

a může to ještě pár let trvat. Nové jaderné 

bloky by se daly asi nyní pořídit levně?

Protože současná cena elektrické energie 

na  energetických burzách, stejně jako cena 

emisních povolenek neposkytují investorům 

dostatečné investiční signály pro investi-

ce. Z  čistě komerčního hlediska nevychází 

u těchto zdrojů, přestože jsou v našich pod-

mínkách nejlevnější, co se celkových nákla-

dů na  jednotku vyrobené elektrické energie 

týče, návratnost vynaložené investice. Proto 

je potřeba nalézt vhodný obchodně-investič-

ní model. 

Ale to není pouze problémem České re-

publiky, je to problém celé Evropy. Je zce-

la pokřivený trh s elektrickou energií řadou 

provozních podpor pro obnovitelné zdro-

je, jejich přednostním přístupem do  sítě 

a navíc tím, že na rozdíl od ostatních zdro-

jů nemají odpovědnost za  odchylku. Na-

víc do doby, než dojde k avizovanému od-

stavení řady jaderných a  uhelných zdrojů, 

je na trhu dočasný převis kapacit, který dá-

le tlačí cenu elektřiny směrem dolů, zdůraz-

něn výrazným poklesem cen všech energe-

tických komodit. 

Palčivost situace si všichni uvědomu-

jí a právě v současné době probíhá na půdě 

EU intenzivní diskuse, jakým způsobem situ-

aci řešit. Jednou z variant je umožnit návrat 

k  čistému energetickému trhu (tzv. energy 

only market), který bude rozhodovat nejen 

o  momentální ekonomické efektivitě nasa-

zování existujících zdrojů do  provozu, ale 

také o  dlouhodobých investičních signálech 

zajišťujících výrobní přiměřenost. To bude 

ale chtít pevné nervy a systematické odstra-

ňování všech distorzí trhu napříč EU. Nebo 

se ofi ciálně vzdáme vidiny trhem řízeného 

energetického sektoru a navrátíme se k vět-

ší roli státního plánování a intervencionismu 

ve prospěch výstavby nových zdrojů o kon-

krétních požadavcích.

Pokud vím, tak ve vaší sekci 

na Ministerstvu průmyslu a obchodu 

vzniklo oddělení jaderné energetiky. Proč?

Oddělení ještě nevzniklo, vláda schvá-

lila jeho vytvoření, nicméně musí proběh-

nout změna systemizace, pak teprve začneme 

s výběrovými řízeními na  jednotlivé pozice. 

Vzhledem k tomu, že vláda se rozhodla pře-

vzít mnohem výraznější roli v rámci procesu 

přípravy a výstavby nových jaderných zdrojů 

je potřeba, aby k tomu měla k dispozici pří-

slušné kapacity. Ty v  současnosti na  MPO 

ani jinde ve státní správě nemáme.

Podobně vznikl vládní výbor pro jadernou 

energetiku. Co bude náplní jeho práce?

Náplní práce stálého výboru bude mezi-

resortní koordinace při implementaci všech 

oblastí Národního akčního plánu rozvoje ja-

derné energetiky. Jedná se o velmi kompliko-

vanou agendu prolínající se řadou resortů, 

kdy by náš resort sám o sobě nebyl tyto čin-

nosti schopen zajistit. Navíc je potřeba o jed-

notlivých aspektech dílčích opatření mezi 

sebou diskutovat, nalézat a  eliminovat pří-

padné třecí plochy a  celý proces sjednoco-

vat a usnadňovat, a to nejen směrem dovnitř 

ČR, ale také k evropským institucím a mezi-

národním partnerům.  

Velmi konkrétním krokem, který je nut-

né udělat v co nejkratším možném horizontu, 

je zahájit proces výběru vládního zmocněn-

ce pro jadernou energetiku. Jedním z  bez-

prostředních úkolů bude příprava a  schvále-

ní souboru dotazů/požadavků pro potenciální 

partnery pro výstavbu nových jaderných zdro-

jů, aby s nimi mohly začít detailní rozhovory. 

Na  základě výstupů pak bude Výbor zpra-

covávat materiál pro jednání vlády ohledně 

vhodného investičního modelu výstavby.

Na  úrovni společnosti ČEZ, a.s., by pak 

měly probíhat všechny kroky směřující k po-

tenciální výstavbě, v první řadě zejména zís-

kání stanoviska posuzování vlivů na životní 

prostředí, tyto kroky již aktuálně probíhají. 

Počítáte s vypsáním soutěže na postavení 

nových jaderných bloků?

V  prvním kole musí proběhnout kroky, 

které jsem nastínila v předcházející odpově-

di. Ty předurčí vlastní následující postup.

Budete se také snažit připravit legislativu 

pro nástup malých jaderných reaktorů pro 

výrobu elektřiny ale především tepla? 

Tuto oblast sledujeme, nicméně neplánu-

jeme v současné době zasahovat kvůli tomu 

do legislativy.  

Ve vyspělých zemích se začínají 

v energetice a dopravě uplatňovat vodíkové 

technologie, na trh například přicházejí 

elektromobily s vodíkovými palivovými 

články.  Pomůžete uplatnění těchto čistých 

a efektivních technologií i v Česku?

Určitě, alternativní pohony jsou do  bu-

doucna klíčové pro dosažení dekarbonizač-

ního úsilí. Česká republika a  Ministerstvo 

průmyslu se tomu aktivně věnují. Máme 

zpracovaný a vládou schválený Národní akč-

ní plán čisté mobility, který komplexně řeší 

podporu pro další rozvoj těchto technologií. 

Sama byste si koupila elektromobil nebo 

auto na plyn?

Ano, dovedu si to představit. 

Práce náměstka MPO pro energetiku je 

duševně i fyzicky velice náročná. Odkud 

chcete čerpat sílu pro její zvládání?

Jak správně uvádíte, není to zcela snadná 

práce, a hlavně se při ní hodně obtížně plá-

nují jakékoliv soukromé aktivity, protože se 

mi diář mění doslova pod rukama. Ale mám 

úžasného hyperaktivního psa, který se umí 

postarat o  mé odreagování a  též jsem nově 

propadla jízdě na koni.

M A G A Z Í N
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Č
lověk spotřebuje v  průměru ročně 

21 MWh energie, 25násobek minimál-

ní potřeby (0,86 MWh) nutné k  pře-

žití. Obyvatelé USA vyplýtvají 120násobek. 

Světové zásoby fosilních zdrojů rychle ubývají 

a jsou konečné. Budoucnost vyžaduje neubý-

vající obnovitelné energie, redukci plýtvání 

a úsporné technologie. OSN i EU podněcují 

důslednou úspornost a  omezování plýtvání 

globálně: pro zajištění udržitelného rozvoje. 

Vyžadují ekologické postupy a samozásobení 

států nejlépe z vlastních zdrojů. 

Velká konvenční ložiska ropy a zemního 

plynu budou vyčerpána koncem století. Uhlí, 

uran a nekonvenční zdroje vydrží jen o sto let 

déle. Bezpečná technologie těžby ložisek me-

tanhydrátu není zatím známa. V USA a Ka-

nadě rozvíjející se využívání břidlicového 

plynu je ekologicky nebezpečné. Podnítilo si-

ce pokles cen energie, ale dnešní energetické 

provisorium jen prodlužuje. Jen obnovitelné 

energie umožňují rozsahem a  neomezeným 

výskytem reálnou a defi nitivní náhradu fosil-

ních energií. 

Za bezpečné zásobování energií se dnes 

považuje krytí energetických potřeb alespoň 

ze tří čtvrtin vlastními obnovitelnými zdro-

ji. Sluneční energie dokáže trvale pokrýt sou-

časnou světovou spotřebu energie 2850×, vě-

trná 100× (400 TW), zemní 5×, vodní 3×, 

mořská 10×, zneužívaná bioenergie 20krát. 

Evropská unie počítá se stagnací spotřeby 

a primární výroby a dosažením 80% energe-

tické soběstačnosti obnovitelnými formami 

energie v roce 2050. 

NĚMECKÁ ENERGIEWENDE 
Třetí průmyslová revoluce – energetická – se

stala nedílnou součástí probíhající globál-

ní změny. Německo zahájilo již v roce 2000 

přechod na obnovitelné zdroje vydáním zá-

kona Erneuerbare -Energien -Gesetz (obr. 1). 

Připravuje výstavbu 7000 km rozvodných 

sítí a 2800 km nových tras vysokého napětí. 

Odstaví všechny jaderné elektrárny do roku 

2023 a uhelné do termínu, jenž bude upřes-

něn. Zvýšením výnosů pozemků staveb vě-

trných elektráren ze 700 € na 40 až 50 tisíc 

€ ročně vznikl jejich boom. Výkon soustro-

jí se zvýšil z  0,17 na 3,5 MW, výšky stožá-

rů z  31 m na 100  – 200 m a  průměr rotoru 

z 31 m na 132 m, za investičních nákladů ko-

lem 900 €/kW, polovičních ve srovnání s fo-

silními. Ekologicky využitelný potenciál větr-

né energie Německa 930 GW s výrobou 2 400 

TWh ročně dosahuje čtyřnásobku současné 

spotřeby. Energie fotovoltaiky tam vzrost-

la od roku 2000 šestsetkrát, na 36 TWh. Za 

příznivých okolností pokrývají obnovitelné 

zdroje již 75 % potřeb elektřiny. Roku 2050 

dosáhne Německo 80% energetické soběstač-

nosti. Dánsko dosáhlo již 100 %. 

Rozsah jinak nevyužitelných pouštních 

ploch severní Afriky a Blízkého Východu, po-

skytující 2700 kWh/rok z m2, a pravidelný ví-

tr, dosahující na pobřeží rychlosti až 11 m/s, 

zlevní trvalé energetické zásobení arab-

ských států i Evropy (obr. č. 2). Nestabilitou 

arabského světa stagnující projekt konsor-

cia Desertec Industrial Iniciative Dii GmbH, 

Mnichov (www.dii -eumena.com) by obnovi-

telnými formami energie oblasti EUMENA 

(EU, Middle East, North Africa) snížil cenu 

sluneční energie na 30–40  % dnešní, větr-

né energie pevniny o 20–30 %, mořské o 50–

60 %. Sluneční tepelná elektrárna Ouarzaza-

te v Maroku (125–160 MW) se staví. Úspory 

dosáhnou 30 €/MWh včetně přenosu.

Alternativní řešení české energetické situace
Efektivitou energetické politiky a úsporností se konkurenceschopnost České republiky 
vrátí na úroveň vyspělých států.

Milan K. Jermář, nezávislý expert v oborech vodní hospodářství, ekologie a obnovitelné energie 

ROZVOJ DOMOVNÍ FOTOVOLTAIKY
V  Německu, při započítání externích ná-

kladů a  škod, klesly náklady fotovoltaiky na 

9–14 ct/kWh, pod náklady fosilní energie. 

Fraunhofer -Institut für Solare Energiesysteme 

ISE Freiburg uvádí náklady uhelných elektrá-

ren 13–20 ct/kWh a jaderných 17–44 ct/kWh. 

Při náhradě fosilních zdrojů obnovitelnými, 

jejichž výkon kolísá i v průběhu dne (s maxi-

mem v poledne, v období maxima spotřeby) 

je však zapotřebí vyšší kapacity a  skladová-

ní nadbytečného proudu. Fotovoltaické elek-

trárny, teplovodní panely i  využití povrcho-

vé geotermální energie tepelnými čerpadly, se 

vyplatí i domácnostem a fi rmám ČR, při skla-

dování přebytků proudu sítí a prodeji přebyt-

ků. Produkují elektřinu za 2,50 Kč/kWh, 50 % 

ceny proudu pro domácnosti. S  pojištěním 

i provozními náklady je to 4 Kč/kWh, o 20 % 

méně než ze sítě. Byty o spotřebě 4000 kWh/

rok subvence nepotřebují, uspoří 4 – 10 tis. Kč 

ročně.

Zajištění energie pro vlastní potřebu ne-

ní podnikatelská činnost. Stát by ji měl pod-

porovat a umožnit skladování elektřiny v síti. 

Masový, neodborný a falešně dotovaný boom 

fotovoltaiky minulých let však tyto inovace 

A N A L Ý Z Y  S T R A T E G I E
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neprosadil. Maximalizoval zisky velkododa-

vatelů na úkor odběratelů a  životního pro-

středí. Zdevastoval krajinu i  úrodnou půdu. 

Zrušení podnikatelských licencí domovní fo-

tovoltaiky však umožní jejich rozvoj a  zvý-

ší bezpečnost dodávky. Mezinárodní hospo-

dářská soutěž na úseku obnovitelných druhů 

energie se ujímá již dnes. Čína do ní zasahuje 

jako levný dodavatel. ČEZ a ostatní velkodo-

davatelé energie mají dostatek času připravit 

se na celoevropský otevřený trh, který se plně 

rozvine během třiceti let (obr. 3).

JAK USKLADNIT ELEKTŘINU?
Závislost výskytu obnovitelných forem ener-

gie na přírodních faktorech: na střídání roč-

ních období, dne a  noci, změnách počasí, 

zejména teplot, a také závislost průběhu ener-

getických potřeb na aktivitách společnos-

ti v  jednotlivých dnech, jejich odlišnostech 

v  sobotu, neděli a  o  svátcích, vyžadují skla-

dování nadbytečné případně zásobní ener-

gie pro udržení stability sítí vyrovnáváním 

rozdílu mezi spotřebou elektřiny a  její vý-

robou. Sluneční energie dosahuje maxima 

v  poledne, době maxima spotřeby, kdy je 

odebíráno i  dvojnásobné množství energie 

než v  noci. Inteligentní systémy skladování 

energie akumulují energii v době nadbytku, 

transformují přebytečnou produkci proudu, 

aby ji poskytovaly v době jejího okamžitého, 

krátko-, středně- i dlouhodobého nedostatku 

či špičky potřeb.

Kolísání energetických výkonů se vyrov-

nává běžně regulováním výkonu fosilních 

elektráren a  akumulačními i  přečerpávací-

mi elektrárnami. Státní vodohospodářský 

plán 1986 nabízel 400 MW výkonu s ročními 

800 GWh. Evidoval 26 nevyužitých stano-

višť přečerpávacích elektráren o spádu 250 až 
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Obrázek č. 1: Časový průběh přechodu na obnovitelné energie (TWh/rok) ve Spolkové republice Německo 2011–2050
  Zdroj: Entelyos Analyse, Energetický koncept SRN, 2011
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Obrázek č. 2: Energetický systém EUMENA  Zdroj: dii GmbH, Mnichov, 2013
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Obrázek č. 3: Přehled kapacit obnovitelných zdrojů v jednotlivých oblastech EUMENA  Zdroj: Dii GmbH, Mnichov 2013

Obrázek č. 4: Globální rozvoj větrných elektráren a podíl 
států na jejich kumulované kapacitě v roce 2011 
 Zdroj: Global Wind Energy Council GWEC 2011
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730 m a  výkonu 0,2 až 1,4 GW. Po skonče-

ní těžby uhlí lze využít i  další prostory, po-

vrchové v Krušnohoří, v kombinaci s nádrží 

Nechranice, hlubinné doly v  Ostravě i  Pří-

brami, skýtající 1200 m spádu. Vodní dílo 

Orlík na Vltavě lze inovovat reversibilními 

turbínami. Nádrž Lipno skýtá několik eko-

logicky přijatelných alternativ přečerpává-

ní. Náklady výstavby a provozu přečerpáva-

cích elektráren jsou v kombinaci s větrnými 

poloviční, ve srovnání s  fosilními či jader-

nými zdroji, jak potvrzuje srovnání nákla-

dů Temelína (2 GW) a přečerpávací elektrár-

ny Dlouhé stráně (0,65 GW). Bývalé závodní 

elektrárny a stanoviště bývalých mlýnů a pil 

i  spalovny odpadů skýtají stanoviště mini-

elektrárnám pro rozvoj energeticky soběstač-

ných obcí. V EU jich existují tisíce a sdružují 

se v  „Self -Sustaining Communities Europe-

an Network e.V.“ Roku 2025 se i miliónový 

Mnichov stane energeticky soběstačným.

NABÍZÍ SE VODÍK, ELEKTROMOBILY 
A DALŠÍ TECHNOLOGIE

Pro vyrovnání kolísavých výkonů skladová-

ním energie lze využít i stlačeného vzduchu, 

elektrolýzy vody a skladování vodíku v plyn-

ném nebo zkapalnělém stavu, ve formě hy-

dridů, vodíkového granulátu, vtlačením do 

krystalické mřížky speciální houbovité sliti-

ny. Využívají se i akumulátory a baterie, re-

dox, ultrakapacitory, supravodivé skladová-

ní, kapacita tepelných sítí, zkapalněné pevné 

látky, tlakové, magnetické nebo chemické 

energie, biofotolýza a  fotosyntéza. V  domá-

cím měřítku skýtají tuto možnost zatím po-

měrně draho. Baterie elektromobilů, nabí-

jené levným proudem při jeho nadbytku, 

mohou však při parkování za energetické 

špičky vracet energii do sítě levně. Například 

35 tisíc elektromobilů o  výkonu pouhých 

40 kW nabízí 1 GW, výkon jaderného reak-

toru. Na tyto možnosti jsem upozorňoval 

v roce 2008, v knize Globální změna – cesta 

ze světového chaosu do budoucnosti.

Přechod na obnovitelné formy energie spo-

čívá v energetické efektivitě, fl exibilní výrobě, 

dostavbě sítí, skladování a řízení zátěže: výro-

ba automaticky následuje spotřebu. Decentra-

lizované zdroje vytvářejí virtuální energetický 

systém. Proměnlivost výkonů obnovitelných 

zdrojů a  potřeb se vyrovnává inteligent-

ním řízením spotřeby, Demand Response 

(obr. 5), Demand Side Management atd. 

EXISTUJÍ ROZDÍLY V ČESKÉ 
A UNIJNÍ STRATEGII

Spotřebu energie ČR zajištují v ČR ze 60 % 

ubývající uhelné zdroje a importovaný plyn, 

z  33  % jaderná energie a  ze 7  % obnovitel-

né zdroje. Roční přebytek 15–17 TWh se ex-

portuje. Parlament souhlasil s pěti základní-

mi pilíři energetiky EU: 

Obrázek č. 5: Změna způsobu řízení spotřeby energie 
při přechodu na obnovitelné energie ENERNOC – moving 
energy A.G. Mnichov, 2010

VÝROBA SPOTŘEBA

DEMAND RESPONSE
výroba řídí 

energetickou spotřebu

DOSAVADNÍ STAV
výroba je řízena 
podle spotřeby

ENTELIOS

1.  energetickou bezpečností, solidaritou 

a důvěryhodností, 

2. integrovaným energetickým trhem, 

3. zvýšením efektivity o 27 % do roku 2030, 

4.  dekarbonizovanou ekonomikou a pod-

porou rozvoje obnovitelných zdrojů, 

5.  podporou výzkumu inovací a konku-

renceschopnosti.

V  květnu 2015 přijal novelu Energetic-

kého zákona a  podpořil vytvoření evrop-

ské energetické unie pro zajištění bezpeč-

né, udržitelné, konkurenceschopné a  všem 

cenově dostupné energie. Propojení elek-

trorozvodných sítí EU je nezbytnou pod-

mínkou funkce jednotného evropského 

energetického trhu.

Podle schválené Státní energetické koncep-

ce SEK (str. 46) stoupne hrubá výroba elektři-

ny v r. 2040 o 7 %, na 91,5 TWh. V rozporu 

se 3. pilířem energetiky EU se nesníží, jako 

v sousedních státech. 51 % bude zajišťovat ja-

derná energie a  jen 20 % obnovitelné zdroje. 

V rozporu se 4. pilířem energetiky EU je SEK 

považuje jen za doplňkový zdroj (str. 19). Ně-

mecko, Rakousko a další evropské státy dosáh-

nou využitím levných obnovitelných zdrojů 

80 % energetické nezávislosti nejpozději v ro-

ce 2050. ČR bude podle SEK v roce 2050 ener-

geticky závislá ze 70 % na importu nehospo-

dárných a nákladných zdrojů. 

NEHOSPODÁRNOST 
ČESKÉ ENERGETIKY 

Průměrná energetická náročnost českého 

hospodářství v přepočtu na vytvořený HDP 

dnes dvojnásobně převyšuje průměr stá-

tů EU28, hodnoty Dánska a  Irska dokonce 

čtyřnásobně. Konkurenceschopnost ČR po-

klesla od roku 1989 hluboko pod předváleč-

nou úroveň, na současné 49. místo světové-

ho žebříčku. ČR produkuje na obyvatele větší 

množství ekvivalentu CO2 než Rusko a o ně-

co méně než USA. Rozloha Ruska je však 

dvousetnásobná, hrubý domácí produkt USA 

desetinásobný. Nehospodárnost naší energe-

tiky nás podle parity kupní síly řadí mezi pět 

evropských zemí, které v posledním desetiletí 

nejvíc zdražily elektřinu. Cena tuzemské prá-

ce roste, aniž by týmž tempem rostla produk-

ce. Počet pracovních sil klesá ubýváním oby-

vatelstva i růstem podílu seniorů. 

Vzniklo to důsledkem nadměrné důvě-

ry mnohých politických činitelů ve všemoc-

nou ruku svobodného trhu, jejich chybějící 

vize budoucího směřování ČR i  nedostatku 

odpovědnosti. Teorie vždy efektivních kapi-

tálových trhů je největším omylem ekono-

mického myšlení 20. století. Neregulovaný 

kapitalismus není totiž dostatečně efektiv-

ní a  je i  eticky problematický. Vládní čini-

telé minulých let nezaměřili státní výdaje na 

investice pro budoucnost, na zvýšení kvality 
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a rozsahu vzdělání, na inovativní infrastruk-

turu  atd. V  sametové euforii zprivatizovali 

i  významné výzkumné ústavy, omezili apli-

kovaný výzkum a nevyužívali evropské státní 

podpory. Financování výzkumu státem není 

u nás podloženo jeho skutečnými efekty a fi -

načními přínosy. Kvalita i aplikovatelnost vý-

zkumu tím poklesla a s nimi i zájem podni-

ků a  medií o  jeho výsledky. V  podnikovém 

sektoru je výzkum i vývoj roztříštěn a nedo-

statečně fi nacován. Investovat do inovací se 

však bez státní podpory nevyplácí. Míra vlivu 

výzkumu zahraničních fi rem na rozvoj eko-

nomiky ČR není prokazatelná.

CÍLEM JSOU ENERGETICKÉ ÚSPORY
Průmysl dosahuje v naší republice procentu-

álně nejvyšší spotřeby energie (30 %). Ubýva-

jící zdroje a snahy o ochranu klimatu vyžadují 

kromě podstatného snižování úniku tepelné 

energie a  dalších energetických ztrát i  ome-

zení konvenčních výrobních postupů, plýt-

vajících materiálem i  energií. Snižování kri-

terií energeticky intenzivních odvětví přenáší 

fi nanční zátěž z rozvoje obnovitelných druhů 

energie na soukromé spotřebitele, v  rozporu 

s evropskou politikou.

Základním předpokladem zvýšení hospo-

dářské efektivity je podstatné zvýšení ener-

getické úspornosti průmyslových procesů, 

úspora materiálu a  snížení podílu energetic-

ky nejnáročnějších odvětví (kovovýroby, che-

mického a  petrochemického průmyslu…). 

Pouhá optimalizace počtu otáček elektro-

nickou regulací skýtá např. 12 až 15 % úspor 

energie, minimálně 20 % tkví v zábraně pře-

dimenzovaní  atd. Potenciál úsporných tech-

nologií chemického průmyslu představuje 

80–90 % energetických úspor, v hutním prů-

myslu a při výrobě cementu, uhlí a keramiky 

25 %. 

Snížení potřeby energie i  surovin a  zvý-

šení hospodárnosti umožňují také inovač-

ní nízkoodpadové a  bezodpadové techno-

logie, omezující i  zneškodňování odpadu 

a  jeho ukládání na skládky. Radikální verze 

bezodpadového hospodářství Urban Mining 

(městská těžba) využívá primárních surovin 

co nejméně, sekundárních co nejvíce a obojí 

recykluje, podle principu Zero Emission (bez 

emisí). Nazývá se i Cradle to Cradle – od ko-

lébky ke kolébce. Recykluje téměř vše: stro-

je, dopravní prostředky, mosty, auta, budovy, 

pračky nebo sklo. Stavební ocel se v Němec-

ku recykluje z  88  % a  z  11  % znovu užívá. 

Šrot je surovinou poloviny německé produk-

ce oceli: 20 miliónů tun ročně. Firma Volks-

wagen údajně při výrobě modelu Golf recyk-

luje 85  % materiálu, především kovy: ocel, 

hliník, měď. Multirecykling snižuje výrazně 

spotřebu energie i výrobní náklady a vytvá-

ří nové pracovní příležitosti. 

SPOTŘEBU MŮŽEME SNÍŽIT 
AŽ O TŘETINU

Energetické a cenové hospodárnosti se v zá-

padní Evropě dociluje také vytvářením uza-

vřených sítí s  digitální technologií (Smart 

Grids). To snižuje ztráty energie přenosem 

o 25 až 30 % a díky informačním sítím o dal-

ších pět procent. Cestu spojenou se zvyšová-

ním efektivity průmyslu, energetiky, dopra-

vy, stavebnictví, sídlení i  služeb, omezování 

energetických ztrát, úspornějšího způsobu 

existence a  převážného využívání obnovi-

telných zdrojů nastoupilo před desítkou let 

též Švýcarsko, Rakousko, Dánsko, Norsko, 

Španělsko, Itálie, Velká Británie a  další stá-

ty. Energetický rozvoj USA zpomaluje hos-

podářsky dočasně výhodné, avšak ekologic-

ky trvale riskantní využití zásob břidlicových 

plynů. Čína posiluje výkon větrných zdrojů 

osminásobně vzhledem ke kapacitám budo-

vaných jaderných elektráren (obr. 5). Výkon 

větrné energie ČR je po Slovensku nejnižší ze 

všech významných zemí EU.

Inovačními procesy, založenými na roz-

poznání vývojového trendu, prozkoumá-

ní námětů, zpracování konceptu realizace, 

vývoje sériové výroby a  marketingu, jsme 

schopni se blížit západní úrovni energetic-

ké náročnosti a  o  třetinu snížit naši celko-

vou spotřebu elektřiny na 49 TWh. Pro jejich 

podnícení a posílení by bylo účelné zpraco-

vat evropské nebo celostátní směrnice tech-

nických detailů možností úspor. Pro techno-

logie společné všem odvětvím (kogenerace 

a  trigenerace, chlazení, osvětlení, větrání…) 

a jednak specifi ckých pro jednotlivá průmy-

slová odvětví (kovovýrobu, pekárny, pivova-

ry, výrobu umělých hmot…). 

Obrázek č. 6: Přechod na jadernou energii v České republice – časový průběh vývoje a struktury hrubé výroby 
elektřiny (TWh/rok) 2010–2040  Zdroj: Státní energetická koncepce, 2015

přívod 
odpad

spirála 
2–2,5 m
polyetylenového 
kolektoru,
profi l 
20–25 mm

dřevěný rám

4–5 metrů

Obrázek č. 7: Spirála polyethylenového kolektoru pro převedení půdního tepla k tepelnému čerpadlu se ukládá se do rýh 
hloubky 2–3 m. Získává 650 až 720 W/m2 při 14–20 litrech tepelného media. Uspoří 75–80 % elektrické energie.

uhelná energie          jaderná energie          ropa, zemní plyn          obnovitelné energie
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Postupné rozšiřování obnovitelných 

zdrojů zajistí plynulou integraci nejen do 

technického, ale i do tržního systému Evro-

py. Soustavnou optimalizaci nákladů energe-

tických investic je třeba založit na realistické 

prognóze nezbytných potřeb nejbližších de-

seti let, zejména výkonu, jenž musí být bez-

podmínečně k  dispozici za všech okolností. 

V souladu s přestavbou sítí a růstem kapacit 

skladování budou postupně vyřazovány za-

staralé a neevropské zdroje. Pro snížení cen 

dodávek inovačních zdrojů bude výhodné 

vypisovat hospodářské soutěže v  rámci EU. 

Měly by zahrnout i  alternativy skladování 

energie, včetně možností průmyslu reduko-

vat krátkodobě své potřeby a  využití baterií 

zaparkovaných elektroaut. 

DOPRAVA SE BUDE MĚNIT
V dopravě, která se na spotřebě energie v ČR 

podílí 20 %, lze podstatných úspor docílit 

zejména zvýšením vytíženosti a  koordinací 

i redukcí přepravních vzdáleností, posílením 

vodní a  železniční dopravy. Také snížením 

nadbytečných výkonů a  váhy nehospodár-

ných osobních automobilů, jejichž výrobu 

podporují výrobci pro udržení dosavadních 

zisků a  zákazníci z  důvodů osobní prestiže. 

Růst cen pohonných hmot podporoval tento 

trend až do roku 2014. Následný pokles ce-

ny naft y o 60 % vyvolal konjukturu a inovač-

ní úsilí potlačil. 

EU plánuje k roku 2020 snížení CO2 ve vý-

fukových plynech, což by mělo vést ke snížení 

spotřeby aut až o 40 %. K tomuto termínu za-

mýšlí Německo zajistit provoz miliónu elekt-

roaut, Francie dvou miliónů, Čína pěti. Boom 

elektroaut byl podnícen luxusním elektromo-

bilem s dojezdem 460 km, vyvinutým novou 

fi rmou Tesla Motors v  Kalifornii. Elektro-

mobily a zhospodárnění technologie vodíko-

vých palivových článků, sledované koncer-

ny Toyota, Daimler -Ford -Nissan, General 

Motors -Honda, Hyunday i  Volkswagen, by 

ČR mohly ušetřit 6 TWh ročně. 

ZATEPLOVÁNÍ A KLIMATIZACE 
BUDOV

Tepelné ztráty našich budov přesahují kata-

strofálních 80 %, až 200 kWh/m2 za rok. Po-

dílí se na spotřebě energie ČR až 25 %. Při-

spěl k  tomu způsob výstavby a  technicky 

i  administrativně dosud nezvládnuté mě-

ření spotřeby tepla. Moderně izolované do-

my vyžadují pouhých 5 – 10 kWh/m2 za rok, 

5 % na otop a 15 % na úsporné osvětlení. Cel-

ková energetická spotřeba pak dosahuje nej-

výše šestiny. Energeticky pasivní dům (Pluse-

nergiehaus), jehož stavba je o 15 % dražší než 

obvyklá, může dodávat přebytek své fotovol-

taické energie do sítě. K  jeho zásobení tep-

lem poslouží i teplovodní panely či povrcho-

vá geotermická energie, dodávaná tepelným 

čerpadlem (obr. 7). Tyto domy mohou vyro-

benou energii skladovat a  energetický pro-

voz úsporně řídit inteligentním zasíťováním 

(Smart Grid). Nové, podle směrnic EU for-

mulované předpisy, zajistí, aby novostavby 

nespotřebovávaly větší množství energie, než 

jsou samy schopny vyrobit. Těmito inovace-

mi by ČR v roce 2050 ušetřila až 10 TWh roč-

ně. 

DECENTRALIZOVANÉ ELEKTRÁRNY 
A DALŠÍ ÚSPORY

U  nás opomíjené decentralizované lokál-

ní (blokové, sklepní) elektrárny, situované 

v  prostorech odběratelů, pracují s  účinnos-

tí vyšší až o 15 %, než kogenerační elektrár-

ny hromadného zásobování. Vzhledem k ce-

nám energie a podporám ze Státního fondu 

životního prostředí i evropských fondů je ta-

ké výhodné budovat energeticky pasivní bu-

dovy a  vytvářet energeticky samostatné ob-

ce. Energeticky samostatná obec Kněžice 

s 500 obyvateli byla původně vybavena žum-

pami a  septiky. Od roku 2007 zde zásobu-

je energií 150 odběratelů bioplynová stanice 

s kogenerační jednotkou. Dodává 2600 MWh

elektrického proudu celoročně a k tomu ko-

telna na slámu a  štěpku 1600 MWh tepla 

jen v topném období. Podobné inovace jsou 

schopné dodávat elektřinu za 1 Kč/kWh,

pětkrát levněji než veřejná síť. Vývoj tedy 

směřuje k decentralizovanému zásobení obcí 

obnovitelnou energií. V budoucnu vyrovna-

jí kolísání jejich výkonu i virtuální elektrár-

ny. Vzniknou zasíťováním malých elektráren 

všech druhů a  skladováním nadbytečné-

ho výkonu ve formě vyrobeného tepla, ply-

nu či vodíku, jejichž využití zajistí zásobení 

energií v době nedostatku. Tisíce dalších pro-

cesů, i  zdánlivě bezvýznamných, skýtají no-

vé možnosti inovací pro omezení nehospo-

dárností. Toalety se splachují nadměrným 

množstvím čím dále tím dražší pitné vody. 

To zvyšuje obsah fosforu a dusíku v  řekách 

i  kyselost moří. Jejich ekosystémy degradu-

jí v neprospěch lidské společnosti: snižují vý-

skyt ryb a další jedlé fauny i fl óry. 

Recirkulace odpadní vody z  mytí a  kou-

pání a  suché toalety by ušetřily přibliž-

ně 50 kWh na obyvatele ročně, v  Evropě 

10 TWh za rok, spotřebovaných čištěním od-

padních vod z toalet.

EXPORT ENERGIE PŘESTANE BÝT 
VÝHODNÝ

Efektivita energetických systémů, průmyslo-

vé výroby, dopravy a osídlení se stala klíčo-

vým energetickým zdrojem budoucnosti. Po 

razantním přechodu našich sousedů na levné 

obnovitelné zdroje přestane být export ener-

gie výhodný. Reorientací průmyslu, omeze-

ním ztrát a technickými, právními a správní-

mi inovacemi i soukromou iniciativou lze do 

roku 2050 snížit spotřebu elektrické energie 

o třetinu až polovinu. 

Západoevropské státy přecházejí na 70 

až 80% samozásobení lacinými obnovitelný-

mi formami energie. Specialisté českých ini-

ciativ Komora obnovitelných zdrojů ener-

gie, Česká fotovoltaická průmyslová asociace 

CZEPHO, Aliance pro energetickou sobě-

stačnost, Centrum pro dopravu a energetiku, 

Centrum pro výzkum energetického využi-

tí litosféry, Greenpeace, DUHA, Calla, Zele-

ná úsporám, Šance pro budovy, Česká rada 

pro šetrné budovy, Centrum pasivního domu 
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se stovkou fi rem ad., fi rmy jako E.ON, RWE, 

SKANSKA, Ostwind sledují stejnou ces-

tu. Ústav termomechaniky AV ČR zahajuje 

v rámci Strategie AV21 výzkumný program 

Účinná přeměna a skladování energie. Roč-

ní spotřebu energie ČR by bylo možno snížit 

do roku 2050 o 40 % na 700 PJ, elektřiny na 

49 TWh a vytvořit tím předpoklady konku-

renceschopnosti a zvýšení nízkých mezd. Po-

tenciál alternativ změn naší energetiky by 

měl být vyhodnocen s výhledem do r. 2050.

Podklady ministerstva zemědělství, ústa-

vu fyziky atmosféry AV, České fotovoltaic-

ké průmyslové asociace, Státního vodohos-

podářského plánu, Geotermu ad. ukazují, že 

v roce 2050 by bioenergie mohla krýt 9,8 až 

19,6 TWh ročně (20–40 %), 18,3 TWh (38 %) 

větrná, 14,1 TWh (29  %) solární, 3,2 TWh 

(6,2  %) vodní energie, geotermie alespoň 

9 TWh (18 %), celkem 64 TWh. Tato hodno-

ta je o 31% vyšší, než hodnota snížené celko-

vé spotřeby elektřiny 49 TWh/rok (uvedené 

na str. 21). Budou-li obnovitelné energie krýt 

100 % této spotřeby, zbude 31 % na  ztráty. 

Budou-li krýt jen 80 % této spotřeby a 20 % 

pokryjí klasické energie a  dovoz, vznik-

ne 51% rezerva pro ztráty. Na  těchto, auto-

ry Státní energetické koncepce opominutých 

podkladech, lze založit alternativní koncep-

ci, úspornější a levnější, dosahující evropské-

ho standardu. 
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zavádění Společné zemědělské politiky 

EU. V současnosti trvale žije v Mnichově.

Kontakt: DrJermar@email.cz
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N
ová podoba regulovaných cen elek-

třiny bude platit nejspíš až od  roku 

2019. Řekla to předsedkyně Ener-

getického regulačního úřadu (ERÚ) Alena 

Vitásková krátce poté, co rozpustila řídící 

výbor, který pod vedením jejího úřadu při-

pravoval změny tarifního systému plateb 

za elektřinu. V řídícím výboru byli zástupci 

Ministerstva průmyslu a  obchodu i  energe-

tických fi rem.

ZADÁNÍ VYCHÁZELO Z NÁRODNÍHO 
AKČNÍHO PLÁNU

Podle zadání, které vyplývá z Národního akč-

ního plánu pro chytré sítě, schváleného vlá-

dou před rokem, se měly náklady na distri-

buci spravedlivě rozdělit podle toho, jaké 

požadavky na  síť odběratelé mají. Případ-

né sociální dopady měly být řešeny v oblas-

ti sociálních věcí. V novém systému měla být 

platba za  služby distribuční soustavy odvo-

zena od hodnoty jističe nebo rezervovaného 

příkonu. Odběratel by tak platil za připrave-

nost sítě dodat spotřebiteli v  daný okamžik 

dohodnuté maximální množství elektřiny 

bez ohledu na  skutečnou spotřebu. Protože 

v současnosti se za provoz sítě platí podle od-

běru elektřiny, tak se dá dovodit, že ti, kdo 

mají spotřebu vysokou, dotují připojení těm, 

kdo mají spotřebu nízkou.

SPRAVEDLIVÉ MOŽNÁ, 
SOCIÁLNÍ NE

Už když úřad nové tarify představil, vyhlási-

la předsedkyně Vitásková, že chce zjistit, zda 

by se tak nezdražila elektřina příliš velkému 

počtu malých zákazníků. Na webu úřadu se 

objevila kalkulačka, kde si každý mohl orien-

tačně spočítat, jaký by to na něj mělo dopad. 

Reakce téměř 15 tisíc lidí byly většinou prud-

ce negativní. Z tarifů se stalo politikum, pro-

tože politici vytušili, že je dobré se postiže-

ných lidí zastat.

Odklad uvítal jak ministr průmyslu a ob-

chodu Jan Mládek, tak premiér Bohuslav So-

botka, kteří navržený systém označili za  so-

ciálně nespravedlivý. Vicepremiér Pavel 

Bělobrádek doplnil, že lidovci návrh tarifů 

odmítli, protože mohl vážně zasáhnout pře-

devším venkovské obyvatelstvo. I on souhla-

sí s tím, že změna tarifů má být taková, aby 

nepřestala motivovat lidi, kteří elektřinou 

šetří. Na druhé straně ale podle něho nemá 

trestat lidi, kteří elektřinu odebírají. Návrh už 

z různých úhlů zkritizovala opozice, odborá-

ři i ekologové.

Podle Hnutí DUHA, Komory OZE 

a  sdružení Calla to pro současný návrh ta-

rifů fakticky znamená konec a vrácení celé-

ho procesu na začátek. Návrh nového způso-

bu placení za elektřinu, který ERÚ zveřejnil 

v  lednu, by vedl k  nepřijatelnému zvýšení 

účtů za  elektřinu pro domácnosti s  nízkou 

spotřebou a  výrazně by omezoval motivaci 

k  úsporným opatřením včetně vlastní výro-

by elektřiny například v malých střešních fo-

tovoltaických elektrárnách.

Na systému výpočtu návrhu nových tari-

fů se podílel EGÚ Brno a podle jeho studie 

by tarify zdražily elektřinu o víc než tisícovku 

korun ročně 11 procentům odběrných míst. 

Podle analýzy MPO, která byla provedena 

po zveřejnění návrhu tarifů a negativních re-

akcí na  něj, bylo vyčísleno, že by elektřina 

podražila až 38 procentům domácností a 91 

procentům podnikatelů s malou spotřebou.

Z  původně expertních propočtů, kte-

ré měly narovnat systém plateb a  reagovaly 

na prudký rozvoj domácích výroben elektři-

ny, se tak stala politická věc. Politická roz-

hodnutí však nepřinášejí zákazníkům, a  to 

i  v  sociálně citlivých aspektech, vždy klad-

ný efekt. Pro příklady není třeba jít daleko. 

Právě politická rozhodnutí z  minulosti sto-

jí za tím, že v každé spotřebované megawatt-

hodině platí spotřebitelé vysoký příspěvek 

na zelenou energii či daň z elektřiny.

Předsedkyně ERÚ se kritice brání s  tím, 

že její úřad změnu tarifů pouze předkládá. 

Na návrhu se podle ní podílelo na 40 ener-

getických expertů, kteří ho doporučovali při-

jmout. Schválit novou tarifní strukturu do-

poručoval i  oponentní posudek Českého 

vysokého učení technického v Praze.

CO SE DÁ SE SYSTÉMEM 
DĚLAT?

Mluvčí MPO František Kotrba řekl, že podle 

ministerstva je v  současné situaci rozumné 

odložit zavedení nové tarifní struktury, do-

kud nebude celá problematika srozumitel-

ně a  komplexně vyřešena. „Co se samotné 

přípravy nové tarifní struktury týče, bere 

MPO na vědomí rozpuštění expertní skupi-

ny a to, že nyní bude tarifní strukturu připra-

vovat ERÚ. Je to v souladu s jeho kompeten-

cemi a již v rámci expertního týmu byla právě 

expertíza ERÚ pro rozpracovávání čistě ma-

tematického modelu klíčová,“ dodal.

V ERÚ se bude nyní tarify zabývat skupi-

na odborníků pod vedením Reného Nedě-

ly, který je v  úřadu pověřen řízením sekce 

regulace. Jaký poměr mezi platbou za  jistič 

a  podle odběru mohou domácnosti a  malé 

fi rmy v budoucnu čekat, však zatím říci ne-

mohou. „Vyjádřím se po dvou měsících, až 

budeme mít první výsledky z konzultačního 

procesu. Možná se platba za  distribuci ne-

bude od velkosti jističe odvíjet,“ říká před-

sedkyně ERÚ.

Tím by se ale celé výchozí zadání změnilo. 

A nejen to, bylo by třeba to ošetřit i legislativ-

ně. Panovaly totiž obavy, že nové tarify do-

padnou například na chataře nebo chalupáře, 

kteří mají nízkou spotřebu, ale současně ma-

jí jistič s vyšší kapacitou. Změnit tuto situaci 

by znamenalo, že to zaplatí někdo jiný. Vitás-

ková zároveň upozornila, že bude pravděpo-

dobně nutné upravit aktualizovanou Státní 

energetickou koncepci a Národní akční plán 

pro chytré sítě, které již schválila vláda.  

NOVÝ SYSTÉM 
MÁ LOGIKU

Plánované změny tarifního systému se týka-

jí výhradně oblasti regulovaných cen, které 

ERÚ každoročně stanovuje. Zahrnují napří-

klad platby za  přenos a  distribuci. Na  tak-

zvanou silovou složku ceny, kterou stanovují 

jednotliví dodavatelé, nemá mít změna žád-

ný vliv.

Kritérium, jaké rozdělení ceny za distri-

buci mezi fi xní a variabilní platbu je správ-

né, neexistuje. „Je to jen na  posouzení re-

gulátora, co je ještě sociálně únosné. Posun 

k  platbě za  jistič je ale žádoucí. Systém se 

může měnit postupně,“ vysvětluje Jiří Ga-

vor, jednatel poradenské společnosti ENA. 

Spotřebitelé si na komfort dobrého připoje-

ní za  nízkou cenu zvykli. U  novostaveb se 

navíc automaticky instalují třífázové jističe, 

které by v původně navrženém systému by-

ly drahé.

Nové tarify: představy a skutečnost
Spravedlivý systém tarifů, který lépe refl ektuje požadavky sítí a zároveň jeho nastavení tak, 
aby to nikoho nebo skoro nikoho nebolelo, připomíná přání vytvořit kulatý čtverec. 

Milena Geussová
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Navrhovaný tarifní systém měl mimo ji-

né motivovat lidi, aby šetřili s velikostí svých 

jističů. Právě jističe mají totiž hlavní vliv 

na náklady za distribuci. Analytik BH Secu-

rities Petr Hlinomaz  řekl, že k úvahám o no-

vých tarifních systémech vedou dva hlav-

ní důvody. „Za  prvé je to potřeba investic 

do  přenosových a  distribučních sítí, aby 

zvládly mnohem více protichůdných a  ná-

razových toků elektřiny z  více výrobních 

zdrojů. Za druhé pak dodržení závazků uči-

něných v minulosti na podporu výroby elek-

třiny v obnovitelných zdrojích energie a na-

plnění závazků snížení emisí. Zda je řešením 

pokračovat v masivním rozšiřování obnovi-

telných zdrojů, aniž bychom na to neupravili 

sítě,“ uvedla. Matematické modely předlože-

ných návrhů jsou podle ní stanoveny na  si-

tuaci až v roce 2040. S tím, že by bylo nutné 

měnit kvůli tarifům legislativu, ovšem MPO 

podle Kovačovské nepočítá.

JAK TO DĚLAJÍ V EVROPĚ
Srovnání struktury regulovaných plateb 

za  elektřinu v  EU představil na  konferenci 

společnosti Comenius Jiří Gavor ze společ-

nosti ENA. V ČR jsou oproti Německu zvý-

hodněny jednotarifní domácnosti s  menší 

spotřebou, což souvisí s nižším podílem fi x-

ní složky ceny v ČR. V ČR jsou dále zvýhod-

něny dvoutarifní odběry domácností, zejmé-

na přímotopné tarify.

Německý systém zvýhodňuje podnika-

telské maloodběry, protože nejsou odlišeny 

od domácností. Ve všech kategoriích velko-

odběru jsou v lepší pozici, z pohledu výše sí-

ťových plateb, čeští velkoodběratelé opro-

ti velkoodběratelům v  Německu. Jediná 

kategorie odběru, která v ČR platí nižší síťo-

vé platby, než v  Rakousku, jsou domácnos-

ti s malou spotřebou a dále pak přímotopné 

tarify.

Na  Slovensku jsou oproti ČR zvýhodně-

ny jednotarifní domácnosti s  vyšším odbě-

rem a jednotarifní maloodběr, což také sou-

visí s výrazně vyšší variabilní částí ceny v ČR. 

V Česku jsou nižší přímotopné sazby a dále 

také velkoodběratelé – slovenské síťové plat-

by pro velkoodběr patří mezi nejvyšší v Ev-

ropě.

Vzorová tarifní struktura, ke  které ne-

lze mít žádné výhrady, zatím v rámci EU ne-

ní k  dispozici. V  komoditě existují zásahy 

do  liberalizovaného volného trhu jak v  no-

vých, tak i  ve  starých zemích EU. ČR patří 

mezi nejvyspělejší země s nejnižší cenou ko-

modity. V regulovaných cenách se uplatňu-

jí křížové dotace mezi tarifními kategoriemi 

opět napříč EU, včetně ČR. Do některých ta-

rifů jsou zapracovány priority strategických 

záměrů, sociálních cílů, ochrany trhu.

V  České republice je cena síťových po-

platků tvořena zejména variabilní složkou 

ceny. V ostatních státech je v  ceně síťových 

poplatků podstatněji zastoupena fi xní složka 

či složka závislá na jističi/rezervovaném pří-

konu. V  síťových platbách nejsou v  součas-

nosti uplatňovány pevné platby za  odběrné 

místo pouze v České republice, na Slovensku 

a ve Španělsku. Zavedení této komponenty je 

tedy v plném souladu s převažujícím evrop-

ským trendem.

Počet distribučních sazeb používaných 

v  ČR pro maloodběry je v  rámci srovná-

vaných států vysoce nadprůměrný a  navr-

hovaná redukce je v  souladu s  převažující 

praxí v EU.

právě a jen tarifní systém, na to bych si ještě 

netroufal jednoznačně odpovědět.“

Rozvoj energetické distribuční soustavy 

v Česku si i kvůli nárůstu individuálních ob-

novitelných zdrojů energie vyžádá v následu-

jících 25 letech 100 miliard korun na úpravu, 

modernizaci sítí a  dodání nových technic-

kých systémů. Proto je mimo jiné také nut-

né změnit tarify plateb za  elektřinu, ale ne 

v  takové podobě, v  jaké je předložil nedáv-

no ERÚ. V  pořadu Otázky Václava Morav-

ce České televize to uvedla náměstkyně mini-

stra průmyslu a obchodu Lenka Kovačovská. 

„Celý systém se musí upravit. Není možné 

Z A V E D E N Í  S L O Ž K Y  V Z T A Ž E N É  N A  O D B Ě R N É  M Í S T O 

Stát Pevná platba za odběrné místo (OM)

Česká republika  ve stávajícím tarifním modelu se nevyskytuje

Maďarsko  tzv. základní distribuční platba (závisí na kategorii odběru, způsobu měření a zúčtování)

Německo

  fi xní cena distribuce a přenosu (pouze u NN odběrů – u VN nahrazena platbou 
za rezervovaný příkon)

 příspěvek na provoz systému
 platba za měření
 platba za zúčtování
pevné platby obvykle závisí na napěťové hladině OM, způsobu měření, periodicitě zúčtování, 
tarifu OM (jednotarif/dvoutarif) atd.

Polsko

  fi xní platba za jistič je závislá pouze na skutečnosti, zda se jedná o jednofázový nebo třífázový 
jistič

  fi xní platba za přenos pro domácnosti je závislá pouze na intervalu spotřeby
  zúčtovací poplatek (závisí na periodicitě zúčtování)

Rakousko   platba za odběrné místo na hladině NN (závisí na typu odběru)
  platba za měření (závisí na napěťové hladině OM a typu odběru)

Slovensko   ve stávajícím tarifním modelu se nevyskytuje

Belgie   platba za měření a zúčtování (závisí pouze na typu měření)

Francie
  platba za odběrně místo (závislá na typu smlouvy)
  zúčtovací poplatek – u některých odběru závisí i na příkonu OM (závisí na způsobu omezení 

příkonu, na typu měření a maximálním příkonu OM)

Itálie
  poplatek r1 (závisí na kategorii odběru DOM)
  pevné platby jsou spolu s platbami za příkon a za spotřebu součástí mnoha 

dalších komponent ceny

Holandsko   všechny sítově platby mají vesměs charakter pevné platby za odběrně místo (výše pevných 
plateb se často odvíjí od velikosti jističe nebo transformátoru)

Španělsko   ve stávajícím tarifním modelu se nevyskytuje

Velká Británie   fi xní sítový poplatek (závisí na kategorií odběru)
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E
lektrárenské zdroje v  Česku vyrobily 

za loňský rok téměř 84 TWh elektrické 

energie, zatímco v roce 2014 to bylo 86 

TWh. Nižší výroba jde na vrub snížené pro-

dukce v jaderných elektrárnách, kde se snížila 

proti roku 2014 téměř o 3,5 TWh. Z toho ne-

plánovaná odstávka tří bloků v  jaderné elek-

trárně Dukovany přispěla k nižší výrobě v ČR 

o 2,4 TWh. Odrazilo se to také na nižším ex-

portu, a to zhruba o 3,8 TWh. Vývoz elektřiny 

klesl v meziročním srovnání asi o čtvrtinu. 

V přečerpávacích vodních elektrárnách lo-

ni stoupla výroba meziročně o víc než 20 pro-

cent na 1 266 GWh. Vzrostla i  produkce fo-

tovoltaických elektráren, a to asi o 6 procent, 

bylo to více než 2,2 TWh. Maximum zazna-

menaly solární zdroje krátce po poledni dne 

21. 4. 2015, kdy jejich okamžitá výroba dosáhla 

1 730 MW. Maximální zatížení České republi-

ky s hodnotou 11 022 MW bylo zaznamenáno 

9.  února a  minimální ve výši 4 867 MW dne 

2. srpna krátce před šestou hodinou ranní. 

ZATÍŽENÍ PŘENOSOVÝCH SÍTÍ
Pro společnost ČEPS to ovšem nebyl bezpro-

blémový rok. Tranzitní zatížení české přeno-

sové soustavy v  loňském roce totiž vzrostlo 

o 40 procent. Fyzické hodnoty toků přes naši 

přenosovou soustavu nejsou totožné s  hod-

notami obchodních exportů a  importů, ale 

výrazně je ovlivňují neplánované přetoky 

elektrické energie ze severního Německa na 

jih a  východ Evropy. Podle frekvence a  ze-

jména výše redispečinků na profi lu mezi Ně-

meckem a Polskem dosahovaly neplánované 

přetoky loni rekordních hodnot. 

„S  postupným nárůstem jsme samozřej-

mě počítali, ale ne s navýšením o 40 %,“ kon-

statuje Miroslav Šula, ředitel sekce Dispečer-

ské řízení. „Tento extrémní růst měl mnoho 

příčin: nárůst exportu z Německa, další zvý-

šení výroby v  obnovitelných zdrojích v  Ně-

mecku, citelné zvýšení obchodů z Německa 

do Rakouska a  samozřejmě nezanedbatelný 

vliv měl i nižší export z České republiky.“

„Rok 2015 byl mimořádný, a  to z  více

důvodů,“ potvrzuje Miroslav Vrba, místo-

předseda představenstva ČEPS, který odpo-

vídá za dispečerské řízení. „Pokračoval růst 

Dispečeři ČEPS zvládli loni 
i mimořádné události
Vývoz elektřiny z ČR loni poklesl, ČEPS se však musel vyrovnat s rekordními neplánovanými 
přetoky elektrické energie z Německa. Českou přenosovou soustavou prošlo 
o 40 procent elektrické energie víc, než v roce 2014. 

instalovaného výkonu ve větrných elektrár-

nách v Německu, a  to rychleji těch příbřež-

ních (tzv.  off  -shore), než těch na pevnině. 

Bylo dlouhé, extrémně teplé a  slunečné lé-

to, takže i  výroba ve fotovoltaických elek-

trárnách dosáhla nových rekordů. K tomu se 

na podzim přidaly neplánované odstávky tří 

bloků v Dukovanech v důsledku známé aféry 

s rentgenovými snímky svarů. Události v Du-

kovanech přispěly k poklesu exportu elektři-

ny. A  protože geografi cké rozložení ani vý-

še spotřeby elektřiny v regionu se v podstatě 

nezměnily, byla poptávka uspokojena elek-

třinou tranzitovanou přes naši přenosovou 

soustavu z Německa.“ Podle Vrby by se tato 

situace ale neměla v letošním roce opakovat.

Velké fyzické toky z Německa a přes pol-

skou soustavu souvisejí také s nižším expor-

tem České republiky. Ten loni oproti ro-

ku 2014 klesl téměř o 4 TWh na 12,5 TWh. 

Během 18 podzimních dní v září až listopa-

du 2015 to bylo celkem 96 hodin, kdy se Čes-

ko stalo dokonce čistým dovozcem elektrické 

energie. Import se realizoval zejména z Ně-

mecka a z Rakouska. „Nejednalo se o žádné 

dramatické importy. Důvodů bylo několik: 

překlenutí neplánovaných výpadků velkých 

zdrojů a ekonomické důvody, kdy se obchod-

níkům vyplatí dovézt elektřinu místo provo-

zování dražších zdrojů v ČR,“ shrnuje Vrba. 

JAK ČEPS ČELÍ PROBLÉMŮM
Rostoucí tranzitní zatížení neplánovaný-

mi toky má negativní vliv nejen na bezpeč-

nost provozu, ale i  na ztráty v  naší sousta-

vě. Ty v loňském roce činily 1 007 GWh, asi 

o 20 procent více než v roce 2014. 

„Pro zajištění bezpečného provozu sí-

tě se používají různá nápravná opatření, mi-

mo jiné i  drahé mezinárodní redispečinky. 

Podle Miroslava Šuly jsou sice nejvíce ná-

kladné, ale mnohdy jsou nejúčinnější. Cena 

jedné MWh, získané redispečinkem, přesa-

hovala v  loňském roce 90 €/MWh. Náklady 

ČEPS na opatření spojená se zvládáním ná-

porů elektřiny ze zahraničí dosáhly více než 

90 milionů korun.

„Abychom zmírnili rizika vyplývající 

z těchto situací, je po vyčerpání všech vnitř-

ních možností nutné přijímat i  vícestran-

ná nákladná opatření,“ vysvětluje Miroslav 

Vrba. „Jedná se o  náklady na dvojstranné 

přeshraniční redispečinky, které jsme reali-

zovali většinou se sousedícími provozovate-

li přenosových soustav v Německu a Rakous-

ku „V těchto případech se o náklady dělíme 

půl na půl. Jedná se o plánovanou náklado-

vou položku, na jejíž úhradě se podílejí spo-

třebitelé elektřiny v  ČR v  regulované složce 

ceny za služby sítí. Náklady na vyšší ztráty 

byly částečně kompenzovány příznivější ná-

kupní cenou, nicméně vyšší náklady se zahr-

nou do regulované ceny za přenos s dvoule-

tým zpožděním.“

Častým opatřením je změna v zapojení sí-

tě, tzv. rekonfi gurace. Významným přínosem 

je také mezinárodní spolupráce dispečinků 

třinácti provozovatelů přenosových soustav 

sdružených v iniciativě TSO Security Coope-

ration, která přispívá k bezpečnému provozu 

přenosových soustav v celém regionu střední 

a východní Evropy. 

K výraznějšímu pokroku v oblasti reálné-

ho posílení přenosových kapacit ve směru se-

ver  – jih Německa zatím nedošlo. Původní 

plány nabraly zpoždění a nové záměry pou-

žití stejnosměrné kabely, ať už podzemní, ne-

bo s využitím existujících nadzemních linek, 

jsou zatím na papíře.

V České republice probíhá i letos další po-

silování přenosové soustavy podle aktualizo-

vaného desetiletého plánu rozvoje přenosové 

soustavy. Pokračuje výstavba nového vede-

ní 400 kV Krasíkov – Horní Životice a zača-

la instalace transformátorů s  posuvem fáze 

v rozvodně Hradec u Kadaně. Další investič-

ní akce se připravují. 
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Přenosová soustava zaznamenala loni 

vysoké tranzitní toky, čekali jste to?

V tomto směru byl loňský rok určitě re-

kordní. Postupný nárůst tranzitních toků 

přes naši přenosovou soustavu pozorujeme 

již několik let, ale k takovému dramatickému 

skoku ještě nikdy nedošlo. Musíme si přitom 

uvědomit, že se jedná o  celkový roční ob-

jem tranzitů, který sám o sobě neříká mnoho 

o narušení bezpečnosti provozu, ale má pří-

mý vliv na  ztráty a  přidělování přeshranič-

ních kapacit. Tento tranzit je však v průběhu 

roku velmi proměnlivý a bezpečnost provozu 

ovlivňují především jeho maximální hodno-

ty, které dosahují přes 3 700 MW. Průměrná 

hodnota tranzitu je přitom téměř 1 700 MW.

Kdy se loni objevily v české přenosové 

soustavě nejobtížnější komplikace a co je 

způsobilo?

Rozhodně nejvážnější situace byla v srpnu 

a září loňského roku. V této době čelilo zejmé-

na Polsko velmi vážným problémům v souvis-

losti s vysokými toky na hranicích s Němec-

kem v kombinaci s nedostatkem výkonu pro 

domácí spotřebu. Došlo ke  kumulaci poru-

chovosti na výrobních blocích, omezilo se vy-

vedení výkonu elektráren ze síťových důvodů 

a snížil se dosažitelný výkon elektráren chlaze-

ných z říčních toků vlivem extrémně vysokých 

teplot. Dovézt výkon z oblastí s přebytkem vý-

konu, tedy především z Německa, nešlo, pro-

tože přenosová vedení byla přetížená. Polský 

operátor musel v několika dnech omezit do-

dávku velkým průmyslovým podnikům, a  to 

až o  zhruba 3 000 MW. V  těchto dnech po-

máhali naši dispečeři polským kolegům hava-

rijními dodávkami elektřiny do Polska. Polští 

dispečeři v  tomto období několikrát zvažo-

vali odpojení Polska od evropské synchronní 

zóny, což by mělo poměrně fatální následky 

a ohrozilo by spolehlivost a bezpečnost v ce-

lém regionu, tedy i v České republice.

Šíření poruch v  přenosové soustavě ne-

zná hranic a každá vážná systémová porucha 

v národní soustavě může mít vážné důsledky 

pro celou synchronní oblast. Pro ČEPS na-

stala asi nejvážnější situace 10. 9.  2015, kdy 

byl v nočních hodinách odstaven kvůli poru-

še jeden blok v elektrárně Temelín a násled-

ně v ranních hodinách další blok v elektrár-

ně Chvaletice. Tím došlo ke  ztrátě výkonu 

v soustavě o více než 1200 MW. Protože v té 

době byly vysoké toky na profi lu s 50Hertz, 

nebylo možné dovézt z  tohoto směru žád-

nou regulační energii. Dispečeři museli vyu-

žít prakticky všechny rezervované podpůrné 

služby včetně havarijních výpomocí ze Slo-

venska a  od  společnosti TenneT. Situace se 

stabilizovala až v odpoledních hodinách.

Jaká nápravná opatření jste museli 

používat?

Nejčastěji používaným nápravným opat-

řením pro řešení vysokých tranzitních toků 

je změna konfi gurace sítě. Rozdělením vede-

ní a vyvedených zdrojů v rozvodnách se sna-

žíme rozdělit toky rovnoměrně na jednotlivá 

vedení tak, aby nebylo žádné extrémně zatí-

ženo a dodržovali jsme základní spolehlivost-

ní kritérium N – 1. Vzhledem k volatilitě toků 

přes naši síť není jednoduché nalézt optimál-

ní zapojení, jelikož problémy často jen pře-

souváme do  jiné části sítě. Nejvíce expono-

vaným místem pro provádění rekonfi gurací 

jsou rozvodny v Hradci u Kadaně, které jsou 

přímo hraničními rozvodnami s Německem. 

V  případě nedostatečnosti uvedených opat-

ření lze využít vnitřních redispečinků, me-

zinárodních redispečinků včetně těch, které 

mají několik partnerů.

Co vše spadá do redispečinku?

Redispečink znamená výhradně změ-

ny výroby v  elektrárnách, včetně případné-

ho najetí či odstavení bloků. Tento nástroj 

můžeme využít prakticky u všech bloků při-

pojených k  přenosové soustavě a  rovněž 

u  některých velkých elektráren pracujících 

do distribuční soustavy. Může se týkat elek-

tráren uhelných, jaderných, vodních i plyno-

vých. Vždy záleží na konkrétní situaci a pro 

účinnost redispečinku je důležité zejména 

místo, kam je elektrárna v  soustavě připo-

jena. Pro typické řešení situace s  vysokými 

toky z Německa k nám je účinným řešením 

zvýšení výkonu na našich elektrárnách a na-

opak snížení výkonů v Německu. Tady však 

často narážíme na  nedostatek výkonu, kte-

rý je u nás použitelný pro redispečink, takže 

potom musíme využít takzvaný řetězený re-

dispečink a dosáhnout zvýšení výkonu v Ra-

kousku a snížení v Německu.

Museli jste často spolupracovat s dalšími 

zeměmi?

Jelikož naši přenosovou soustavu nejvíce 

ohrožují tranzitní toky z  Německa a  Polska 

směrem na  jih, nejúčinnějším a  také nejčas-

tějším řešením jsou takzvané řetězené redis-

pečinky ve  směru přenosových společností 

APG – ČEPS – 50Hertz. To znamená, že v Ra-

kousku zvýšíme výkon a v Německu, v oblasti 

50Hertz, výkon snížíme. Náklady na redispe-

čink se pak dělí podle smluvně odsouhlasené-

ho klíče. Veškerá tato opatření se koordinují 

v rámci iniciativy TSO Security Cooperation, 

což je projekt zahrnující koordinační centrum 

pro 13 participujících provozovatelů přeno-

sových soustav v rámci našeho regionu. Tam 

jsou veškerá opatření koordinována, propočí-

távána na společné výpočetní platformě a od-

souhlasována. Tato spolupráce probíhá prak-

ticky nepřetržitě, dispečeři se domlouvají 

na  společných opatřeních minimálně jednou 

denně (ale často i  několikrát) při videokon-

ferencích a  kontrolují vliv přijatých opatření 

na všechny partnery.

Máte pro zajištění bezpečného provozu sítě 

nové nástroje?

Z  nových nástrojů využíváme například 

dynamické zatěžování vedení, které vypočítá-

vá bezpečnou zatížitelnost vedení na základě 

teploty okolí a  dalších meteorologických vli-

vů. V praxi to znamená, že v zimních měsících 

můžeme využít citelně větší zatížitelnost vede-

ní než v období letním. Dalšími, neméně dů-

ležitými opatřeními jsou posilování kapacity 

vedení, výstavba nových vedení nebo zdvojo-

vání stávajících a v neposlední řadě i instalace 

transformátorů s  regulací fáze (PST) na hra-

nicích s 50Hertz, které budou umět regulovat 

tok z Německa do naší soustavy.

Jak se situace z hlediska dispečerského 

řízení soustavy vyvíjí v letošním roce?

Na  to je těžké odpovědět. Zatím se vy-

víjí poměrně dobře, ale v  dohledné době, 

přibližně v  květnu, bude do  provozu uve-

den transformátor PST na hranici mezi Ně-

meckem a  Polskem v  rozvodně Mikulo-

va. To způsobí větší zatížení profi lu mezi 

50Hertz – ČEPS. Dojde k  částečnému pře-

sunutí problémů s vysokými tranzity z Pol-

ska na naši přenosovou soustavu, což potr-

vá až do  doby uvedení do  provozu našich 

PST v rozvodně v Hradci, které je plánová-

no na konec tohoto roku. 

Šíření poruch v přenosové 
soustavě nezná hranic
O možnostech, které má ČEPS při řešení problémů 
v přenosových sítích, hovoříme s ředitelem 
sekce Dispečerské řízení Miroslavem Šulou. 

Ředitel sekce 
Dispečerské řízení ČEPS, a. s., 
Miroslav Šula

E L E K T R O E N E R G E T I K A
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I
niciativa provozovatelů přenosových 

soustav TSO Security Cooperation (TSC) 

vznikla z  potřeby zintenzivnit spolupráci 

a zvýšit bezpečnost dodávek elektřiny v rámci 

zúčastněných zemí i celé Evropy. V současné 

době patří mezi členy TSC celkem 13 TSO z 10 

zemí v regionu centrální a východní Evropy, 

poskytujících elektřinu pro více než 185 mil. 

obyvatel těchto zemí. Od svého vzniku v roce 

2008 dosáhlo TSC řady významných úspě-

chů. V  roce 2010 byla formou otevřeného 

výběrového řízení vysoutěžena a úspěšně re-

alizována IT platforma pro vzájemnou spolu-

práci – Common Tool for Data Exchange and 

Security Assessment (CTDS). Ta je nyní pro 

TSC klíčovým nástrojem poskytujícím řadu 

funkčností v oblasti denní přípravy provozu 

sítí, jejich bezpečnostních analýz, koordinace 

nápravných opatření nebo výpočtů kapacit. 

Tato jedinečná platforma je nadále rozvíjena 

a  obohacována o  další funkce, a  bude proto 

podrobněji rozebrána v následujícím textu. 

DATA SE VYMĚŇUJÍ BĚHEM DNE
V  dalších letech TSC postupně zavedlo ta-

ké vnitrodenní výměny dat pro zpřesnění in-

formací o aktuální situaci v síti nebo aplikace 

vícestranných nápravných opatření pro ře-

šení potenciálně kritických situací v  evrop-

ské přenosové soustavě. V  roce 2013 došlo 

k  založení společné kanceláře v  Mnichově, 

kde se spolu setkávají a na denní bázi spolu-

pracují experti z  jednotlivých účastnících se 

TSO. Tím byla vzájemná kooperace dotaže-

na k maximální efektivitě. V roce 2014 pak, 

jako potvrzení správnosti zvoleného přístu-

pu a jako další krok formalizace spolupráce, 

došlo ke vzniku právní entity  – organizace 

TSCNET GmbH (více informací na webo-

vé stránce http://www.tscnet.eu). Ta nyní 

všechny tyto aktivity zastřešuje a jako službu 

pro své členy poskytuje. 

ROLE REGIONÁLNÍCH INICIATIV
Praktické úspěšnosti a  akceschopnosti re-

gionálních iniciativ si povšimlo ENTSO -E.

V nově vznikajících síťových kodexech (net-

work codes, více informací na webové stránce 

http://networkcodes.entsoe.eu) je pro ně defi -

nován pojem Regional Security Cooperation

 Initiative (RSCI), jejímž je TSCNET nejlep-

ším příkladem (podobně jako třeba západo-

evropské Coreso). Mezi hlavní role RSCI dle 

defi nice ENTSO -E patří zejména: 

  koordinovaná bezpečnostní analýza, 

včetně analýzy nápravných opatření, 

  krátko a střednědobé prognózy 

přiměřenosti zdrojů, 

  koordinované výpočty přeshraničních 

kapacit, 

 koordinace plánování odstávek, 

  vylepšení v oblasti přípravy individuál-

ních a společných síťových modelů. 

ŘEŠENÍ TSC
Pro zajištění požadovaných funkcí RSCI vy-

užívá TSCNET systému CTDS, který byl 

pro TSC na míru implementován společ-

nostmi Unicorn Systems a  ELEKTROSYS-

TEM. Tento systém pokrývá řadu oblastí. 

Mezi prvními byla implementována koordi-

novaná bezpečnostní analýza pro denní pří-

pravu provozu sítí. V rámci ní jsou zpracová-

vány a validovány individuální síťové modely 

na následující den, které mohou být uživate-

li pomocí dostupných obrazovek v  systému 

dále upravovány a vylepšovány. Tyto indivi-

duální modely, tzv. day -ahead congestion fo-

recast (DACF) soubory, jsou následně spojo-

vány do společného celoevropského síťového 

modelu. Nad ním je pak prováděn výpočet 

chodu sítě (power fl ow), kontingenční analý-

za (N-1) a  také výběr vhodných nápravných 

opatření řešících zjištěné potenciální pro-

blémy, jako jsou přetížené síťové prvky ne-

bo neplnění kritéria N-1. V rámci těchto vý-

počtů se na modelu zahrnujícím 8 000 uzlů 

(transformátorové stanice, elektrárny  apod.) 

a  12 000 propojení (vedení vysokého napě-

tí) provádí simulace až 8 000 různých selhá-

ní a poruch elektrických zařízení pro každou 

hodinu následujícího dne. Díky implementa-

ci vysoce optimalizovaného algoritmu a více-

vláknového zpracování jsou však kompletní 

výsledky simulace pro následující den uživa-

telům k  dispozici za cca  15  minut. Celý vý-

počet je tak možné vícenásobně opakovat za 

účelem nalezení optimální provozní konfi gu-

race soustav pro daný den. Tento proces byl 

následně rozšířen i na vnitrodenní aktualiza-

ce individuálních modelů, tzv.  intraday con-

gestion forecast (IDCF) soubory, spadající 

do časového rámce až jedné hodiny před re-

álným časem. Kvalitního a ověřeného společ-

ného síťového modelu je využito ve funkčnos-

tech, které provádějí výpočty volných kapacit 

pro přeshraniční obchodování pro některé vy-

brané hranice. V oblasti společného plánování 

odstávek už je k dispozici první verze funkč-

ností a  obrazovek pro jejich koordinaci. Na 

oblasti prognózování přiměřenosti zdrojů se 

koordinace intenzivně připravuje. Tímto pak 

E L E K T R O E N E R G E T I K A

Regionální spolupráce v rámci iniciativy 
provozovatelů přenosových soustav TSC
Pouze dobrá informovanost o očekávané situaci v přenosové síti je zárukou 
úspěšného zvládnutí možných problémů. Vývoj v energetice proto vede 
ke stále užší spolupráci mezi provozovateli těchto sítí.
Petr Svoboda, Unicorn Systems

Obrázek č. 1: Ukázka hlavní obrazovky systému TSC CTDS
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budou v systému CTDS pokryté všechny bo-

dy ze seznamu funkčností očekávaných od 

RSCI. Jednou z dodatečně řešených oblastí je 

aktuálně přechod z dnes používaného UCTE-

-DEF formátu pro datovou výměnu, týkající-

ho se síťových dat, na nový ENTSO -E CGMES

formát, který poskytne mnohem větší mož-

nosti popisu sítí i  ve větším detailu. Na této 

aktivitě se nyní TSC aktivně podílí společně 

s  ENTSO -E a  dalšími evropskými RSCI tak, 

aby mohla být kvalitně naplněna funkčnost 

„European Merging Function“  – role RSCI 

jako poskytovatele společných síťových mo-

delů pro všechny obchodní procesy vztahují-

cí se nejenom k bezpečnostním výpočtům, ale 

i k výpočtům kapacit. 

UNIKÁTNÍ TECHNOLOGIE
Jednou ze zajímavostí TSC CTDS je také je-

ho unikátní technické řešení. Tento systém je 

pro dosažení maximální spolehlivosti navr-

žen jako zcela distribuovaná architektura po-

stavená na open source technologiích. Každý 

zúčastněný provozovatel přenosové soustavy 

má k  dispozici vlastní instalaci řešení CTDS 

na svém hardwaru a  ve své správě, přičemž 

každá z  těchto „instancí“ systému je schop-

na neomezeného a nezávislého fungování bez 

ohledu na okolí. Nicméně za běžného provo-

zu jsou všechny tyto jednotlivé instance pro-

pojeny prostřednictvím Energy Communica-

tion Platform (ECP, implementace standardu 

ENTSO -E MADES) komunikující přes síť 

Electronic Highway (privátní datová síť pro-

vozovaná TSO) a  plně vzájemně synchroni-

zovány. Je tak zajištěna potřebná koordinace 

v rámci všech podporovaných procesů – jaká-

koliv změna provedená uživatelem v jedné ze-

mi, například úprava topologie sítě nebo ná-

vrh nápravného opatření, může být okamžitě 

sdílena se všemi ostatními uživateli a zohled-

něna v jejich úvahách a dalších výpočtech. 

ZÁVĚR
Vzhledem k  vývoji v  energetice v  posled-

ních letech se ukazuje stále se zvyšující nut-

nost intenzivnější spolupráce mezi provozo-

vateli přenosových soustav. Pouze díky lepší 

informovanosti o očekávané situaci v síti na 

následující den nebo i  v  rámci daného dne 

a koordinaci případných nápravných opatře-

ní je možné čelit aktuálním výzvám při za-

chování požadované úrovně bezpečnosti. 

Tato koordinace se nutně musí stát součás-

tí denních provozních procesů TSO a  musí 

být podpořena odpovídajícími ICT nástro-

ji. Zkušenost z  iniciativy TSC ukazuje, že je 

možné tuto problematiku úspěšně řešit pro-

střednictvím moderních IT technologií a sys-

témů, jako je TSC CTDS, které automatizu-

jí obchodní procesy a  výrazně zjednodušují 

kooperaci zúčastněných společností. IT sys-

tém sám provádí velkou řadu automatických 

výpočtů a  poskytuje tak uživatelům ucele-

ný a kompletní pohled na situaci v evropské 

přenosové soustavě. Nabízí všechny potřeb-

né podklady pro správné rozhodnutí týkají-

cí se jejího bezpečného provozu v rámci dané 

země, regionu i celého kontinentu. 

  O AUTOROVI  
PETR SVOBODA pracuje ve společnosti 

Unicorn Systems, a. s. jako konzultant 

pro analýzu a návrh informačních 

systémů v segmentu energetika a utility. 

Specializuje se na oblast výměny 

informací mezi TSO, datové formáty, 

integrační problémy, řídicí systémy, 

bezpečnost sítí a síťové modely.

Kontakt: 

petr.svoboda@unicornsystems.eu

Členské státy TSC 
Česká republika (ČEPS) 
Dánsko (Energinet.dk) 
Chorvatsko (HOPS d.o.o.) 
Maďarsko (MAVIR) 
Německo (50Hertz, Amprion, TenneT Germany, TransnetBW) 
Nizozemí (TenneT Netherlands) 
Polsko (PSE) 
Rakousko (APG) 
Slovinsko (ELES) 
Švýcarsko (Swissgrid)

Obrázek č. 2: Ukázka obrazovek pro analýzu výsledků systému TSC CTDS



N
ová tarifní soustava by měla přinést 

řadu změn, ty nejvýznamnější se 

týkají distribuce elektřiny, tj.  jejích 

poskytovatelů. Podle Ondřeje Touše z odbo-

ru elektroenergetiky Energetického regulač-

ního úřadu (ERÚ) je nový systém založený 

na  ekonomicky obhajitelném rozdělení ná-

kladů na  jednotlivé distribuční sazby. Bude 

zohledňovat přibývání samozásobitelů (střeš-

ní panely FVE) a  rozvoj decentrální výroby 

elektřiny jako takový. Systém má zachovat 

motivaci pro řízení spotřeby přes systém 

HDO (nízký a vysoký tarif), snížit počet sa-

zeb téměř na polovinu (nyní je jich 23, zůstat 

jich má 12). ERÚ zdůrazňuje zachování při-

měřenosti celkových plateb.

Návrh narazil na odpor spotřebitelů a do-

zná jistě různých změn. Ale změna tarifů je 

zakotvena v  zásadních dokumentech schvá-

lených vládou jako potřebná reakce na změ-

ny probíhající v  elektroenergetice. Energe-

tický regulační úřad má za  úkol navržený 

systém výpočtu tarifů přepracovat.

S ohledem na změny v distribučních sítích 

je změna tarifní struktury nezbytná, „Nejde 

o to, abychom si zvýšili příjmy, ty jsou v cel-

kové výši stejné, bez ohledu na  to, jak jsou 

stanoveny ceny“ říká Jaroslav Strejček z útva-

ru Regulace a  obsluha účastníků trhu spo-

lečnosti E.ON, „Jde o  to, že 90  % našich 

celkových nákladů na distribuci, které se za-

počítávají do cen, jsou fi xní náklady. Ty mu-

síme vynaložit bez ohledu na množství pře-

nesené elektřiny. Je logické, že by měly být 

placeny prostřednictvím ceny stálého cha-

rakteru. Jen deset procent je na tomto množ-

ství závislých a  distributoři je z  velké části 

používají jako náklady na ztráty v elektrické 

soustavě.“

K ČEMU JSOU TŘEBA 
NOVÉ TARIFY?

První návrh nové tarifní soustavy počítal 

s  tím, že fi xní náklady budou z  větší části 

uhrazeny z plateb za jistič a za příkon, proto-

že tyto položky mají také fi xní charakter. Te-

prve zbytek by se platil jako cena za použití 

sítě a  závisel by na  množství proteklé elek-

třiny. Instalací jističe rozdílné hodnoty má 

zákazník zajištěno, že odpovídající kapaci-

tu může také odebrat. Že to ve  skutečnosti 

nedělá, je jiná věc. Ale distributor musí udr-

žovat svou soustavu na  úrovni, která odpo-

vídá mnohem větším požadavkům na  odběr 

elektřiny, než který se pak uskutečňuje. Je po-

třeba si uvědomit, že doprava elektřiny je jen 

jednou, poměrně malou částí služeb posky-

tovaných distribuční soustavou. Daleko vý-

znamnější a nákladnější služby jsou krytí po-

žadovaných výkonů v jakémkoli čase, zajištění 

dostatečné stability a  spolehlivosti dodávky 

elektřiny, zajištění předepsané kvality dodáv-

ky elektřiny, zajištění měření pro vyúčtování 

a dalších služeb, potřebných pro fungování tr-

hu s elektřinou. Tyto činnosti jsou pak závis-

lé na stavu, rozsahu, dimenzování a způsobu 

provozování distribuční soustavy. Tedy jsou 

nezávislé na  tom, kolik elektřiny soustavou 

proteče a naopak, značně závisí na tom, jaký 

výkon je po distribuční soustavě požadován.

DISTRIBUČNÍ SÍTĚ ZATÍŽÍ 
DECENTRALIZACE VÝROBY 

„Dnešní sítě také nejsou stavěné na to, aby si 

stále více lidí vyrábělo elektřinu, např.  pro-

střednictvím fotovoltaických panelů,“ říká 

Strejček. Podle Ondřeje Touše z ERÚ změny 

vyplývají z požadavku stability a dlouhodobé 

udržitelnosti fi nancování provozu a efektiv-

ního rozvoje elektrizační soustavy. Většina 

domů bude mít solární panely a ze sítě bude 

odebírat jen část elektřiny. Distribuční sou-

stavu to však zatíží možná více, než je tomu 

dnes. Beze změny tarifního systému budou 

náklady na  sítě, které tento decentralizační 

trend zvýší, pak stále více hradit i  lidé, kteří 

vlastní zdroj nemají.

Podle Strejčka má samovýrobce uspo-

řit na  silové elektřině, ne však na distribuč-

ní soustavě. Tu zatěžuje i současný trend, že 

nepravidelně probíhající decentrální výroba 

mění toky energie. Odběrné místo je určitou 

dobu odběratelem elektřiny, pak začnou vy-

rábět panely a on se stane dodavatelem do sí-

tě. Takových situací bude výrazně přibývat, 

závisí to na  ekonomice  – až klesnou nákla-

dy na pořízení vlastní výroby elektřiny třeba 

v  rodinných domech a  návratnost investice 

se sníží na nějakých 8 – 10 let, tak jich může 

být skokově mnohem více. Nové tarify tedy 

pomohou distributory připravit na  budoucí 

podobu elektroenergetiky, protože zákazníci 

si z  úsporných důvodů nebudou rezervovat 

vyšší příkon, než skutečně potřebují a  jejich 

distributor nebude muset tolik investovat 

32

E L E K T R O E N E R G E T I K A

E.ON Distribuce investuje 
ročně 3,5 miliardy Kč  
Distributoři se připravují na změnu stávající tarifní struktury. Její zavedení bylo sice odloženo, 
ale regulátor má za úkol na nových tarifech nadále pracovat.  
Milena Geussová
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do základních parametrů distribuční sousta-

vy, ale bude se moci soustředit třeba na zavá-

dění chytrých sítí a nové technologie.

E.ON odhaduje, že naddimenzované jis-

tiče může mít převážná většina těch odběr-

ných míst, kde časové využití maximální 

proudové hodnoty jističe nedosáhne 100 až 

150 hodin ročně.

DISTRIBUCE ELEKTŘINY
V RÁMCI E.ON

Společnost E.ON Distribuce působí v Jihočes-

kém, Jihomoravském, Zlínském kraji a v kra-

ji Vysočina. „Z hlediska odběratelů elektřiny 

se jedná o  poměrně dobrou kombinaci od-

běrů charakteru průmyslu, služeb a  obyva-

telstva,“ říká Strejček. Nejsou zde velká prů-

myslová centra s velkou spotřebou elektřiny, 

jako např. ostravská aglomerace nebo sever-

ní Čechy. Celkový počet odběrných míst v re-

gionech E.ON dosahuje víc než 1,5 milionu. 

Mírně se zvyšuje, ale jen v řádu tisíců jedno-

tek, což není zatím příliš významné.

E.ON Distribuce je podle zákona povinna 

připojit k  distribuční síti každého, kdo o  to 

požádá a  splní stanovené podmínky s  vý-

jimkou prokazatelného nedostatku kapaci-

ty v  distribuční soustavě nebo pokud by to 

ohrozilo bezpečný a  spolehlivý provoz sou-

stavy. V praxi to znamená, že převážnou vět-

šinu požadavků na připojení vyřizuje kladně. 

Ojedinělé výjimky tvoří případy, kdy se pro 

nesouhlasné postoje účastníků stavebních ří-

zení nepodaří postavit zařízení, ze kterého by 

žadatel mohl být připojen. Většinou jde o to, 

že se pro nesouhlas nebo pro neúměrné po-

žadavky o náhradu nelze dohodnout s maji-

teli nemovitostí, na kterých by takové zaříze-

ní (vedení) mělo být umístěno. „Energetický 

zákon nám sice dává v rámci veřejného zájmu 

právo umisťovat zařízení distribuční sou-

stavy na cizích nemovitostech, ale toto prá-

vo není v řadě případů stavebními úřady re-

spektováno při stavebním řízení na  stavby 

těchto zařízení,“ upřesňuje Strejček.

Žadatelé hradí platby, stanovené vyhláš-

kou o připojení, nyní je to č. 16/2016 Sb. Ty 

se jednotkově pohybují od 200 Kč/A na na-

pěťové hladině NN až do  1,2 mil. Kč/MW 

v případě náročnějšího připojení na napěťo-

vé hladině VVN. Celkové platby pak samo-

zřejmě závisejí na  velikosti požadovaného 

rezervovaného příkonu. Nejčastější požada-

vek na hladině nízkého napětí je 3x25A, což 

představuje platbu celkem 12 500 Kč.

KOLIK STOJÍ DISTRIBUCE?
Zařízení pro distribuci elektřiny v působnos-

ti E.ON Distribuce má pořizovací hodno-

tu zhruba 100 miliard korun. Z toho plynou 

odpisy v  roční výši asi 2,4 mld. Kč. „Aby-

chom udrželi toto zařízení v provozuschop-

ném stavu s dostatečnou úrovní bezpečnosti 

a spolehlivosti provozu a zajistili jeho rozvoj, 

investujeme ročně do jeho obnovy a nových 

zařízení zhruba 3,5 mld. Kč ročně,“ říká Ja-

roslav Strejček. Na  zajištění provozu a  dal-

ší nutné související činnosti vynakládají roč-

ně asi 3,4 mld. provozních nákladů, z nichž 

přibližně 2 mld. jsou náklady na preventivní 

údržbu a opravy.

Běžné závady či poruchy na  jednotli-

vých prvcích distribuční soustavy, které ma-

jí za  následek přerušení dodávky elektřiny, 

se odstraňují bezprostředně po vzniku tako-

vé události. Ve většině případů se podaří ob-

novit dodávku elektřiny v řádu minut či ho-

din, podle toho, o jak náročnou poruchu jde. 

Z  hlediska nákladů takové případy nepřed-

stavují většinou dramaticky vysoké částky, 

samozřejmě ve  vztahu k  hodnotě zařízení, 

na nichž vznikly. Je pochopitelné, že když jde 

o kalamitu velkého rozsahu (rozsáhlé bouř-

ky, vichřice, sněhová kalamita, námraza, po-

vodeň), tak se vyskytnou rozsáhlé poruchy 

a  je jich vysoký počet. Pak může jejich od-

stranění trvat jeden den i více a celkové ná-

klady na odstranění následků dosahují i desí-

tek milionů korun.

ŠETRNĚ K PŘÍRODĚ
Jednou z významných zásad činnosti skupi-

ny E.ON je výkon činností způsobem šetr-

ným k  přírodě. Samotná distribuce není ze 

své podstaty v příkrém rozporu s ekologií ja-

ko některé jiné činnosti z oblasti energetiky. 

Na druhé straně i tuto činnost ekologické po-

žadavky někdy komplikují nebo prodražu-

jí. K tomu Jaroslav Strejček uvádí konkrétní 

příklady: „Některé požadavky jsou i z našeho 

pohledu naprosto oprávněné a plně je respek-

tujeme. Např.  zabránění či omezení úniku 

oleje z transformátorů se řeší záchytnými ná-

držemi, stavbou čistíren odpadních vod ne-

bo zastřešením transformátorů, aby se zabrá-

nilo kontaminaci dešťové vody. Opakem jsou 

banální výhrady k  výstavbě nových vedení 

VVN, které nám již o roky prodlužují a pro-

dražují přípravu výstavby. Také např. jedno-

rázové povinné provedení ochranných opat-

ření proti dosedání ptactva na stožáry vedení 

VN je věc, která nás a  zprostředkovaně zá-

kazníky může stát až 1 mld. Kč navíc. Daleko 

ekonomičtější by bylo zajištění takové ochra-

ny při rekonstrukcích těchto vedení, což by 

bylo zcela dostačující. Nebyly by to zbytečně 

vynaložené peníze a trvalo by to podle našich 

odhadů jen o několik let déle.“

CO PŘINESE BUDOUCNOST
Velkou technologickou revoluci zažila dis-

tribuce elektřiny v  průběhu 90. let minulé-

ho století, kdy se do České republiky dostá-

valy dosud nepříliš využívané technologie. 

Např.  zapouzdřené rozvodny a  rozvaděče, 

nové vodiče a kabely s plastovou izolací včet-

ně příslušenství na jejich spojování, hermeti-

zované transformátory, nové materiály a dal-

ší nové technologie, např.  omezující korozi 

kovových konstrukcí.

Po  roce 2000 se již tyto technologie jen 

vylepšovaly a  nově se začaly využívat nové 

typy elektroměrů s  měřením průběhu spo-

třeby ve  více kvadrantech a  statické elekt-

roměry namísto indukčních. Zcela samo-

statnou kapitolou by se mohl stát bouřlivý 

rozvoj zařízení založených na elektronice ne-

bo informačních a  komunikačních techno-

logiích, zejména jde o  ochrany a  řídicí sys-

témy. Distribuční společnosti zavedly také 

řadu zcela nových pracovních postupů, jako 

je např. práce na zařízení distribuční sousta-

vy pod napětím. 

CENOVÁ REGULACE
E. ON Distribuce, a.s. je jedním ze tří regionálních provozovatelů distribuční elektrické soustavy 

(distributor). Za poskytované služby distribuce elektřiny účtuje ceny, které plně podléhají regulaci ERÚ. Plní 
také funkci tzv. výběrčího některých regulovaných cen pro další subjekty (přenos elektřiny, Operátor trhu).   
Základem regulovaných cen jsou tzv. povolené výnosy a náklady na ztráty elektřiny v distribuční soustavě.  
Povolené výnosy – čili výnosy distributora, které dostane za distribuci elektřiny k zákazníkům, stanovuje 

ERÚ pro každou distribuční společnost samostatně. Povolené výnosy každého distributora mají tři složky: 
povolené náklady, odpisy majetku a přiměřený zisk, který je závislý na zůstatkové hodnotě provozovaného 
majetku a stanovené míře výnosnosti aktiv. Hodnotu povolených nákladů pro jednotlivé roky IV. regulační 

periody odvozuje ERÚ ze skutečných nákladů za vybrané období předchozí regulační periody (2010-
2015). Tuto tzv. nákladovou základnu eskaluje statistickými hodnotami míry infl ace a indexy růstu 

mezd pro jednotlivé roky IV. regulační periody. Zároveň plošně ukládá regulovaným subjektům cíl snížit 
hodnotu nákladů za celou IV. periodu o 3,0 %, což představuje meziroční snížení nákladů o 1,01 %. Takto 
stanovená hodnota povolených nákladů v cenách za distribuční služby nemá přímou vazbu na skutečně 
čerpané náklady regulovaného subjektu ve stejném roce téže periody. Je tedy zcela mylné tvrzení, že 

si regulované subjekty mohou do cen započítat jakékoliv náklady. Naopak, metodika regulace obsahuje 
motivační prvek pro distributora. Překročí-li regulovaný subjekt ve skutečnosti hodnotu povolených 
nákladů, snižuje si tím zisk aktuálního roku. Pokud hodnotu povolených nákladů naopak nevyčerpá, 

zůstává mu rozdíl v podobě vyššího oprávněného zisku. 
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C
o se skrývá za pojmem uzavřený pali-

vový cyklus? Znamená to, že z  jader-

ných elektráren nebude žádné vyho-

řelé palivo? Jsme svědky přelomu v  jaderné 

energetice? Na  tyto otázky a mnoho dalších 

může být odpovědí reaktor BN-800, který je 

právě spouštěn v  ruské Bělojarské jaderné 

elektrárně. 

ODLIŠNOSTI 
REAKTORU BN-800 

Reaktor BN-800 se principiálně liší od větši-

ny reaktorů, které jsou dnes v provozu po ce-

lém světě. Ke štěpení využívá tzv. rychlé neut-

rony, a proto bývá zkráceně nazýván rychlým 

reaktorem. Klasické reaktory, kterých je dnes 

v provozu v jaderných elektrárnách přes 440, 

štěpí palivo pomocí zpomalených neutronů, 

které jsou označovány jako tepelné.

Rychlé neutrony jsou schopny na  roz-

díl od tepelných přímo štěpit uran 238 a ta-

ké jej mohou v mnohem větší míře přeměňo-

vat na štěpný materiál. Takto může z uranu 

238 vznikat plutonium 239, nebo z thoria 232 

uran 233, které slouží jako další palivo. Reak-

tor s vhodnou konstrukcí aktivní zóny si tak 

sám vyrábí palivo a bývá nazýván množivým 

reaktorem.

Reaktor BN-800: 
Pohled na technologie zítřka 
Novou etapu ve vývoji jaderné energetiky otevírá tzv. rychlý reaktor, který je nyní uváděn 
do běžného provozu v Bělojarské elektrárně. Na jeho vzniku se podílely také české fi rmy.
Vladislav Větrovec, Atominfo

Naproti tomu lehkovodní reaktory (na te-

pelných neutronech) dokáží zužitkovat pou-

ze uran 235, který představuje jen 0,72 % pří-

rodního uranu. Podle současných odhadů 

dojde k vyčerpání dnes známých zásob uranu 

235 během příštích sto let. V rychlých reak-

torech bychom mohli získávat energii z ura-

nu 238 dalších asi 1000 let.

BEZPEČNOST RYCHLÝCH JADERNÝCH 
REAKTORŮ

Z  použití tekutého kovu jako chladicí látky 

vyplývá také několik přínosů pro bezpečnost 

provozu těchto reaktorů. Zaprvé teplota va-

ru těchto kovů je podstatně vyšší než provoz-

ní teplota, takže v primárním okruhu může 

být kov pouze za atmosférického tlaku. Na-

proti tomu u tlakovodních reaktorů je voda 

v primárním okruhu udržována pod tlakem 

kolem 15 MPa, což je 150krát více než atmo-

sférický tlak. V případě rychlých reaktorů je 

tedy vyloučena havárie typu LOCA, která je 

spojena se ztrátou větší části chladiva, a bez-

pečnostní systémy této elektrárny tak mo-

hou být jednodušší než v případě tlakovod-

ních reaktorů.

Voda má navíc tu nepříjemnou vlastnost, 

že pokud dojde k  přehřátí paliva v  důsled-

ku výpadku čerpadel, rozkládá se na  palivu 

na vodík a kyslík. Určitá koncentrace těchto 

látek, která pronikne na  reaktorový sál, po-

tom může způsobit výbuch. Vyloučení havá-

rií již z principu funkce jaderného reaktoru 

se nazývá inherentní bezpečnost a  je typic-

kým rysem reaktorů chlazených sodíkem 

a olovem.

V tekutých kovech je podstatně silnější vliv 

přirozené cirkulace chladiva, která v  tomto 

případě stačí k dochlazování odstaveného re-

aktoru. Jaderné palivo i po odstavení reaktoru 

uvolňuje poměrně velký tepelný výkon, takže 

je nutné jej neustále chladit, jinak může dojít 

k  jeho poškození. Sodík a olovo jsou schop-

ny zajistit adekvátní chlazení aktivní zóny 

i bez nucené cirkulace pomocí čerpadel, což 

opět přispívá k bezpečnosti jaderné elektrár-

ny. Protože kovy jako sodík a olovo se nachá-

zí při pokojové teplotě v pevném skupenství, 

je nejhorší věcí, která se může stát rychlému 

reaktoru, zchladnutí a ztvrdnutí kovu, což ve-

de ke ztrátě aktivní zóny. 

UZAVÍRÁNÍ PALIVOVÉHO CYKLU
Použité jaderné palivo ze současných re-

aktorů stále zůstává významnou energetic-

kou surovinou. Kromě toho, že jeho stupeň 

obohacení převyšuje hodnotu pro přírodní 

uran, obsahuje také další energeticky využi-

telné látky. Jde především o plutonium vyge-

nerované během provozu reaktoru z  uranu 

238. Plutonium je těžký kov, takže je jedova-

té podobně jako olovo, navíc se ale vyznaču-

je vysokou aktivitou a  některé jeho izotopy 

vznikající v  reaktorech mají dlouhý poločas 

rozpadu. Přeměnami se postupně generu-

jí i  další transurany (látky s  atomovým čís-

lem vyšším než uran), jejichž poločas rozpa-

du se pohybuje v řádu tisíců či desetitisíců let. 

Ve výsledku to znamená, že bezpečné uklá-

dání použitého jaderného paliva je technolo-

gicky velice složité a fi nančně náročné (avšak 

proveditelné a zajištěné).

Dnešní rychlé reaktory, k  nimž patří 

i  BN-800, jsou schopny efektivně „spalo-

vat“ plutonium a americium, což může znač-

ně zmenšit objem vyhořelého jaderného pa-

liva a  zkrátit dobu, než jeho aktivita klesne 

na úroveň přírodního uranu. Pokud bychom 

byli schopni v  reaktorech využívat všechny 

transurany, zbyly by nám pouze látky, kte-

ré jsou skutečně odpadem a  nenajdeme pro 

ně jiné využití. Po  extrakci využitelných lá-

tek z použitého jaderného paliva by tak zbyl 

pouze materiál, který by bylo nutno izolovat 

od  životního prostředí jen v  řádu stovek let 

a ne desetitisíců, jako je tomu v případě ne-

přepracovaného použitého paliva. Vývoj po-

třebných technologií a reaktorů je však otáz-

kou příštích desítek let.

V  rychlých reaktorech je možné také 

„spalovat“ vojenské plutonium a  snižovat 

tak zásoby použitelné pro výrobu jaderných 

zbraní. Látky určené k  zabíjení se tak mění 

v kilowatthodiny elektřiny dodávané do do-

movů a průmyslových podniků, což je bezpo-

chyby lepší využití přírodních zdrojů.

PROGRAM PRORYV
Zvládnutou, ač velmi náročnou, technologií 

je přepracování použitého jaderného paliva, 

kdy je z něj extrahován použitelný uran a plu-

tonium. V srpnu 2015 byla v ruském podni-

ku Gorno-chimičeskij kombinat zahájena 

Vstup do Bělojarské jaderné elektrárny 
s podobiznou Kurčatova, významné osobnosti 
historie ruské jaderné energetiky.
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průmyslová výroba paliva MOX, což proběh-

lo pod vedením palivové společnosti TVEL. 

Jde o významný krok při zavádění technologií 

uzavřeného palivového cyklu do praxe.

Při výrobě paliva MOX je použit uran 

a  plutonium z  použitého jaderného paliva. 

Chemicky jde o oxid uraničitý a oxid pluto-

ničitý, směs těchto dvou sloučenin dává to-

muto palivu název směsné.

Další novou technologií je separace ame-

ricia z  použitého jaderného paliva. Jde 

o  transuran s  dlouhým poločasem rozpadu, 

jehož energetické využití značně sníží dopad 

jaderné energetiky na životní prostředí. Ruš-

tí vědci z ústavu VNIINM (patří do struktu-

ry ruské korporaci pro atomovou energii Ro-

satomu) v prosinci loňského roku oznámili, 

že se jim podařilo vyvinout technologii pro 

separaci americia od  curia, která je snadno 

škálovatelná do průmyslového měřítka. Cu-

rium je dalším transuranem, který však dneš-

ní reaktory neumožňují „spalovat“, a proto je 

nutné jej efektivně separovat od americia.

Tyto technologie jsou výsledkem pro-

gramu Proryv (česky Průlom), pomo-

cí nějž Rosatom cílí na převedení technolo-

gií uzavřeného palivového cyklu z laboratoří 

do průmyslové praxe. Umožní to mnohoná-

sobně používat a přepracovávat jaderné pali-

vo. Nepostradatelnou součástí jsou také nové 

typy jaderných reaktorů, k nimž patří napří-

klad BN-800 a BREST-300. Rozsah i význam 

tohoto projektu je možné srovnávat s  kos-

mickým programem 50. a  60. let minulého 

století.

V  programu Proryv bylo sice dosaženo 

velmi významných úspěchů, které přibližu-

jí uzavřený palivový cyklus v  průmyslovém 

měřítku k  realitě, stále je ještě potřeba vy-

řešit mnoho úkolů. Je potřeba pokračovat 

ve vývoji reaktorů, nových typů paliva, tech-

nologií přepracování i  zpracování radioak-

tivních odpadů a zlepšovat jejich ekonomic-

kou stránku, aby byly konkurenceschopné 

s ostatními způsoby výroby elektřiny a sou-

časnými jadernými reaktory.

REAKTORY ŘADY BN
Sodíkové reaktory nejsou v energetice novým 

pojmem. Komerční reaktory tohoto typu již 

byly provozovány, například v  Japonsku či 

experimenty, také vytápí výzkumný ústav 

a  přilehlé město. Během několika let má být 

nahrazen rychlým výzkumným reaktorem 

MBIR, který je zde ve  výstavbě od  loňského 

roku - betonování základů začalo v září 2015.

Vývoj reaktorů řady BN pokračuje ve vý-

zkumném ústavu OKBM Afrikantov dodnes. 

Dalším krokem byl reaktor BN-600 postave-

ný jako třetí blok Bělojarské jaderné elektrár-

ny nacházející se na Urale, který byl uveden 

do provozu v roce 1980.

BĚLOJARSKÁ JADERNÁ ELEKTRÁRNA
BN-800 je sodíkem chlazený reaktor na bázi rychlých neutronů, který má instalovaný výkon 864 MWe. 

Byl postaven jako čtvrtý blok Bělojarské jaderné elektrárny, která je společně s Novovoroněžskou 
elektrárnou nejstarší ruskou jadernou elektrárnou průmyslového výkonu. V Novovoroněžské elektrárny 

byly postaveny prototypy reaktorů typu VVER a nyní je zde dokončována výstavba dvou bloků s reaktory 
VVER-1200 patřících do generace III+. V Bělojarské elektrárně byly nejprve v 60. letech minulého století 

uvedeny do provozu dva reaktory typu AMB, předchůdci reaktorů RBMK. V roce 1981 byl spuštěn 
sodíkový reaktor BN-600, z nějž konstrukčně vychází i reaktor BN-800.

Blok Reaktor Typ Tepelný 
výkon

Elektrický 
výkon

Zahájení 
výstavby

Připojení 
k síti

Vyřazení 
z provozu

1. AMB-100 LWGR 286 108 1958 1964 1983

2. AMB-200 LWGR 530 160 1962 1967 1990

3. BN-600 FBR 1470 600 1969 1980  

4. BN-800 FBR 2100 864 2006 10. 12. 2015  

Pozn. LWGR = Light -Water -cooled Graphite -moderated Reactor – reaktor chlazený lehkou vodou a moderovaný grafi tem
FBR = Fast Breeder Reactor – rychlý množivý reaktor

 

 BN-350 BN-600 BN-800 BN-1200
Tepelný výkon (MW) 750 1470 2100 2800

Hrubý elektrický výkon (MW) 350 600 864 1220

Počet chladicích smyček 3 3 3 4

Primární okruh: výstupní/vstupní 
teplota (°C) 500/- 535/368 547/354 550/ 410

Sekundární okruh: 
výstupní/vstupní teplota (°C) 435/- 510/318 505/309 527/355

Terciární okruh: teplota páry (°C) – 505 490 510

Terciární okruh: tlak páry (MPa) – 14 14 14

Účinnost hrubá/celková (%) –/– 42,5/40 41,9/38,8 43,5/40,7

TECHNICKÉ PARAMETRY REAKTORŮ ŘADY BN

TECHNICKÉ PARAMETRY BĚLOJARSKÉ JADERNÉ ELEKTRÁRNY

Francii. Avšak pouze ruští jaderní odborní-

ci mohli uvést do  provozu průmyslový re-

aktor tohoto typu. Práce v  této oblasti byly 

zahájeny v roce 1960. Prvním v řadě byl re-

aktor BN-350, který byl spuštěn v roce 1973 

v kazašském městě Aktau (dříve Ševčenko). 

Tento reaktor byl určen jednak pro výrobu 

elektřiny, ale také k  vytápění a  odsolování 

mořské vody. Jeho elektrický výkon byl roz-

dělen na tyto činnosti v poměru 150:100:100. 

Jeho provoz byl ukončen v roce 1998.

Nejde však o  jediný příklad kogenerace 

na rychlém reaktoru. Dále bychom mohli zmí-

nit sodíkový výzkumný reaktor BOR-60, kte-

rý byl spuštěn v ruském Dimitrovgradu v roce 

1968. Kromě toho, že jsou na něm prováděny 

V popředí se nachází dvojblok 
s reaktory typu AMB a v pozadí blok 
s rychlým reaktorem BN-600
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PRVNÍ ELEKTŘINA UŽ LONI
Čtvrtý blok již má reaktor BN-800 a  v  roce 

2013 byla zahájena příprava k  jeho spuště-

ní. Poté probíhaly testy při kontrolované ře-

tězové štěpné reakci. Fyzikální spouštění by-

lo zahájeno v  létě 2015 a 10. prosince dodal 

reaktor první elektřinu do uralské přenosové 

soustavy. Na konci února 2016 potom dosá-

hl jeho výkon dvou třetin nominální hodno-

ty, v  letošním roce by mělo být podle plánu 

dokončeno energetického spouštění a získá-

no povolení ke komerčnímu provozu. Reak-

tor by měl letos vyrobit 3,5 TWh elektřiny.

Tento blok je stále ještě projektovým ty-

pem. Na  základě zkušeností z  jeho provozu 

bude doladěn projekt výkonnější komerční 

verze BN-1200. Do  vývoje tohoto reaktoru 
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KDO POSTAVIL REAKTOR
Ruská korporace pro atomovou energii Rosatom spojuje více než 250 podniků, ve kterých pracuje přibližně 
262 tisíc lidí. Strukturu korporace tvoří čtyři vědeckovýzkumné a průmyslové komplexy, podniky jaderného 

palivového cyklu, objekty jaderné energetiky a fl otila jaderných ledoborců, která je jediná svého druhu 
na světě. Rosatom je jediná korporace na světě, jejíž součástí jsou podniky kompletního jaderného cyklu 
– od těžby, zpracování a obohacování uranu přes projektování a výstavbu jaderných elektráren, výrobu 
paliva až po vyřazování jaderných zařízení z provozu a nakládání s radioaktivními odpady a použitým 
jaderným palivem včetně jeho přepracování. Rosatom je vlastníkem a provozovatelem všech deseti 

jaderných elektráren na území Ruské federace, na nichž pracuje 35 bloků produkujících přes 17 % veškeré 
elektřiny vyrobené v Rusku. Mezi tyto reaktory patří i rychlý sodíkem chlazený reaktor BN-800, 

který je nejvýkonnějším průmyslovým reaktorem tohoto typu na světě. Rosatom zaujímá přední pozici 
na světovém trhu s jadernými technologiemi. Desetileté portfolium exportních zakázek Rosatomu 

přesahovalo na konci roku 2015 hodnotu 110 miliard amerických dolarů 
a patří do něj 34 bloků jaderných elektráren ve 12 zemích světa.

OLOVEM CHLAZENÉ REAKTORY
Další technologií, s níž projekt Proryv počítá, 

jsou reaktory chlazené olovem a slitinou olo-

va a bismutu. Tento typ reaktorů umožňuje 

realizovat režim reprodukce paliva a dosáh-

nout z tohoto hlediska rovnovážného stavu.

Jedním z  těchto projektů je BREST-300 

chlazený olovem, jehož výstavba má být za-

hájena v  příštích letech v  sibiřském Sever-

sku. Tento reaktor má elektrický výkon 300 

MWe. Bude využívat nitridované palivo – 

uran a plutonium z použitého paliva budou 

převedeny do sloučenin s dusíkem. 

Příkladem reaktoru chlazeného slitinou 

olova a  bismutu je SVBR-100, který vychá-

zí ze zkušeností získaných provozem toho-

to typu reaktorů na ruských ponorkách. Za-

jímavostí je to, že ponorky ruské třídy Lira 

poháněné rychlým reaktorem byly vůbec nej-

rychlejšími ponorkami své doby a předstihly 

dokonce i americká torpéda.

ČESKÁ STOPA V RUSKÝCH RYCHLÝCH 
REAKTORECH

Při výstavbě BN-800 se podílely také někte-

ré české fi rmy. Například společnost SIGMA 

GROUP dodala čerpadla pro automatický 

protipožární systém hlavního výrobního blo-

ku a  společnost ARAKO vyrobila a  dodala 

1354 kusů speciálních armatur.

Česko-ruská spolupráce v oblasti jaderné-

ho průmyslu se rozvíjí již přes 60 let. Součas-

ná podoba technologie reaktorů typu VVER 

je sama o sobě výsledkem aktivní spoluprá-

ce s českými společnostmi. Ty se také velkou 

měrou podílely na zdokonalování konstruk-

ce jaderného paliva, které je používáno v Du-

kovanech i v Temelíně.

V oblasti vývoje a  lokalizace dodávek ja-

derného paliva spolupracuje Rosatom se 

společností ALVEL (společný podnik TVEL 

a brněnké fi rmy ALTA), která se stala prvním 

takto zaměřeným centrem v Evropě.

Dalším příkladem úspěšné spoluprá-

ce je projekt strojovny rychlého výzkumné-

ho reaktoru MBIR. Česká společnost EGP 

INVEST z  Uherského Brodu vypracovala 

technický projekt strojovny s vyvedením vý-

konu pro tento reaktor, který je momentál-

ně ve výstavbě v ruském Dimitrovgradu. Je-

ho tepelný výkon bude dosahovat 150 MW, 

takže bude nejvýkonnějším reaktorem toho-

to typu na světě. Na konci loňského roku čes-

ké společnosti iniciovaly založení konsorcia, 

které bude nabízet své služby a výrobky pro 

projekt MBIR.
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projekty.
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Reaktorový sál s reaktorem BN-800 během dokončování výstavby bloku

se promítají zkušenosti z  provozu reaktoru 

BN-800. Nyní před projektanty stojí úkol do-

sáhnout toho, aby cena jedné kWh elektřiny 

z reaktoru BN-1200 byla srovnatelná s cenou 

platící pro reaktor VVER-1200.

Sodíkové reaktory jsou technologií zítřka, 

s níž se můžeme setkat v praxi již dnes. Rosa-

tom v  budoucnu plánuje provozovat  tlako-

vodní reaktory i rychlé reaktory, které budou 

využívat použité jaderné palivo. Každá techno-

logie má své výhody, které ji předurčují k urči-

tému použití. Výhodou tlakovodních reakto-

rů jsou například rozsáhlé zkušenosti s  touto 

technologií. Rosatom tedy plánuje i nadále roz-

víjet technologii tlakovodních reaktorů a para-

lelně s  tím vynakládat prostředky na  jaderné 

reaktory budoucnosti. Optimální pro udržitel-

ný vývoj jaderné energetiky  je provozovat te-

pelné a rychlé reaktory v poměru 4:1.

O  rychlé reaktory je již dnes velký zá-

jem, příkladem může být Čína, která plánu-

je doplnit své ambiciozní plány výstavby tla-

kovodních reaktorů také rychlými reaktory. 

Konkrétní plány pro export ale zatím nejsou, 

protože Rosatom chce nejdříve tuto techno-

logii vyzkoušet a odladit na své domácí elek-

trárně. 
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T
rh s plynem a energetické trhy obecně, 

procházejí v  posledních letech rychlý-

mi a podstatnými změnami. Ponechme 

stranou, zda jsou to změny k lepšímu či k hor-

šímu a zkusme analyzovat, kolik zemního ply-

nu bude Evropa a Česká republika potřebovat, 

od koho ho koupí a kudy ho přivede.

OTÁZKA PRVNÍ – KOLIK ZEMNÍHO 
PLYNU BUDE ZAPOTŘEBÍ?

Dodávky zemního plynu do EU28 mezi ro-

ky 2013 a  2014 poklesly podle údajů Euro-

gasu (2016) celkově o  11,1  %. Tento pokles 

nastal naprosto ve všech státech EU, u Čes-

ké republiky činil 12 %. Smutnými vítězi jsou 

Estonsko, Francie, Chorvatsko a  Slovensko. 

Pokud jde o skladbu primárních zdrojů ener-

gie, došlo ve stejném období k růstu spotře-

by jaderné energie o 0,4 % a růstu spotřeby 

OZE o 0,6 %, což je mimochodem překvapi-

vě nízké číslo. Spotřeba tuhých paliv pokles-

la jen o půl procenta, ovšem zemního plynu 

o 1,5 %. Z toho se dá vyvodit závěr, že „loose-

rem“ je právě zemní plyn.

Ve světle těchto údajů bude určitě zapo-

třebí znovu a kriticky přehodnotit starší, ně-

kdy až bohatýrské, výhledy potřeby dodá-

vek zemního plynu do zemí EU28. Spotřeba 

zemního plynu se v  jednotlivých členských 

státech pochopitelně bude velmi lišit, ale 

v  EU jako celku budou dodávky plynu spí-

še jen velmi mírně růst, případně i stagnovat. 

Také Mezinárodní energetická agentu-

ra IEA ve svém výhledu World Energy Out-

look 2015 uvádí, že světová potřeba energie 

ve všech jejích scénářích sice roste, ale poli-

tiky jednotlivých vlád hrají stále významnější 

roli. Určují totiž cesty tohoto růstu a stupeň, 

jímž budou emise skleníkových plynů pře-

depsané cesty následovat. Ve středním scé-

náři (New Policies Scenario) se sice má po-

třeba energie mezi roky 2013 až 2040 zvýšit 

téměř o jednu třetinu, ovšem veškerý růst se 

má odehrát v nečlenských zemích OECD, za-

tímco v tradičních zemích OECD naopak po-

třeba o 3 % poklesne.

Dílčí závěr – Ve vztahu k současným 
objemům dodávek zemního plynu 
do EU28 se nedají očekávat žádné 
převratné změny.

Pokud jde o  situaci v  České republice, 

s průměrnou odchylkou o 1,8 °C nad dlou-

hodobým teplotním normálem. 

Průměrná teplota v roce 2014 byla zazna-

menána ve výši 9,7 °C, což představuje nej-

teplejší období za uplynulých 25  let. Vzhle-

dem k  tomu, že je velikost spotřeby plynu 

silně závislá na průběhu počasí, projevilo se 

snížení spotřeby nejvíce u  kategorií malo-

odběratelů a domácností, tedy u odběratelů, 

kteří plyn využívají pro otop. Nejnižší mě-

síční spotřeba byla dosažena v  srpnu ve vý-

ši 300 mil. m3 (3 288 GWh), naopak nejvyšší 

v lednu 1 067 mil. m3 (11 368 GWh). 

Spotřeba zemního plynu v  České repub-

lice od roku 2005 přes drobné výkyvy v ně-

kterých letech stále klesá. Mezi roky 2005 až 

2014 klesla spotřeba o cca 2,3 mld. m3, tj. 24 

TWh. Důvodem byly především klimatické 

podmínky, které vykazují dlouhodobě nad-

normálové hodnoty, dále pak ekonomic-

ký útlum některých průmyslových odvět-

ví i hospodářství jako celku a cena plynu pro 

konečné spotřebitele. Na poklesu spotřeby se 

rovněž významně podílejí úsporná opatření 

v odběrech energie a zateplování objektů.

Dílčí závěr – Ani v České republice se 
žádný závratný růst spotřeby zemního 
plynu nedá očekávat.

celková roční spotřeba zemního plynu v roce 

2014 dosáhla hodnoty 7 280,4 mil. m3. Kon-

statuje to Roční zpráva o provozu plynárenské 

soustavy ČR, kterou na základě § 17 odst.  7 

písm. m) zákona č. 458/2000 Sb., (energetic-

ký zákon) vydává Energetický regulační úřad 

(ERÚ). Ten pro zpracování zprávy využívá 

všechny údaje získané na základě denních, 

měsíčních a ročních hodnot od výrobců, pro-

vozovatelů zásobníků, provozovatele přeprav-

ní soustavy, provozovatelů distribučních sou-

stav, obchodníků s plynem a operátora trhu, 

jímž je společnost OTE. 

Zemní plyn se stále v České republice vý-

znamně podílí na prvotních zdrojích energie. 

Vyjádřeno v energetických jednotkách, pře-

sahuje roční spotřeba plynu spotřebu elek-

třiny o více než jednu třetinu. Podle Ročních 

zpráv o provozu soustav (ERÚ) dosáhla v ro-

ce 2014 roční spotřeba zemního plynu pl-

ných 77 409,1 GWh a roční spotřeba elektři-

ny 57 147,1 GWh. Význam zemního plynu 

v PEZ to dobře dokumentuje, ale tento fakt 

není obecně příliš známý. Zpráva také uvádí, 

že ve srovnání s rokem 2013 došlo ke sníže-

ní skutečné spotřeby zemního plynu o 12 %. 

Hlavním důvodem tak výrazného poklesu 

spotřeby bylo především velmi teplé počasí 

Plyn do Evropy – kolik, od koho, kudy?
Je na čase přehodnotit starší velmi optimistické výhledy o spotřebě zemního plynu. 
Ve světě má sice spotřeba plynu růst, ale v Evropě asi ne.

Oldřich Petržilka, OTE

P L Y N Á R E N S T V Í
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OTÁZKA DRUHÁ – OD KOHO ZEMNÍ 
PLYN NAKUPOVAT?

Podle Statistické ročenky Eurogasu (2016) zů-

stává pro EU28 hlavním zdrojem zemního 

plynu vlastní těžba. Její původní rychlý pokles 

se v roce 2007 zpomalil přistoupením Rumun-

ska, které má významné zásoby plynu. Nicmé-

ně, klesající trend vlastních zdrojů zemního 

plynu je fakt, s nímž je nutné do budoucnos-

ti stále více počítat. Dodávky plynu ze zemí 

mimo EU pocházejí z Norska, Ruska a Alžír-

ska, případně ve formě zkapalněného zemní-

ho plynu LNG z mnoha různých zdrojů. V po-

sledních letech je tato situace přes všechny 

politické peripetie vcelku stabilizovaná.

DODÁVKY RUSKÉHO PLYNU 
DO EVROPY

Ruský zemní plyn se do Československa 

a přes něj do západní Evropy dostával tran-

zitním systémem již od roku 1973. Objem 

plynu zpočátku rychle stoupal a  svého vr-

cholu dosáhl okolo roku 2005. Diverzifi kač-

ní aktivity (západo)evropských zemí a  Čes-

ké republiky, spolu s úspornými opatřeními, 

zateplováním a  zvyšováním účinnosti užití 

plynu, přispěly mírnému poklesu či stagnaci 

celkového objemu dodávek ruského zemní-

ho plynu. Svůj nezanedbatelný podíl na tom 

však mělo i  zastavení dodávek z  ruské stra-

ny v lednu 2009 v důsledku sporu s ukrajin-

ským tranzitérem plynu. Diverzifi kovaných 

zemí, tedy ani nás, se sice výrazně nedotklo, 

ovšem na druhé straně to vážně narušilo ob-

chodní důvěru a důsledky sklízí ruský doda-

vatel neustále. Ze statistiky je zřejmé, že do-

dávky ruského plynu se už nikdy nevrátily na 

hodnotu z roku 2005, natož aby ji překonaly.

Gazprom tradičně rozděluje své evrop-

ské trhy na západoevropské včetně Turec-

ka a  středo- a  východoevropské, kam patří 

i balkánské země. Zeměpisně ani přepravně 

to sice postrádá hlubší opodstatnění, ale bu-

diž, tradice zde vítězí nad logikou i logistikou 

přepravy.

Do západoevropského regionu bylo v ro-

ce 2014 dodáno celkem 117,9 mld. m3, což 

je rozhodující množství ruského exportu 

plynu. Rozdělení do jednotlivých zemí regi-

onu bylo následující (mld. m3): 

Země střední a  východní Evropy jsou 

pro Gazprom významné především blíz-

kostí svých trhů, některé z nich včetně Čes-

ké republiky jsou pro ruský zemní plyn také 

zeměmi tranzitními. Dodávky do tohoto re-

gionu dosáhly v roce 2014 celkového objemu 

28,7 mld. m3, v následujícím rozdělení: 

 

 
Celkově tedy v roce 2014 dodal Gazprom 

Export do evropských zemí 146,6 mld. m3, 

Tabulka č. 1: Dodávky zemního plynu (EU28, údaje v %, 
Eurogas 2016) +) na dodávkách LNG se v klesajícím pořadí podí-
lejí Katar, Libye, Nigérie, Trinidad a Tobago, Peru, Egypt a Omán

rok 2013 rok 2014
34 vlastní těžba 33

27 Rusko 27

23 Norsko 24

8 Alžírsko 8

8 LNG+) 8

rok 1973 1975 1980 1985 1990 1995 2000 2005 2010 2014
mld./m3 6,8 19,3 54,8 69,4 110,0 117,4 130,3 154,3 138,6 146,6

Dánsko Finsko Francie Itálie Německo Nizozemí Rakousko Řecko Švýcarsko Turecko UK
0,41 3,11 7,10 21,68 38,70 3,51 3,95 1,75 0,30 27,33 10,09

Bosna 
a Hercegovina Bulharsko ČR Maďarsko Makedonie Polsko Rumunsko Srbsko Slovensko Slovinsko

0,16 2,79 4,76 5,33 0,05 9,10 0,33 1,36 4,39 0,43

Tabulka č. 5: Závislost evropských zemí na dodávkách 
ruského zemního plynu (v %, 2013)

dodávky 
ruského plynu

dodávky z jiných zdrojů plynu 
včetně vlastních

z toho 80 % připadlo na západoevropské od-

běratele a 20 % na země střední a východní 

Evropy. Rusko i v loňském roce zůstalo hlav-

ním dodavatelem plynu do Evropské unie. 

Jeho podíl na celkovém dovozu plynu do EU 

však klesl o další dva procentní body na 40 %. 

Podíl druhého nejvýznamnějšího dodavatele,

Norska, činí 36 %.

Údaje o  závislosti na dodávkách rus-

kého zemního plynu jsou obecně těžko 

dohledatelné a navíc se velmi liší podle zdrojů 

informací i v závislosti na použité metodice. 

Některé berou v  úvahu pouze přímé kon-

trakty mezi Gazprom Exportem a příslušný-

mi národními plynárenskými společnostmi, 

jindy se pokoušejí dopočítat i  dodávky rus-

kého plynu nakoupené nezávislými obchod-

níky na spotovém trhu. Proto porovnatelnost 

údajů není nijak závratná.

Porovnáme -li dodávku ruského plynu 

(2014) do České republiky ve výši 4,76 mld. 

m3 s  jeho celoroční spotřebou 7,28 mld. m3, 

znamená to, že podíl ruského plynu tvořil 

přibližně 2/3 ročních dodávek. Zbývající 1/3 

dodaného plynu pocházela od dalších ob-

chodníků, kteří jej nakupovali především na 

evropských spotových trzích. Česká republika 

si tak nadále udržuje status země diverzifi ko-

vané jak dodávkově, tak přepravními cestami. 

Tento status je v kontextu zemí střední a vý-

chodní Evropy jedinečný. Zjednodušeně řeče-

no, byl obchodně zahájen v roce 1997 pode-

psáním kontraktu na dodávky plynu z Norska 

a pokračuje neustále také technicky. Poslední-

mi z nejvýznamnějších vylepšení bylo uvedení 

do provozu plynovodu Gazela a propracování 

reverzního toku plynu systémem NET4GAS.

DALŠÍ DODAVATELÉ ZEMNÍHO 
PLYNU DO EVROPY

Norsko
Zemní plyn těžený v norském sektoru Se-

verního moře proudí na evropskou pevninu 

soustavou podmořských plynovodů, které 

vedou na území Německa. To je také největ-

ším odběratelem norského plynu. Kontrakt 

pro zásobování ČR norským plynem zahrnu-

je také úpravu plynu v Německu a jeho pře-

pravu přes území Německa.

Alžírsko
Alžírsko je největším producentem zem-

ního plynu na africkém kontinentu. Do Ev-

ropy se zemní plyn dodává buď systémem 

podmořských plynovodů do Španělska a Itá-

lie nebo ve zkapalněné formě zejména do 

Španělska, Francie a Itálie. 

Nizozemí
Nizozemí je nejvýznamnějším západoev-

ropským dodavatelem zemního plynu. Plyn 

z  největšího ložiska Groningen však patří 

mezi plyny typu L, tedy mezi plyny s nižším 

spalným teplem. 

Zdroj: Gazprom Export, 2015Tabulka č. 4: Dodávka Gazpromu do středo- a východodoevropských zemí v roce 2014 (mld. m3)

Tabulka č. 3: Dodávka Gazpromu do západoevropských zemí v roce 2014 (mld. m3)  Zdroj: Gazprom Export, 2015

Tabulka č. 2: Vývoj dodávek Gazpromu v jednotlivých letech  Zdroj: Gazprom Export, 2015
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Dodávky LNG
Alžírský podíl dodávek plynu zahrnuje 

jak přepravu plynu potrubím, tak v jeho zka-

palněné formě. Významnou část kryjí i zdro-

je z dalších částí světa, především zkapalněný 

plyn z Kataru, který je jeho nejvýznamnějším 

producentem pro EU28. Zajímavostí jsou 

i dodávky zkapalněného plynu z pro nás tak 

exotických zemí, jako jsou Peru nebo Trini-

dad a Tobago.

Do EU28 se 85 % dovozu zemního plynu 

uskutečňuje plynovody a 15 % tankery růz-

ných velikostí ve formě LNG. Tato čísla jsou 

dlouhodobě stabilní.

Dílčí závěr – Vzhledem k dříve 
diskutované potřebě zemního plynu 
a jeho značné nabídce na trhu není 
zapotřebí trpět nespavostí z jeho 
nedostatku.

OTÁZKA TŘETÍ – KUDY ZEMNÍ PLYN 
PŘEPRAVIT?

Pro lepší pochopení rozvoje evropských ply-

novodních sítí a sítí v České republice je za-

potřebí zmínit také vývoj zásobování Evro-

py zemním plynem. Byla pro něj významná 

především první polovina sedmdesátých let 

minulého století, kdy byla zahájena výstav-

ba dálkových plynovodů z tehdejšího Sovět-

ského svazu do zemí západní Evropy a  by-

la vytvořena základní přepravní síť ruského 

zemního plynu. Přes území tehdejšího Čes-

koslovenska tak začal proudit ruský zemní 

plyn nejprve do Rakouska (v roce 1972) a ná-

sledně i do SRN (v roce 1973).

Chce -li Rusko prodávat svůj plyn dál do 

Evropy, muselo jej donedávna vést přede-

vším přes Ukrajinu. Proto Gazprom připra-

vil své projekty Severnyj a Južnyj potok, u nás 

nazývané Nord Stream a South Stream. První 

z nich již vede po dně Baltského moře z rus-

kého Vyborgu do německého Greifswaldu, 

druhý byl plánován pod Černým mořem do 

Bulharska. 

Z  ruského hlediska spočíval strategický 

význam South Streamu mimo jiné i v tom, že 

vyšachoval ze hry dlouho plánovaný plyno-

vod Nabucco, který měl z neruských zdrojů 

plynu vést po pevnině, převážně přes Turec-

ko. Nabucco (bohužel jen slovně) podpo-

rovala Evropská unie, neboť by snižoval 

význam Ruska jakožto dodavatele energe-

tických surovin. Nicméně protože ekonomi-

ka South Streamu nebyla úplně jasná, vy-

soké náklady podmořského vedení po dně 

Černého moře nebyly nikdy přesně vyčísle-

ny, a protože plynovod nevyhověl předpisům 

EU, byla jeho stavba odvolána.

Alternativou South Streamu se pak měl 

stát jiný plynovod, opět v trase mimo EU do 

Turecka. Plynovod Turkish Stream o  délce 

1 090 km a roční kapacitě 63 mld. m3 měl vést 

přes Černé moře do evropské části Turecka, 

s možným prodloužením do Řecka. 

zmrazil rusko -turecké vztahy a  o  stavbě ply-

novodu lze teď s  úspěchem pochybovat. To 

povzbuzuje úvahy o alternativních způsobech 

přivedení zemního plynu do nejvíce ohrožené 

a nejvíce potřebné oblasti Balkánu.

Příkladem z  poslední doby je plynovod 

Eastring, navrhovaný slovenskou přeprav-

ní společností Eustream. Obousměrným ply-

novodem by mohl proudit na Balkán zemní 

plyn ze západní Evropy, ale třeba také z Asie 

přes Turecko opačným směrem.

Obrázek č. 1: Síť tranzitních plynovodů v Evropě Zdroj: OTE, a. s.

Situace je ovšem vzhledem k vyhraněným 

vztahům mezi EU a Ruskem po ruském zabrá-

ní Krymu a prohlášení Gazpromu o zastavení 

dodávek přes Ukrajinu od roku 2019 nadále 

velmi nepřehledná. Rovněž konfl ikt po sestře-

lení ruského vojenského letadla nad Tureckem 

 Plynovod by neměl být uzavřen ani do-

dávkám ruského plynu oběma směry, při-

čemž ze zvýšené přepravy plynu by mohla 

ve svém důsledku profi tovat také Česká re-

publika. Projekt sám se zdá být ekonomic-

ky schůdný, protože má vznikat postupně 

a  s  využitím stávající plynovodní přepravní 

infrastruktury na Balkáně. Takový postup je 

v současné rozkolísané a přeregulované době 

tím nejrozumnějším způsobem rozvoje pře-

pravních sítí.

Ovšem nejen EU diverzifi kuje, také Rusko 

se snaží diverzifi kovat své trhy, proto Rusko 

a Čína v roce 2014 uzavřely dohodu o dodáv-

kách plynu za 400 miliard dolarů. Součás-

tí smlouvy je i výstavba plynovodu z nových 

polí, která bude ruskou stranu stát 55 mili-

ard dolarů. Výstavba ruské části byla slav-

nostně zahájena v  září  2014, Čína zahájila 

svou část v  květnu 2015. Plynovod maleb-

ně nazvaný Síla Sibiře, jehož celkové inves-

tiční výdaje mají dosáhnout 840 miliard rub-

lů, měl být původně dokončen v  roce 2019. 

Letos ovšem Gazprom bez uvedení důvodů 

termín prodloužil o  tři roky. Lze se domní-

vat, že důvodem jsou jak problémy ruského 

hospodářství, tak i proti očekáváním poma-

lejší růst v Číně.

Plynovod má být 3 968 kilometrů dlouhý 

a spojí plynová pole ve východní Sibiři s Čí-

nou. Celkové investice obou zemí mají v sou-

čtu činit přes 70 miliard dolarů.

Pokud jde o  další možný vývoj ve vzta-

hu k ruským dodávkám plynu do Evropy, je 

důležité zmínit také jednání šéfa Gazpromu 

Alexeje Millera s německým ministrem hos-

podářství a energetiky Sigmarem Gabrielem, 

které se odehrálo na počátku července 2014. 

P L Y N Á R E N S T V Í

Obrázek č. 2: Plánovaná trasa plynovodu Turkish Stream
 Zdroj: Gazprom, 2015

Obrázek č. 3: Možné varianty trasy plynovodu Eastring
 Zdroj: monitoring tisku
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Obrázek č. 5: Mapa hlavních plynovodů a podzemních zásobníků zemního plynu v ČR Zdroj: NET4GAS, 2015

Obrázek č. 4: Mapa chystaných tras z východní Sibiře do Číny  Zdroj: Gazprom

Jednání vázalo na podpis memoranda o zá-

měru vybudovat další dvě linie plynovo-

du Nord Stream II s další kapacitou celkem 

55 mld. m3 zemního plynu ročně. To by ještě 

více potvrzovalo postupnou změnu toků do-

dávek ruského zemního plynu v  Evropě na 

severo -jižní směr, do nějž je již zapojen ply-

novod Gazela na českém území. Je tedy zřej-

mé, že i rozvoj plynovodní sítě na našem úze-

mí jde správným směrem. 

STAV PLYNÁRENSKÉHO SYSTÉMU 
ČESKÉ REPUBLIKY

Česká republika disponuje robustním pře-

pravním systémem a dobře rozvinutými pod-

zemními zásobníky zemního plynu.

Zásobníky plynu v  České republice jsou 

z  hlediska kapacity i  technických paramet-

rů na velmi dobré úrovni. V  roce 2014 bylo 

v ČR provozováno 9 zásobníků plynu o celko-

vé kapacitě 3,5 mld. m3. Poměr jejich kapaci-

ty a importovaného plynu dosahuje vynikají-

cí hodnoty 42 %, stejný ukazatel za celou EU 

činí 34 %. Jistou nevýhodou zásobníkové sou-

stavy je soustředění její skladovací kapacity 

do oblastí jižní a severní Moravy, které je da-

né geologickými důvody. Částečně jej však ře-

ší postupné napojování uskladňovacích kapa-

cit na tranzitní soustavu a navyšování denního 

těžebního výkonu. Využívání zásobníků v ČR 

podobně jako v Evropě za poslední roky klesa-

lo. Důvodem byly příznivé poměry pro obsta-

rání plynu na burzách. V souvislosti s ukrajin-

skou krizí však opět došlo k oživení užití plynu 

ze zásobníků a v zimním období byly zásobní-

ky ČR naplněny i čerpány dostatečně.

Kapacita zásobníků v  ČR se dále navýší 

v roce 2016 zprovozněním nového zásobní-

ku Dambořice (0,45 mld. m3) a  intenzifi ka-

cí dnešního zásobníku Uhřice Jih. Celková 
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uskladňovací kapacita v  ČR tím stoupne 

o 14 % až na 4 mld. m3, čímž dosáhne bez-

mála 50 % plánované roční spotřeby. Pomě-

ry dále zlepší připojení zásobníku Dolní Bo-

janovice na českou soustavu, které se očekává 

v roce 2017. Mimo to dojde ke zlepšení těžeb-

ní schopnosti zásobníků skupiny RWE, a to 

o 7,5 mil. m3 denně.

Realizace dalších záměrů na rozšiřová-

ní uskladňovací kapacity, které dosahují 

600 mil. m3 celkového uskladněného objemu, 

bude navázána na budoucí rozvoj spotřeby 

plynu v České republice a bude záležet pře-

devším na ekonomické návratnosti projektů, 

která závisí na ceně za skladování plynu. Na 

ni bude bezesporu i nadále vyvíjen tlak pro-

střednictvím relativně nízkých cen plynu na 

burzách. Udržení dostatečné skladovací ka-

pacity ČR ve vztahu k  výši spotřeby plynu 

bude důležité pro zajištění bezpečnosti a spo-

lehlivosti zásobování

Kapacita současné přepravní soustavy 

je zcela dostatečná pro běžné provozní sta-

vy a dodávky plynu, stejně tak je uspokojivá 

pro zajištění spotřeby zemí EU v situaci pře-

rušení tranzitu ruského plynu přes Ukrajinu. 

Za dostatečnou lze označit kapacitu předáva-

cích stanic do distribučních sítí. Pokud jde 

o  budoucí rozvoj domácí plynárenské sou-

stavy, jsou určitou výjimkou jen oblasti se-

verní Moravy a Slezska, které nemají přímý 

přístup k tranzitní soustavě. Problém se záso-

bováním těchto oblastí může vzniknout i za 

stavu navýšení spotřeby vlivem nízkých tep-

lot a nízkého využívání zásobníků v této ob-

lasti (PZ Štramberk, Třanovice a  Lobodice) 

vlivem nerentability jejich provozu. Tento 

P L Y N Á R E N S T V Í

nedostatek by měl řešit plánovaný plynovod 

Moravia o kapacitě až 14 mld. m3 plynu roč-

ně, jehož realizace je očekávána v roce 2019. 

Projekt Moravia by měl současně sloužit ta-

ké pro mezistátní přepravu plynu ve směru 

sever – jih a obráceně, bude -li o ni komerč-

ní zájem.

V  přepravní soustavě se i  nadále počítá 

s posilováním severojižních směrů toku ply-

nu. Vedle plynovodu Moravia, řešícího zá-

sobování severní Moravy, by měl být okolo 

roku 2020 zprovozněn plynovod Břeclav  – 

Baumgarten, který napojí českou soustavu na 

Rakousko (tzv. projekt BACI, součást evrop-

ských projektů TENS). Projekt plynovodu 

se připravuje, jeho předpokládaná kapacita 

má být 8 až 20 mld. m3 plynu ročně. Nadále 

se bude posilovat i kapacita reverzních toků 

přes hraniční předávací stanici Lanžhot smě-

rem na Slovensko.

Krátce po roce 2020 by mělo být také 

zprovozněno nové napojení na polskou pře-

pravní soustavu, označované jako plynovod 

STORK  II. Plánovaná kapacita je 7 mld. m3 

ročně na česko -polském profi lu a 5 mld. m3 

v opačném směru. Návazně na to pak začne 

plynovod Moravia plnit kromě funkce zá-

sobování severní Moravy také významnou 

tranzitní úlohu pro plyn ve směru na Polsko, 

neboť bude na plynovod STORK II navazo-

vat. Další napojení na Rakousko, tentokrát 

plynovodem Záboří (jižní Čechy)  – Ober-

kappel, by ČR mohlo zpřístupnit rozsáh-

lé rakouské skladovací kapacity a zvýšilo by 

transportní schopnost plynu pro Rakousko. 

Realizace tohoto projektu lze ale očekávat až 

někdy okolo roku 2022.

Dílčí závěr – Ani české plynárenství, 
ani plynárenské fi rmy EU nespí, 
přesměrování toků zemního plynu 
v Evropě je následováno příslušným 
rozvojem infrastruktury. Ta je univer-
zálně využitelná pro různorodé dodáv-
ky plynu plynovody či ve formě LNG. 

A CO ŘÍCI ZÁVĚREM?
Ve střední a  západní Evropě nejsou v  ob-

lasti plynárenství větší problémy, je ovšem 

nezbytné navrhnout a  dořešit zásobování 

jihovýchodní Evropy zemním plynem. Ná-

vrhy Energetické unie EU stran spolehlivos-

ti a bezpečnosti dodávek a vzájemných výpo-

mocí jsou z mého pohledu v mnoha ohledech 

úsměvné, neboť navrhují to, co jsme už dáv-

no sami vymysleli a udělali. 

Hlavní problém vidím úplně jinde a  ne-

rozhodnou o něm plynárníci. Je tu ještě totiž 

čtvrtá otázka, která zní: 

Plyn do Evropy – proč? 
EU -decisionmakeři, tedy ti, kdož činí da-

lekosáhlá rozhodnutí na evropské úrovni, by 

si měli ujasnit, zda o zemní plyn stojí či niko-

liv. Ale to už je na jiný článek…

ZDROJE:

  Roční zprávy o provozu energetických 

soustav ČR za rok 2014, ERÚ, 2015

  Měsíční a roční zprávy OTE, a. s., 2014 

a 2015

  BP Statistical World Energy Review 2013

  IEA World Energy Outlook, 2015

  Eurogas, 2014, Výroční zpráva 

  Eurogas, 2016, Statistická ročenka 

za rok 2015

  webové stránky plynárenských 

společností

  internetové otevřené zdroje

  vlastní archív autora
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průmyslu a obchodu, působil rovněž 
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expert konzultační fi rmy Deloitte. 

Českou republiku zastupoval v řadě 

mezinárodních projektů, ve sdružení 

Eurogas a v Mezinárodní plynárenské 
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energetického trhu, společnosti OTE, a. s.
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K
ogeneraci, tedy kombinovanou výro-

bu elektřiny a  tepla, lze velmi dobře 

využít ke zvýšení efektivity malých 

zdrojů a  k  decentralizaci výroby elektřiny. 

Decentralizovaná výroba energie má výhodu 

ve snížení ztrát v elektrorozvodné síti a vyš-

ší bezpečnosti dodávek. Výpadek jednoho 

menšího zdroje pak nemá významný vliv na 

celou síť. Pro decentralizovanou výrobu elek-

třiny existují tzv. mikrokogenerační jednotky, 

které produkují elektrickou energii a  teplo 

pro potřeby domácností nebo komerčních 

prostor. Současné mikrokogenerační jednot-

ky pracují na principu spalovacího motoru. 

Vznikající teplo je však v  těchto jednotkách 

rozděleno mezi spaliny a  chladivo motoru, 

a  proto je jeho využívání obtížné a  získané 

teplo má obecně nižší teplotu. 

LEPŠÍ NEŽ PLYNOVÝ KOTEL
Aktuálně se však do popředí dostávají ta-

ké zařízení na bázi palivových článků. Obrá-

zek 1 ukazuje vývoj v prodeji mikrokogene-

račních jednotek ve světě. Do roku 2008 byly 

prodávány pouze jednotky na principu spa-

lovacího motoru a v roce 2012 již byla většina 

prodaných jednotek na bázi palivových člán-

ků. Palivové články mají oproti spalovacím 

motorům mnoho výhod. Mezi největší výho-

dy patří vyšší účinnost a velmi tichý provoz, 

který je dán absencí pohyblivých částí. Mají 

ovšem i určité nevýhody, a to zejména vyšší 

investiční náklady, které prozatím brání běž-

nému komerčnímu využití. Do budoucna se 

však předpokládá výrazný pokles cen.

NIC SE NESPALUJE A NETOČÍ
Palivový článek je elektrochemické zařízení, 

které přeměňuje chemickou energii v  pali-

vu přímo na energii elektrickou. Jako vedlej-

ší produkt zde vzniká teplo, voda a v závis-

losti na typu použitého paliva může vznikat 

také CO a  CO2. Palivové články lze rozdě-

lit do více kategorií. Nejzákladnější je dě-

lení dle provozních teplot na nízkoteplotní 

a  vysokoteplotní. Nejvýznamnějším nízko-

teplotním článkem je PEM -FC (Proton Ex-

change Membrane Fuel Cell), který obsahuje 

speciální polymerní membránu vodivou pro 

Zaměření energetického mixu Japonska 

se po havárii v  jaderné elektrárně Fukushi-

ma v roce 2011 posunulo od jaderné energie 

k obnovitelným zdrojům. Japonská vláda za-

čala masivně podporovat vodíkové technolo-

gie natolik, že současný japonský energetický 

plán dává vodíku centrální roli v energetické 

budoucnosti. Významnou podporu dostaly 

také mikrokogenerační jednotky, které se ny-

ní, po nedostatcích elektrické energie způso-

bené nehodou ve Fukushimě, prodávají jako 

nedílná součást domu. 

NĚMCI PLÁNUJÍ DESÍTKY TISÍC 
VODÍKOVÝCH JEDNOTEK

Největším evropským lídrem v počtu instalo-

vaných jednotek s palivovým článkem je Ně-

mecko, kde bylo mezi léty 2008 až 2014 in-

stalováno 350 jednotek. Do roku 2020 chtějí 

Němci nainstalovat celkem 72 000 těchto jed-

notek.

Z důvodu absence vodíkové infrastruktu-

ry a dobře rozvinuté plynárenské infrastruk-

tury se v  palivových článcích používá jako 

palivo zemní plyn. Ten je bezbarvý a bez zá-

pachu, a proto se do něj přidávají sirné slou-

čeniny, které mu dodávají charakteristický 

zápach a  pomáhají odhalit případné úniky. 

Sirné sloučeniny ovšem působí ve všech ty-

pech palivových článků jako katalytický jed, 

a  proto je třeba tyto sloučeniny odstranit. 

Z  tohoto důvodu je základním krokem od-

síření. To probíhá buď pomocí ZnO, nebo 

protony (H+). Tento článek pracuje při tep-

lotách do 100 °C. Výhodou oproti vysoko-

teplotním palivovým článkům je velmi krát-

ký nájezdový čas a relativně malá degradace 

palivového článku. Mezi nevýhody patří nut-

nost použití platinových kovů jako katalyzá-

toru, vysoké nároky na kvalitu vstupního ply-

nu a omezené využití odpadního tepla.

Vysokoteplotní palivový článek SOFC

(Solid Oxide Fuel Cell  – palivový článek 

s  pevnými oxidy) pracuje při teplotě 700  – 

1000 °C. SOFC články mají velkou výhodu 

v  tom, že pro svůj provoz nepotřebují kata-

lyzátor z platinových kovů. Mezi další výho-

dy patří dobré získávání tepla díky vysokým 

pracovním teplotám, nižší požadavky na slo-

žení paliva a velmi vysoká účinnost. Nevýho-

dou je delší nájezdový čas a relativně vysoká 

degradace (1 – 2,5 % z výkonu za rok). V sou-

časné době probíhá intenzivní výzkum ma-

teriálů a designu palivových článků, který by 

měl tyto nevýhody co možná nejvíce elimi-

novat.

JAPONCI UŽ VYRÁBĚJÍ VE VELKÉM
Největší počet instalovaných mikrokogene-

račních jednotek s  palivovým článkem na 

světě je v Japonsku. Koncem roku 2014 jich 

tu bylo instalováno přes 138 000, přičemž 

85 % z těchto jednotek používalo PEM a zby-

lých 15 % SOFC palivový článek. Do konce 

roku 2030 chce japonská vláda instalovat na 

5,3 milionu jednotek. 

Elektřinu společně s teplem si budeme 
vyrábět doma pomocí palivových článků 
Mikrokogenerace na bázi palivových článků využívajících zemní plyn a vodík 
může brzy změnit podobu energetiky. Japonci již mají těchto strojů přes sto tisíc.

Martin Tkáč, Centrum výzkumu Řež

O brázek č. 1: Světové prodeje mikrokogeneračních jednotek dle typu od roku 2005 do roku 2014. Od roku 
2012 v prodeji výrazně převládají palivové články proti spalovacím motorům.

P L Y N Á R E N S T V Í
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adsorpcí na aktivním uhlí, kde se sirné slou-

čeniny hromadí a je třeba náplně těchto jed-

notek pravidelně vyměňovat. 

Na obrázku 2 jsou znázorněny nutné 

úpravy zemního plynu před jeho použitím 

v palivovém článku. Je zde vidět, že v SOFC 

lze použít přímo zemní plyn, který byl pouze 

odsířený. Naopak PEM články vyžadují dale-

ko důkladnější úpravu zemního plynu a ná-

sledné dočištění vznikajících plynů. Obzvláš-

tě LT -PEM (nízkoteplotní PEM) jsou velmi 

citlivé hlavně na obsah CO, a proto je třeba 

plyn důkladně upravit. V tomto ohledu jsou 

SOFC články daleko jednodušší a odolnější. 

Všechny typy palivových článků samozřejmě 

fungují i při použití vodíku.

Vysokoteplotní SOFC palivové články 

jsou oproti PEM článkům vývojově mladší 

a  s  jejich provozem nejsou velké zkušenos-

ti, proto je většina dnes prodaných jednotek 

s články PEM. SOFC články jsou na provoz 

jednodušší, nevyžadují tak velké úpravy zem-

ního plynu, neobsahují platinové kovy a do-

sahují vyšší účinnosti. 

Výrobci mikrokogeneračních jedno-

tek, seřazeni dle typu používaných palivo-

vých článků, jsou uvedeni v tabulce 1. Nabí-

zejí různé typy palivových článků se širokým 

spektrem výkonů. Z důvodu velkého poten-

ciálu SOFC článků se další část článku bude 

zabývat pouze jednotkami s SOFC články.

PRINCIP SOFC JEDNOTEK
Pro potřeby využití v  SOFC je zemní plyn 

třeba v  prvním kroku zbavit sirných lá-

tek. Odsířený zemní plyn může být násled-

ně využit buď přímo v  SOFC, nebo upra-

ven v  jednotce parciální oxidace či parního 

reformingu, kdy je převeden na směs obsa-

hující vodík, oxid uhelnatý a  částečně mů-

že obsahovat také oxid uhličitý a nezreago-

vaný methan. Jednotky používající parciální 

oxidaci jsou oproti jednotkám s parním re-

formingem daleko jednodušší a levnější, ale 

ELEKTŘINA MŮŽE JÍT I DO SÍTĚ
Zatímco spotřeba elektrické energie je v  ty-

pické domácnosti v průběhu roku více méně 

konstantní, spotřeba tepla v sezóně význam-

ně kolísá, z čehož plynou pro SOFC jednotky 

provozní problémy. V zimě, kdy je spotřeba 

tepla relativně vysoká, je palivový článek pro-

vozován na plný výkon a v případě nedostat-

ku tepelné energie se zapne také kondenzač-

ní kotel, kterým bývají jednotky vybaveny. 

Takto vyrobené teplo se akumuluje do vody, 

která se dle potřeby využívá na topení, nebo 

ohřev teplé užitkové vody. 

Elektrická energie je využívána domác-

ností, nebo se odvádí do elektrizační sí-

tě. V  letních měsících, kdy je spotřeba tep-

la daleko menší, může být z  ekonomických 

důvodů výhodnější palivový článek odsta-

vit a  vyrábět pouze tepelnou energii pomo-

cí kondenzačního kotle, který je součás-

tí jednotky. Elektrická energie se v  takovém 

Ob rázek č. 2: Nutné úpravy zemního plynu pro jednotlivé typy palivových článků

Výrobce Typ článku Výkon (W)
BaxiInnotech LT -PEMFC 300
Dantherm Power LT -PEMFC 1700 – 2500
EneosCellTech LT -PEMFC 250 – 700
Hyosung, GS Fuelcell, fuel cell power LT -PEMFC 1000
Panasonic LT -PEMFC 250 – 750
Toshiba LT -PEMFC 250 – 700
Vaillant LT -PEMFC 1000 – 4600
Viessmann LT -PEMFC 250 – 700
Elcore HT -PEMFC 750
Plug power HT -PEMFC 300 – 8000
JxEneos SOFC/HT -PEMFC 250 – 700
Ceramic fuel cells SOFC 1500
Acumentrics SOFC 250 – 1500
Aisin Seiki SOFC 250 – 700
Ceres power SOFC 1000
Hexis SOFC 1000
Kyocera SOFC 250 – 700
Sofc power SOFC 500 – 1000
Topsoe SOFC 1000
Vaillant SOFC 1000

Ta bulka č. 1: Výpis výrobců mikrokogeneračních jednotek s typy používaných článků a jejich výkonů

dosahují nižší účinnosti. Novější jednotky 

používají parní reforming, který je sice tech-

nologicky složitější, ale jednotky vybavené 

tímto systémem dosahují daleko vyšší elek-

trické účinnosti (až 60 % oproti 35 % při po-

užití parciální oxidace).

V SOFC palivovém článku probíhá elek-

trochemická reakce upraveného zemního 

O brázek č. 3: Princip fungování SOFC článku

plynu, jejíž princip je patrný z  obrázku 3. 

Vzduch je přiváděn na katodu, na které do-

chází za přítomnosti elektronů k  rozštěpe-

ní molekuly kyslíku na O2
–
  ionty. Tyto ionty 

jsou transportovány na anodu přes speciál-

ní keramickou membránu, která je při pro-

vozní teplotě vodivá pro O2
–
  ionty. Na anodě 

následně probíhá reakce těchto iontů s pali-

vem (H2, CO případně CH4) za vzniku tepla, 

vody, dle použitého paliva také oxidů uhlíku 

a hlavně elektronů, které putují elektrickým 

obvodem opět ke katodě, čímž vzniká elek-

trický proud. Základním prvkem palivového 

článku je elektrochemická cela, která se sklá-

dá z anody, membrány a katody. Pro zvýšení 

výstupního napětí a výkonu se jednotlivé ce-

ly sériově spojují do svazků nazývaných ně-

kdy též stacky. 

METODY FÁZE VÝSTUPNÍ 
SLOŽENÍ PLYNUZemní plyn

Odsíření
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Konverze CO na CO2

LT -PEMFC
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Hydrodesulfurizace 
nebo selektivní adsorpce

Parní reforming, 
parciální oxidace 

nebo autotermální reforming

Vysoko- a nízko- teplotní 
konverze CO na CO2

Specifi cká oxidace CO, 
PSA adsorbce 

nebo methanizace

95% CH
4

4% C
2H

6
1% CO

2

10% CO
10% CO2

0,5–1% CH4
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10ppm CO
15% CO2
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případě bere pouze ze sítě. Toto řešení může 

do značné míry ovlivnit výběr vhodné lokali-

ty pro instalaci kogenerační jednotky s pali-

vovým článkem.

Obrázek 4 ukazuje graf, zobrazující te-

pelný a  elektrický výkon společně se spo-

třebou zemního plynu a elektřiny při nájez-

du zařízení. Z něj je patrná relativně nízká 

dynamika výkonu jednotky a doba nezbyt-

ná pro její nájezd na plné provozní para-

metry. Po spuštění lze vidět velkou spotře-

bu elektrické energie potřebné pro nájezd 

systému, která brzo klesá a  zařízení začíná 

být energeticky soběstačné vzhledem k po-

krytí vlastních potřeb. Produkce elektrické 

energie v palivovém článku začíná po uply-

nutí 14,5 hodin. Na plný elektrický výkon se 

jednotka dostává po 45 hodinách. Z hledis-

ka dlouhodobé životnosti je pro SOFC tech-

nologii optimální nepřerušovaný provoz. 

Životnost zařízení daná poklesem výkonu 

SOFC je typicky limitována počtem teplot-

ních cyklů (zapnuto/vypnuto) pohybujících 

se v řádu několika set. 

NABÍZÍ VYSOKOU ÚČINNOST
Na obrázku 5 je zobrazena jedna z  prv-

ních kogeneračních jednotek na bázi SOFC

palivových článků, která se na trhu objevi-

la v  roce 2008. Výrobcem je fi rma HEXIS 

a jednotka nese název Galileo. Jedná se o mi-

krokogenerační SOFC jednotku na zem-

ní plyn, kde palivový článek o aktivní ploše 

100 cm2 má elektrický výkon 1 kW a tepelný 

výkon 1,8 kW. V případě nedostatečného te-

pelného výkonu palivového článku obsahu-

je jednotka také kondenzační kotel na zemní 

plyn o  tepelném výkonu až 20 kW. Celková 

účinnost udávaná výrobcem je až 95 %, kde 

elektrická účinnost dosahuje až 35 % a tepel-

ná účinnost až 60 %.

ŠETŘÍ ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ
Od roku 2008, kdy se jednotka Galileo zača-

la vyrábět, se stále vyvíjí. Dnes je na trhu již 

její třetí generace, která má přes 220 instalací 

a intenzivně se pracuje na další generaci. Pro 

ověření, zda je provozování jednotky výhod-

né, byl v roce 2010 proveden experiment, kdy 

byla jednotka v  provozu nepřetržitě téměř 

3 měsíce a zaznamenávala se spotřeba zem-

ního plynu a z něj množství vyrobeného tep-

la a elektrické energie. Tyto hodnoty byly po-

rovnány s hodnotami z kondenzačního kotle, 

který byl použit jako referenční zařízení. Vý-

sledky jsou shrnuty v tabulce 2. Lze vidět, že 

s  ohledem na současnou výrobu elektrické 

energie je celková spotřeba zemního plynu 

systémem Galileo vyšší než pro standardní 

kondenzační kotel. Díky současné in -situ vý-

robě elektrické energie dochází k významné 

úspoře primárního paliva a v důsledku toho 

i  k úspoře fi nanční. Celková úspora během 

tohoto testu dosáhla 226 m3 zemního ply-

nu, což pro daný případ (ceny zemního ply-

nu a  elektrické energie) představuje fi nanč-

ní úsporu 224 €. Tento test probíhal s první 

generací systému Galileo, která dosahovala 

nižší elektrické účinnosti (26,5  %). Součas-

ná generace má elektrickou účinnost 35  %, 

takže dosahuje ještě vyšších úspor. Podle 

současných propočtů ušetří rodina používa-

jící tento systém životnímu prostředí zhruba 

1 – 1,5 tuny CO2 ročně.

CENA POSTUPNĚ KLESÁ
Hlavní překážkou většího rozšíření SOFC 

jednotek je v  současnosti stále velmi vyso-

ká cena. Aktuálně se třetí generace systému 

prodává na německém trhu za 19 000 €. Ce-

na zařízení však stále klesá. Důkazem může 

být porovnání pořizovací ceny první a  třetí 

generace, kde třetí generace stojí pouze 40 % 

z ceny první generace. Velmi výrazně se ta-

ké snížila cena za opravy a náhradní díly, a to 

téměř o 90 %. Současně s tím se také prodlu-

žuje servisní interval a zvyšuje účinnost sys-

tému. Životnost současné generace systému 

je zhruba 20  let, s  omezením na životnost 

vlastního stacku garantovanou výrobcem na 

7  – 8  let. Ten je nutné po této době vymě-

nit. K jednotce lze také přikoupit 7 letý servis 

s  garancí provozu za 470 € na rok. Pokud 

v uvedeném období klesne výkon palivového 

článku o více než 30 %, bude v rámci záruky 

bezplatně vyměněn. 

Firma HEXIS vyrábějící systém Galileo 

má 40 zaměstnanců. I přes tak malý počet li-

dí dokáže ročně vyrobit okolo 500 systémů. 

Průměrná provozní doba palivových článků 

Ob rázek č. 4: Graf zobrazující tepelný a elektrický výkon společně se spotřebou zemního plynu a elektřiny při nájezdu 
zařízení Galileo

Obr ázek č. 5: Mikrokogenerační SOFC jednotka Galileo 
od fi rmy Hexis

Kondenzační kotel: spotřeba plynu (referenční situace, ηth = 0,95) 1419 m3

Kondenzační kotel: cena za plyn (€ 0,65/m3) € 922 
Galileo: spotřeba zemního plynu (ηe = 0,265) 1560 m3

Galileo: cena za plyn (€ 0,65/m3) € 1014 
Galileo: vyrobená elektřina 1398 kWh
Ušetřeno zem. plynu v elektrárně (1398 kWh/(0,43 * 8,86 kWh/m3) 367 m3

Cena vyrobené elektřiny (€ 0,226/kWh) € 316 
Úspory (€ 922 – € 1014 + € 316) € 224 
Úspory primární energie (plynu) 1419 – 1560 + 367 226 m3

Tab ulka č. 2: Výsledky tříměsíčního testu pro ověření výhodnosti SOFC mikrokogenerační jednotky

P L Y N Á R E N S T V Í
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v jednotce je 5 000 hodin za rok, kde zbytek 

roku obstarává výrobu tepla pouze konden-

zační kotel. Nejdelší doba, po kterou se jed-

notka provozovala bez nutnosti oprav, byla 

přes 15 000  hodin. Většina jednotek se po-

hybuje s  provozní dobou bez poruch mezi 

5 000  – 10 000  hodin. Dohromady již byly 

systémy Galileo v provozu déle než 2 mili-

ony hodin. 

Vývoj jednotek stále intenzivně pokraču-

je. Oproti prvním generacím byla význam-

ně omezena degradace použitých materiálů 

a tím i zvýšena životnost zařízení. V součas-

nosti je vývoj především zaměřen na další 

omezení degradace a nahrazení parciální oxi-

dace parním reformingem, čímž se výrazně 

zvýší elektrická účinnost palivového článku.

Kogenerační jednotky s  palivovým člán-

kem mají pro domácí kombinovanou výro-

bu elektrické energie a tepla velký potenciál. 

Ze zkušeností zemí, kde již došlo k  nasaze-

ní těchto zařízení, je zřejmé, že jejich nástup 

bude pozvolný a závislý na mnoha faktorech. 

Pro koncového uživatele (domácnosti) bude 

vždy zcela zásadní cena, resp. její návratnost. 

Obor domovní výroby elektrické energie 

a  tepla v  minulosti již několikrát ukázal, že 

nárůst poptávky a  velkosériová výroba ský-

tá značný potenciál pro snížení jednotkové 

ceny až na hodnotu, kdy zařízení bude zce-

la konkurenceschopné. Obrázek 6 zobrazuje 

mapu evropských států, ve kterých lze mik-

rokogenerační jednotku s palivovými články 

koupit. 

VÝROBCI SE CHYSTAJÍ I DO ČESKA
Mikrokogenerační jednotky s  palivovými 

články nejsou v současnosti dostupné na trhu 

v České republice. Do budoucna by se ale situ-

ace mohla výrazně zlepšit. Například němec-

ká fi rma FuelCell Energy Solutions GmbH

hledá obchodní partnery pro vstup na čes-

ký trh. Tato fi rma je společným podnikem 

Fraunhofer IKTS a FuelCell Energy z Dráž-

ďan, zabývající se výrobou palivových člán-

ků. Mezi úspěšné projekty této fi rmy pat-

ří například instalace palivového článku pro 

Spolkové ministerstvo školství a  výzkumu 

v Berlíně, pro výškovou budovu a pro kom-

plex budov v Londýně (Regend Street, Quad-

rant 3, Crown Estate). 

České fi rmy v  této oblasti také nezahá-

lí. Například fi rma ČEZ získala přes kapitá-

lový fond Inven Capital menšinový podíl ve 

fi rmě Sunfi re. Produktem společnosti Sunfi -

re je světově unikátní technologie palivového 

článku, který dokáže pracovat obousměrně, 

to znamená přeměnit palivo (například zem-

ní plyn) na elektřinu a  teplo, ale i  elektřinu 

zpět na vodík a  další plyny (Power -to -Gas) 

nebo systetická paliva (Power -to -Liquid). 

Tyto kroky by mohly vést k brzkému prodeji 

kogeneračních jednotek s palivovými články 

i v České republice.
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O brázek č. 6: Evropské státy, které nabízí mikrokogenerační jednotky s palivovými články
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P
od pojmem transformace energetiky 

si veřejnost obvykle představuje vě-

trné a fotovoltaické elektrárny a sek-

tor vytápění zůstává v  pozadí zájmu. Jenže 

elektřina představuje necelých 22 % konečné 

spotřeby energie v EU (údaj roku 2014), takže 

i kdyby se podařila její úplná dekarbonizace, 

nebude to k zásadnímu pokroku ve snižování 

emisí CO2 zdaleka stačit. 

NEJVÝZNAMNĚJŠÍ JE SEKTOR
VYTÁPĚNÍ

Statistiky ukazují, že ve  skutečnosti je s po-

dílem přibližně 50  % na  konečné spotře-

bě energie nejvýznamnější sektor vytápě-

ní a  chlazení a  jakákoli věrohodná strategie 

ke snižování emisí ho těžko může ignorovat. 

Přibližně tři čtvrtiny tepla v EU stále pochá-

zejí z fosilních paliv. V případě dodávkového 

tepla však podíl obnovitelných zdrojů rychle 

stoupá a v roce 2013 přesáhl 20 %, další sko-

ro 4 % byla vyrobena z odpadů nespadajících 

mezi obnovitelné zdroje.

Teplo z  obnovitelných zdrojů energie se 

významně podílí na  dosahování evropské-

ho cíle podílu energie z obnovitelných zdrojů 

na hrubé domácí spotřebě energie. Ve 20 člen-

ských státech včetně České republiky je po-

díl tepla z obnovitelných zdrojů energie vyš-

ší, než je jejich celkový podíl v hrubé domácí 

spotřebě. Těchto významných podílů bylo na-

víc zpravidla dosaženo s  pouhým zlomkem 

dotační podpory investované do výroby zele-

né elektřiny. Mimochodem Achillovou patou 

německé Energiewende je právě jednostranné 

soustředění na  elektřinu a  minimální pozor-

nost sektoru vytápění. Symptomem jsou ne-

zateplené rodinné domy s naft ovými kamny, 

zato s fotovoltaickou elektrárnou na střeše.

Přístup k sektoru vytápění a chlazení byl 

donedávna značně roztříštěný i  v  rámci ev-

ropské legislativy. Problémy byly často řeše-

ny izolovaně a řečeno s nadsázkou, pro samé 

stromy nebylo vidět les. Situace se podstat-

ně změnila s  nástupem nové Komise, která 

si zakládá na komplexním přístupu k řešení 

problémů a  efektivní regulaci. V  roce 2014 

představila principy takzvané Energetické 

unie a  slíbila, že vypracuje historicky první 

z  obnovitelných zdrojů. V  tomto sektoru je 

však potřeba počítat s poptávkou po fosilních 

palivech pro vysokoteplotní technologické 

procesy. Průmyslové procesy budou i nadá-

le produkovat odpadní teplo a chlad, přičemž 

jeho podstatná část může být využita v budo-

vách nacházejících se v jejich blízkosti.

Na první pohled se může zdát, že uvede-

né vize neobsahují nic převratného, v přípa-

dě myšlení Evropské komise jde však o znač-

ný názorový posun, který je možné s určitou 

nadsázkou označit dokonce za malou revolu-

ci. Předně – oblast energetiky budov byla do-

posud prezentována velmi zkratkovitě a jedi-

ným řešením mělo být zlepšování izolačního 

pláště budov v kombinaci s energií získanou 

z obnovitelných zdrojů přímo v rámci budo-

vy. Tento velmi zjednodušený pohled se, bo-

hužel, následně přímo promítl do  směrnice 

o energetické náročnosti budov z roku 2010.

NÍZKOUHLÍKATÉ ZDROJE 
Snižování spotřeby tepla zejména pro vytá-

pění samozřejmě nadále zůstává důležitou 

cestou ke snižování spotřeby energie a emi-

sí skleníkových plynů, nicméně Evropská 

komise si začíná uvědomovat, že se nejed-

ná o  cestu jedinou a  zcela „samospásnou“. 

Úspory energie obecně, a  o  úsporách tep-

la to platí rovněž, čelí takzvanému problému 

klesajících výnosů. Nejprve jsou zpravidla 

strategii pro vytápění a  chlazení v  EU. Její 

zveřejnění se sice nakonec oproti původním 

plánům o několik měsíců zpozdilo, jde však 

nepochybně o zajímavý, byť poměrně struč-

ný dokument.

RENOVACE BUDOV, ÚSPORY 
A OBNOVITELNÉ ZDROJE

Evropská komise se v  něm poprvé zabý-

vá značně různorodým sektorem vytápě-

ní a chlazení jako celkem od výroby tepla až 

po  jeho konečnou spotřebu včetně potenci-

álních synergií s  elektroenergetikou, kde je 

potřeba naléhavě řešit potíže s kolísající vý-

robou elektřiny ze sluneční a  větrné ener-

gie. Dekarbonizace v oblasti budov vyžaduje 

podle Evropské komise renovaci stávajících 

budov spolu se zvýšeným úsilím v  oblasti 

energetické účinnosti a využití energie z ob-

novitelných zdrojů, jež dále podpoří dekar-

bonizovaná elektřina a dálkové vytápění. Bu-

dovy by také měly více využívat automatické 

řízení, aby mohly jednak lépe sloužit svým 

obyvatelům a  současně poskytovat fl exibili-

tu elektrizační soustavě pomocí omezování 

a přesunu poptávky a akumulace tepla.

Také průmysl může podle Evropské ko-

mise snižovat své emise skleníkových plynů 

a  využít při tom ekonomické přínosy ener-

getické účinnosti a  nových technických ře-

šení pro využití většího množství energie 

T E P L O  T E P L Á R E N S T V Í

Evropská komise představila strategii 
pro vytápění a chlazení
Teplo a chlad tvoří polovinu konečné spotřeby energie v EU, přesto se teplárenství 
nacházelo dlouho na okraji zájmu Evropské komise. Nyní se situace mění. 
Martin Hájek, Teplárenské sdružení ČR

Graf č. 1: Podíl tepla z OZE a OZE na hrubé domácí spotřebě v roce 2014 Zdroj: Eurostat



M A G A Z Í N

zavedena nejlevnější opatření s  největším 

efektem, která se obvykle vyplatí i bez dotač-

ní podpory. Jenže jak spotřeba energie klesá, 

je dosahování dalších úspor stále obtížnější, 

dražší a méně efektivní. V určitém okamžiku 

je pak již levnější získat odpovídající množ-

ství energie z  nízkouhlíkových zdrojů, než 

se ji snažit ušetřit s vyššími náklady. Pokud 

mají být náklady snižování emisí CO2 únos-

né, je potřeba respektovat mez, za kterou již 

v konkrétním případě nemá smysl spotřebu 

energie dále snižovat a  je výhodnější se ori-

entovat na získání energie z nízkouhlíkových 

zdrojů.

DÁLKOVÉ VYTÁPĚNÍ 
Druhým podstatným posunem je skutečnost, 

že jako podstatné faktory pro dekarboniza-

ci sektoru budov jsou zmiňovány nízkouhlí-

ková elektřina a dálkové vytápění. Doposud 

byla za řešení dekarbonizace sektoru budov 

považována zejména energie z  obnovitel-

ných zdrojů získaná přímo v  rámci budovy 

nebo v její těsné blízkosti. Tento koncept sa-

mozřejmě dává smysl na venkově nebo obec-

ně v  oblastech s  nízkou hustotou zástavby, 

ale ve městech je velmi problematické získat 

na malé ploše dostatek vhodné energie z ob-

novitelných zdrojů. Je tedy logické počítat 

s tím, že nízkouhlíková energie musí být ze-

jména do měst nějakým způsobem doprave-

na a v tom by měla sehrát rozhodující úlohu 

elektřina spolu se sítěmi dálkového vytápění.

VYUŽITÍ
ODPADNÍHO TEPLA

Třetím zásadním posunem je důraz na vyu-

žití odpadního tepla a chladu z průmyslu pro 

vytápění a  chlazení budov. Evropská komi-

se si dobře uvědomuje, že zejména v oblasti 

vysokoteplotních průmyslových procesů bu-

dou fosilní paliva ještě velmi dlouho obtíž-

ně nahraditelná a  současně potenciál úspor 

ve vlastním průmyslovém procesu je již dnes 

v  EU většinou omezený. Na druhou stranu 

průmysl stále generuje značné množství od-

padního tepla, které obvykle nemůže být ve 

vlastním průmyslovém závodě efektivně vy-

užito, mohlo by však sloužit pro vytápění bu-

dov. Značné množství odpadního tepla může 

pocházet i ze sektoru výroby elektřiny, služeb 

nebo dopravy, produkují ho například dato-

vá centra nebo metro. Nejde přitom o nijak 

malá čísla, odhaduje se, že technický potenci-

ál odpadního tepla by mohl pokrýt veškerou 

poptávku po vytápění v EU.

Ani v případě odpadního tepla nejde o ně-

jaké náhle objevení Ameriky. Odpadní teplo 

z průmyslu je samozřejmě již dnes v EU běž-

ně využíváno, jenže mu doposud byla v rám-

ci energetické politiky věnována prakticky 

nulová pozornost a v ofi ciálních statistikách 

má stále nálepku tepla vyrobeného z  fosil-

ních paliv, jehož využití není nijak podpo-

rováno. Ve skutečnosti se však jedná o níz-

kouhlíkové teplo, které vzniká jako vedlejší 

produkt a pokud nebude účelně využito, pak 

musí být zmařeno. Jeho využití pak může na-

hradit fosilní paliva v části budov. Například 

Velká Británie prosazuje, aby bylo odpad-

ní teplo z  průmyslových procesů postaveno 

na roveň tepla z obnovitelných zdrojů ener-

gie, a dokument Evropské komise představu-

je v tomto směru významný posun.

Strategie se věnuje také dálkovému vytá-

pění, které poskytuje v EU 9 % tepla pro vy-

tápění. V některých zemích je vnímáno jako 

atraktivní možnost pro podniky i  spotřebi-

tele a jako prostředek pro zvýšení energetic-

ké účinnosti a  využití obnovitelných zdrojů 

energie. V jiných zemích však došlo k ome-

zení zastaralých systémů kvůli nedostatku in-

vestic nebo nepříznivé regulaci ceny tepla, Graf č. 2: Hrubá výroba tepla v EU podle paliv (TJ)  Zdroj: Eurostat
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nízké úrovni služeb a negativnímu vnímání 

spotřebitelů. Některé členské státy se snaží 

modernizovat a dále rozšiřovat staré systé-

my, jiné, kde je tato technologie zatím má-

lo známá, budují nové. Dálkové vytápění 

a chlazení může také přispět k cílům zlepšo-

vání kvality ovzduší, zejména pokud nahra-

dí vytápění domácností pevnými palivy. Sy-

nergie mezi energetickým využitím odpadu 

a  dálkovým vytápěním a  chlazením by po-

dle Evropské komise mohla poskytnout bez-

pečnou, obnovitelnou a v některých přípa-

dech také ekonomicky dostupnější energii 

při náhradě fosilních paliv. Tomuto téma-

tu se chce Evropská komise věnovat v dal-

ším Sdělení.

AKUMULACE TEPLA
Zřejmě nejzajímavější je ovšem část věno-

vaná možným synergickým efektům mezi 

sektorem tepla a  elektřiny. Asi nikoho ne-

překvapí konstatování, že ekonomický po-

tenciál kombinované výroby elektřiny a tep-

la, která přináší ve srovnání s  oddělenou 

výrobou značné úspory energie, není využit. 

Účinnost kombinované výroby lze podstat-

ně zvýšit pomocí zásobníků tepla, kde mů-

že být přebytečné teplo, po kterém právě ne-

ní poptávka, uloženo namísto jeho zmaření. 

Evropská komise se však zabývá i opačnou 

stranou mince, tedy využitím elektřiny pro 

výrobu tepla a  stabilizací elektrizační sou-

stavy pomocí této spotřeby. Ani v  tomto 

případě nejde o převratnou novinku, i když 

se na toto řešení, které je podstatně levněj-

ší než různé diskutované alternativy, často 

zapomíná.

Vysoký podíl energie uložené ve formě fo-

silních paliv činí dnes stranu nabídky výroby 

elektřiny velmi fl exibilní. S  tím, jak poroste 

podíl obnovitelných zdrojů, které je potřeba 

využít v době, kdy jsou k dispozici, bude tato 

fl exibilita klesat a je potřeba ji nahradit fl exi-

bilitou na straně poptávky, jejíž významnou 

součástí bude skladování energie. V  dopro-

vodném dokumentu Evropská komise uvádí, 

že současné zkušenosti a modelování energe-

tického systému ukazují, že skladování elek-

třiny je na jednotkové bázi přibližně stokrát 

nákladnější než skladování tepla. Vytápě-

ní v budovách nebo dálkové vytápění a chla-

zení může absorbovat přebytečnou elektři-

nu z obnovitelných zdrojů pomocí tepelných 

čerpadel nebo přímého elektrického ohřevu 

a uložit ji v zásobnících tepla. Propojení zá-

sobníků tepla s  proměnlivou výrobou elek-

třiny může poskytnout podpůrné služby pro 

elektrizační soustavu.

LEGISLATIVNÍ OPATŘENÍ
Strategie nezapomíná ani na spotřebitele tep-

la, kteří by měli profi tovat z účinnějších sys-

témů zásobování teplem a  získat více in-

formací o  své spotřebě tepla a  nákladech. 

Evropská komise bude letos v rámci přípra-

vy revizí směrnic vytvářejících právní rámec 

Energetické unie analyzovat, jak pomoci bu-

dovám a  průmyslu v  přechodu na efektivní 

nízkouhlíkové energetické systémy založené 

na obnovitelných zdrojích energie a  využití 

odpadního tepla a navrhne konkrétní legis-

lativní opatření. Součástí těchto analýz bude 

i dálkové vytápění a  chlazení a  elektrifi kace 

vytápění pomocí tepelných čerpadel.

  O AUTOROVI
Ing. MARTIN HÁJEK, Ph.D. je ředitelem 

výkonného pracoviště Teplárenského 

sdružení České republiky. Předtím 

působil v Pražské teplárenské, a. s. na 

pozici poradce generálního ředitele pro 

strategii. Vystudoval obor ekonomika 

a řízení energetiky na Elekrotechnické 

fakultě ČVUT v Praze.

Kontakt: hajek@tscr.cz

T E P L O  T E P L Á R E N S T V Í

G E N E R Á L N Í  P A R T N E R
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T
éma snižování emisí skleníkových ply-

nů v  posledních 20 letech trvale sílí. 

Ekologická hnutí a zájmové organiza-

ce dokonce navrhují úplnou dekarbonizaci 

energetiky. Tuto vizi rozpracovává například 

dokument Roadmap 2050, který požaduje 

snížit emise skleníkových plynů k roku 2050 

o 80 až 95 % oproti stavu roku 1990. Výrazné-

ho snížení emisí skleníkových plynů navrhují 

tyto organizace docílit pomocí kombinace 

vysokých úspor a  dekarbonizace především 

v průmyslu a energetice.

PROČ VYTÁPĚT 
JADERNÝMI ZDROJI?

Opatření na úspory energie jsou integrál-

ní součástí evropské energetické politiky 

i národních politik a akčních plánů. Přinej-

menším v  posledním desetiletí je za pomo-

ci dotací výrazně investováno do snižování 

energetické náročnosti, zateplování, do vý-

měny spotřebičů za energeticky efektivnější. 

Důvodně očekáváme, že rozhodující podíl na 

snížení emisí skleníkových plynů bude dosa-

žen nikoliv pomocí úspor, ale pomocí změ-

ny způsobu výroby elektřiny, tepla a využití 

energie v dopravě. 

V rámci projektu Očekávaná dlouhodobá 

rovnováha mezi nabídkou a poptávkou elek-

třiny a plynu, který pro operátora trhu, spo-

lečnost OTE,  a.  s., vytváří EGÚ Brno,  a.  s.,

byla v roce 2015 analyzována mimo jiné i li-

mitní varianta s názvem Nízkouhlíková. Jed-

ná se o  Case Study, ve které je rozvoj ener-

getiky navržen tak, aby bylo v  roce 2050 

dosaženo snížení emisí CO2 o 93 % oproti ro-

ku 1990, a aby tedy byl splněn cíl Roadmap 

2050 pro oblast energetiky. 

Aby bylo dosaženo požadovaného sníže-

ní emisí, byl v této variantě navržen extrémní 

a v některých oblastech až limitní rozvoj ob-

novitelných zdrojů. Navrženy byly také vel-

mi vysoké úspory ve spotřebě energie až na 

hranici realizovatelnosti. Při návrhu varian-

ty bylo postupováno od nejméně nákladných 

řešení snižování emisí směrem k nejnáklad-

nějším a  pokaždé bylo prověřováno, zdali 

aplikované změny již vedou k  požadované-

mu snížení emisí CO2. Podrobnější informa-

ce o analýzách a výsledcích budou publiková-

ny na webu společnosti OTE, a. s.

V  tomto článku ukážeme, jak by v  pro-

středí ČR bylo možno snížit emise CO2 a také 

škodlivin využitím vytápění z jaderných elek-

tráren Temelín a Dukovany. K možnosti vy-

tápění z jaderných elektráren bylo během ře-

šení přikročeno až po vyčerpání ostatních, 

méně problematických způsobů redukce 

emisí CO2 (úspory, náhrada uhlí, využití ob-

novitelných zdrojů).

O HLAVNÍM MĚSTĚ SE DOSUD 
NEUVAŽOVALO

Vytápění z  jaderných elektráren je v  čes-

ké energetice téma relativně staré. Existuje 

zpracovaná studie na využití tepla z  Duko-

van v Brně. Uvažováno bylo rovněž se zave-

dením tepla do Českých Budějovic. Ostatní 

lokality nebyly nikdy prověřovány z důvodu 

malé významnosti či velké vzdálenosti od ja-

derné elektrárny. Aktuálně je v provozu hor-

kovod o délce 34 km z hnědouhelné Elektrár-

ny Mělník, dimenzovaný na 650 MWt. Tento 

horkovod zásobuje 95 tisíc domácností; je 

rozhodujícím zdrojem dodávek tepla pro 

pražskou aglomeraci. Jeho provozní parame-

try ukazují, že dálkový rozvod tepla může být 

velmi efektivní. Horkovod funguje s  účin-

ností přibližně 98 %.

Na Slovensku byl projekt jaderného vy-

tápění dotažen do stadia realizace a  jaderná 

elektrárna Jaslovské Bohunice je dnes rozho-

dujícím dodavatelem tepla pro Trnavu i dal-

ší města.

O možnosti vytápění z jaderných elektrá-

ren hovoří i Státní energetická koncepce pro-

střednictvím návrhu dílčího cíle D.6. v oblas-

ti Výroby a dodávky tepla (kapitola 5.4 SEK): 

„Podporovat maximální využití tepla z  ja-

derných elektráren k  vytápění větších aglo-

meračních celků v  blízkosti těchto zdrojů. 

V úvahu tak připadají lokality Brna, Jihlavy, 

Dukovan, Českých Budějovic, příp.  dalších 

v horizontu do r. 2030.“

TECHNICKÁ REALIZACE
V mnoha článcích je opakovaně chybně uvá-

děno, že jelikož je tepelná účinnost jaderné 

elektrárny přibližně 30 %, bylo by vhodné vy-

užít k  vytápění zbylých 70  % tepla, které se 

nyní bez využití vypouští pomocí chladících 

T E P L O  T E P L Á R E N S T V Í

Temelín by mohl vytápět Prahu, 
investor by tak získal miliardy 
Horkovod z Temelína až do Prahy, případně do Plzně a dalších měst, nebo z Dukovan do Brna. 
Takové jsou zatím nevyužité možnosti jaderných elektráren v České republice. 
Je to také jedna z cest, jak efektivně snížit emise oxidu uhličitého v Česku.
Pavel Liedermann, Michal Macenauer, 

Oldřich Muselík, Zdeněk Nuzík, 

Jan Toufar, EGÚ Brno
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věží. Toto teplo ale pro účely vytápění využi-

telné není, protože teplota chladící vody na 

vstupu do chladící věže je v  jaderných elek-

trárnách v  ČR jen přibližně 30 °C. Pro vy-

tápění pomocí jaderné elektrárny přichází 

v úvahu pouze teplo odběrové páry z turbíny. 

Ještě v areálu elektrárny by teplo páry pomo-

cí výměníku přešlo v teplo horké vody, kte-

rá by byla dále přenášena přetlakovým po-

trubím. Teplota vody přímé větve horkovodu 

by byla přibližně 160 °C, teplota vody vratné 

větve pak 70 °C.

Pokud by se toto řešení využilo u  stáva-

jících jaderných elektráren, znamenalo by 

ale vedle problémů s koordinací odběru tep-

la a výroby elektřiny se striktními požadav-

ky na jadernou bezpečnost také snížení jejich 

dosažitelného výkonu, a  to přinejmenším 

pro období topné sezóny. Přibližně můžeme 

konstatovat, že za určitých okolností na kaž-

dý megawatt odebírané tepelné energie do-

jde ke snížení elektrického výkonu jaderných 

elektráren v ČR o přibližně 137 kW. Ztráto-

vý koefi cient tedy dosahuje hodnoty 0,137 

MWe/MWt.

Jak by vypadal předpokládaný horko-

vod? Projekt dodávek tepla z  jaderné elek-

trárny Dukovany do brněnské aglomerace, 

připravovaný už v 80. letech 20. století, po-

čítal s  tím, že půjde o  potrubí 2× DN 1000 

(přímá a  vratná větev), vedené na nadzem-

ních patkách. Uvažováno bylo i  s  podzem-

ním vedením, které by snížilo ztráty, či zmen-

šilo vrstvu izolace. Náročnější by ovšem byla 

výstavba a  vzhledem k  ochrannému pásmu 

by i  tak byl pozemek nad potrubím bloko-

ván pro jiné využití. Přeprava tepla na velké 

vzdálenosti by vyžadovala instalaci čerpacích 

stanic i po trase, zejména v případě členitěj-

ších terénů.

ZÁSOBOVANÉ LOKALITY 
A VÝROBNY

Vytápění jadernými elektrárnami přichá-

zí z důvodu vzdálenosti a významnosti od-

běru tepla v úvahu především pro dvě nej-

větší aglomerace (Prahu a Brno) a dále pro 

České Budějovice a pro Plzeň. Jako další al-

ternativy se nabízí několik menších odběrů 

z  hypotetického horkovodu na Prahu, kte-

ré jsou blízko trasy: pro vedení horkovodu 

po levé straně Vltavy, které je nutné pro za-

vedení do Plzně, by v úvahu přicházely ješ-

tě Strakonice, Písek, Příbram a Beroun. Pro 

případ pravobřežního vedení, které prak-

ticky znemožňuje vedení tepla do Plzně, 

pak Tábor a Benešov. Pro tuto analýzu bylo 

z  technicko -ekonomických důvodů navr-

ženo pouze zásobování Prahy, Plzně, Brna 

a Českých Budějovic.

V grafu na obrázku č. 1 vidíme současný 

stav odběru tepla z CZT a očekávanou situaci 

roku 2050 ve výše zmíněných lokalitách. Po-

klesy spotřeby tepla jsou výsledkem predikce, 

která zahrnuje jak ekonomický růst a demo-

grafi cký vývoj, tak aplikaci úsporných opat-

ření a částečně pak také přechod k decentrál-

nímu zásobování teplem (bližší informace by 

byly nad rámce tohoto článku).

Jak vidíme z grafu na obrázku č. 1, zdale-

ka nejvýznamnější odběr představuje hlavní 

město Praha, a to i po redukci spotřeby (stav 

roku 2050). Součet spotřeb všech ostatních 

možných lokalit představuje přibližně stej-

né množství tepla jako odběr Prahy. Tepel-

ný odběr Plzně je v uvedeném seznamu dru-

hý nejvýznamnější.

Tabulka č.  1 ukazuje délky a  navrže-

né přepravní výkony horkovodů do uvažo-

vaných lokalit. Vedení horkovodu směrem 

na Prahu je uvažováno po levém břehu Vl-

tavy a umožnilo by napojení také Strakonic, 

Písku, Příbrami a Berouna. Vzhledem k vý-

znamnosti odběru však nepředpokládáme, že 

by byla tato napojení rentabilní, a to ani při 

vysokém tlaku na snižování emisí CO2.

Tabulka č.  2 ukazuje přehled výroben 

v kombinované výrobě elektřiny a tepla, kte-

ré nyní zásobují teplem z CZT Prahu, Plzeň, 

Brno a  České Budějovice. Spalovny komu-

nálního odpadu nejsou započteny, protože se 

nepočítá, že by byly nahrazeny. 

Energeticky převládá hnědé uhlí. V  pří-

padě realizace vytápění těchto lokalit z  ja-

derných elektráren Temelín a Dukovany by 

právě tyto výrobny byly odstaveny a  jejich 

spotřeba fosilních zdrojů a  příslušná pro-

dukce skleníkových plynů a  škodlivin by 

zcela odpadla. Celkem jde o přibližně 19 PJ 

(5 TWh) tepla.

JAKÝ BUDE VLIV NA PRIMÁRNÍ 
ZDROJE A EMISE ŠKODLIVIN?

Využití tepla z  jaderných elektráren by vý-

razným způsobem snížilo emise škodlivin 

a  skleníkových plynů na celostátní úrovni. 

Níže uvedené tabulky ukazují odhadované 

Lokalita Délka trasy Tepelný výkon odběru Trasa

Praha 100 km 2025 MWt levobřežní vedení v trase Příbram, Mníšek pod Brdy 
Plzeň 55 km 550 MWt odbočka od trasy u Mirovic, dále Blovice, Šťáhlavy
Brno 40 km 680 MWt vedeno v trase Oslavany, Střelíce
České Budějovice 25 km 400 MWt vedeno v trase Dříteň, Zliv

Tabulka č. 1: Délky tras horkovodů a jejich přepravní kapacita

Obrázek č. 1: Dodávky tepla z CZT do vybraných lokalit

Zásobování lokality Výrobna Dodávka tepla 
do CZT (TJ) Druh paliva

Praha
Mělník I 9 940 hnědé uhlí 

Praha -Veleslavín 510 zemní plyn
Plzeň Teplárna Plzeň 3 200 hnědé uhlí / biomasa 

Brno
Brno -Špitálka 1 430 zemní plyn
Brno -Sever 210 zemní plyn

Brno -Červený mlýn 900 zemní plyn
České Budějovice České Budějovice 2 350 hnědé uhlí
celkem 18 540 fosilní zdroje / biomasa

Tabulka č. 2: Přehled výroben a dodávek tepla z CZT do vybraných lokalit (předpoklad pro rok 2016)
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hodnoty pro rok 2016 (tabulka č. 3) a situa-

ci roku 2050 (tabulka č.  4) pro vývoj navr-

žený v základních rysech dle varianty Nízko-

uhlíkové, ale se zachováním využití fosilních 

zdrojů pro čtyři řešené lokality (tabulka č. 2).

Jak je ze srovnání tabulek č. 3 a č. 4 vidět, 

hodnoty emisí škodlivin a  CO2 významně 

klesnou: u oxidu siřičitého je očekáván pokles 

o 66 %, u oxidu uhličitého o 25 %. Tyto pokle-

sy jsou dány zejména aplikací ekologizačních 

opatření (souvisí se směrnicí 2010/75/EU, 

o  průmyslových emisích), přechodem k  de-

centrální výrobě a  aplikací úsporných opat-

ření. 

Pokud by byly prezentovány výsledky 

po realizaci jaderného vytápění Prahy, Plz-

ně, Českých Budějovic a  Brna, obsahovala 

by další tabulka jen nulové hodnoty. Veške-

rá dodávka tepla pro tyto čtyři řešené lokali-

ty by byla nahrazena dodávkou tepla z jader-

ných elektrárnách Temelín a Dukovany.

Využití jaderných elektráren k  vytápě-

ní Prahy, Plzně, Českých Budějovic a  Br-

na by výrazně zasáhlo do struktury dodávek 

T E P L O  T E P L Á R E N S T V Í

tepla z CZT v ČR. Obrázek č. 2 uvádí srovnání 

struktury výroby centrálně dodávaného tepla 

v ČR pro současný stav (rok 2016) a pak pro 

rok 2050 bez využití jaderného tepla (odpo-

vídá tabulce č. 4) a s využitím jaderného tep-

la. Podíl jaderné energie na dodávkách tepla 

v CZT by po realizaci vytápění ve výše navr-

žené podobě (třetí sloupec v obrázku č. 2) či-

nil 20 %. Propad dodávky tepla v CZT pro rok 

2050 je způsoben jednak aplikací úspor a jed-

nak odchodem od CZT k decentrální výrobě.

Tabulka č.  5 ukazuje, kolik paliv bude 

možno ušetřit, pokud se přikročí k navržené-

mu zásobování vybraných lokalit z jaderných 

elektráren. Tabulka ukazuje, kolik paliv bude 

pravděpodobně spotřebováno v  roce 2016, 

kolik by bylo spotřebováno v roce 2050, kdy-

by nedošlo k  realizaci jaderného vytápě-

ní (třetí sloupec) a stejné množství je přímo 

uspořené množství paliva při realizaci jader-

ného vytápění.

NÁVRATNOST INVESTICE I DO 
DESETI LET

V předchozích odstavcích bylo ukázáno, jak 

by mohlo být využití jaderné energie pro vy-

tápění z CZT realizováno a  jaké by to mělo 

dopady. Další otázkou všech těchto úvah je 

investiční náročnost a rentabilita.

Bilanci investic a doby návratnosti si mů-

žeme ukázat na příkladu dodávky tepla z ja-

derné elektrárny Temelín do Prahy v  dél-

ce kolem 100 km. Investiční náročnost byla 

stanovena na základě srovnání s obdobnými 

projekty potrubních liniových staveb. 

Odhad ceny horkovodu Temelín–Pra-

ha včetně nutných úprav v  objektu jaderné 

elektrárny a napojení na teplovodní síť pou-

ze v Praze činí přibližně 25 mld. Kč (všechny 

hodnoty v korunách jsou uvedeny v cenách 

roku 2016). Tato částka by zvýšila součas-

nou cenu nového jaderného bloku 1200 MW 

o cca 14 %. Plánovaný horkovod by tak vyža-

doval investice přibližně 200 mil. Kč na kilo-

metr délky. Pokud by se Praze dodávalo z Te-

melína ročně kolem 8 PJ tepla v ceně 250 Kč/

GJ, pak by roční tržby z dodávky tepla dosáh-

ly přibližně 2 mld. Kč. 

Do kalkulace návratnosti pak zasáhne 

rovněž ztráta tržeb na nevyrobenou a nedo-

danou elektřinu, která by při ceně 25 € za 

Lokalita Spotřeba paliva (TJ) TZL (t) SO2 (t) NOX (t) CO2 (kt)

Praha 12 992 100 1 330 1 433 1 225
Plzeň 3 754 27 923 254 247
Brno 2 869 0 0 99 155
České Budějovice 2 746 33 1 406 392 244
celkem 22 360 160 3 659 2 178 1 871

Lokalita Spotřeba paliva (TJ) TZL (t) SO2 (t) NOX (t) CO2 (kt)

Praha 10 045 75 904 904 965
Plzeň 2 330 24 122 151 138
Brno 2 211 0 0 65 113
České Budějovice 2 098 20 222 169 187
celkem 16 684 119 1 248 1 290 1 403

Lokalita Spotřeba paliva 2016 Spotřeba paliva 2050

Praha 857 tis. t HU / 17 mil. m3 ZP 693 tis. t HU / 13 mil. m3 ZP
Plzeň 189 tis. t HU / 107 tis. t biomasa 136 tis. t HU / 77 tis. t biomasa
Brno 85 mil. m3 ZP 72 mil. m3 ZP
České Budějovice 203 tis. t HU 155 tis. t HU

Tabulka č. 3: Spotřeba paliva a emise škodlivin a CO2 pro rok 2016 (předpoklad)

Tabulka č. 4: Spotřeba paliva a emise škodlivin a CO2 pro rok 2050 (bez využití jaderného tepla)

Obrázek č. 2: Struktura dodávek tepla z CZT pro ČR podle primárních zdrojů

Tabulka č. 5: Spotřeba paliv a potenciální úspory
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MWh činila 195 milionů Kč ročně. Jestliže 

by se roční palivové a  provozní náklady na 

výrobu a  dodávku tepla (včetně ztráty pří-

jmů za elektřinu) pohybovaly na úrovni ko-

lem 1 mld. Kč, pak by roční cash fl ow z do-

dávky tepla dosáhl hodnoty kolem 1 mld. Kč 

a prostá doba návratnosti by činila přibližně 

25 roků. 

Uvedený odhad je jen orientační a  říká 

pouze, že projekt by mohl být ekonomicky 

efektivní a nepatří mezi ty projekty, které by 

z  titulu ekonomické nenávratnosti měly zů-

stat mimo vážnou diskusi.

Výsledky analýz pro všechny čtyři lokality 

shrnuje tabulka č. 6. Tabulka uvádí i kalkula-

ci ztráty za nevyrobenou a nedodanou elek-

třinu.

ZÁVĚRY
Analýza, o jejíchž některých výsledcích infor-

muje tento text, byla provedena v rámci řeše-

ní studie Očekávaná dlouhodobá rovnováha 

mezi nabídkou a poptávkou elektřiny a ply-

nu. Výsledky byly uveřejněny se svolením 

společnosti OTE, a. s., která projekt zaštiťu-

je. Z provedených analýz je možno učinit ně-

kolik závěrů:

 Využití jaderné energie pro vytápění 

pomocí CZT by mohlo být racionálním ře-

šením v situaci výrazného tlaku na snižová-

ní emisí skleníkových plynů, tedy v  situaci, 

kdy by byl vyžadován vývoj v  intencích do-

kumentu Roadmap 2050.

 V podmínkách ČR existují čtyři lokali-

ty, do kterých by se velmi pravděpodobně vy-

platilo dodávat teplo z jaderných elektráren: 

Praha, Plzeň, České Budějovice a Brno. Další 

lokality, u kterých by zásobování přicházelo 

v úvahu, jsou: pro případ levobřežního vede-

ní (které je nutné pro napojení Plzně) Stra-

konice, Písek, Příbram a Beroun, a pro vede-

ní horkovodu z Temelína do Prahy po pravé 

straně Vltavy pak Tábor a Benešov (praktic-

ky znemožňuje zásobování Plzně).

 Realizace jaderného vytápění Prahy, 

Plzně, Brna a  Českých Budějovic by v  roce 

2050 umožnila uspořit přibližně 1 mil. tun 

hnědého uhlí, 77 tis. tun biomasy a  90 mil. 

m3 zemního plynu. Poměry mezi palivy by 

mohly být při jiné koncepci rozvoje odlišné.

 V roce 2050 by se nahrazením fosilních 

paliv jadernou energií při CZT vytápění Pra-

hy, Plzně, Českých Budějovic a  Brna moh-

lo ušetřit přibližně 19 PJ primární energie 

fosilních paliv, což by znamenalo snížení 

emisí SO2 o  1,2 kilotun, snížení emisí NOx 

o 1,3 kilotun a snížení emisí CO2 o 1,4 mega-

tuny (ve srovnání se stavem zachování využi-

tí fosilních paliv).

 Bez realizace jaderného vytápění (tedy 

ve srovnání se stavem zachování využití fosil-

ních paliv) Prahy, Plzně, Českých Budějovic 

a Brna by v sektoru elektroenergetiky a tep-

lárenství byly emise SO2 vyšší o  přibližně 

39  %, emise NOx by byly vyšší o  přibližně 

17 % a emise CO2 o přibližně 40 %.

 Doba návratnosti investice do jaderné-

ho vytápění čtyř vybraných lokalit vychází při 

cenách tepelné energie a elektřiny na dnešní 

úrovni od 24 do 47 let. Zásobování všech lo-

kalit vyjma Prahy by za těchto okolností by-

lo nerentabilní. Důvodně však předpokládá-

me, že ceny energie budou již k  horizontu 

roku 2020 růst na úroveň obvyklou přibližně 

před rokem 2008 a že se tak doby návratnosti 

investic výrazně zkrátí na úroveň přibližně 

9 až 18 let. 

 Nejkratší návratnost vychází pro záso-

bování Prahy, a  to především díky násobně 

vyšší spotřebě. Naopak rentabilita zásobová-

ní Plzně by i při výrazném nárůstu cen ener-

gie zůstala diskutabilní.

 Projekt jaderného vytápění nepat-

ří v  podmínkách České republiky mezi ty, 

které by měly například z  titulu ekonomic-

ké nenávratnosti zůstat mimo vážnou disku-

si. Naopak doporučujeme provést detailnější 

analýzy a kalkulace, především pro zásobová-

ní Prahy a Českých Budějovic.

 Využití jaderného tepla je vážnou va-

riantou zajištění vytápění v  situaci výrazné-

ho tlaku na snižování emisí skleníkových 

plynů a škodlivin a v situaci výstavby nových 

jaderných bloků a nutnosti refrofi tu stávají-

cích výrobních jednotek tepla, tedy přibližně 

k horizontu roku 2040.

 Přinejmenším z  pohledu vlastníků 

a  provozovatelů teplárenských sítí a  jader-

ných elektráren jde podle výsledků našich 

předběžných analýz o  zajímavou příležitost 

nevyklidit pole jiným způsobům zajištění 

energetické poptávky.
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Ing. JAN TOUFAR je absolvent oboru 

Elektroenergetika Fakulty elektrotechniky 

VUT Brno; od roku 1993 zaměstnán 

v poradenské fi rmě EGÚ Brno, a. s.; 

věnuje se otázkám systémové 

elektroenergetiky, zejména problematice 

provozu soustavy a regulačních výkonů.

Kontakt: michal.macenauer@egubrno.cz

M A G A Z Í N

Vytápěná lokalita Dodávka tepla 
z JE

Roční dodávka tepla
(PJ)

Délka teplovodu
(km)

Investiční náklady 
(mld. Kč)

Roční ztráta tržeb za elektřinu 
(mil. Kč) při ceně elektřiny 

Doba návratnosti investice 
(roků) při ceně tepla

250 Kč/GJ 500 Kč/GJ

a při ceně elektřiny

25 €/MWh 50 €/MWh25 €/MWh 50 €/MWh
Praha Temelín 8,0 100 25 195 390 24 9
Plzeň Temelín 2,0 55 14 48 97 47 18
Brno Dukovany 1,9 40 10 46 93 35 14
České Budějovice Temelín 1,8 25 6 44 88 27 10

Tabulka č. 6: Kalkulace nákladů a doby návratnosti
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E K O L O G I E  H O S P O D Á R N O S T

S
přibývající četností výskytu extrém-

ních projevů klimatu, které jsou často 

přičítány rostoucí koncentraci sklení-

kových plynů v atmosféře, vzrostla i potřeba 

nové účinné dohody nastavující jasná pravidla 

pro ochranu klimatu na celosvětové úrovni. 

21. konference smluvních stran Rámcové 

úmluvy OSN o  změně klimatu (COP 21), 

která se konala na sklonku minulého roku 

v Paříži, byla spojena s vysokými očekávání-

mi ohledně šance na uzavření nové světové 

dohody, která by měla lidstvu pomoci vyřešit 

většinu příčin a důsledků spojených se změ-

nou klimatu. Řada velkých mezinárodních 

společností, měst a obcí, ale i neziskových or-

ganizací se přidala k podpoře účinného řešení 

globální změny klimatu. Rovněž přišla s vlast-

ním návrhem cílů a příspěvků v oblasti sni-

žování emisí nebo adaptace vůči negativním 

dopadům včetně nárůstu teploty. Konference 

přitáhla značnou pozornost světových médií 

i mnoha významných osobností. Zúčastnil se 

jí například britský korunní Princ Charles, 

bývalý kandidát na amerického presidenta 

AL Gore nebo herec Leonardo DiCaprio.

VYJEDNÁVALO SE DLOUHO
Klimatická konference v Paříži představova-

la dovršení dlouholetého procesu vyjedná-

vání o  nové mezinárodní dohodě o  ochra-

ně klimatu navazující na Kjótský protokol 

a Rámcovou úmluvu OSN z 90. let minulého 

století, které již svými parametry v řadě ohle-

dů neodpovídají současnému ekonomicko-

-politickému rozložení světa, včetně rozdě-

lení států na rozvinuté a  rozvojové. Proces 

vyjednávání prošel mnohými úskalími, od 

selhání snahy o  uzavření nové dohody na 

COP 15 v Kodani v roce 2009, až po vyjed-

návání dlouhého a komplikovaného návrhu 

Pařížské dohody, který ještě před zahájením 

COP 21 obsahoval více jak 80 stran textu, vč. 

228 různých (často protichůdných) možností 

a 1609 závorek, které bylo nutné v rámci vy-

jednávání vyřešit a celý text výrazně zkrátit. 

Zaznívaly proto názory, které zmiňovaly ri-

ziko, že v Paříži opět k žádné dohodě nedo-

jde a problém bude zase jen odsunut. Ohled-

ně možného neúspěchu COP 21 se generální 

tajemník OSN Ban Ki -moon vyjádřil násle-

dovně: „Nemáme žádný plán B, jelikož není 

žádná planeta B.“ Úspěch vyjednávání v Pa-

říži byl tedy brán jako jediný možný výsle-

dek COP 21. 

JEZDILO SE ELEKTROMOBILY
Velkým šokem byly nepochybně teroristic-

ké útoky, které proběhly v Paříži týden před 

zahájením COP 21 a  vyvolaly obavu ohled-

ně zajištění bezpečnosti celé konference, kte-

ré se mělo účastnit více jak 35 000 delegátů. 

Kvůli zvýšenému riziku byl nakonec zrušen 

i plánovaný klimatický pochod Paříží, jehož 

odhadovaná účast měla být více než 200 ti-

síc lidí, včetně některých vysokých státních 

představitelů. V průběhu COP 21 pak často 

zaznívala slova o  solidaritě s  francouzským 

lidem a obavy z toho, jaké dopady by mohla 

mít změna klimatu na mezinárodní bezpeč-

nost nebo migraci. Český premiér Bohuslav 

Sobotka během svého projevu řekl: „V dnešní 

době je už zřejmé, že změna klimatu není jen 

záležitostí životního prostředí, ale nežádou-

cím způsobem ovlivňuje i mnohé další aspekty 

našich životů. Ohrožuje naši národní bezpeč-

nost i ekonomickou prosperitu, má negativní 

dopady na boj proti chudobě i na potravinové 

zabezpečení, je jednou z příčin migrace.“ 

Klimatická konference byla také zajis-

té místem pro představení vývoje a  inovací 

v  nízkoemisních technologiích. Novin-

kou pro účastníky konference byla napří-

klad možnost si zdarma zarezervovat elekt-

romobil pro dopravu na a z konference, čímž 

se snížil čas strávený cestováním bez zvýše-

ní uhlíkové stopy. Během konference bylo 

k  dispozici 200 elektromobilů, které najely 

celkem přes 175 000 kilometrů a ušetřily té-

měř 18 tun CO2, což odpovídá cca 182 bare-

lům ropy. 

TÉMĚŘ DVĚ STĚ STÁTŮ SE 
DOKÁZALO SHODNOUT 

Pařížská konference představovala bezesporu 

historický milník, který vyslal jasný signál, že 

téměř 200 států nalezlo mezi sebou shodu na 

nutnosti zapojení každého státu bez ohledu 

na ekonomickou sílu do řešení příčin a dů-

sledků změny klimatu. V nové Pařížské do-

hodě, která je hlavním výstupem konferen-

ce, je zaznamenán jasný posun od systému, 

kdy ochrana klimatu spočívala především 

ve snižování emisí skleníkových plynů pou-

ze ve vyspělých státech k  novému přístupu. 

V  něm mají svůj díl odpovědnosti všechny 

světové ekonomiky, včetně největších emi-

tentů, kterými jsou Čína, USA nebo Indie. To 

má zásadní význam pro budoucnost, kdy se 

předpokládalo, že emise EU, USA a  dalších 

Co přinesla Pařížská dohoda
Pařížská konference představuje historický milník v ochraně klimatu. 
Téměř dvě stě států zde nalezlo shodu, že svět je třeba začít rychleji zbavovat emisí.

Pavel Zámyslický, odbor energetiky a ochrany klimatu MŽP



Změna klimatu se nedá řešit pouze opatře-

ními se zaměřením na snižování emisí (miti-

gace), ale je také nezbytné se adaptovat kvůli 

snížení negativních dopadů na zdraví a živo-

ty obyvatel, resp. související ekonomické ztrá-

ty. V  Pařížské dohodě vyjádřily státy shodu 

na nezbytnosti adaptačních opatření pro při-

způsobení se změně klimatu a stanovily kvali-

tativní cíl pro adaptace usilující o snížení zra-

nitelnosti a  posílení odolnosti jednotlivých 

států i  sektorů ekonomiky. Státy se shod-

ly na nezbytnosti spolupráce a  také nutnos-

ti národního adaptačního plánování na úrov-

ni jednotlivých států, jakožto nepostradatelné 

součásti politiky ochrany klimatu. 

POMOC PRO NEJCHUDŠÍ ZEMĚ
Důležitým prvkem Pařížské dohody pro rea-

lizaci mitigačních a adaptačních cílů je zajiš-

tění fi nanční pomoci pro nejchudší rozvojové 

země. Státy rozhodly o potvrzení stávajícího 

závazku vyspělých států do roku 2020 mobi-

lizovat 100 miliard USD ročně na klimatické 

aktivity. Nový cíl pro klimatické fi nance bu-

de stanoven před rokem 2025 na základě pře-

zkumu toho stávajícího. Nový cíl bude mít 

rozšířenou přispěvatelskou základnu a budou 

se do něj započítávat i dobrovolné příspěvky 

rozvojových států. Významnou roli v posky-

tování fi nanční podpory rozvojovým státům 

bude hrát Zelený klimatický fond. 

Pařížská dohoda vstoupí v platnost v oka-

mžiku, kdy ji ratifi kuje alespoň 55 smluvních 

stran (států), které zároveň svým podílem 

pokrývají alespoň 55  % z  celkové produkce 

emisí skleníkových plynů.

M A G A Z Í N

vyspělých ekonomik budou v budoucích le-

tech klesat, ale právě u rozvíjejících se zemí 

Asie a  Latinské Ameriky bude zaznamenán 

strmý nárůst. Ten by vyvolal i další zvýšení 

světové produkce emisí a  koncentrace emi-

sí v atmosféře nad úroveň, která se blíží 400 

ppm (parts per million). 

OSTROVNÍM STÁTŮM 
JDE O EXISTENCI

Zásadní bylo také zakotvení dlouhodobé-

ho globálního cíle udržení nárůstu průměr-

né globální teploty výrazně pod hranicí 2 °C 

(odpovídá koncentraci 450 ppm) v  porov-

nání s obdobím před průmyslovou revolucí. 

Dokonce se stanovila ambice o udržení otep-

lení do 1,5 °C. Hranice nárůstu průměrné 

globální teploty jsou zcela zásadní pro zacho-

vání holé existence některých malých ostrov-

ních států. Rovněž pro všechny další stá-

ty, které se musí adaptovat na již probíhající 

a rovněž očekávané negativní dopady změny 

klimatu, které se projevují např. ve formě su-

cha, záplav nebo častějších vln veder. 

Pro dosažení cíle 2 °C předložila většina 

států své vnitrostátně stanovené národní pří-

spěvky neboli INDC, ve kterých si státy určují 

mimo jiné i redukční cíle pro emise skleníko-

vých plynů, nejčastěji do roku 2025. V sou-

časné době podalo INDC 188 států, které po-

krývají 98,7 procent světové produkce emisí 

skleníkových plynů. I přes toto optimistické 

číslo doposud předložené INDC a jejich am-

bice nepostačují pro dosažení takového sní-

žení emisí skleníkových plynů, které by vedlo 

ke splnění cíle 2 °C a prozatím vede k udržení 

nárůstu průměrné globální teploty okolo 

3 °C do konce tohoto století. 

POSTUPNÉ ZVYŠOVÁNÍ 
AMBICE

V průběhu vyjednávání bylo počítáno i s po-

třebou postupného navyšování ambice a re-

dukčních cílů ze strany jednotlivých států, 

a proto byl v Pařížské dohodě stanoven pře-

zkumný mechanismus pro revizi současných 

národních příspěvků, který bude probíhat 

každých 5  let a  měl by vést k  zastavení ná-

růstu globální produkce skleníkových plynů 

a dosažení cíle 2 °C. Celý proces je pak zalo-

žen na principu „no backsliding“, který neu-

možňuje státům stanovit si cíl nižší, než byl 

cíl v předchozím období. 

Globální emise by pak měly podle Pařížské 

dohody dosáhnout svého vrcholu, v co mož-

ná nejkratší době. Produkce emisí a schopnost 

planety absorbovat emise by měla dosáhnout 

vyváženého stavu po roce 2050, což bude po-

suzováno na základě nejnovějších vědeckých 

poznatků podle hodnotících zpráv Mezivlád-

ního panelu pro změnu klimatu. 

SMĚREM K NÍZKOUHLÍKOVÉ 
EKONOMICE

Důležitým přínosem Pařížské dohody je sta-

novení povinnosti pro státy zformulovat do 

roku 2020 své dlouhodobé nízkoemisní stra-

tegie s výhledem do roku 2050. Dlouhodobé 

plánování přechodu na tzv.  nízkouhlíkovou 

ekonomiku je důležité nejen pro jednotlivé 

vlády, ale také pro podnikatele a  investory, 

ale rovněž i pro vědu a výzkum. 
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KONFERENCIA BUDE ZAMERANÁ NA TEMATICKÉ OKRUHY
I. Stratégia ochrany životného prostredia
  Program odpadového hospodárstva
  nakladanie s odpadmi v kontexte nového zákona o odpadoch 
  recyklujúca spoločnosť 
  dobrovoľné nástroje environmentálnej politiky (EMAS, EKO LABEL, Zelené obstarávanie…)
  najlepšie dostupné technológie (BAT, BREF,) 
II. MATERIÁLOVÉ ZHODNOCOVANIE ODPADU 
  bezodpadové a nízkoodpadové technológie 
  „best practise“ pri zhodnocovaní priemyselného a komunálneho odpadu
  stavebný odpad – významný prúd odpadov národného hospodárstva 
  komunálny odpad – kritická komodita v systéme odpadov 
III. ODPADY Z AUTOMOBILOVÉHO PRIEMYSLU 
  odpady v životnom cykle automobilu
  technológie a zariadenia na zhodnocovanie odpadov zo starých vozidiel 
  efektívnosť reťazca zhodnocovania odpadov v životnom cykle automobilu
  efektívna spolupráca a výskumná platforma ako nástroje efektívnejšieho zhodnocovania 
IV. ODPADY AKO VÝZNAMNÝ ZDROJ ENERGIE
  technológie efektívnej úpravy odpadov do formy palív
  zariadenia na energetické zhodnocovanie odpadov
  stav konca odpadu, alternatívne (TAP) a druhotné palivá (tuhé, kvapalné a plynné) 
V. OBNOVITEĽNÉ ZDROJE ENERGIE
  diverzifi kácia energetických zdrojov 
  efektívnosť a dopady využívania obnoviteľných zdrojov energie
  technológie a zariadenia pre obnoviteľné zdroje energie

Tel.: ++421 +2 57 29 65 43
e -mail: top@sjf.stuba.sk

http://top.sjf.stuba.sk

STROJNÍCKA FAKULTA STU V BRATISLAVE
Ústav výrobných systémov, environmentálnej techniky a manažmentu kvality

Vás srdečne pozýva na 22. ročník medzinárodnej konferencie

7. – 9. 6. 2016
Účelové zariadenie Kancelárie Národnej rady SR, Častá – Papiernička, Slovenská republika

TECHNIKA OCHRANY PROSTREDIA TOP 2016

Pro dosažení Pařížské dohody význam-

ně přispěla ještě před COP 21 společná de-

klarace USA a Číny, která vyslala jasný signál 

ostatním státům, že tyto dvě velmoci a  také 

největší producenti emisí skleníkových plynů 

se chtějí domluvit a usilují o přijetí dohody 

v Paříži. Tyto státy byly nadále aktivní i bě-

hem COP 21, a  to nejen během ofi ciálních 

jednání, ale zejména pak v  zákulisním. Zá-

sadní roli sehrála i  tzv.  High Ambition Co-

alition, která se snažila podporovat kvalit-

ní a ambiciózní dohodu. Sdružovala více jak 

100 zemí vč. např. EU, USA nebo Mexika. 

ZAPOJENÍ ČESKA 
V RÁMCI PAŘÍŽSKÉ DOHODY

V  roce 2014 dosáhla Česká republika sníže-

ní emisí skleníkových plynů o  36,9 procent 

v  porovnání se základním rokem 1990. Pl-

ní své závazky ve druhém kontrolním obdo-

bí Kjótského protokolu, kde se zavázala spo-

lu s  ostatními členskými státy EU do roku 

2020 snížit emise o  20 procent oproti roku 

1990. Česká republika předložila své INDC 

spolu s  ostatními členskými státy, ve kte-

rém je stanoven společný cíl EU snížit emi-

se do roku 2030 o  40 procent v  porovnání 

s  rokem 1990. Stanovení tohoto cíle vychá-

zí již z  Klimaticko -energetického rámce do 

2030, který byl odsouhlasen Evropskou radou 

v  říjnu 2014. Česká republika také plní dal-

ší cíle Pařížské dohody. Již připravila Strate-

gii přizpůsobení se změně klimatu v podmín-

kách ČR (tzv. Adaptační strategie), která byla 

schválena vládou v říjnu 2015. V současné do-

bě se připravuje Národní akční plán adaptace 

na změnu klimatu a Politika ochrany klima-

tu v ČR, která bude sloužit jako nízkouhlíko-

vá strategie ČR s výhledem do 2050. Dále ČR 

poskytne v letech 2014–2016 fi nanční podpo-

ru Zelenému klimatickému fondu ve výši 110 

milionů korun, z toho 60 milionů Kč již bylo 

fondu převedeno a  také přispěla 40 milionů 

korun do „Climate Finance Readiness“, kte-

rý je implementován německou rozvojovou 

agenturou GIZ. Jsou do něj zapojeni i  čeští 

experti, kteří pomáhají ve Vietnamu, Tádži-

kistánu nebo Gruzii. Samotná implementace 

Pařížské dohody pak bude probíhat prostřed-

nictvím cílů a  legislativy, které jsou aktuál-

ně diskutovány na úrovni EU, tedy nastavení 

pravidel pro systém obchodování s emisními 

povolenkami (EU ETS) a cílů pro ostatní sek-

tory (mimo průmysl a energetiku), které spa-

dají pod non -EU ETS.

  O AUTOROVI 
Ing. PAVEL ZÁMYSLICKÝ, Ph.D., (1979) vystudoval silnoproudou elektrotechniku 
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M A G A Z Í N

P
odle plánu ministerstva by měla být 

novela zákona o  ochraně ovzduší 

platná již od 1. června 2016 s výjim-

kami.  Novela zavádí také přímou kontrolu 

kotlů v  domácnostech, včetně ukládání po-

kut. Už nyní můžeme zaznamenávat různo-

rodé názory na tuto novelu.

MAJITEL KOTLE BY MĚL 
MÍT DOKLAD

Do konce letošního roku si budou muset li-

dé nechat zkontrolovat technický stav kotle, 

s nímž vytápějí svůj rodinný dům. Napřesrok 

totiž po  nich mohou obecní úředníci chtít 

doklad, zda je kotel v pořádku. Pokud ho ma-

jitel nepředloží, bude mu podle ministerstva 

životního prostředí (MŽP) hrozit dvacetiti-

sícová pokuta. Zájem o kontroly je ale podle 

MŽP minimální, úřad proto apeluje na  lidi, 

aby neotáleli. Povinnost je podle ní už zná-

ma od  roku 2012, kdy začal platit současný 

zákon o  ochraně ovzduší. Podle posledních 

údajů z roku 2011 by mělo revizí projít při-

bližně 560 000 lokálních topenišť. 

POVINNOST UMOŽNIT PŘÍSTUP
Novela zákona zavádí povinnost provozo-

vatelů spalovacích zdrojů v  domácnostech 

umožnit osobám pověřeným obecním úřa-

dem obce s  rozšířenou působností přístup 

ke zdroji, k jeho příslušenství a používaným 

palivům ke  kontrole dodržování povinností 

podle zákona o ochraně ovzduší. Podmínkou 

je ale opakované podezření úřadu, že tepel-

ný zdroj provozuje daná domácnost v  roz-

poru s  povinnostmi stanovenými zákonem 

o ochraně ovzduší. V případě prvního pode-

zření úřad provozovatele písemně upozorní 

na podezření z porušování povinností, pou-

čí jej o povinnostech spojených s provozem 

spalovacího zdroje a  o  důsledcích opakova-

ného podezření možností provedení přímé 

kontroly u  zdroje. Při druhém důvodném 

podezření bude mít úředník oprávnění pro-

vést kontrolu. Během ní bude postupovat po-

dle jasných pravidel daných kontrolním řá-

dem a zákonem o ochraně ovzduší. Předloha 

předpokládá, že prověrka by mohla přijít, po-

kud se důvodné podezření na porušení záko-

na objeví opakovaně. Úředníci budou muset 

majitele nejprve písemně vyzvat, aby zjednal 

Úřady možná dostanou právo 
kontrolovat kotle
Úředníci budou asi kontrolovat, čím lidé topí doma v kotlích. 
Novela zákona o ochraně ovzduší prošla na počátku března 
prvním čtením ve sněmovně.

nápravu, s informací, co v opačném případě 

může nastat.

KONTROLA KOTLE JE KRAJNÍM 
ŘEŠENÍM

Hlavně ze starších domovních kotlů podle 

ministra životního prostředí Richarda Brab-

ce pocházejí jemné prachové částice, kte-

ré poškozují zdraví lidí. Zákon sice zakazu-

je spalovat například odpad, nyní to ale nelze 

zkontrolovat. Dodržování pravidel se určuje 

jen podle tmavosti kouře, test ale není možné 

provést například v noci nebo za větru, uve-

dl Brabec.

Vládní návrh podle ministra střet obou 

ústavních práv vyvažuje. Brabec upozornil 

na to, že fyzická kontrola kotle v domácnos-

ti by byla až krajním řešením. Lidem, kteří 

by pracovníky kontroly domů nepustili, by 

ale hrozil postih až 50 tisíc korun. Prověrky 

by měl zákon umožnit od příštího roku. Jiné 

metody kontroly nejsou podle Brabce prů-

kazné.

TŘETINA OBYVATEL ČR DÝCHÁ 
ZKAŽENÝ VZDUCH

Stejně jako v ostatních státech EU novela za-

vádí od  ledna 2020 také přísnější imisní li-

mit pro jemné prachové částice s průměrem 

do 2,5 mikrometru. Ze současných 25 mikro-

gramů/m3 se snižuje imisní limit na 20 mik-

rogramů/m3 od roku 2020 a uvádí tak legis-

lativu ČR do souladu s právem EU. Prachové 

částice PM2,5 produkují zejména doprava 

a lokální topeniště.

Jemné prachové částice v ovzduší (PM10 

a  PM2,5) jsou kvůli schopnosti vázat lát-

ky, které mají karcinogenní nebo mutagen-

ní účinky, významným rizikovým faktorem 

s mnohočetným dopadem na lidské zdraví.

„Třetina obyvatel České republiky žije 

v  oblastech s  překročenými imisními limi-

ty pro denní koncentrace prachových čás-

tic PM10 a  přibližně polovina obyvatel je 

vystavena nadlimitním koncentracím kar-

cinogenního benzo(a)pyrenu. Velkým pro-

ducentem prachových částic jsou lokální to-

peniště, která vypouští do ovzduší přibližně 

38 % všech částic PM10 a téměř 90 % všech 

emisí benzo(a)pyrenu,“ uvádí v  předkláda-

cí zprávě MŽP. 

Novela umožní vzájemné uznávání emis-

ních plaket potřebných pro vjezd do nízko-

emisních zón mezi Českou republikou a stá-

ty, kde jsou nastaveny obdobné podmínky 

pro jejich vyhlašování. V  současné době 

se počítá s  uznáváním německých plaket. 

Na  území České republiky se nízkoemisní 

zóny teprve připravují.

Novinkou je i  úprava pravidel pro vy-

hlašování a  ukončování smogových situa-

cí a  regulací. Nebudou se navíc vyhlašovat 

smogové situace nebo regulace při zvýšené 

koncentraci některých látek v  ovzduší, po-

kud rychle poklesnou. 

ŠKODLIVIN Z OBCE 
JAKO ZE SPALOVNY

Podle ministerstva životního prostředí má 

novela zákona o ochraně ovzduší dlouhodo-

bou podporu zástupců starostů obcí, zvláště 

těch, které trpí zhoršenou kvalitou ovzduší. 

„Průměrná obec, v níž její obyvatelé používa-

jí k vytápění svých obydlí tuhá paliva, může 

vyprodukovat srovnatelné množství dioxinů 

jako jedna velká spalovna odpadů. Spalovny 

odpadu oproti domácím topeništím podlé-

hají přísné kontrole z hlediska jejich provozu 

a emisí znečišťujících látek,“ říká ministr ži-

votního prostředí Richard Brabec.

Ministerstvo životního prostředí motivuje 

občany k výměně starých nevyhovujících kot-

lů i fi nančně.  Z Operačního programu Životní 

prostředí je určeno 9 mld. Kč  na tzv. kotlíkové 

dotace. Do roku 2020 tak dojde k výměně mi-

nimálně 80 000 neekologických kotlů.

 (aa)
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P
odle nejnovější Studie Katedry fyziky 

atmosféry MFF UK se odhaduje, že 

průměrná teplota v ČR do roku 2040 

stoupne minimálně o  jeden stupeň Celsia, 

do roku 2060 až o 2,5 stupně. Mrazivých dní 

bude ubývat, naopak mají přibývat dny tro-

pické s teplotami nad 30 stupňů. Dá se oče-

kávat, že vyšší teploty budou sužovat zejména 

obyvatele měst. 

GRANT PRO STUDII PŘIŠEL 
ZE ZAHRANIČÍ

Těžko s jistotou říci, zda jde o změny klimatu 

či jen o výkyvy počasí. Ale kdo je připraven, 

není překvapen. Společnost Šance pro bu-

dovy zpracovala studii, jak by se naše budo-

vy měly rekonstruovat, aby dokázaly zmírnit 

očekávané nepříjemné dopady klimatických 

změn: nárůst průměrné roční teploty ven-

kovního vzduchu, více tropických dní a nocí, 

změna množství a distribuce dešťových srá-

žek, která na jedné straně způsobí prodlou-

žení suchých období a na druhé straně zvýše-

ní počtu přívalových dešťů a vznik tepelných 

ostrovů. Stavebně -technická adaptační opat-

ření obsáhnou zlepšení tepelně technických 

vlastností obálky budovy, technologie zame-

zující přehřívání interiéru, zefektivnění stá-

vajícího energetického hospodářství budo-

vy, zajištění efektivního hospodaření s vodou 

a celkovou úpravu okolí objektu tak, aby ma-

ximálně předcházela zhoršení místních kli-

matických podmínek, například jevu známé-

ho jako městský tepelný ostrov. Studie byla 

zpracována v rámci projektu „Národní stra-

tegie adaptace budov na změnu klimatu“ 

podpořeného grantem z  Islandu, Lichten-

štejnska a Norska.

ANALYZUJTE 
A NAVRHUJTE

Začít by se mělo analýzou stávajícího sta-

vu budovy. Nové stavby to mají jednodušší, 

u nich je možné aplikovat všechny principy 

adaptačních opatření s  maximálním mož-

ným efektem a minimálními investičními ví-

cenáklady. U renovací budov starších je třeba 

najít způsob, jakým dosáhnout optimálního 

poměru mezi zmírněním následků souvisejí-

cích s klimatickou změnou na budovu a pří-

pustnou výší investičních nákladů.

Problémovými oblastmi budou podle 

studie užší centra měst, v  nichž se potřeb-

ná opatření dají realizovat jen stěží. V  šir-

ších centrech měst je provádění adaptačních 

opatření snazší. Tyto oblasti nejsou tolik za-

tíženy tepelnými ostrovy, je zde více zeleně 

a  zástavba není tak zahuštěná jako v  užších 

centrech a  většinou není zatížena památko-

vou ochranou omezující aplikaci jednotli-

vých opatření. 

Městské periferie a vesnice mají proměn-

livý charakter zástavby. Adaptační opatření 

na budovách lze realizovat v  široké a  téměř 

libovolné míře. Komplexní renovace budovy 

obnáší revizi a příp. úpravu či doplnění stá-

vajícího technického zařízení budovy, čítající 

systém vytápění, chlazení, výměny vzduchu, 

přípravy teplé vody a osvětlení. Zde je něko-

lik obecných doporučení:

TEPELNÁ STABILITA BUDOVY 
ZAČÍNÁ U OBÁLKY 

Při správném návrhu a  provedení přispívá 

tepelná ochrana budov k celoroční tepel-

né stabilitě. Nejde pouze o parametry tepel-

né izolace, ale také o  navržení a  provede-

ní stavebních detailů. V kombinaci s dalšími 

prvky a úpravami budov se jedná o zásadní 

opatření pro snížení potřeby chlazení budov 

v letním období při zachování přiměřené te-

pelné pohody. Plnění tepelně izolačních po-

žadavků úzce souvisí s vlastnostmi a  tloušť-

kou aplikovaných tepelných izolantů - vyšší 

izolační standard vyžaduje větší tloušťku běž-

ně dostupných tepelných izolantů, případně 

využití speciálních tepelných izolantů a  izo-

lantů s velmi nízkou tepelnou vodivostí.

Zónování a vnitřní uspořádání může 

být významné i pro stávající budovy bez pro-

vedení zásadních stavebních úprav. Je mož-

né upravovat režim v budově podle ročního 

období, či využívat její části. Důležité je na-

příklad pokusit se zajistit příčné provětrávání 

budovy pro noční letní předchlazení. 

Tepelná stabilita budov představuje 

v podstatě splnění požadavku na nepřehřívá-

ní interiéru v  letních měsících. K  tomu ne-

přispívá pouze tepelná izolace, ale používání 

venkovních žaluzií  – též s  ohledem na ob-

vykle velkou plochu zasklení v poměru k ce-

lé obálce budovy. K tepelné stabilitě přispíva-

jí žaluzie zásadním způsobem, při správném 

používání v létě pomohou snížit teplotu v in-

teriéru o několik stupňů Celsia a spolu s noč-

ním větráním může i neklimatizovanou bu-

dovu učinit obyvatelnou. V  topné sezóně 

mohou naopak (v noci) sloužit jako dodateč-

ná zábrana pro úniky tepla.

Změny klimatu se blíží, připravme se
Společnost Šance pro budovy zpracovala studii, jak by se naše budovy měly upravit, 
aby dokázaly zmírnit nepříjemné dopady klimatických změn.

Eva Vítková

E K O L O G I E  H O S P O D Á R N O S T

Zdroj: Sun Professionals
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Akumulační schopnosti budovy a  je-

jí orientace, velikost a geometrie oken, tech-

nické parametry rámu a  zasklení oken jsou 

vzájemně optimalizovány. Podstatou není 

navrhnout co největší plochu zasklení, ale 

optimalizovat ho tak, aby budova efektivně 

využívala sluneční záření v zimě a současně 

nezpůsobovala přehřívání interiéru v létě.

VNITŘNÍ DISPOZICE BUDOV 
A PŘIZPŮSOBENÍ PROVOZU

Z  hlediska teplotního zónování je důležité 

objekt funkčně a dispozičně rozdělit na tep-

lé a  chladné zóny. Funkčně i  dispozičně je 

vhodné eliminovat společné působení vnitřní 

tepelné zátěže (od osob a zařízení) se solární 

tepelnou zátěží. Prostory s vysokou tepelnou 

zátěží od přítomných osob (např. přednáško-

vý sál) v kombinaci s  jejich dlouhým poby-

tem není vhodné dále zatěžovat umístěním 

na jihovýchodní až jihozápadní fasádě s vy-

sokým stupněm prosklení.

VĚTRÁNÍ BUDOV
Zajištění větrání budov by mělo být přiro-

zenou součástí jejich provozování. Význam 

větrání narůstá u novostaveb a budov reno-

vovaných, zateplených s vyměněnými okny. 

Mechanické větrání sice částečně navýší spo-

třebu elektrické energie, ale toto navýšení by 

mělo být vždy vykompenzováno nejen splně-

ním hygienických požadavků, ale také sníže-

ním spotřeby energie na vytápění. 

VODA BUDE 
NEDOSTATKOVÉ ZBOŽÍ

V  důsledku očekávaných nižších dešťo-

vých srážek bude nutné začít vodou šetřit, 

např. instalací úsporných spotřebičů, konco-

vých výtokových armatur či jen změnou cho-

vání uživatelů. Následně je možné uvažovat 

o  využití retenčních či fi ltračních technolo-

gií nahrazujících bezúčelné využití pitné vo-

dy na procesy, kde je použitelná voda s nižší 

kvalitou. Pákové baterie a úsporné sprcho-

vé hlavice dokážou ušetřit 30 až 60 % vody. 

Významným současným spotřebitelem pitné 

vody jsou toalety a pisoáry. Za zvážení bude 

stát využití srážkové vody jako vody provoz-

ní, k tomu bude potřeba instalovat nové tech-

nologie (rezervoáry, rozvody…).

Jedním z opatření zmírňujících vznik te-

pelného ostrova je začlenění vegetačních 

ploch do samotného konceptu budovy. Za-

členění zeleně do obálky budovy patří mezi 

investičně nákladnější opatření, měla by být 

prováděna co nejblíže k budově. 

Zdroj: Ekolist
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Z
ačátek roku 2016 je dalším velkým 

milníkem ve fungování Státní ener-

getické inspekce (dále SEI). Když se 

v roce 2011 předávala ze SEI na Energetický 

regulační úřad (dále ERÚ) agenda kontroly 

dodržování energetického zákona, nikdo ještě 

netušil, že tento trend bude pokračovat. Uply-

nulo pět let a situace se opakuje. ERÚ přebírá 

další velké sousto ve formě kontroly dodržo-

vání zákona o podporovaných zdrojích ener-

gie. Kontrola převážně fotovoltaických elekt-

ráren pobírajících provozní podporu od státu 

zaměstnávala SEI hlavně v  posledních třech 

letech, kdy bylo provedeno více jak 1700 kon-

trol těchto výrobců energie.

Od 1.  ledna 2016 již však SEI tyto kont-

roly nepřísluší a  úřad se úzce profi luje jako 

dozorový orgán nad zvyšováním energetické 

účinnosti a energetickými úsporami.

V současné době, kdy je ze strany Evrop-

ské komise v této oblasti vydáván jeden před-

pis za druhým a  tlak na zvyšování energe-

tické účinnosti ze strany Evropy stále sílí, je 

logickou snahou zdůraznit rovněž přístup ČR 

k této důležité problematice. Nové vedení SEI 

vnímá tuto změnu vesměs pozitivně. „Na poli 

energetických úspor je v ČR stále velký poten-

ciál pro zlepšování. Proto se chceme kromě 

klasické kontrolní činnosti věnovat nadá-

le i  osvětě, informovanosti občanů a  tvor-

bě předpisů a  nejen striktně vymáhat úspo-

ry skrze pokuty. Zlepšovat povědomí občanů 

o tom, že investice do energeticky úsporných 

opatření je v jejich zájmu i přesto, že se efekt 

úspory může dostavit až po určité době, je po-

dle našeho názoru jedna z důležitých cest, jak 

snižovat energetickou náročnost ČR“, uvedl 

ústřední ředitel SEI Pavel Gebauer.

NOVELA ZÁKONA O HOSPODAŘENÍ 
ENERGIÍ

Dosahování energetických úspor je rovněž 

hlavním účelem zákona o  hospodaření ener-

gií, i  když dodržování těchto zákonných po-

vinností se setkává spíše s  nevolí veřejnosti. 

Tento stav vyvolává odbornou diskuzi, na zá-

kladě které, jako v  tomto případě, může do-

jít i ke změně zákona. Poslední novela zákona 

účinná od poloviny roku 2015 přinesla kro-

mě jiného zajímavou změnu povinností. Proč 

zajímavou? Protože v době, kdy se legislativa 

množí požadavky evropských směrnic a ty spí-

še pravidla přiostřují, šla novela opačnou ces-

tou a  jednu zásadní povinnost zcela zrušila. 

Jedná se o  povinnost tzv.  plošného zavádění 

průkazů energetické náročnosti budovy (dále 

průkaz) u bytových a administrativních budov.

ZRUŠENÍ PLOŠNÉ POVINNOSTI 
ZPRACOVAT PRŮKAZ 

Podle původního znění měl každý stavebník, 

majitel budovy nebo společenství vlastníků 

jednotek (dále SVJ) do určitého data, které 

bylo odstupňováno podle energeticky vztaž-

né plochy domu, zajistit zpracování průkazu 

(Energeticky vztažná plocha je vnější půdo-

rysná plocha všech prostorů s upravovaným 

vnitřním prostředím v celé budově, vymeze-

ná vnějšími povrchy konstrukcí obálky bu-

dovy). Průkaz byl určen pro užívané bytové 

domy nebo administrativní budovy bez ohle-

du na to, co se v domě „děje“. Zrušením to-

hoto ustanovení se povinnosti okolo průkazů 

a stávajících budov neprocházejících rekon-

strukcí domněle zjednodušily. Pokud v  do-

mě nedochází ke změnám a  žádná ucelená 

část budovy (může být např. i byt) se nepro-

dává nebo nově nepronajímá, není zákonný 

důvod opatřovat průkaz. Ten je nyní spojen 

právě až s  prodejem či pronájmem ucelené 

části budovy nebo samozřejmě i budovy jako 

celku. Je tedy velice pravděpodobné, že právě 

v případech bytových domů nebo administ-

rativních budov ke změnám stavu ucelených 

částí budovy dochází nebo docházet bude 

a  průkaz v  těchto případech tak bude třeba 

opatřit. Budovy, jejichž majitelé či správci 

nechali zpracovat průkaz podle nyní již ne-

platného ustanovení, mají ulehčenou situaci. 

Průkaz platí obvykle deset let.

SVJ VS. VLASTNÍK JEDNOTKY 
Toto zrušené ustanovení mělo ošetřit situa-

ce, ke kterým nyní velice často dochází a jsou 

mnohdy neřešitelné. Jde o případy, kde fi gu-

rují SVJ a  jednotliví vlastníci jednotek. Po-

dle zákona o  hospodaření energií má vlast-

ník jednotky předložit průkaz při prodeji 

nebo pronájmu jednotky, a  to už potenci-

onálnímu zájemci o  koupi nebo pronájem 

jednotky. Následně pak průkaz předat i  to-

mu, kdo si jednotku koupí nebo pronajme. 

Z  toho vyplývá, že průkaz by měl být opat-

řen ještě před započetím procesu prodeje či 

pronájmu jednotky, a  to i  s ohledem na in-

zerci, jak je uvedeno dále. Ovšem, aby mohl 

vlastník jednotky průkaz předložit nebo pře-

dat, musí jej nejdříve obdržet ze strany SVJ. 

To SVJ má povinnost průkaz opatřit (nikoliv 

sám vlastník jednotky), pokud nastane situa-

ce, že se v domě, které SVJ spravuje, prodá-

vá nebo nově pronajímá jednotka. Pokud se 

SVJ nedohodne na opatření průkazu a neře-

ší tuto situaci i přes zákonnou povinnost, nu-

tí vlastníka jednotky postupovat jinak. Nej-

dostupnější náhradní variantou je předložení 

vyúčtování energie za jednotku za poslední 

tři roky. To zákon sice umožňuje, ale vlastník 

jednotky se může dostat do nevýhody, pokud 

prodej či pronájem jednotky inzeruje. Jestliže 

inzerát zveřejňuje sám vlastník jednotky, po-

kud nahrazuje průkaz vyúčtováním, nemusí 

v  inzertních a  reklamních materiálech uvá-

dět klasifi kační třídu energetické náročnosti 

budovy (písmeno A–G vyjadřující celkovou 

dodanou energii do hodnocené budovy, při-

čemž G je nejhorší). Pokud však realizuje pro-

dej nebo pronájem jednotky skrze zprostřed-

kovatele, přebírá povinnost uvést v inzertních 

a  reklamních materiálech klasifi kační třídu 

energetické náročnosti budovy zprostřed-

kovatel  – toto je rovněž novinka v  zákoně. 

Tím však povinnost majitele nekončí. Pro-

to, aby mohl zprostředkovatel splnit svůj zá-

vazek, měl by od vlastníka obdržet grafi ckou 

část průkazu a z té právě zjistí předmětné pís-

meno pro zveřejnění. Když zprostředkovatel 

Nová role Státní energetické inspekce
Dozor nad zvyšováním energetické účinnosti a energetickými úsporami se nyní stává hlavní 
náplní činnosti SEI. Průkazy energetické náročnosti už nejsou plošně vyžadovány.

Marcela Juračková, 

Státní energetická inspekce

Graf č. 1: Počty kontrol podporovaných zdrojů energie Státní energetickou inspekcí
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grafi ckou část průkazu neobdrží, povinnost 

mu zůstává, ale splní ji tak, že u inzerátu zve-

řejní nejhorší energetickou třídu G. 

PRŮKAZ USNADŇUJE VÝBĚR
V dnešní době, kdy je nabídka různých pro-

duktů na trhu rozmanitá, se většina lidí při 

vybírání produktů neřídí již pouze vlastním 

úsudkem, ale zjišťuje co nejvíce dostupných 

informací, na jejichž základě se může pak 

rozhodnout, který produkt vybere. U nákupu 

automobilu se každý rozhoduje podle jiných 

parametrů, pro někoho je prioritní barva au-

tomobilu, pro někoho bezpečnost, kterou za-

jišťuje. Většina z nás ale jako jedno z hlavních 

kritérií posuzuje spotřebu paliv daného auto-

mobilu a kolik bude stát provoz takového au-

tomobilu. Tento parametr nevypovídá příliš 

o  tom, jakou spotřebu budu mít konkrétně 

já, jelikož můžu řídit takovým způsobem, že 

spotřeba bude výrazně vyšší, ale i přesto dá-

vá kupujícímu určitou představu, kde leží ja-

kýsi standart. A to stejné platí i u energetické 

náročnosti budovy a jejím znázornění v po-

době průkazu. 

Kvůli absenci průkazu, který vlastník jed-

notky neobdrží od SVJ a využije náhradu fak-

turami, může zbytečně přijít o peníze, proto-

že jednotku např. pronajme za méně peněz, 

jelikož je jednotka inzerována v  nejhorší 

třídě G. Co se inzerce týče, stejné povinnos-

ti zákon určuje i při prodejích a pronájmech 

celých budov a jejich ucelených částí.

Pokud se chce vlastník jednotky vyhnout 

fakturám, má ještě další možnost, a to nechat 

si zpracovat průkaz pouze na vlastněnou jed-

notku. Tento způsob však není úplně vhod-

ný, protože údaje v  takovém průkaze mo-

hou být velice zavádějící a na odborné úrovni 

není toto řešení příliš kvitováno. Nicméně, 

i  tato varianta slouží k  naplnění zákonných 

povinností. Pokud má vlastník jednotky po-

dezření na porušení zákona ze strany SVJ, 

které písemně vyzýval k  předání průkazu, 

a  nebylo mu vyhověno, může se obrátit na 

SEI. Ta situaci prošetří a  zjistí, zda průkaz 

na celý dům existuje a nebyl z nějakého dů-

vodu předán vlastníkovi jednotky nebo zda 

SVJ vůbec nesplnilo povinnost průkaz v pří-

padě prodeje nebo pronájmu jednotky v do-

mě opatřit.

Státní energetická inspekce téměř denně 

řeší problémy vlastníků jednotek, kteří se ne-

dohodnou s SVJ. Postup kontrolního orgánu 

je v případě zjištění porušení zákona směrem 

k uložení pokuty, čehož se mnozí vlastníci jed-

notek jako členové SVJ zaleknou, protože vzta-

hy v SVJ jsou tak mnohdy napjaté. Navíc SEI 

může SVJ uložit pokutu v případě shledání po-

rušení zákona, ale již nemůže uložit, aby SVJ 

předalo průkaz vlastníkovi jednotky. Spousta 

vlastníků jednotek, po kterých kupující průkaz 

požaduje a kteří nemůžou průkaz předat, pro-

tože ho neobdrželi od SVJ a nemohou jej ani 

nahradit vyúčtováním, protože ho třeba nema-

jí k dispozici, se dostává do velice nepříjemné 

situace. 

Na závěr nelze než konstatovat, že zrušení 

plošného zavádění průkazů má světlé i stinné 

stránky. Na jednu stranu je spousta bytových 

domů, kde nedochází ani k prodejům ani no-

vým pronájmům, v  těchto případech může 

být zrušení povinnosti vnímáno pozitivně ja-

ko úleva, na druhou stranu jsou případy, kdy 

by ponechání povinnosti vzniku problémů 

naopak mohlo předcházet. 

  O AUTOROVI
Ing. MARCELA JURAČKOVÁ se dlouho-

době věnuje problematice zákona o hos-

podaření energií. Na Státní energetickou 

inspekci přešla z Ministerstva průmyslu 

a obchodu, kde působila jako vedoucí 

oddělení energetických úspor v odboru 

elektroenergetiky. Nyní vede odbor 

kontroly na ústředním inspektorátu SEI. 

Kontakt: mjurackova@sei.gov.cz
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Předběžná pozvánka na 12. celostátní konferenci
Asociace energetických auditorů
pořádanou pod názvem

„Odpovědnost a klíčová úloha energetických specialistů,
nejen v  programech úspor energie OP PIK a OPŽP“

která se bude konat ve dnech 14. – 15. ČERVNA 2016
v Kongresovém sále ČVUT, Masarykova kolej, � ákurova 1, Praha 6

Nejen rok 2016, ale i další roky budou nepochybně v oblasti trhu energetických specialistů významně ovlivňovány činnostmi souvisejícími se zpracováním dokumentů 
potřebných pro podání žádosti o podporu v programech úspor energie – Operačním programu Podnikání a inovace pro konkurenceschopnost (OP PIK) 

a Operačním programu Životní prostředí (OPŽP). Nároky na odborné zpracování těchto dokumentů – energetických posudků podle zákona č. 406/2000 Sb. 
o hospodaření energií v platném znění – jsou obecně velmi vysoké, a výstupy z těchto posudků reálně rozhodují o úspěšnosti podaných žádostí. 

Pokud je energetický posudek zpracován nekvalitně, je žádost jejím poskytovatelem odmítnuta, a to obvykle bez nároku na opravu nebo revizi. Závěry energetického 
specialisty jsou považovány za závazné a relevantní pro další procesní kroky realizace projektu, který je předmětem žádosti. Asociace energetických auditorů 

proto pořádá svojí 12. celostátní konferenci s cílem sdílet zkušenosti jak v oblasti zpracování jednotlivých energetických dokumentů, 
tak i v oblasti praktické realizace komplexních energeticky úsporných projektů, dílčích opatření i aplikace progresivních technologií.

K O N F E R E N C E  S E  B U D E  S O U S T Ř E D I T  N A  T A T O  Z Á K L A D N Í  T É M A T A :
 Aktuální změny legislativy v oblasti hospodaření s energií  Zkušenosti z dosud podaných žádostí v programech 

OP PIK a OPŽP  Přístupy vedoucí k metodicky správnému zpracování energetických posudků  Výpočet energetických 
a ekologických efektů v posuzovaných projektech  Posuzování hospodárnosti projektů (tvorba položkových rozpočtů)  

Progresivní návrhy k dosažení úspor a zvýšení účinnosti užití energie  Výsledky kontrol činnosti energetických specialistů 
prováděných SEI  Územní energetické koncepce – nová dimenze tvorby a vztah na činnost energetických specialistů

Podrobnosti na 
http//www.aea.cz
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V
láda schválila novou surovinovou 

politiku, která však musí ještě projít 

procesem SEA, tedy hodnocením vli-

vu na životní prostředí. Senátem pak prošel 

horní zákon. Aktualizace platné surovinové 

politiky byla zpracována s  ambicí vytvořit 

strategii pro období následujících 15 let. Do 

návrhu nové státní surovinové politiky byly 

zahrnuty i  principy evropské integrované 

strategie Raw Materials Initiative, na jejíž 

přípravě se Česká republika aktivně podílela.

Podle schváleného návrhu zůstává priori-

tou číslo jedna bezpečnost dodávek. Dalším 

strategickým cílem je ekonomická přijatel-

nost ceny surovin pro zpracovatele a  spo-

třebitele nebo přednostní využívání surovin 

z domácích zdrojů, pokud je to ekonomicky 

a ekologicky možné.

VYVLASTŇOVÁNÍ ZA NÁHRADU
Základním problémem surovinové politiky 

je podle ekologů to, že se zaměřuje téměř vý-

hradně na těžbu energetických surovin místo 

na energetickou efektivitu a domácí obnovi-

telné zdroje. Ekologické organizace kritizují 

také skutečnost, že vláda ponechala v návrhu 

možnost vyvlastňování majetku za náhradu 

kvůli dobývání surovin, a  to i  za hranicemi 

současných limitů. Vláda nechala otevřenou 

možnost opětovného posouzení tohoto pro-

blému okolo roku 2020. Premiér Bohuslav 

Sobotka dodal, že jeho kabinet nepopulární 

krok nevrátí přímo do horního zákona, suro-

vinová koncepce ale vyvlastňování připouští. 

Starostové severočeských obcí požadují, aby 

stát odepsal defi nitivně zásoby hnědého uhlí. 

To ale vláda udělat nechce. „Vláda se nechys-

tá na základě tohoto dokumentu předkládat 

nějaké konkrétní legislativní návrhy, které by 

řešily otázku vyvlastňování,“ uvedl premiér.

PALIVOVÁ REZERVA 
PRO PŘÍPAD KRIZE

V případě dolu Bílina se vyvlastňovat nemu-

selo, protože veškeré pozemky patří Severo-

českým dolům nebo státu. U dolu ČSA by ale 

prolomení znamenalo zásah i  do pozemků 

obcí. Surovinová politika však s prolamová-

ním limitů na velkolomu ČSA nepočítá. Ak-

tuální text říká: „Na lomu ČSA ponechala 

vláda územně ekologické limity v platnosti.“ 

O uhlí pod obcemi uvažuje jen jako o rezervě 

v případě krize. Toho lze podle expertů vlád-

ního Výboru pro udržitelnou energetiku do-

sáhnout převedením uhlí za limity do tzv. ne-

bilančních zásob, což znemožní zbytečné 

plýtvání surovinou v době, kdy není potřeba.

Proti původnímu návrhu se změnila i for-

mulace týkající se tzv. rezervních lokalit pro 

těžbu hnědého uhlí. Zmizela kontroverz-

ní věta o  “případné ložiskové ochraně”. To 

by znamenalo stavební uzávěry, zastavení 

územního rozvoje obcí a vznik stejného pro-

blému jako v případě přímého ohrožení Hor-

ního Jiřetína a Černic.

Ministr životního prostředí Richard Bra-

bec by byl pro to, aby se těžba na dole ČSA 

už nikdy nerozšiřovala, takže Litvínov či 

Horní Jiřetín zůstanou nedotčené. „Musí-

me vzít v potaz i to, že Česká republika vy-

váží elektřinu. A  je nesmysl hlasovat pro 

to, abychom si těžili naše národní bohat-

ství, pokud bychom z  něj vyráběli elektři-

nu, kterou vyvážíme,“ konstatoval ministr. 

Podporu mají naopak politici i v odborech 

a  zaměstnavatelích. „I  ve světle událos-

tí v  Ostravsko -karvinských dolech bude 

možnost vyvlastnění či zachování přístupu 

k vzácným zdrojům nyní v jiném světle,“ ří-

ká předseda Českomoravské konfederace 

odborových svazů Josef Středula.

ČERNÉ UHLÍ 
SE NEVYPLÁCÍ

Kvůli těžbě se vyvlastňovat nesmí, v přípa-

dě veřejného zájmu to ale jde. Přesné situace 

vymezuje zákon a týkají se například veřej-

ně prospěšných dopravních a infrastruktur-

ních staveb, jako jsou dálnice, silnice nebo 

kanalizace.

U  těžby černého uhlí dokument připo-

míná, že ČR sice stále disponuje relativně 

velkými celkovými zásobami v řádu miliard 

tun, ne u všech ložisek se ale těžba ekono-

micky vyplatí. S  odkazem na aktuální pro-

blémy černouhelné společnosti OKD upo-

zorňuje, že současná situace v  evropském 

černouhelném hornictví je velmi složitá. 

Důvodem jsou zejména nízké světové ceny 

komodity.

ODMÍTNUTÍ ZLATA
Nová surovinová politika odmítá například 

byť jen připustit průzkum a natož pak těžbu, 

pokud jde o zlato. „Toho je v České repub-

lice přibližně těžitelných 400 tun. A pro nás 

všechny je nepřijatelná především těžba lou-

žením,“ řekl jasně ministr životního prostře-

dí Richard Brabec. Pokud by snad nějaká bu-

doucí vláda řekla, že o těžbu zlata stojí, bude 

to snad těžba hlubinná. „Já doufám, že zlato 

zůstane ukryto jako bohatství české země po 

další desítky let,“ doplnil ministr.

Těžba nerostných surovin v Česku trvale klesá
Co nového přináší vládou schválená surovinová politika a horní zákon? 
Počítá se i s principy evropské strategie v těžbě surovin.

Alena Adámková

P A L I V A
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URAN BY SE MOHL TĚŽIT 
U JIHLAVY

Brabec se vyjádřil také k těžbě uranu. „V tu-

to chvíli je jeho další těžba neekonomická 

a opět platí, že možná těžba kolem roku 2025 

bude jen hlubinná. Pokud na ni vůbec dojde. 

Česká republika by se mohla dostat do pozi-

ce, kdy by tuto strategickou surovinu mohla 

potřebovat, ale já doufám, že k  tomu nedo-

jde,“ zaznělo z úst ministra.

Těžba uranu by se do budoucna mohla 

přesunout z  Rožné na Žďársku do Brzkova 

na Jihlavsku. Dokument o  přípravě případ-

né těžby v Brzkově schválila vláda v prosin-

ci 2014. O výstavbě dolu jako takové má pak 

vláda podle návrhu surovinové politiky roz-

hodnout zhruba kolem roku 2020. Proti těž-

bě na Jihlavsku ale dlouhodobě vystupují 

místní občané i ekologové.

„Investice několika miliard korun do nové-

ho dolu a rekonstrukce úpravny uranu by jen 

zvýšila dluh, který splácíme po předchozí éře 

uranového dobývání. Těžba sama by také byla 

neekonomická, praktické přínosy pro energe-

tiku minimální, ale dopady do života okolních 

měst a obcí citelné,“ uvedl energetický konzul-

tant sdružení Calla Edvard Sequens.

ODMÍTAVÝ POSTOJ VEŘEJNOSTI
Těžba hlavních nerostných surovin v  Čes-

ku dlouhodobě a trvale klesá. Zdeněk Vene-

ra, ředitel České geologické služby, která sbí-

rá a zpracovává údaje o geologickém složení 

státního území, již dříve řekl, že důvodem je 

mimo jiné odmítavý postoj části veřejnosti 

k těžbě. Nejvíce se v tuzemsku těží hnědé uh-

lí a stavební kámen.

HORNÍ ZÁKON
Na počátku března prošel senátem také horní 

zákon, který je nástrojem k prosazování su-

rovinové politiky. Stejně jako ve sněmovně 

nebyl přijat zákaz těžby ropy a plynu z břidlic 

metodou hydraulického štěpení. Stát má díky 

novele získat více peněz z poplatků za těžbu 

hnědého uhlí, obce dostanou ale nižší pro-

centuální podíl z  poplatků než dosud. Po-

platky budou fi xní po dobu příštích pěti let.

Část senátorů se ve shodě se senátním vý-

borem pro veřejnou správu a životní prostře-

dí postavila proti tomu, aby se poplatky za 

těžbu mohly zvyšovat jen jednou za pět let. 

„Přijetí pětileté fi xace může znamenat rizika 

nehospodárného zacházení s majetkem státu, 

protože zpoplatněné nerostné bohatství je ve 

vlastnictví státu,“ uvedla senátorka Jitka Seit-

lová. Obhájci opatření argumentovali tím, že 

zastropování na pět let má zajistit, že těžební 

společnosti nebudou účelově snižovat těžbu 

a propouštět horníky.

STÁT ZÍSKÁ VÍCE PENĚZ Z TĚŽBY
Hlavním cílem novely bylo zvýšení podí-

lu státu plynoucího z  poplatků za povrcho-

vou těžbu hnědého uhlí na úkor obcí. Úhra-

da z vydobytého nerostu by se měla zvýšit na 

dvojnásobek původní výše, což by mělo při-

nést do státní pokladny o 427 milionů korun 

více než v roce 2013. Podíl státu novela zvý-

šila na 67 procent, zatímco podíl obcí snížila 

z nynějších 75 procent na 33 procent. Změnit 

by se měl také způsob výpočtu úhrady za ne-

rosty, které fi rmy vytěží. Poplatek za vytěže-

né nerosty by už neměl stanovovat zákon, ale 

vládní nařízení. 

Do státní pokladny má změna přinést 

o  427 milionů korun více než v  roce 2013. 

Obce dostanou menší podíl, předloha ale zá-

roveň mění způsob výpočtu úhrady za neros-

ty, které fi rmy vytěží. Vzroste totiž poplatek za 

velikost dobývacího prostoru. Rozpočty ob-

cí by tak neměly úbytek na poplatcích ze sa-

motné těžby pocítit. Na příjmy rozpočtů obcí 

má mít podle vlády díky zvýšení plateb neut-

rální dopad.

Obcím má totiž změnu poměru vykom-

penzovat to, že místo sto korun vzroste po-

platek z dobývacího prostoru na tisíc korun za 

hektar ročně. Příjem z těchto úhrad má nadá-

le v plném rozsahu patřit obcím. Ministerstvo 

slibuje, že města díky tomu získají ročně na-

místo 14 milionů až 100 milionů korun.

V případě černého uhlí, hnědého uhlí do-

bývaného hlubinným způsobem, radioaktiv-

ních nerostů, ropy a hořlavého zemního ply-

nu zůstává výnos na současné úrovni.

POPLATKY 
URČÍ VLÁDNÍ NAŘÍZENÍ

Poplatek za vytěžené nerosty nebude nadále 

stanoven zákonem, ale vládním nařízením. 

Poplatek se vypočítá jako součin množství 

vytěženého nerostu a  sazby pro jednotlivé 

druhy nerostů. Podle ministerstva průmyslu 

je důvodem změny mimo jiné možnost pruž-

né reakce na aktuální ekonomickou situaci.

Horní zákon na rozdíl od surovinové po-

litiky neobsahuje žádnou zmínku o institutu 

vyvlastňování. Vyvlastňovací paragrafy byly 

z horního zákona vypuštěny v roce 2012, od 

té doby se do něj nevrátily.

Přehled domácí těžby hlavních nerostných surovin (v kilotunách)

Surovina 2008 2009 2010 2011 2012 2013

Hnědé 
uhlí 47 456 45 354 43 931 46 848 43 710 40 585

Černé 
uhlí 12 197 10 621 11 193 10 967 10 796 8 610

Zdroj: Česká geologická služba
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P
očátky České rafi nérské jsou spojeny 

se vstupem renomovaných zahranič-

ních investorů do této fi rmy. Podnik, 

který touto strategickou operací pod taktov-

kou vlády ČR vznikl, byl v oblasti energetic-

kého podnikání historicky prvním význam-

nějším mezinárodním společným podnikem, 

který vzešel z privatizace průmyslu v ČR.

ZALOŽENÍ SPOLEČNOSTI V RÁMCI 
PRIVATIZACE

Založení společnosti ČESKÁ RAFINÉR-

SKÁ,  a.  s., Litvínov (dále Česká rafi nérská) 

v roce 1995 vycházelo ze skutečnosti, že o ra-

fi nérskou část tehdejšího českého chemic-

kého průmyslu projevili v  letech 1992-1993 

zájem významní zahraniční investoři. V  ro-

ce 1994 jednání kolem rafi nérských provozů 

vyvrcholilo oznámením nabídky konsorcia 

Agip – Conoco – Total do rafi nérií Litvínov 

a Kralupy a fi rmy Shell do rafi nérie v Kralu-

pech nad Vltavou. Po jednání s  českou vlá-

dou a na základě jejího usnesení ze září roku 

1994 se všichni čtyři partneři spojili do forma-

ce IOC a počátkem roku 1995 zahájili vyjed-

návání s českou stranou o vstup do spojených 

rafi nérií Litvínov -Kralupy. Českou stranu již 

zastupoval nově založený holding Unipet-

rol, který zastřešil společnosti Kaučuk Kralu-

py a Chemopetrol Litvínov, připravené k vy-

členění svých rafi nérských provozů do České 

rafi nérské. Dalšími podniky holdingu bylo 

Paramo, Koramo, Benzina a některé další, kte-

ré byly restrukturalizovány bez vstupu zahra-

ničního partnera.

Těsně před koncem jednání fi rem o hlav-

ní rámcové smlouvě v červnu 1995 vystoupi-

la z konsorcia IOC francouzská fi rma Total. 

Zbývající tři členové si po té rozdělili její po-

díl a závazky. Jednání byla dokončena 15. lis-

topadu 1995 podpisem akcionářské smlouvy 

a memoranda s vládou ČR o uplatňování ak-

cionářských práv. Těmito dohodami byl na-

rýsován sled kroků k  vytvoření společného 

podniku Česká rafi nérská:

Vložení majetku rafi nérských částí Che-

mopetrolu Litvínov a Kaučuku Kralupy oce-

něného na 4,767 miliard Kč ke dni 31. 12. 1995 

do ČESKÁ RAFINÉRSKÁ, a. s., Litvínov.

Odkoupení zásob surovin, poloproduk-

tů a  hotových výrobků Českou rafi nérskou 

od Chemopetrol Group a  Kaučuk Group 

k 1. 1. 1996 v hodnotě 2 923 milionů Kč. Pře-

vedení zaměstnanců, kteří k 1. 1. 1996 v obou 

rafi nérských částech pracovali, do České ra-

fi nérské.

Navýšení základního kapitálu ČESKÁ 

RAFINÉRSKÁ, a. s. peněžitým vkladem hod-

notě 4,560 miliardy Kč od zahraničních akci-

onářů, kteří získali 49% podílu na základním 

kapitálu společnosti. Tento krok byl schválen 

valnou hromadou akcionářů 6. 2. 1996.

Upsání akcií novým akcionářům v  obje-

mu 161/3 % AgipPetroli, 161/3 Conoco a 161/3 

Shell hodnoty společnosti po navýšení základ-

ního jmění. Akcie byly upsány dne 25. 3. 1995. 

V držení majoritního akcionáře Unipetrol zů-

stalo 51 % akcií České rafi nérské.

Závazek realizace investic společností 

ČESKÁ RAFINÉRSKÁ, a. s. v následném pě-

tiletém období ve výši 17,3 miliard Kč, včet-

ně připravenosti k zajištění bankovních úvě-

rů a přizpůsobení dividendové politiky.

 
VYTVÁŘENÍ 

NOVÉ SPOLEČNOSTI
Založením České rafi nérské začala historicky 

poprvé působit rafi nérská část litvínovského 

rafi nérsko -petrochemického komplexu spo-

lečně s rafi nérií Kaučuku Kralupy.

Svou činnost zahájila Česká rafi nér-

ská pomocí překlenovacího úvěru ve vý-

ši 100 milionů USD, který byl po složení 

fi nančního vkladu zahraničních akcioná-

řů splacen. V  souladu s  dohodou akcioná-

řů vložila česká strana do nového podniku 

výrobní zařízení, zahraniční akcionáři pak 

peněžitým vkladem 167, 722 milionů USD 

navýšili základní jmění společnosti. Od 

Chemopetrolu Group a  Kaučuk Group byl 

odkoupen pracovní kapitál v hodnotě 2,923 

miliardy Kč a zároveň byla odkoupena prv-

ní pracovní náplň ropovodu IKL v hodnotě 

759 milionů Kč.

Zástupci zahraničních akcionářů vstou-

pili do představenstva a dozorčí rady České 

rafi nérské, ale také do vybraných manažer-

ských a dalších výkonných pozic ve struktu-

ře společnosti.

TRANSFORMAČNÍ PLÁN
Po podrobném seznámení se stavem obou 

rafi nérií dospěla společnost k  rozhodnutí, 

zahájit rozsáhlý program transformace, je-

hož cílem bylo během 2 až 3  let dostat obě 

rafi nérie České rafi nérské na úroveň evrop-

ských rafi nérií. V  prvních letech po zaháje-

ní činnosti společného podniku bylo věnová-

no více než 60 % aktivit zlepšení podmínek 

bezpečnosti práce a opatřením v ochraně ži-

votního prostředí.

Transformace České rafi nérské na mo-

derní rafi nérskou společnost spočívala ta-

ké v racionalizaci počtu pracovních sil. Z vý-

sledků srovnávací studie i  dalších analýz 

Česká rafinérská měla dvacáté výročí
Česká rafinérská je první mezinárodní společný podnik v energetickém podnikání v ČR. 
Na konci loňského roku uplynulo dvacet let od jejího vzniku.

Aleš Soukup, Ivan Souček 

P A L I V A
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bylo zřejmé, že počet pracovníků bude mu-

set být v příštím období snížen o několik set. 

Pro řešení situace pracovníků, jejichž pra-

covní místa byla označena jako nadbyteč-

ná, bylo založeno tzv. Centrum znovuzapo-

jení do pracovní činnosti (Job Replacement 

Center). Do tohoto centra byli tito pracovní-

ci převedeni a po další dva roky jim byl vy-

plácen průměrný plat z posledního roku za-

městnání. Centrum jim zároveň nabízelo 

a také organizovalo různé rekvalifi kační kur-

zy a další aktivity pro uplatnění na trhu prá-

ce. Celkem v období 1998 – 2000 prošlo cen-

trem 250 osob.

INVESTIČNÍ ROZVOJ
V akcionářské smlouvě se všichni akcionáři 

zavázali, že generovaný zisk bude ponechán 

ve společnosti s  tím, že bude použit zejmé-

na pro realizaci dohodnutého programu mo-

dernizace a investičního rozvoje fi rmy. Pro-

jekty se dělily do dvou skupin:

Stay -in -business  – menší modernizační 

akce nezbytné pro zachování výroby, napl-

nění požadavků legislativy a  implementace 

standardů nových akcionářů.

Rozvojové – zásadní investiční akce smě-

řující k  doplnění struktury rafi nérií o  nové 

jednotky, úpravy stávajících provozů s cílem 

přinášet vyšší objem výroby nebo vyšší užit-

nou kvalitu produktů.

Mezi milníky vývoje České rafi nérské 

v  tomto období patřily bezesporu velké roz-

vojové projekty, a  to tzv. hluboké zpracová-

ní ropy. V rafi nérii Litvínov se jednalo o jed-

notku visbreakereru (VBU) a  v  Kralupech 

o  jednotku fl uidního katalytického kraková-

ní (FCC). VBU v  Litvínově znamenalo pro-

hloubení zpracování ropného zbytku po at-

mosférické a vakuové destilaci ropy, zvýšení 

výtěžku lehkých frakcí, které se ekonomicky 

zhodnotily v komerčních produktech, zejmé-

na v motorových palivech a zpracování zbyt-

ku na jednotce POX (provozované Chemope-

trol Litvínov). Současně se jednalo o jednotku 

významně snižující vliv na životní prostředí. 

Byla použita technologie fi rmy Shell a jednot-

ka byla uvedena do provozu v roce 1999.

Základem rozvoje kralupské rafi nérie 

byla v  letech 1999–2001 výstavba moderní 

jednotky FCC s vakuovou destilací podle li-

cence UOP o kapacitě 3800 t suroviny za den 

v hodnotě téměř 8 miliard Kč.

KLÍČOVOU OBLASTÍ BYLA
OBCHODNÍ ČINNOST

Téměř současně se zahájením podnikatel-

ské činnosti České rafi nérské byl uveden do 

provozu ropovod IKL, kterým se do České 

republiky dopravovala tzv.  středomořská 

ropa, tedy ropa obchodovaná v této oblasti, 

která se stáčela v přístavu v Terstu. Odkud 

se ropovodem TAL čerpala do Vohburgu 

v SRN, kde měla společnost MERO sklado-

vací kapacity, aby mohla novým ropovodem 

přepravovat tuto ropu do ČR. Tato ropa by-

la využívána zejména v  Kralupech. Litví-

novská rafi nérie nadále zpracovávala ropu 

z  Ruské federace a  dopravovanou ropovo-

dem Družba.

Česká rafi nérská byla akcionáři založe-

na tak, že neměla svou vlastní síť čerpacích 

stanic, a tak realizovala pouze velkoobchod-

ní aktivity. Vztahy s obchodními společnost-

mi jejích akcionářů působících na trhu Čes-

ké republiky a okolních trzích byly ryze na 

obchodní bázi. Postavení akcionářů společ-

nosti se projevilo pouze garancí přednostní-

ho odběru v  případě nedostatků zboží. Pro 

český trh motorových paliv byla aplikována 

cenová politika na bázi tzv. inland premium, 

které vyjadřovalo cenový rozdíl mezi koto-

vanou cenou v Rotterdamu (NWE) a konku-

renční cenou v České republice. Při této ce-

nové politice čelil obchod České rafi nérské 

neustálému tlaku producentů motorových 

paliv ze sousedních zemí. Zejména se jedna-

lo o Slovnaft  (SR), který měl nadbytek rafi -

nérské kapacity a chtěl svůj produkt uplatnit 

v  ČR, protože měl výhodu produktovodní-

ho spojení do ČR ještě z  dob federace. To-

to velice efektivně umožňovalo transport 

produktu na český trh, zejména na Moravu. 

Nadbytečnou produkci však mohly umísťo-

vat v České republice i rakouské a bavorské 

rafi nérie. Z  těchto důvodů nemohla Česká 

rafi nérská plně využít své výrobní kapacity 

a stále se pohybovala okolo 70–80 % instalo-

vané kapacity s podílem na trhu motorových 

paliv kolem 60–65 %.

PŘECHOD NA PROCESSINGOVÉ 
USPOŘÁDÁNÍ

Akcionářská smlouva defi novala Českou ra-

fi nérskou jako tzv. profi t center. To znamená, 

že společnost bude optimalizovat svou auto-

nomní obchodní politiku a z ní odvíjející ob-

jem výroby rafi nérských produktů tak, aby 

dosahovala maximálního zisku. To se také na 

konci 90. let dařilo, zatímco marže distribuč-

ních sítí a petrochemie stagnovaly. Nakonec 

bylo rozhodnuto převést Českou rafi nérskou 

na tzv. processingové uspořádání.

Zahraniční akcionáři měli s  tímto způso-

bem provozování rafi nérií dlouholeté zkuše-

nosti, protože takto je provozována většina 

rafi nérií ve světě. Po závěrečném schválení val-

nou hromadou akcionářů byl přechod na pro-

cessingové uspořádání proveden k 1. 8. 2003.

Provozování ropné rafi nérie jako pro-

cessingové (česky nejblíže „přepracovací“) 

spočívá v  rozdělení zpracovací kapacity rafi -

nérie podle vlastnických podílů jednotlivých 

procesorům (provozovatelům). Processo-

ři si na vlastní náklady nakoupí ropu, kterou 

chtějí v rámci své disponibilní kapacity zpra-

covat. Zároveň si objednají u zpracovatele, te-

dy rafi nérie, zpracování své ropy na produkty 

v požadovaných objemech a kvalitě. Expedice 

a prodej, resp. umístění na trhu, např. na vlast-

ních čerpacích stanic, pak realizuje opět pro-

cesor na své náklady. Zisk z prodeje ropných 

produktů je tak realizován obchodní organi-

zací akcionáře, která za zpracování ropy hradí 

rafi nérii tzv. přepracovací poplatek.

Dohoda vlastníků v  tomto případě spo-

čívá v  tom, že fi nanční výsledek rafi nérie 

je udržován v  určité konstantní výši, která 

umožňuje krýt náklady výrobních operací, 

osobní náklady a další fi nanční závazky rafi -

nérie. Cílem České rafi nérské se tak nestává 

fi nanční zisk, ale včasné a efektivní naplnění 

požadavku procesora.

Při pohledu na ekonomické výsledky 

a objem zpracované ropy v obou rafi nériích 

České rafi nérské za uplynulých 20 let je zřej-

má změna, ke které došlo jiným způsobem 

provozování od roku 2003. Je potřeba zdů-

raznit, že provedená změna se v  dalších le-

tech osvědčila a přinesla stabilizaci obchod-

ních vztahů do celého sektoru.

Počáteční 
základní kapitál 4 767 240 000 Kč

1995 Unipetrol (51 %)
Základní kapitál 

po navýšení 9 348 240 000 Kč

1996 Unipetrol (51 %) Agip Petroli
(16 1/3 %)

Conoco 
(16 1/3 %)

Shell 
(16 1/3 %)

2007 Unipetrol (51,23 %) Agip Petroli
(32,44 %)

Shell 
(16 1/3 %)

2014 Unipetrol (67,56 %) Eni (32,44 %)

2015 Unipetrol (100 %)

Průběh změn v držení akciových podílů České rafi nérské 
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Navýšení základního kapitálu 
fi nančním vkladem

Nefi nanční vklad 
základních prostředků 

a zásob v hodnotě 
168 mil. USD 

  O AUTORECH
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nadále aktivně spolupracuje. Kromě toho 

je nyní předsedou dozorčí rady fi rem 
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POSTUPNÁ ZMĚNA VLASTNICKÉ 
STRUKTURY

Situaci na trhu rafi nérských a  petrochemic-

kých produktů ve středoevropském regionu 

v první dekádě 21. století bezesporu ovlivnil 

prodej státního podílu v  Unipetrolu polské 

fi rmě PKN Orlen. Tato transakce byla zavr-

šena v polovině roku 2006. Majitelem majo-

ritního balíku akcií České rafi nérské se tak 

prostřednictvím Unipetrolu stal polský hol-

ding PKN Orlen. Vedle České rafi nérské byl 

Unipetrol také akcionářem Chemopetrolu, 

Benziny, Parama a dalších společností.

Finanční krize v  letech 2008–2009 a  ná-

sledná recese českého průmyslu, které se 

projevily poklesem spotřeby motorových pa-

liv a petrochemikálií, měly vliv na zpomalení 

rafi nérského průmyslu, pokles marží apod.

Tyto tržní pohyby vyvolaly u menších ak-

cionářů České rafi nérské otázku, zda setrvávat 

na relativně malém trhu České republiky. Nej-

prve ConocoPhillips uvažovalo odprodat svůj 

podíl ruskému Lukoilu, který odkoupil jeho síť 

čerpacích stanic v ČR. V souvislosti se zněním 

akcionářských smluv však mají stávající akci-

onáři předkupní strategii, a tak byl skoro ce-

lý podíl ConocoPhillips odprodán společnosti 

Eni, která tímto krokem navýšila svůj vlastnic-

ký podíl ve společnosti, tím i svou zpracova-

telskou kapacitu na 32,44 % a to v souvislos-

ti s  významným navýšením počtu čerpacích 

stanic v ČR v tomto období. V dalších letech 

svůj podíl nabídla k  odkoupení fi rma Shell. 

Tentokráte předkupní právo využil Unipetrol 

a odkoupil podíl fi rmy Shell, která však nadá-

le provozuje v ČR síť čerpacích stanic. Zane-

dlouho nabídla svůj podíl v České rafi nérské 

i Eni a Unipetrol opět využil svého předkupní-

ho práva. Eni pak své čerpací stanice v ČR od-

prodala maďarskému holdingu MOL.

V  tomto období nerealizovala Česká ra-

fi nérská významnější investice. Po dokon-

čení odkupu podílů minoritních akcionářů 

bude Česká rafi nérská působit jako nákla-

dové středisko jednoho akcionáře. Bude ak-

cionáři poskytovat kvalitní motorová paliva 

a další ropné produkty. Při zachování vyso-

kých standardů, které byly nastaveny v před-

chozím období, má Česká rafi nérská před-

poklady být i  nadále úspěšnou společností 

českého průmyslu.

P A L I V A
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N Á Z E V T E R M Í N MÍSTO KONÁNÍ P O Ř A D A T E L

Přehled konferencí s  mediální podporou PRO -ENERGY magazínu

Strojírenské fórum 22.–23. 3. 2016 Praha Svaz strojírenské technologie

Solární energie v ČR 2016 31. 3. 2016 Praha b. i. d. services

16. energetický kongres ČR 5.–6. 4. 2016 Praha Business Forum

Energetické fórum a Teplárenské dny 2016 13.–14. 4. 2016 Hradec Králové PAREXPO

Malé zdroje energie pracující na principu pyrolýzy 
a zplyňování 21. 4. 2016 Brno ENERGIS 24

Dny teplárenství a energetiky 26.–27. 4. 2016 Hradec Králové Teplárenské sdružení ČR

Obchodování s energií v ČR 2016 11. 5. 2016 Praha b. i. d. services

Očekávaný vývoj odvětví energetiky v ČR a na Slovensku 18. 5. 2016 Brno Konference s.r.o.

25. Emission Trading 31. 5. 2016 Praha b. i. d. services

ENERGOFÓRUM 2016 – Plyn 6.–7. 6. 2016 Vyhne Sféra

Technika ochrany prostredia 2016 7.–9. 6. 2016 Častá – Papiernička Strojnícka fakulta STU v Bratislave

Odpovědnost a klíčová úloha energetických specialistů, 
nejen v programech úspor energie OP PIK a OPŽP 14.–15. 6. 2016 Praha Asociace energetických auditorů

Jarná konferencia SPX 21.–22. 6. 2016 Nízké Tatry – Tále SPX

Seminář EGÚ Brno 20.–21. 9. 2016 Brno EGÚ Brno

ENERGOFÓRUM 2016 – Elektrina 13.–14. 10. 2016 Vyhne Sféra

PRO-ENERGY CON 2016 3.–4. 11. 2016 Kurdějov u Hustopečí PRO-ENERGY magazín
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Z
výšení spotřební daně na  vysokopro-

centní biopaliva od  začátku letošního 

roku zahýbalo tuzemským trhem. Vy-

sokoprocentní biopaliva, jako je čistý řepkový 

olej, bionaft a B30 nebo lihobenzinové palivo 

E85, jsou od letoška kvůli nižší státní podpo-

ře spotřební daně a nízké ceně konkurenčních 

fosilních paliv výrazně dražší. Tedy prakticky 

neprodejná. České republice tak hrozí, že ne-

splní cíle určené Evropskou unií a bude muset 

zaplatit mnohamilionovou pokutu.

„Česká republika je vázána legislativou 

EU, která dává určité cíle a úkoly v oblasti al-

ternativních paliv. Jde o cíl do roku 2020, kdy 

má 10  % energie v  dopravě pocházet z  ob-

novitelných zdrojů. Další cíl se týká úspory 

emisí CO2. Od roku 2014 se měly uspořit 2 % 

emisí, od roku 2017 celkem 4 % emisí, od ro-

ku 2020 pak 6 % emisí. Ukazuje se, že splnění 

emisního cíle je náročné, cíl by vytyčen v do-

bách, kdy představy o  uplatnění vyspělých 

biopaliv z  nepotravinářských surovin byly 

daleko optimističtější, než je skutečnost. Vy-

spělých biopaliv je v Evropě málo a jsou dra-

há. Dosažení čtyřprocentního cíle do  roku 

2017 se proto jeví jako problematické. Zna-

menalo by to zvýšit podíl bioetanolu v ben-

zinu na 10 %, což ale naráží na strukturu vo-

zového parku v ČR. U naft y by to znamenalo 

také vyšší přídavek MEŘO (FAME) a dobrou 

dostupnost vyspělých biopaliv,“ uvedl pro 

PRO-ENERGY magazín již dříve výkonný 

ředitel České asociace petrolejářského prů-

myslu a obchodu (ČAPPO) Jan Mikulec.

VYSOKOPROCENTNÍ BIOPALIVA 
JSOU NYNÍ NEPRODEJNÁ

Biopaliva se přidávají také do klasického ben-

zinu a naft y, které tankujeme za běžnou ce-

nu u  pump. Petrolejáři takto musejí ročně 

dodat na trh 4,1 procenta lihu z celkové roč-

ní spotřeby benzinu (podle české normy smí 

vzorek benzinu obsahovat maximálně 5 pro-

cent lihu) a 6 procent MEŘO z celkové spo-

třeby naft y (ta může obsahovat při natanko-

vání maximálně 7 procent biosložky). To ale 

ke splnění cíle emisní úspory zřejmě nestačí. 

Prodejci si proto pomáhali i samotným pro-

dejem zmíněných vysokoprocentních biopa-

liv. Stát jim v tom dlouhodobě pomáhal da-

ňovou úlevou – kompenzací.

Jenže tu Evropská komise v původní výši 

od půlky loňského roku nepovoluje, protože 

skončila notifi kace Víceletého programu pod-

pory z roku 2008. Česko ji přesto kvůli opož-

děnému schválení daňového zákona umožni-

lo a teď musí tuto půlroční „překompenzaci“ 

nahradit o to vyšší spotřební daní (tedy zvý-

šením ceny) letos a v první půlce příštího ro-

ku. Až poté se spotřební daň zase sníží ales-

poň na částku, kterou Brusel dovoluje.

Palivo E85 (85 procent lihu) teď vychází 

cenou zhruba stejně jako Natural 95, a  při-

šlo tedy o cenovou, kdysi až desetikorunovou 

výhodu. Čistá bionaft a (MEŘO) a  směsná 

naft a s 30 procenty metylesteru vychází řádo-

vě až o několik korun dráž než klasická naft a. 

Pumpařské fi rmy jako Čepro, Benzina a další 

už samotná biopaliva kvůli vyšší dani, a tedy 

i zvýšené ceně a nastalému nezájmu zákazní-

ků, prakticky vyřadily z nabídky.

„Je to zoufalá situace. Splnit cíl úspory 

4 procent oxidu uhličitého v palivech do kon-

ce příštího roku je v této situaci a bez pomoci 

nabídky vysokoprocentních biopaliv nereál-

ný. Využijeme samozřejmě možnosti přimí-

chání biopaliv do benzinu a naft y v nejvyšší 

míře, co nám normy dovolí, ale stačit to asi 

nebude,“ řekl Lidovým novinám expert Čes-

ké asociace petrolejářského průmyslu a  ob-

chodu Václav Loula.

MINISTERSTVO CHYSTÁ ÚLEVY
Potíží si je vědomo i ministerstvo životního 

prostředí, které má danou legislativu na sta-

rosti. Ministerstvo už chystá změnu záko-

na, která by mohla prodejcům za  určitých 

podmínek ulevit. Kromě biopaliv by mohla 

v Česku se splněním závazku Evropské unie 

pomoci i další paliva, jako je stlačený zemní 

plyn CNG, propan -butan LPG nebo elektric-

ký pohon aut.

„Na základě loňské směrnice Rady budou 

moci po  změně zákona o  ochraně ovzduší, 

na  které aktuálně pracujeme, mohou doda-

vatelé pohonných hmot nově částečného sní-

žení emisí skleníkových plynů dosáhnout ta-

ké dodáním zkapalněného ropného plynu 

LPG, zemního plynu, tedy CNG nebo LNG, 

a  elektrickou energií pro elektromobily,“ 

uvedla mluvčí ministerstva životního pro-

středí Petra Roubíčková.

„To by pro nás znamenalo jistou úlevu. 

Chceme s  ministerstvem ale jednat o  všech 

variantách, které by nám pomohly závaz-

ný cíl v  současné komplikované situaci spl-

nit,“ říká Václav Loula, expert České asoci-

ace petrolejářského průmyslu a  obchodu, 

která sdružuje Čepro, Benzinu, MOL, OMV, 

Agrofert a  další velké výrobce, distributory 

a prodejce pohonných hmot.

POKUTA, 
NEBO POKLES ZISKU?

Pokud prodejci nesplní už průběžný limit 

na konci příštího roku, hrozí jim mnohamili-

onové pokuty. Mohou tomu v krajním přípa-

dě předejít tím, že na vlastní úkor budou pro-

dávat biopaliva pod cenou tak, aby byla zase 

lákavá. Pak ale zas miliony korun prodělají.

Loula připomíná, že prodejci musejí i při 

současném tlaku na  co největší omezení 

prodeje klasických pohonných hmot stále 

prodávat jejich nemalou část bez přimícha-

ných biopaliv, tedy v čisté podobě bez úspo-

ry emisí. Samotnou naft u například poža-

dují nemocnice a jiné objekty do generátorů 

pro záložní výrobu elektřiny nebo automo-

bilky pro první natankování nově vyrobe-

ných vozů.

Výroba takové omezení nemá. A produ-

centi biopaliv jako Preol, Primagra z  hol-

dingu Agrofert nebo výrobce biolihu Tereos 

TTD spoléhají na to, že nemalou část nepro-

dejných čistých biopaliv dokážou pumpaři 

přesunout v  rámci povinného přimíchává-

ní do benzinu a naft y, nabízených na čerpa-

cích stanicích.

„Agrofert na  tom, že se neprodávají vy-

sokoprocentní biopaliva, nijak netratí. Nyní 

se biopaliva o to více přimíchávají do klasic-

kých pohonných hmot, aby se splnila povin-

nost povinného podílu OZE a  povinnosti 

snižování emisí. To, co se prodávalo ve  vy-

sokoprocentních biopalivech, se nyní míchá 

do benzinu a naft y. Je to tak, že vysokopro-

centní biopaliva se započítávala do povinné-

ho přimíchávání, takže určitý podíl benzinu 

a  naft y se mohl prodávat bez podílu biopa-

liva. Od  ledna  2016 nedošlo k  ničemu jiné-

mu, než že vysokoprocentní biopaliva, která 

se prodávala s podporou, se nyní musí povin-

ně míchat do  pohonných hmot klasických. 

Jaká je budoucnost biopaliv? 
Pokud tuzemští petrolejáři nedodají na trh dostatečné množství biopaliv, 
hrozí jim sankce ze strany Evropské unie. 

Alena Adámková

P A L I V A
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Na  velikost trhu s  biopalivy to nemá žádný 

významný vliv,“ vysvětlil Martin Kubů, šéf 

divize obnovitelných zdrojů a paliv v koncer-

nu Agrofert.

BIOPALIVA JEN S CERTIFIKÁTEM 
UDRŽITELNOSTI

Zatímco cíle snížení emisí CO2 bude asi mož-

né dosáhnout změnou zákona o  ovzduší se 

započítáním jiných alternativních zdrojů 

v  dopravě, splnění cíle 10% podílu obnovi-

telných zdrojů bude podle Martina Kubů ob-

tížnější.

„K  dosažení cíle snížení emisí CO2 bude 

asi možné využít další alternativní zdroje  – 

LPG, CNG, LNG, částečně možná i elektro-

mobily. Ale ke  splnění povinného cíle 10% 

podílu OZE v dopravě do roku 2020 se tyto 

zdroje využít nedají, protože nejde o obnovi-

telné zdroje. Zásadní otázkou bude, jaké najít 

řešení pro splnění obou dvou cílů.

„Cíl 10% podílu OZE v dopravě asi bude 

nutné splnit zejména pomocí biopaliv, neb 

jiné obnovitelné zdroje se jako paliva zatím 

prakticky nepoužívají. Tady se ukáže his-

torická pravda, že druhý víceletý program 

podpory vysokoprocentních biopaliv není 

podporou výrobců, jak tvrdili jeho odpůr-

ci. Ale především jde o jediný program ČR 

na podporu plnění cílů v oblasti OZE v do-

pravě i snižování emisí. Druhý víceletý plán 

podpory vysokoprocentních biopaliv se ny-

ní prakticky nepoužívá, protože tato biopa-

liva se nyní prakticky neprodávají, a  tak 

distributoři přenášejí důsledky na trh s po-

honnými hmotami,“ vysvětluje Kubů s tím, 

že momentálně se zpracovává dopado-

vá analýza zvýšení spotřební daně na vyso-

koprocentní biopaliva. Až na  jejím základě 

PŘINESOU VYSPĚLÁ BIOPALIVA 
ZDRAŽENÍ POHONNÝCH HMOT?

Minimálně půl procenta spotřeby biopaliv by 

měla podle evropské směrnice o  obnovitel-

ných zdrojích v  dopravě z  dubna minulého 

roku tvořit tzv. vyspělá biopaliva neboli bio-

paliva 2. generace. Podle Martina Kubů jde 

však o cíl nikoliv závazný, nýbrž indikativní. 

„Státy mají vyvinout maximální úsilí, aby as-

poň půl procenta pocházela z vyspělých bio-

paliv z  nepotravinářských surovin, zejména 

odpadu. Ze zemědělských komodit smí po-

cházet jen 7 % biopaliv. Zbytek, 2,5 %, je ne-

vyjasněný,“ vysvětluje Kubů.

Podle něj existuje de facto pět zdrojů su-

rovin pro tzv. vyspělá paliva, ani jedné z nich 

však není na  trhu nadbytek. „Odpad, pře-

devším použité rostlinné oleje, dřevní štěp-

ka, rychle rostoucí dřeviny, sláma a speciál-

ní plodiny. V případě jedlých olejů podle mě 

skončí snaha jimi šetřit, naopak budou sna-

hy z nich „papírově“ vyrábět cíleně odpady, 

pokud to bude cenově výhodné. V  případě 

dřevní štěpky jde o velmi náročnou techno-

logii. Navíc štěpka se využívá energeticky, je 

jí reálný nedostatek. Musela by se asi dová-

žet. To mi nepřijde moc racionální. Umím 

si představit projekty na  zpracování dřev-

ní štěpky ve Skandinávii nebo Rusku, ale ne 

ve střední Evropě,“ tvrdí Kubů.

Co se týče rychle rostoucích dřevin, tak 

v ČR není podle něj moc půdy, která by ležela 

ladem, naopak je intenzivně využívána. „Když 

někdo bude chtít nahradit tunu pšenice či tunu 

kukuřice dřevinami, bude to muset pěstovat 

na plochách, kde by jinak pěstoval cukrovku, 

pšenici, kukuřici, nebo řepku. Z mého pohle-

du je to proto hluboké pokrytectví,“ říká Kubů.

Jedinou dopracovanou technologií pro 

výrobu bioethanolu 2. generace je podle něj 

sláma. „Ale slámy je taky nedostatek, vy-

užívají ji zemědělci  – zapracovávají ji zpět 

do půdy, aby zlepšili její vlastnosti. Malý zby-

tek se spaluje v teplárnách. Nevyplatí se ji do-

vážet zdaleka, má nízký energetický obsah 

a bylo by to dopravně náročné,“ tvrdí Kubů.

Největší riziko však vidí v  tom, že kvůli 

nižšímu obsahu energie v nepotravinářských 

surovinách nebo odpadech a  násobně draž-

ších výrobních technologiích budou biopa-

liva 2. generace mnohem dražší než biopali-

va 1. generace. „Je potřeba si přiznat pravdu, 

že tato původně dobře míněná strategie bude 

v praxi při současných nízkých cenách ropy 

vyžadovat další, ještě větší podporu při umís-

ťování na trhu, aby byla vůbec prodejná. Tu-

na hydrogenovaného oleje je dnes o 300-400 

USD dražší než MEŘO. Vzhledem k tomu, že 

nižší cena fosilních paliv i dalších primárních 

zdrojů obecně může trvat i několik let, muse-

la by se výroba biopaliv 2. generace výrazně 

dotovat, mnohem více než současná biopali-

va“, uzavírá pesimisticky Martin Kubů. 

může být v polovině roku aktualizován Ná-

rodní akční plán obnovitelných zdrojů v do-

pravě.

Kubů se nedomnívá, že biopaliva jsou sle-

pou uličkou a že nepřispívají ve skutečnosti 

ke snižování emisí CO2. „Funguje celosvěto-

vý systém certifi kace udržitelnosti biopaliv, 

který musí prokázat úsporu emisí proti fosil-

ním palivům. Certifi káty obvykle vydává re-

nomovaná auditorská fi rma. Veškerá biopa-

liva vyráběná Agrofertem jsou certifi kovaná 

mezinárodním auditorem. Pohybují se těsně 

nad úrovní 60 % snížení emisí proti fosilní-

mu ekvivalentu. Certifi kaci by měla mít i bio-

paliva z dovozu,“ vysvětluje Kubů.

Jiná otázka podle něj je, zda jsou biopali-

va globální náhradou za veškerou ropu. „Od-

pověď je: nepochybně nikoliv. Planeta nedo-

káže vypěstovat tolik biomasy, energie, kolik 

je potřeba na  výrobu veškeré spotřebová-

vané ropy. Biopaliva jsou a  budou jen pří-

spěvkem do budoucího energetického mixu. 

Navíc v EU nejsou zdaleka takovým fenomé-

nem, jako třeba v USA, jihovýchodní Asii či 

Jižní Americe, kde objem biopaliv je vyšší než 

v  EU,“ říká Kubů s  tím, že dovozy biopaliv 

z těchto zemí do Evropy v posledních letech 

poklesly. „Přesto 54 % biopaliv, která se po-

užívají v ČR, pochází stále z dovozu. Hlavně 

z Německa, Holandska, Maďarska, Slovenska 

a Polska. Trh je úplně otevřený, třeba Polsko 

si svůj trh chrání mnohem více. Majoritní 

podíl (až 75%) zde musí pocházet od tuzem-

ských výrobců. Naopak z ČR se vyveze pou-

ze zhruba polovina toho, co se doveze, tak-

že bilance není zdaleka vyrovnaná. To není 

dobrá zpráva zejména pro české zemědělce, 

vlastně se sem tak dovážejí zemědělské suro-

viny“, uvádí Kubů.
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O
dhaduje se, že na  trhu se vyskytuje 

kolem 30 tisíc výrobků chemické-

ho charakteru. Pro celou tuto vel-

kou škálu produktů však potřebujeme velmi 

omezené množství poloproduktů, pro jejichž 

výrobu používáme jen několik málo přírod-

ních surovin. Klíčovými poloprodukty jsou 

především ethylen, propylen, benzen, butadi-

en a samozřejmě uhlovodíková paliva. Dnes 

se tyto látky vyrábějí převážně z ropy. Bilance 

pro ČR je patrná z tabulky 1.

Výhoda ropy spočívá především v tom, že 

se svým frakčním i prvkovým složením blí-

ží fi nálním výrobkům a že tedy relativně jed-

noduchými procesními postupy převádíme 

uhlovodíky kapalného charakteru obsažené 

v ropě na komponenty paliv a monomery pro 

výrobu polymerů. Většina makromolekulár-

ních látek vychází právě z  etylenu, propyle-

nu, butadienu a benzenu. Je možno učinit té-

měř jistý předpoklad, že tyto základní látky 

jako klíčové chemikálie budeme potřebovat 

i v budoucnosti. Je tedy otázkou, zda lze tyto 

uvedené klíčové látky vyrobit též z uhlí.

KONCENTROVANÝ ZDROJ UHLÍKU
Uhlí je sice obdobně jako ropa koncentro-

vaný zdroj uhlíku (uvědomme si, že jsme 

v  podstatě „uhlíková“ společnost), má však 

některé podstatné nevýhody. Jde o  pevnou 

látku, která strukturně odpovídá zesíťova-

né makromolekule, navíc obsahuje význam-

né množství nežádoucích prvků a jako pevný 

substrát vykazuje pomalé reakce při jeho che-

mických přeměnách. (Obr. 1).

Základní nevýhoda, tzn.  jeho struktura, 

vždy znamená, že prvním krokem při přemě-

ně uhlí je rozrušení jeho makromolekulární-

ho charakteru. Přerušení uhlíkových vazeb 

Uhlí jako surovina pro výrobu chemikálií
Relativně vysoké zásoby uhlí  v České republice vedou k zamyšlení, zda by bylo vhodné tyto 
vlastní zdroje uhlíkové suroviny využívat do budoucna jako suroviny pro výrobu chemikálií.

Jaromír Lederer, výzkumné centrum UniCRE

v  pevné struktuře uhlí a  navíc velký obsah 

balastní vody vyžaduje vždy velké množství 

energie a  účinnost energetická nebo mate-

riálová je vždy podstatně nižší než v  přípa-

dě kapalné (ropa) nebo plynné (zemní plyn) 

suroviny. Vysoký obsah kontaminujících 

prvků (především síry, dusíku, těžkých ko-

vů) pak v  případě uhlí vždy znamená dosti 

velkou ekologickou zátěž. Pevný charakter 

pak obvykle komplikuje dávkování uhelné-

ho substrátu do chemických reaktorů a zna-

mená vždy podstatně složitější zařízení, než 

je tomu v  případě dávkování tekutin. Přes-

to zůstává otázka využití uhlí pro chemiká-

lie aktuální, a  to především ve chvíli, kdy si 

lze představit, že bezproblémové dodávky 

ropy a  plynu ze zahraničí mohou být kom-

plikovány jejich objektivně klesajícími záso-

bami, vysokou cenou nebo politickými pro-

blémy. Objektivním argumentem pro využití 

uhlí je údaj o  jeho světových zásobách pod-

statně převyšujících těžitelné zásoby ropy 

nebo plynu (Tabulka 2). V  České republice 

je chemické využití uhlí aktuální i proto, že 

tyto technologie mají u  nás tradici (pohon-

né hmoty, svítiplyn) a v případě černého uh-

lí existují významné a  komerčně úspěšné 

zpracovatelské kapacity pro zpracování čer-

nouhelného dehtu na  převážně aromatické 

chemikálie (DEZA, a. s., Valašské Meziříčí). 

Produkce benzenu z uhlí je tak v ČR již dnes 

významná.

Pokud odhlédneme od  občas publiko-

vaných speciálních anebo nízkokapacitních 

postupů využití, lze v  oblasti chemického 

využití uhlí mluvit o  třech základních tech-

nologických variantách: pyrolýze (karboni-

zaci), přímém zkapalňování a nepřímém zka-

palňování. Krátce tyto postupy popišme.

PYROLÝZA UHLÍ
V  případě pyrolýzy uhlí můžeme tento po-

stup představit sumarizací údajů o  proce-

su karbonizace, která byla v  Českosloven-

sku v provozu až do 60. let minulého století. 

Karbonizace spočívala v zahřátí hnědého uhlí 

Obrázek č. 1: Představa o struktuře uhlí

Tabulka č. 1: Přibližná produkce klíčových chemikálií ve světě a v ČR

mil. t /rok podíl výroby (%) ČR (mil.t/rok)
Ethylen 140 100 0,5

Propylen 57 67 0,3

1,3-Butadien 9 91 0,09

Benzen 40 55 (Evropa) 0,30

P A L I V A
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na  teploty 550 až 750 °C, přičemž se kromě 

plynů a tuhých zbytků uvolňovala po ochla-

zení kapalina – dehet - s výtěžkem okolo 10 

procent. Výtěžek uhlovodíkových frakcí zís-

kaných následnou hydrogenací dehtů pak byl 

okolo 8 procent. To znamenalo, že se z 1 tuny 

uhlí vyprodukovalo necelých 80 kg využitel-

ných uhlovodíkových frakcí. Tyto frakce by-

lo možné využít i pro výrobu chemikálií. Jed-

nalo se však o složitou technologii náročnou 

na množství surovin, energie, výrobní zaříze-

ní, údržbu a rovněž i na obsluhu.

PŘÍMÉ ZKAPALŇOVÁNÍ
Přímé zkapalňování uhlí znamená jeho de-

struktivní hydrogenaci, kdy působením vodí-

ku, katalyzátorů a za vysokých teplot (500 °C) 

a tlaků (30 MPA), štěpíme již zmíněnou zesí-

ťovanou strukturu uhelné molekuly na men-

ší fragmenty. Ty odpovídají frakčně složení 

ropy, jsou kapalné a  lze je současnými rafi -

nerskými procesy zpracovat obdobně jako 

ropu. Hydrogenaci uhlí, respektive jeho smě-

sí např. s ropnými zbytky (tzv. koprocesing), 

byla věnována v 70. a 80. letech ve světě velká 

pozornost a výzkum těchto procesů byl pro-

váděn i v ČR.

SYNTÉZNÍ PLYN
Z  hlediska dnešního poznání je ovšem zda-

leka nejperspektivnějším postupem nepří-

mé zkapalňování uhlí. Prvým krokem je jeho 

zplyňování, kdy za  přítomnosti vodní páry 

a menšího množství kyslíku je uhelná hmota 

jen parciálně spalována za současného půso-

bení vodní páry. Teplo ze spalování do systé-

mu vnáší potřebnou energii (vysoké teploty) 

a umožňuje tak průběh endotermních reak-

cí s vodou za vzniku převážně vodíku a oxidu 

uhelnatého, tedy na tzv. syntézní plyn. Syn-

tézní plyn, jak plyne již z  názvu, je reaktiv-

ní směs vodíku a oxidu uhelnatého. Pro jeho 

využití jsou k dispozici v principu dvě základ-

ní – obě využívané a pokládané za stejně per-

spektivní – syntetické cesty. Prvou je tzv. Fis-

cherova a Tropschova syntéza (FT), druhou 

syntézní cestou je výroba metanolu. FT syn-

tézou se produkují, kromě vyšších alkoholů, 

zejména uhlovodíkové směsi. V tomto stádiu 

máme k dispozici uhlovodíkové frakce prak-

ticky shodného charakteru, jaké dnes produ-

kujeme při zpracování ropy. Jejich transfor-

maci na uvedené klíčové chemikálie – etylen, 

propylen, butadien, benzen  apod. – lze pak 

realizovat (typicky ethylenovou pyrolýzou) 

běžnými petrochemickými postupy.

Reakční schéma Fischer Tropschovy syntézy:

n CO + (2n+1) H2 → CnH2n+2 + H2O
n CO + 2n H2 → CnH2n + H2O
n CO + 2n H2 → H(-CH2-)nOH + (n-1) H2O

Reakční schéma výroby metanolu:

CO + 2H2 → CH3OH

a to zejména jako „partner“ pro klasické rop-

né technologie nebo procesy na  bázi ob-

novitelných zdrojů. Je tedy zřejmé, že ropu 

a zemní plyn lze nahradit, ovšem dnes nepří-

liš výhodně, též uhlím. 

Pro jeho využití pro chemický a  palivářský 

průmysl je perspektivní nepřímé zkapalňo-

vání, a  to buď s využitím Fischerovy a Tro-

pschova syntézy, při které vznikají přednost-

ně uhlovodíky nebo cestou metanolu. Oba 

tyto poloprodukty lze již v současnosti zná-

mými postupy transformovat na  základní 

chemikálie a  monomery pro výrobu komo-

ditních polymerů. Nutno ale konstatovat, že 

stav výzkumu a vývoje u nás těmto výzvám 

neodpovídá.

Tabulka č. 2: Zásoby fosilních surovin a předpokládaný počet let jejich těžby jako podíl zásob (R) a roční produkce (P)

Primární produkt Koncový produkt Výtěžek

FTS – produkt Plasty, maziva, paliva 1,2 mil. tun

Autobenzin Automobilismus 0,8 mil. tun

Močovina Hnojiva 4 mil. tun

Metan Chemie, energetika 1,4 mil. tun

Vodík Amoniak, čistá paliva 0,5 mil. tun

Palivo Zásoby ve světě Těžba Těžba OE (Gt) R/P

Ropa 164 Gt 3,89 Gt 3,89 41

Zemní plyn 180 Tm3 2,76 Tm3 2,49 67

Uhlí 909 Gt 5,85 Gt 2,93 164

Tabulka č. 3: Odhadované výtěžky chemikálií vyrobitelných z 10 mil. tun uhlí

Obrázek č. 2: Schéma možností chemických přeměn 
metanolu

Metanol pak představuje chemikálii s roz-

sáhlými možnostmi dalších chemických pře-

měn. Jednou z nich je transformace na klíčo-

vé olefi ny (etylen a propylen). Syntézní cesty 

jsou patrné ze schématu. (Obr. 2.)

Přesto, že se nepřímé zkapalňování uh-

lí považuje za  nejekonomičtější postup, vý-

těžky důležitých výrobků jsou (ze shora 

uvedených důvodů) podstatně nižší, než je 

tomu v případě ropy. Odhadované produk-

ce některých klíčových chemikálií vztaže-

né ke zpracování 10 mil. tun uhlí jsou patr-

né z tabulky 3.

SPOLEHLIVÝ ZDROJ PRO VÝROBU 
CHEMIKÁLIÍ

Z  uvedené úvahy lze vyvodit, že pro země, 

které mají dostatečné zásoby, představuje 

uhlí spolehlivý zdroj pro výrobu chemikálií, 
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P
okud požadujeme bezproblémovou 

funkci technologického celku, musí 

spolehlivě fungovat všechny jeho 

části. Dlouhodobé problémy s průsaky vody 

v horní nádrži přečerpávací vodní elektrárny 

Dlouhé stráně vedly v  roce 2007 (11  let po 

uvedení do provozu) k jejímu celkovému vy-

puštění. Následovala defi nitivní oprava izo-

lační vrstvy. Naproti tomu na dně dolní nádr-

že se přirozeně již 22 let usazují sedimenty ve 

formě jemných částic rozpuštěných ve vodě. 

Problémem je, že se dostávají do chladicího 

systému technologie. Chladící voda se ná-

sledně fi ltruje a pokud je ve vodě sediment, 

fi ltry se zanášejí. Filtry se musí proto stále čis-

tit. I přes pečlivou fi ltraci se sediment dostává 

dále do technologie, kde se může usazovat 

a působit potíže. Provozovatel vodního díla, 

společnost ČEZ, rozhodl o provedení detail-

ního průzkumu stavu dna vodní nádrže. 

 

 PRŮZKUM NÁDRŽE VYCHÁZEL 
Z HISTORIE

Jedním z prvních podkladů pro výběr vhod-

né lokality pro umístění vodní elektrárny byly 

mapové podklady s vrstevnicemi, které v dru-

hé polovině 20. století vznikaly fotogramme-

trickým vyhodnocením leteckých měřických 

snímků. Po výběru míst s dostatečným převý-

šením pro umístění horní a dolní nádrže došlo 

k předprojektovému zaměření stavby pomo-

cí geodetických metod. Následoval projekt, sa-

motná stavba a po dokončení pak dokumen-

tace skutečného provedení stavby. Dno dolní 

nádrže bylo zaměřeno v roce 1994 přístrojem 

echolot a geodetickými metodami v 17 příč-

ných profi lech s rozestupem 28 až 55 m. Dal-

ší etapa měření se uskutečnila v  roce 1997, 

podrobné body profi lů byly určeny polární 

metodou s trigonometrickým měřením výšek, 

hloubka byla měřena opět echolotem. 

MĚŘILO SE DIGITÁLNĚ Z LODĚ
Před zahájením mapování a pro správné ur-

čení objemu a  stavu sedimentů bylo nutné 

zajistit dostupné historické podklady. K dis-

pozici bylo geodetické zaměření 17 profi -

lů z let 1994 a 1997. Digitální mapování dna 

provedla společnost MDP GEO, která dispo-

nuje požadovaným přístrojovým vybavením 

pro měření pod vodní hladinou. Na konci 

srpna 2015 se výška vodní hladiny blížila mi-

nimální úrovni (801 m n. m.). Skupina geo-

detů zaměřila dostupný polohopis a výškopis 

pomocí přístroje GNSS a  robotické stanice. 

Zaměření pod vodní hladinou bylo realizo-

váno plošně z paluby plavidla, na kterém byly 

instalovány přístroje SonarMite BT a GeoEx-

plorer XT pro kontinuální záznam hloubky 

a polohy. Přesnost měření sonarem je 0,1 % 

hloubky s rozlišením 1 cm. 

PŘEHLED POUŽITÝCH TECHNOLOGIÍ 
Při vyhledání překážek a  předmětů ve vod-

ních nádržích a vodních tocích, při sledová-

ní změn profi lů vodních děl před a  po po-

vodňových epizodách, vyhodnocení objemu 

sedimentů, porovnání stavu před a po sanaci, 

dlouhodobý monitoring vodních děl se pou-

žívají následující technologie:

  LiDAR (Light Detection and Ranging) – 

umístěný v letadlech, využívá časový roz-

díl světelného paprsku odrážejícího se od 

vodní hladiny a  paprsku odrážejícího se 

ode dna.

  Sonar (Sound Navigation and Ranging) – 

zařízení k měření využívá ultrazvukových 

vln. 

  Jednofrekvenční sonar (single -beam 

sonar) vysílá jeden paprsek, vhodné pro 

aplikace menších rozsahů a profi ly.

  Multifrekvenční sonar (multi -beam 

sonar), vyšší dosah a širší záběr.

  Stranový sonar (side -scan sonar), 

obvykle tažen pod nebo za lodí, měří 

energii vyslaných a přijatých zvuků.

Výstupy digitálního mapování stavu vod-

ních ploch a  řek slouží k  zvyšování spoleh-

livosti a  bezpečnosti vodní dopravy, ověře-

ní retenční schopnosti nádrží, jako podklady 

pro projekty prací na vodních dílech.

Z A J Í M A V O S T I

Mapování pod vodní hladinou 
v nádrži Dlouhé stráně
Přečerpávací elektrárna Dlouhé stráně se zanáší sedimenty. V loňském roce se zde proto 
i za pomoci speciálních přístrojů a také potápěčů uskutečnila neobvyklá měření. 
Marcel Janoš, MDP GEO

Obrázek č. 1: Letecký pohled na přečerpávací vodní 
elektrárnu Dlouhé stráně  Zdroj: ČEZ

Obrázek č. 2: Pohled z hráze dolní nádrže Dlouhé stráně, 
hladina 801 m n. m. 

Obrázek č. 3: Pohled na přítok dolní nádrže Dlouhé stráně, 
řeka Desná, hladina 801 m n. m.

Obrázek č. 4: Pohled z paluby měřické lodi – sonar při práci



PŘEČERPÁVACÍ VODNÍ ELEKTRÁRNA DLOUHÉ STRÁNĚ 
Elektrárna leží v katastru obce Loučná nad Desnou, v okrese Šumperk. Má tři „nej“ mezi přečerpávacími elektrárnami:
 největší reverzní vodní turbínu v Evropě – 325 MW,  elektrárnu s největším pádem v České republice – 510,7 m  největší instalovaný výkon v ČR – 2× 325 MW.

Elektrárna plní v elektrizační soustavě několik významných funkcí – statickou, dynamickou a kompenzační. Statickou funkcí se rozumí přeměna nadbytečné energie v soustavě na 
energii špičkovou – v době přebytku elektrické energie v síti (především v noci) se voda čerpá z dolní nádrže do horní a ve špičkách, v době nedostatku elektřiny, se v turbínovém reži-
mu vyrábí elektrický proud. Dynamickou funkcí přečerpávací vodní elektrárny se rozumí schopnost plnit funkci výkonové rezervy systému, vyrábět regulační výkon a energii a podílet se 
na řízení kmitočtu soustavy. Kompenzační provoz slouží k regulaci napětí v soustavě.

Výstavba elektrárny byla zahájena v květnu 1978. Na počátku osmdesátých let však byla z rozhodnutí centrálních orgánů převedena do útlumového programu. V roce 1985 došlo 
k modernizaci projektu a po roce 1989 bylo rozhodnuto stavbu dokončit. Do provozu byla elektrárna uvedena v roce 1996.

Elektrárna je řešena jako podzemní dílo. Obě soustrojí jsou umístěna v podzemí, v kaverně o rozměrech 87,5 × 25,5 × 50 m. Souběžně s kavernou turbín se v podzemí nachází 
komora transformátorů, která má rozměry 115 × 16 × 21,7 m. V této komoře jsou dva blokové trojfázové transformátory, rozvodny 22 kV a další zařízení.

Horní nádrž je s podzemní elektrárnou spojena dvěma přivaděči, jedním pro každé soustrojí. Přivaděče mají délku 1 547 m a 1 499 m. Elektrárna je spojena s dolní nádrží dvěma 
odpadními tunely o průměru 5,2 m. Tunely jsou dlouhé 354 a 390 metrů. Dolní nádrž se nachází na říčce Divoká Desná. Nádrž má celkový objem 3,4 mil. kubických metrů, výšku hráze 
56 m, kolísání hladiny 22,2 m. Horní nádrž se nachází na hoře Dlouhé Stráně v nadmořské výšce 1350 m. Má celkový objem 2,72 mil. m3.

Technologický proces zajišťují dvě reverzní turbosoustrojí, každé o výkonu 325 MW. Výkon reverzní turbíny při čerpadlovém režimu činí 312 MW, při turbínovém až 325 MW.
Dolní nádrž: Hráz je provedená sypaná kamenitá, s návodním asfaltovým těsněním. Po koruně šířky 6 m a délky 306 m vede neveřejná komunikace. Přístup k hladině vody je umož-

něn dvěma schodišti. Celkový objem hráze je 3,405 mil. m3, provozní objem 2,580 mil. m3. Maximální hladina 822,7 m n. m., hladina stálého napuštění 800,50 m n. m. 
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POMOHLI I POTÁPĚČI
Průzkum vytipovaných míst pod vodní hla-

dinou a  odběr vzorků provedli potápěči 

z chomutovské fi rmy ROCKNET. Tato spo-

lečnost se dlouhodobě zabývá potápěčskými 

průzkumy včetně fotografi ckého a  fi lmové-

ho záznamu. Práce provádí pomocí špičko-

vé potápěčské techniky, speciálního potápěč-

ského plavidla a čtyř potápěčů.

VZNIKL MODEL DNA NÁDRŽE 
Následným kancelářským zpracováním byl 

vytvořen 3D model dna dolní nádrže. Z něho 

bylo vyneseno 17 profi lů odpovídajících prv-

nímu měření z roku 1994. Porovnáním profi -

lů 1. a 3. etapy zaměření byly zjištěny rozdíly, 

které pomohly při rozhodování o dalším po-

stupu. Výpočty rozdílových kubatur vychá-

zely z  dostupných zdrojových dat. Nánosy 

sedimentů mocnosti až 1 m tvořené na dně 

nádrže bude potřeba odstranit. 

NÁVRH OPATŘENÍ
Detailní zaměření bude jedním ze základních 

podkladů pro zpracování projektu rekon-

strukce nádrže a ucelené informace umožní 

přesnější zpracování rozpočtu. Následný mo-

nitoring a kontrola kubatury odtěženého ma-

teriálu ušetří nemalé fi nanční prostředky.

  O AUTOROVI
MARCEL JANOŠ pracuje na pozici 

technického ředitele společnosti MDP 

GEO, s. r. o. Působí v oboru geodézie 

od 80. let minulého století. Během své 

profesní kariéry se věnoval důlnímu 

měřictví, geodézii, leteckému měřickému 

snímkování, fotogrammetrii a aplikaci 

výsledků měřených dat v praxi.

Kontakt: janos@mdpgeo.cz

Obrázek č. 5: Mapa izolinií „Zaměření vodního díla Dlouhé stráně – dolní nádrž“ (zmenšeno)



i v raně křesťanském umění. Ve Švédsku, kde 

byl Šalamounův uzel nalezen vytesaný v ka-

meni ze 4. století př. n.  l., jím označují mís-

ta kulturních památek. Kdo umí háčkovat, jej 

také zná. Je jedním z nejrozšířenějších deko-

račních motivů všech kultur.

Symbol míru se poprvé objevil v  roce 

1958 ve Velké Británii při protestním pocho-

du pacifi stů za  jaderné odzbrojení, zvaném 

také Velikonoční pochod. Autor použil zna-

ky z tzv. semaforové abecedy. Vložil do kru-

hu písmena N a D (Nuclear Disarmament), 

jedno na  druhé. Osoba s  praporky má u  D 

jednu ruku zdviženou kolmo nahoru a dru-

hou kolmo dolu, u N má roztažené ruce smě-

řující k zemi.

Z A J Í M A V O S T I

M
nozí z  nás se ve  své běžné praxi 

setkávají se symboly s  celosvěto-

vou srozumitelností, aniž bychom 

si uvědomovali, že vlastně používáme jazyk, 

který se jakoby stává esperantem. Pro od-

borníka i  laika je vždy užitečné znát původ 

a hlubší význam každého termínu, se kterým 

se často v  běžném životě setkává. Abychom 

tedy mohli lépe číst znaky, s  nimiž mnozí 

z nás denně přicházejí do styku, zde je jejich 

historie a skrytý, snad zajímavý a překvapivý 

význam několika z nich.

Tlačítko zapínání/vypínání: už ne desít-

ková číselná soustava, ale dvojková (binární) 

soustava sestávající pouze ze dvou symbolů - 

nuly a  jedničky, se běžně používá u vypína-

čů a  tlačítek alespoň od konce druhé světo-

vé války. V  elektrickém obvodu 1 znamená 

obvykle „zapnuto“ a  0 „vypnuto“. Uvedený 

symbol je grafi ckým znázorněním jedničky 

a nuly uložených na sobě.

na hrotech znamenají, že přes USB porty je 

možné propojovat různá zařízení.

Název zařízení wireless bluetooth je pře-

vzatý z přídomku dánského a norského krále 

Haralda I. (911 – 986 n. l.), zvaného Blåtand 

(Harold Bluetooth neboli Harald Modro-

zub), známého sjednocením národů Norska 

a Dánska po konverzi na křesťanskou víru.

Vývojáři měli za to, že jednotná technolo-

gie, pomocí které komunikují počítače s mo-

bily, je hodna jména krále, který spojil národy 

skandinávských poloostrovů prostřednic-

tvím víry. Znak je kombinací královského 

monogramu H a B, jak byl znázorněn v dán-

ských runách.
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Netušený původ běžně používaných symbolů
Některé novodobé celosvětově užívané symboly 
se staly základem jazyka srozumitelného na celé planetě. 
Jejich počet se neustále rozšiřuje a dnešní globální svět 
tento „jazyk“ využívá stále více.
Jiří Kohutka

Obrázek č. 1: Tlačítko „zapni/vypni“ – binární soustava 1 a 0

Obrázek č. 2: Univerzální datová sběrnice – trojzubec 
vládce mořské říše Poseidona

Univerzální datová sběr-

nice USB (Universal Serial 

Bus): tvůrci znaku se prav-

děpodobně inspirovali troj-

zubcem boha mořské říše 

Neptuna neboli Poseidona, 

který jím rozpoutával bou-

ře a  zemětřesení. Trojzubec 

symbolizuje povely, zatímco 

kruh, trojúhelník a  čtverec 

Obrázek č. 4: Symbol Bluetooth – kombinace královského 
monogramu H a B

Modifi kační klávesa CMD (command) 

v technologii Apple umožňuje řešit celou řa-

du zkratek. Je označena Šalamounovým uz-

lem symbolizujícím enigma - spojení člověka 

s bohem. Pouze moudří, jako král Šalamoun, 

jej umí rozluštit.

Šalamounův uzel je známý od pradávna. 

Jeho znázornění můžeme vidět již v synagoze 

z 1. století n. l. v italské Ostii a často se objevuje 

Obr. 5. Šalamounův uzel – modifi kační klávesa CMD 
(command)

Obrázek č. 3: Symbol Bluetooth – král Harald Bluetooth/
Modrozub

Obrázek č. 6: Symbol míru

Obrázek č. 7: Symbol míru - písmena N a D (Nuclear 
Disarmament)
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K
omplexní přehled o  situaci ve  všech 

hlavních oborech energetiky podal 

ve svém vystoupení ministr průmyslu 

a obchodu Jan Mládek. Konstatoval, že ener-

getická bezpečnost z  hlediska bezpečnosti 

dodávek energie je zakotvena především 

v aktualizované Státní energetické koncepci. 

„Pro zajištění dostupné, spolehlivé a  cenově 

udržitelné dodávky je výhodou náš palivový 

mix, o tom se neustále přesvědčuji,“ řekl Jan 

Mládek. Výpadek jedné komodity pro nás 

není fatální. Jinak by naše země byla mno-

hem zranitelnější. SEK má snížit míru nejis-

toty v tomto oboru.

O ČEM JE UŽ ROZHODNUTO
Je pozitivní, že se dospělo k  politické doho-

dě stran limitů těžby hnědého uhlí. Všech-

ny problémy to neřeší, ale nyní platí, že těž-

ba na dole Bílina se posune, pokud jde o důl 

ČSA, ten bude dotěžen v  rámci limitů zhru-

ba v  letech 2022–2025. „Je to něco, s čím lze 

pracovat v ekonomice a v  sociálních progra-

mech,“ řekl ministr. Horší je to s černým uh-

lím. Ministr konstatoval, že má mandát spo-

lu s ministrem fi nancí a ministryní sociálních 

věcí jednat o dalším osudu horníků na  Ost-

ravsku. „Nemám ale mandát jednat o jakéko-

li pomoci, která by do OKD plynula.“ Zájmem 

státu je, aby propouštění probíhalo organizo-

vaně, aby se rozšířily průmyslové zóny, vytvo-

řily se pobídky pro dojíždění apod. Poslanec-

ká sněmovna projednává zákon, který umožní 

horníkům odejít do předčasného důchodu.

Pokud jde o uran, tak regulérní těžba kon-

čí. V roce 2017 se bude důl dotěžovat a pak 

bude uzavřen. „Představy o  další těžbě jsou 

zcela nereálné,“ potvrdil ministr. Bude o tom 

nadále rozhodovat nová vláda na  jaře roku 

2018, ale Mládek soudí, že změna stanovis-

ka by byla ekonomicky neschůdná. Jde o hlu-

binnou těžbu, která je drahá, zatímco světová 

konkurence těží uran povrchově.

V dodávkách zemního plynu je situace víc 

než příznivá. Jsou diverzifi kovány jak trasy, 

tak dodavatelé. Mládek se podrobně věno-

val plynovodům a jejich výstavbě. „Pokud si 

někdo myslí, že se v  realitě Evropa jako ce-

lek postaví Rusku, tak to nebude jednoduché. 

Určitě zejména pokud by šlo o společné ná-

kupy. Ale infrastruktura a obchod s plynem, 

to se od  roku 2009 zásadně zlepšilo, hlavně 

pro Slovensko, mohou dostat plyn jinou ces-

tou než předtím. Je to nyní ekonomická otáz-

ka, ne bezpečnostní.“ Pokud jde o ropu, jsme 

Česko musí v energetice prosazovat své zájmy
O tom, co ohrožuje energetickou bezpečnost České republiky, 
diskutovali v únoru odborníci na Žofínském fóru v Praze.

na  tom také komfortně. Je jen otázkou, zda 

postavit propojení ropovodů Litvínov – Leu-

na. Ministr hovořil také o  situaci v  jader-

né energetice a  budoucím jaderném bloku. 

Už je podle něj ale nejvyšší čas, aby se zača-

lo na přípravě stavby více pracovat. Zejména 

pokud by to mělo být v Dukovanech, jejichž 

poslední blok by měl být odstaven v  letech 

2035 – 2037.

HMOTNÉ REZERVY
Předseda Správy státních hmotných rezerv 

ČR (SSHR) Pavel Švagr informoval o nové le-

gislativě. Od března 2016 platí novela zákona 

o SSHR, která této Správě umožňuje pružněj-

ší reakci v krizové situaci, takže bude možno 

například rychleji předisponovat zásoby pro 

systém integrované záchranné služby. 

Pokud jde o  nouzové zásoby, které jsou 

uloženy u  společností Mero a  ČEPRO, jsou 

nyní k dispozici na 97 dnů. V zásobách má 

ropa podíl 48  %, naft a 36 %, benzin 12  %. 

V hmotných zásobách máme stále ještě i těž-

ké topné oleje, ač to není strategická surovi-

na. Zatím se jejich prodej dostatečně nedaří. 

Předseda SSHR se zabýval také známou kau-

zou Viktoriagruppe AG a zadrženými český-

mi pohonnými hmotami. „Podáme žalobu 

na vydání naft y a potvrzení našeho vlastnic-

tví.“ K této otázce dostal v diskusi také nejví-

ce dotazů.

CO OHROŽUJE BEZPEČNOST
Otázku „Co ohrožuje bezpečnost?“ polo-

žil také Jiří Feist z  EP Energetický a  prů-

myslový holding. A  zabýval se jednotlivý-

mi možnostmi. Je to otázka primárních 

zdrojů? Je to kritická infastruktura? Je to 

okolí, politika  apod.? Podle jeho názoru 

Česko zvyšuje svoji energetickou závislost 

z  15 na  30  %. Bezpečnost je snížena i  tím, 

že transformace výrobního mixu není před-

cházena transformací sítí. Jednotlivé země 

nekoordinují národní energetické politiky, 

v našem regionu je to nejvíc vidět. V Bruselu 

se rozhoduje bez reálných dopadových ana-

lýz na EU a členské země, což snižuje důvě-

ru a respekt mezi jednotlivými státy. Česko 

své zájmy musí prosazovat, a to jak na plat-

formě EU, tak u svých sousedů.

Nejen Jiří Feist, ale i  někteří diskutují-

cí, vyjádřili znepokojení nad tím, že Němec-

ko podporuje stavbu druhé linie Nordstrea-

mu z  Ruska. Může to omezit či zlikvidovat 

jiné plynovody, působí to proti diverzifi ka-

ci zdrojů a  hlavně se členských zemí nikdo 

na názor neptá.

Místo předsedkyně ERÚ Aleny Vitásko-

vé vystoupil Martin Šik, ředitel odboru pro 

evropské záležitosti ERÚ. S  činností Státní 

energetické inspekce seznámil její ústřední 

ředitel Pavel Gebauer. Pokládá za alarmující, 

že víc než polovina kontrol v roce 2015 skon-

čila správním řízením.

Se samostatnou prezentací z  oboru naf-

ty a  paliv vystoupil Ludvík Baleka, obchod-

ní ředitel MND. Pokládají za  nesprávné, že 

předmětem státních hmotných rezerv není 

rovněž zemní plyn. Věnoval se také nízké-

mu využívání plynových zásobníků, protože 

obchodníci nemají povinnost držet dosta-

tečně vysoké zásoby plynu. V  diskusi smě-

řovalo hodně dotazů a  připomínek k  Lence 

Kovačovské, náměstkyni MPO pro energeti-

ku. Kromě ní v diskusi vystoupila také řada 

účastníků z pléna.  (red)

K O N F E R E N C E  V E L E T R H Y

Ministr Jan Mládek
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Z
ahájení jednání a  úvodnímu bloku 

konference byla přítomna velvyslan-

kyně Polské republiky paní Gražyna 

Bernatowicz, náměstkyně ministra průmyslu 

a obchodu pro energetiku Lenka Kovačovská, 

zástupce Mezinárodní energetické agentury 

Vladimír Kubeček a  šéfporadce ministra ži-

votního prostředí Petr Kalaš, který byl rovněž 

delegátem pařížské klimatické konference. 

Tématem konference byla Dekarbonizace 

české ekonomiky - konec fosilních paliv?

Z OBSAHU MINULÝCH KONFERENCÍ
Jednání konference se soustředilo nejen na 

Evropskou unii, ale i na světovou situaci a její 

vývoj. Podrobněji v rámci EU na současnou 

i plánovanou politiku, výhledy a perspektivu, 

změny legislativy, trhu a  energetického mi-

xu a výhledy České republiky. Minulé konfe-

rence se zabývaly především aktuální situací 

v energetice, deformacemi tržního prostředí, 

vedoucími k  nedostatku investic do inova-

cí zdrojů a spolehlivých soustav a nekonzis-

tentní energetickou politikou Evropské unie. 

Jedna z  konferencí byla tematicky oriento-

vána na zvyšující se riziko blackoutu. Žád-

né z uvedených rizik se nezmírnilo. K dalším 

nejistotám přibyla současná geopolitická ri-

zika, zejména konfl ikty v islámských zemích 

vyvážejících ropu a rusko – ukrajinský kon-

fl ikt. Evropská unie nemá jasno v dalším vý-

voji trhu ani deklarované Energetické unii. 

Poslední konference před rokem měla název 

i téma Energetická unie – sny a realita.

PAŘÍŽSKÁ KONFERENCE DÁVÁ SMĚR
V  zahájení konference popřála ředitelka 

AEM Zuzana Šolcová účastníkům konferen-

ce příjemné dva dny jednání a položila otáz-

ku, že Evropa chystá smělé závazky, ale co na 

to konkurenceschopnost? Podstatné prvky 

Závěry jarní konference AEM 2016
Jubilejní XX. jarní konference Asociace energetických manažerů se uskutečnila 
ve dnech 23. a 24. února 2016 v kongresovém centru hotelu Olympik v Praze. 
Jednání se zúčastnilo více než sto členů asociace a dalších odborníků. 

Hynek Beran

k zamyšlení nad touto otázkou byly předmě-

tem řady dalších referátů.

Nejvýznamnější mezinárodní událostí byla 

poslední klimatická konference v Paříži, kte-

ré se zúčastnilo více jak 30 tisíc delegátů a ta-

ké více než 150 hlav států. Posun ve vnímání 

emisí CO2 je především v  dobrovolnosti zá-

vazku a konsensu v tom, že namísto spočíta-

ných 4,7 °C oteplení by se mělo do roku 2050 

realizovat pouze 1,5 až 2 °C. Byly k tomu sta-

noveny i postupy, které se mají dále zpřísňovat 

a také program dalších jednání. Závěry nejsou 

direktivní, jde o dobrovolný konsensus účast-

níků. Nicméně není z dalšího vývoje jasné, do 

jaké míry je závazný postup USA, přestože se 

jednání souhlasně účastnil prezident Obama. 

Některé severoamerické státy už takový záva-

zek dobrovolně přijímají.

ASIE BUDE V ENERGETICE DOMINOVAT
Budoucím středobodem světového energe-

tického trhu je Asie. Čína v současnosti spo-

třebovává zhruba polovinu světového uhlí, 

ale pouze 60 % v energetice, je zde velký pro-

stor pro snižování emisí. Spotřeba ropy a ply-

nu v Evropě a USA klesá a v Asii roste. Jádro 

se má ve světě zdvojnásobit, produkce OZE 

v roce 2014 již přerostla zemní plyn. Kolem 

roku 2030 se stanou OZE ve světě význam-

nou složkou dalšího rozvoje ve výrobě pře-

devším elektřiny, zejména vítr a  fotovoltai-

ka. Výroba elektřiny se stává a bude hlavním 

bodem transformace energetického systému.

Evropě svět utíká. Hovoříme o Energetic-

ké unii EU, ale nikdo pořádně neví, o jakou 

vizi a  jaký konkrétní model jde, je to obec-

ná politická deklarace bez konkrétního tech-

nického vyjádření. Zodpovědnost za dodáv-

ku energie administrativa EU nepřijímá.

Polsko hodlá spolupracovat v  rámci Vi-

segrádu a  využívat tuto spolupráci k  prosa-

zování společných cílů. Využití uhlí bude 

trvat, ale předpokládá i  užití biomasy, sta-

ví transformátory s  příčnou regulací pro 

usměrňování nežádoucích neplánovaných 

přetoků elektřiny.

ZÁVAZKY Z EMISÍ PLNÍME
Politika ochrany klimatu v ČR je plněna. Vý-

voj emisí v ČR klesá, zahrnuta je i doprava. 

Plníme závazky do roku 2020 a nemáme pro-

blém ani s  rokem 2030. Největším emiten-

tem je doprava. Na druhou stranu bychom se 

měli operativněji dívat na programy EU a ty 

užívat. Zadání těchto programů a jejich pod-

mínky tvoří především Brusel, nikoli národ-

ní ministerstva, a v tomto smyslu je potřeba 

vytvářet podmínky pro uplatnění možných 

podpor, aby se prostředky čerpaly a  nikoli 

abychom při tom museli překonávat vlastní 

problémy na národní úrovni.

Schválený ASEK může doznat změn při 

realizaci. V případě odstavení Dukovan bez 

náhrady budeme mít problematické scéná-

ře pokrytí energetické potřeby. Ve scéná-

řích uvažujeme fyzickou životnost zdrojů, 

ale nutno je uvažovat i jejich komerční ren-

tabilitu. Na druhou stranu několik nových 

klasických zdrojů máme, ale omezeně. Na 

semináři zazněly i některé alternativní scé-

náře modelu vývoje v odvětví včetně jejich 

ceny, některé nejsou pro českou ekonomi-

ku příznivé.

K O N F E R E N C E  V E L E T R H Y
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Reálná dekarbonizace je v současnosti spí-

še politikum, ale není na ústupu. Fosilní ener-

getika stále dominuje. Zazněl i názor, že Ev-

ropská komise zavádí podobná kritéria, jako 

například v zemědělství. Větším problémem, 

než že nesplníme závazky EU, může být pro-

blém, že budeme mít nestabilní energetickou 

soustavu. V  rámci změn klimatu může být 

problémem České republiky i nedostatek vo-

dy, jsme na hlavním evropském rozvodí.

KOMODITNÍ CENY SE PROPADAJÍ
Problémem je, jak investovat do trhu, který je 

v  současnosti „překapacitován“ stále provo-

zovanými starými zdroji a novodobými do-

tovanými zdroji? Kolo trhu se „polámalo“ 

a  my je přizpůsobujeme pokřivenému teré-

nu. Deformace jsou především v oblasti vý-

roby a  nízké elasticitě poptávky. Komodit-

ní ceny se neustále propadají. Oproti tomu 

narůstají dotace, tedy celková cena elektři-

ny stoupá. Cena obnovitelných zdrojů klesá 

podobně, jako tomu bylo u  mobilních tele-

fonů. Levně dosažitelné tepelné úspory jsou 

již z velké části vyčerpány, naskýtá se otázka, 

zda není lepším řešením investovat namísto 

toho do levnějších obnovitelných zdrojů.

Naše trhy se propojují, integrují. Problém 

vytváří německo -rakouská společná obchod-

ní zóna, ta neodpovídá ani představám EU. 

Oproti tomu byly propojeny trhy Česka, Slo-

venska, Maďarska a  Rumunska, chystá se 

propojení vnitrodenních trhů. Na denním tr-

hu bylo zobchodováno kolem 20 TWh, což 

odpovídá třetině tuzemské spotřeby. Český 

operátor trhu se stal členem mezinárodního 

uskupení sedmi zemí s  jednotným soft ware 

pro podporu trhu. Chystají se i  celoevrop-

ské projekty, které by měly odstranit nespra-

vedlivé výhody rakousko -německé obchodní 

zóny. Opět zaznělo, že je to pro nás problém 

i technicky vlivem masivních přetoků.

Legislativa je složitá a  je plná neustálých 

změn a  intervencí, Brusel vytýká České re-

publice některé prvky implementace třetího 

balíčku. Za úvahu by stála i kompletní revi-

ze zákona podobně, jak tomu bylo u občan-

ského zákoníku.

O DOTACÍCH SE DISKUTUJE
Stálým tématem je zatěžování odběratelů do-

tacemi. Zdroje, které jsou dotovány, nemají 

navíc schopnost řídit a stabilizovat soustavu. 

Na druhou stranu je lépe mít vlastní OZE do-

ma, i  když budou méně účinné, než přispí-

vat na mezinárodní projekty s rizikem, že ta-

kovou energii nebudeme mít v krizové době 

k dispozici. V oblasti inteligentních sítí je po-

třeba zainvestovat, aby byly schopny absor-

bovat nové zdroje, jde cca o 150 miliard Kč. 

V tomto je potřeba dát prostor i evropským 

fondům, to pak bude pro uživatele přínosné.

CHYTRÉ SÍTĚ
V rámci specializovaného bloku o chytrých sí-

tích byl podrobně objasněn a diskutován ná-

vrh tarifní reformy, který se stal v posledních 

dnech mediálním tématem. Motivací jsou pře-

devším relevantní cenové signály pro investi-

ce a provozování sítí. Snahou je zachovat i so-

ciální rozměr. Alternativní obchodníci ne 

vždy takové příležitosti v deklarovaných změ-

nách spatřují, je zde potřeba více dialogu a ta-

ké umožnit fl exibilnější řízení v oblasti DECE.

Stávající systém HDO je některých operací 

technicky schopen. Jednou z  možných výzev 

a doporučení, které v průběhu diskuse zazně-

ly, bylo „pochopme tu evropskou hru a hrajme 

ji také“. Zazněla ale i druhá polovina takové vý-

zvy „nehledejte zodpovědnost za systém“.

Ve strategickém technickém odvětví, kte-

ré poslední dobou podléhá silným techno-

logickým změnám, mohou být politické tla-

ky s nejasnou vizí a pokračující deformacemi 

zvolených mechanismů vnímány jako varov-

né signály nestabilních představ o technické 

a  funkční budoucnosti celého odvětví. Nic-

méně řada nových prvků nepředstavuje pou-

ze hrozby, ale i  příležitosti, které je možno 

v nových podmínkách uchopit.
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NEJVĚTŠÍ PŘEHLÍDKA 
DŘEVOSTAVEB

V rámci 11. ročníku největšího veletrhu dře-

věných staveb  – DŘEVOSTAVBY 2016, se 

na jednom místě návštěvníkům představily 

kvalitní fi rmy nabízející vše, co s  výstavbou 

moderních dřevěných staveb souvisí.

Ve střední hale bylo vidět reálnou podo-

bu moderní roubené stavby OK Pyrus, třípod-

lažní objekt systému Europanel, speciální in-

teraktivní expozici architektonického studia 

a  realizační fi rmy Prodesi/Domesi, masivní 

hradby Kanadského srubu různých typů prů-

řezů Sruby Rajec, dřevostavby VEXTA s doži-

votní zárukou, specialisty na foukanou, akus-

tickou a  protipožární izolaci fi rmu CIUR, či 

dodavatele izolací a nosníků Steico M.T.A.

V  pravém křídle Průmyslového palá-

ce se prezentoval Fermacell se systémy su-

ché výstavby, renomované dřevostavební 

fi rmy jako např. Palis, Alfahaus, Haas Fertig-

bau, Domy D.N.E.S., Quickhaus, Dřevostav-

by Biskup, Sruby Pacák, MS Haus, Holiday 

Pacifi c, Vesper Frames, Ekopanely, Mora-

via Wood, Ecomodula, rozmanitý sortiment 

dřevěných palubek, fasád a  masivních pod-

lah fi rem Serafi n Campestrini, AU -MEX či 

ASKO, největšího zpracovatele kulatiny na 

Slovensku holding Rettenmeier Tatra Tim-

ber, dodavatele dřevoobráběcích strojů Hans 

Hundeger, STM a Soukup, dům „MA“ s i ok-

ny Janošík, chytré a úsporné ovládání celého 

domu systémem HAIDY, základové desky 

Č. P. -STAV a mnoho dalších profesionálů se 

zaměřením na dřevěné stavby. Nechyběly ani 

nejvýznamnější školy s dřevařskými obory.

Levé křídlo bylo atraktivní díky izolačním 

systémům Insowoool, Isocell, dřevostavebním 

fi rmám Cedar Home, Nema, Dřevostavby Bi-

dlo, vrstveným panelům divize Dekwood spo-

lečnosti DEK, vazníkům, krovům a  nosným 

konstrukcím KASPER CZ, dřevoobchodu 

K & C, schodům fi rmy s  20letou zkušenos-

tí SWN Moravia, masivním luxusním pod-

lahám Heth, podlahám, fasádám a  terasám 

Sortim, stínicí technice Maron CZ, oknům 

Pražák, Star Okna, dveřím Vetos, soft ware 

Dietrichs, WETO AG nebo SEMA, rozmani-

té škále nářadí, sponkovaček, hřebíkovaček, 

chytrých vrutů, kotvám fi rem BeA, HPM Tec, 

MAFELL, Heco Italia či Simpson Strong -Tie.

BOHATÝ DOPROVODNÝ PROGRAM
Doprovodný program veletrhu DŘEVO-

STAVBY byl připraven tak, aby návštěvník 

získal informace o výhodách dřevostaveb, kte-

ré při svém rozhodování o  výstavbě kvalit-

ní nízkoenergetické nebo pasivní stavby po-

třebuje. Pátek byl zaměřen na energetickou 

náročnost budov, energetický audit, důvody 

proč stavět kvalitní dřevostavby, trendy ve vý-

stavbě pasivních domů, unikátní projekt Stez-

ky v oblacích na Dolní Moravě včetně soutě-

že o  vstupenky, dřevo jako stavební materiál 

a navrhování staveb na účinky požáru. Sobotní 

program zahájilo téma masivních dřevěných 

panelů, pokračujicí přednáškami v  režii Aso-

ciace dodavatelů montovaných domů s tématy 

kvality a jedinečnosti dřevostaveb, energetické 

nenáročnosti, nulové dřevostavby, akustiky, aj. 

Připraveno bylo také slavnostní vyhlášení vítě-

zů soutěže Dřevostavba roku 2015 generálním 

mediálním partnerem veletrhu, magazínem 

Dřevo & Stavby. Důležitou součástí programu 

byla největší nesoutěžní přehlídka dřevěné ar-

chitektury v Česku a na Slovensku – Salon dře-

vostaveb. Jeho tradiční součástí byla Mozaika 

dřevostaveb, s osobní prezentací 11 architektů 

představujících 11 domů z Ročenky dřevosta-

veb, shrnující nejlepší realizace, které vznikly 

za poslední rok. Neděle byla věnována srubům 

a roubenkám, představení nejzajímavějších re-

alizací. Umění a design byl významně koncen-

trován v rámci výstavy Umění dřeva. 

JAK MODERNĚ VYTÁPĚT
Veletrh MODERNÍ VYTÁPĚNÍ zaměře-

ný na moderní trendy v oblasti vytápění na-

bídl novinky a  inovované technologie ve vy-

tápění. K vidění byly fi rmy se zaměřením na 

tepelná čerpadla a podlahové vytápění, solár-

ní systémy, rekuperace, kotle, kamna, krby ne-

bo komínové systémy, které jsou určeny pro 

všechny druhy paliv a dodržují přísné evrop-

ské emisní normy. V sekci Krby a kamna vy-

stavovatelé ukázali, jaké trendy dnes vlád-

nou designu krbů a kamen a jejich využití pro 

praktické bydlení, například fi rma ROMO-

TOP, spol. s r. o., Rubivia a.s nebo ABX, s. r. o. 

Návštěvníci viděli novinky od prestižních vý-

robců, dovozců a prodejců krbů a kamen. 

Ve střední části haly byly k nalezení žha-

vé novinky. Kompaktní větrací jednotka s re-

kuperací 5. generace, automatický kotel pro 

spalování dřevních alternativních pelet a obi-

lí, pyrolytický kotel na hnědé uhlí, nebo te-

pelné čerpadlo ECOHEAT 410, které se řadí 

mezi světovou špičku ve své třídě. Dále byla 

k vidění špičková česká krbová kamna. Před-

stavena byla i  nová kolekce luxusních soli-

térních krbů francouzské značky ARKIANE. 

Jedná se o nástěnné nebo samostatně stojící 

krby, některé s  možností odvodu spalin do 

komína spodem v podlahovém kanálu. 

 (red)

DŘEVOSTAVBY, MODERNÍ VYTÁPĚNÍ, 
KRBY A KAMNA
Brány pražského Holešovického výstaviště se ve čtvrtek 4. února 2016 otevřely 
pro souběh veletrhů energeticky úsporného bydlení – DŘEVOSTAVBY, MODERNÍ VYTÁPĚNÍ. 
Představilo se zde 356 subjektů na celkové ploše výstavních hal 12 900 m2.



Chcete si objednat platební kartu?

- Zašlete e-mail na adresu kartaeurooil@ceproas.cz
- Spojte se s námi na www.eurooil.cz,
  nebo www.facebook.com/eurooil
- Zavolejte na tel.: +420 221 968 100

Slevy a výhody

- sleva na každý nákup pohonných hmot
- žádný poplatek za poskytované služby
- individuální podmínky při vyšších odběrech
- nastavení limitů pro jednotlivé odběry
- optimální rozložení čerpacích stanic po celé ČR
- moderní ochranné prvky
- akceptace také v sítích BENZINA, OMV,
  AVANTI a Shell
- sleva na satelitní sledování vozidel 
  (více na www.logbookie.eu)

Jednoduchá
administrativa

- souhrnný daňový doklad
  a elektronický výpis
- zdarma každý měsíc
- platba inkasem nebo fakturou
- volitelné sestavy a přehledy odběrů a plateb
- kniha jízd zdarma s automatickým načtením
  údajů (více na www.kniha-jizd-zdarma.cz)

Bezhotovostní platby šetří
váš čas i peníze. Tankujte 
slevy a další výhody s platební 
kartou EuroOil.

Šetřete
    s kartou
EuroOil!



ČEPS

www.ceps.cz
VEDEME ELEKTŘINU NEJVYŠŠÍHO NAPĚTÍ

Zajišťujeme rovnováhu 
výroby a spotřeby 
elektřiny v každém 
okamžiku.

Společnost ČEPS – jediný provozovatel elektroenergetické 
přenosové soustavy v ČR - elektřinu ani nevyrábí,  
ani ji nedodává konečným spotřebitelům. Přesto se díky jejímu 
spolehlivému fungování dostane elektřina až do Vašich domovů.  

Dispečeři 24 hodin denně, 7 dní v týdnu řídí provoz 
přenosové soustavy a rovnováhu mezi výrobou 
a spotřebou elektřiny. 

Zákazníky ČEPS jsou provozovatelé velkých elektráren, regionální 
distribuční soustavy, provozovatelé přenosových soustav 
sousedních zemí a velkoobchodníci s elektřinou.

Víte, za co 
zodpovídá  
společnost 
ČEPS?




